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Αθήνα, σήµερα στις 17 Δεκεµβρίου 2023, ηµέρα Κυριακή και
ώρα 11.10’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογι-
σµού οικονοµικού έτους 2024».

Θα ξεκινήσουµε µε τις δευτερολογίες των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων µε αντίστροφη σειρά. Τον λόγο έχει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας, ο κ. Αλέξαν-
δρος Καζαµίας, για τη δευτερολογία του.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, προτού ξεκινήσω,
θα ήθελα να εκφράσω τη λύπη µου για τον θάνατο του σπου-
δαίου Έλληνα ηθοποιού Γιώργου Μιχαλακοπούλου.

Μαζί µε τη λαµπρή σταδιοδροµία του στο θέατρο, την τηλεό-
ραση και τον κινηµατογράφο, ο Γιώργος Μιχαλακόπουλος
υπήρξε ένας πιστός αγωνιστής της δηµοκρατίας, που αντιστά-
θηκε µε θάρρος κατά της Δικτατορίας των Συνταγµαταρχών. Η
Πλεύση Ελευθερίας και εγώ εκφράζουµε τα ειλικρινή συλλυπη-
τήρια µας προς την οικογένειά του.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από την περασµένη Τετάρτη η
Βουλή συζητά τον προϋπολογισµό που κατέθεσε η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας για το 2024. Σε αυτές τις τέσσερις µέρες,
µε παραπάνω από είκοσι οµιλίες και παρεµβάσεις των Βουλευ-
τών και της επικεφαλής της, η Πλεύση Ελευθερίας άσκησε συ-
νολική κριτική στον προϋπολογισµό, υπογραµµίζοντας ότι
πρόκειται για έναν αντιαναπτυξιακό προϋπολογισµό λιτότητας,
ο οποίος εντείνει τις κοινωνικές αδικίες και τις ταξικές διαφορές
και ενισχύει τους κατασταλτικούς µηχανισµούς του κράτους,
ιδίως τους εξοπλισµούς, την Αστυνοµία και τον κρατικό συγκεν-
τρωτισµό εις βάρος των µεγάλων αναγκών της υγείας, της παι-
δείας, της κοινωνικής συνοχής και του κράτους πρόνοιας. Γι’
αυτό προειδοποιήσαµε από την αρχή τους πολίτες πως είναι
ένας προϋπολογισµός που εξυπηρετεί τους ισχυρούς και όχι
τους αδύναµους, τους βολεµένους και όχι τους βιοπαλαιστές,
τις ηγεµονικές τάξεις και όχι τα µεσαία και κατώτερα κοινωνικά
στρώµατα.

Στη διάρκεια των οµιλιών και παρεµβάσεών της η Πλεύση
Ελευθερίας άσκησε σκληρή κριτική σε ένα ευρύ φάσµα θεµάτων,
απευθύνοντας συγκεκριµένα ερωτήµατα, απόψεις και εναλλακτι-

κές προτάσεις στους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας, Παιδείας,
Υγείας, Κοινωνικής Συνοχής, Περιβάλλοντος, Πολιτισµού, Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Δηµόσιας Τάξης, Εξω-
τερικών και Επικρατείας. Με άλλα λόγια, προσεγγίσαµε τον
προϋπολογισµό µέσα από όλες τις πτυχές του, όχι µόνο µέσα
από µια στενή οικονοµιστική σκοπιά, διότι θεωρούµε ότι τα ετή-
σια έσοδα και έξοδα της κεντρικής κυβέρνησης είναι ένα ζήτηµα
εξέχουσας πολιτικής σηµασίας που έχει άµεσες επιπτώσεις στην
κοινωνική, οικονοµική, πολιτιστική και οικολογική ζωή και καθη-
µερινότητα των πολιτών.

Παράλληλα, όµως, η Πλεύση Ελευθερίας έθεσε και κάποια
καίρια ζητήµατα σχετικά µε τις οικονοµικές επιπτώσεις του προ-
ϋπολογισµού, ιδίως στον Υπουργό Ανάπτυξης, τα οποία δυστυ-
χώς δεν έλαβαν καµµία απάντηση. Τόσο για µας όσο και για όλον
τον ελληνικό λαό ο ρυθµός ανάπτυξης της οικονοµίας είναι ένας
πολύ κρίσιµος παράγοντας. Η ανάπτυξη αφορά κατ’ εξοχήν τον
βαθµό στον οποίο µεγαλώνει αυτό που ο λαός αποκαλεί «η πίτα»
της οικονοµίας, και αποτελεί έναν καλό δείκτη για την ευηµερία
της χώρας και για το πόσα νέα χρήµατα µπορούµε να αναδιανεί-
µουµε µέσω της κοινωνικής πολιτικής.

Χθες ακούσαµε από ένα µέλος του οικονοµικού επιτελείου της
Κυβέρνησης ότι η ανάπτυξη φέτος θα είναι διπλάσια του ευρω-
παϊκού µέσου όρου, ενώ η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας µάς είπε ότι θα είναι τελικά τετραπλάσια σε
σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Άλλοι Υπουργοί ταυτόχρονα
καυχήθηκαν ότι µάλλον θα είναι τριπλάσια. Τελικά πόση θα είναι
ακριβώς, διπλάσια, τριπλάσια ή τετραπλάσια;

Όταν κάνετε προπαγάνδα, αγαπητοί κύριοι της Κυβέρνησης,
φροντίστε τουλάχιστον να λέτε όλοι µαζί το ίδιο παραµύθι, δια-
φορετικά, αν δεν µπορείτε να συµφωνήσετε µεταξύ σας, οι πο-
λίτες θα αρχίσουν να υποψιάζονται ότι κάτι δεν πάει καλά. και ότι
χειραγωγείτε και φουσκώνετε τα στοιχεία και τις στατιστικές.

Επ’ αυτού, λοιπόν, ρώτησα προχθές τον Υπουργό Ανάπτυξης,
τον κ. Σκρέκα. Αφού η Κυβέρνηση ισχυρίζεται µε τόση σιγουριά
ότι έχουµε ισχυρή ανάπτυξη τα τελευταία χρόνια, να µας πει
ποιος είναι ακριβώς ο µέσος ρυθµός ετήσιας ανάπτυξης της
χώρας κατά την τελευταία πενταετία της διακυβέρνησής της από
τη Νέα Δηµοκρατία. Δυστυχώς ο κ. Σκρέκας αρνήθηκε να απαν-
τήσει. Ίσως να µην ήξερε. ή δεδοµένου ότι ο ίδιος είναι ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης µάλλον θα πρέπει να υποθέσουµε ότι δεν ήθελε
να απαντήσει για να µην εκτεθεί. Τελικά του απάντησα εγώ.

Για να δείτε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξανά πόσο περή-
φανο είναι το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης για την
ισχυρή και θεαµατική ανάπτυξη, όπως µας λένε, που όλες αυτές
τις µέρες διατυµπανίζουν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
ότι πέτυχαν, ξαναρωτώ και τώρα το οικονοµικό επιτελείο της Κυ-
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βέρνησης να µας πει, µε βάση τα επίσηµα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ,
ποιος ήταν ο µέσος ρυθµός ανάπτυξης της χώρας την περα-
σµένη πενταετία διακυβέρνησής της από τη Νέα Δηµοκρατία.
Κύριε Πρόεδρε, αν θέλουν να µε διακόψουν να τον πουν, τους
δίνω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Μέσος όρος 2020 - 2023, Ελλάδα 1,8%, Ευ-
ρωζώνη 1%, µέσος όρος 2022 - 2023, Ελλάδα 4%, Ευρωζώνη 2%,
διπλάσιος.

Ευχαριστώ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Εγώ ευχαριστώ τον κύριο

Υπουργό. 1,8%, ακριβώς αυτό που λένε και τα στοιχεία της ΕΛ-
ΣΤΑΤ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Με την πανδηµία µέσα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ναι, είχε την πανδηµία µέσα, αλλά
είχε και το Ταµείο Ανάκαµψης και την άρση των πλεονασµάτων
του προϋπολογισµού και τη δυνατότητα δανεισµού.

Καταθέτω στα Πρακτικά τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το 2018 στη ΔΕΘ, όταν η τότε κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ λόγω
της κρίσης και του τρίτου µνηµονίου είχε έναν µίζερο ρυθµό ανά-
πτυξης 1,7%, ο κ. Μητσοτάκης χλεύαζε την επίδοση αυτή ως κα-
ταστροφική και δικαίως κατά τη γνώµη µας. Γι’ αυτό ο κ.
Μητσοτάκης επί λέξει τότε είπε τα εξής: «Είναι η Ελλάδα κατα-
δικασµένη, όπως λένε, να σέρνεται και να γερνάει τα επόµενα
σαράντα χρόνια; Η απάντηση είναι «όχι», ξεκάθαρα «όχι». Η Ελ-
λάδα δεν είναι καταδικασµένη να αποτύχει. Η χώρα µπορεί να
αναπτυχθεί στα επόµενα δέκα χρόνια µε µέσο ρυθµό 4%». Έχουν
περάσει πέντε από τα δέκα χρόνια αυτά και όπως µας είπε ο κύ-
ριος Υφυπουργός, ο µέσος όρος αυτών των πέντε ετών στην
ανάπτυξη είναι µόλις 1,8%, ακριβώς δηλαδή το ίδιο που υπήρχε
και το 2018, όταν ο κ. Μητσοτάκης χλεύαζε την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ.

Καταθέτω την οµιλία του κ. Μητσοτάκη από τη ΔΕΘ το 2018
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με άλλα λόγια, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η µεγάλη
αλήθεια -που µέχρι τώρα δεν λέγατε στους πολίτες- είναι ότι µε
τις πολιτικές σας η Ελλάδα έχει για πέντε χρόνια µια αναιµική
ανάπτυξη, που δεν βελτιώνει τις συνθήκες της πλειονότητας του
ελληνικού λαού. Τώρα αν η ανάπτυξη αυτή είναι διπλάσια, τρι-
πλάσια ή τετραπλάσια της ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
αυτό δεν έχει και µεγάλη σηµασία, διότι η Ευρωπαϊκή Ένωση βρί-
σκεται σήµερα σε κατάσταση οικονοµικής καθίζησης. Είναι σαν
να λέει η χελώνα ότι βαδίζει τρεις ή τέσσερις φορές ταχύτερα
από το σαλιγκάρι. Για τέτοια επιτεύγµατα καυχιέστε;

Όµως, η ωραιοποιηµένη εικόνα της οικονοµίας που παρουσιά-
ζει ο προϋπολογισµός, δεν εξαντλείται µόνο στα στοιχεία για την
ανάπτυξη. Η χώρα µας, όπως τονίσαµε και σε ορισµένες παρεµ-
βάσεις µας, είναι η τελευταία µεταξύ ή µεταξύ των τελευταίων
στην Ευρώπη των είκοσι επτά σε µία σειρά κρίσιµων δεικτών,
τους οποίους αποσιωπάτε επιµελώς και κρύβετε από τους πολί-
τες.

Η χώρα µας έχει το µεγαλύτερο δηµόσιο χρέος στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και θα το έχει για πολλά χρόνια ακόµη. Αυτό, όπως
ανέλυσα στην πρωτολογία µου, θεωρούµε πως είναι και η πραγ-
µατική αιτία της λιτότητας που επιβάλλει ο προϋπολογισµός του
2024 και τον χαµηλό ρυθµό ανάπτυξης της τελευταίας πενταε-
τίας. Καταθέτω εδώ στα Πρακτικά στοιχεία της EUROSTAT για
το ότι η Ελλάδα βρίσκεται στην τελευταία θέση, όσον αφορά το
χρέος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είµαστε η τρίτη χώρα από το τέλος στις τριάντα οκτώ χώρες
του ΟΟΣΑ στη φορολογία των επιχειρήσεων. Και µετά το πρό-
σφατο φορολογικό νοµοσχέδιο που µειώνει τον φόρο συγκέν-
τρωσης κεφαλαίου και τον φόρο στις µετοχές, φαίνεται πως θα
πιάσουµε τον πάτο. Και καταθέτω στα Πρακτικά στοιχεία του
ΟΟΣΑ για το πόσο φορολογούνται οι επιχειρήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι στο ήµισυ του µέσου όρου του ΟΟΣΑ οι επιχειρήσεις
στην Ελλάδα. Είµαστε επίσης προτελευταίοι στην ανεργία στην
Ευρώπη και τελευταίοι στην ανεργία των νέων. Και καταθέτω τα
σχετικά στοιχεία από την EUROSTAT.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είµαστε πρώτοι στο ποσοστό νοικοκυριών στην Ευρωπαϊκή
Ένωση που καθυστερούν να πληρώσουν τους λογαριασµούς
κοινής ωφελείας, επειδή τα νοικοκυριά αυτά είναι χρεοκοπηµένα.
Και καταθέτω τα σχετικά στοιχεία της EUROSTAT στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είµαστε επίσης και οι πρώτοι στην Ευρώπη στις υπερωρίες.
Και καταθέτω στοιχεία της EUROSTAT στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και είµαστε τελευταίοι στην Ευρώπη στην πρόσβαση των πο-
λιτών στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, κυρίως λόγω της φτώχειας.
Και καταθέτω τα στοιχεία -που είναι πρόσφατα- από τη EURO-
STAT στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κατάλογος είναι πολύ µακρύτερος αλλά δεν χρειάζεται να
επιµείνουµε περισσότερο, διότι οι πολίτες τα βιώνουν αυτά κάθε
µέρα στο πετσί τους. Γι’ αυτό, ενώ η Κυβέρνηση καυχιέται για τη
θεαµατική ανάπτυξη, όλες οι δηµοσκοπήσεις δείχνουν ότι η οι-
κονοµία, η ανάπτυξη, η ακρίβεια και η ανεργία είναι τα πρώτα
προβλήµατα που απασχολούν τους πολίτες, ενώ οι δείκτες ανη-
συχίας για την οικονοµική τους κατάσταση και η απαισιοδοξία
τους για την οικονοµία κυµαίνεται στο 55%-60%. Δεν είναι δυ-
νατό η Κυβέρνηση να διατείνεται ότι έχει µεγάλη οικονοµική επι-
τυχία αφ’ ενός και η πλειονότητα των πολιτών να δηλώνει στις
δηµοσκοπήσεις ότι υποφέρει και ανησυχεί πρωτίστως για τα
προβλήµατα της οικονοµίας. Ένας από τους δύο, προφανώς, δεν
λέει την αλήθεια. Ανάµεσα στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και στους πολίτες, η Πλεύση Ελευθερίας, βεβαίως, πιστεύει
τα στοιχεία και τους πολίτες, και όχι την Κυβέρνηση. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τονίσω ξανά ότι η
Πλεύση Ελευθερίας δεν θα υπερψηφίσει το σχέδιο προϋπολογι-
σµού για το 2024. Η απόφαση αυτή δεν οφείλεται µόνο στην
ψευδή και απατηλή εικόνα που παρουσιάζει ο προϋπολογισµός
για το παρόν και το µέλλον της ελληνικής οικονοµίας. Οφείλεται
πρωτίστως στο γεγονός ότι ο προϋπολογισµός του 2024 είναι
ένας αντιαναπτυξιακός προϋπολογισµός λιτότητας, που επανα-
φέρει τα υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα επειδή η Ελλάδα δεν
έχει ακόµη απαλλαγεί από το καθεστώς των µνηµονίων, και κου-
βαλά στην πλάτη της ένα τεράστιο δηµόσιο χρέος. 

Οφείλεται επίσης, στο γεγονός ότι είναι ένας κοινωνικά άδικος
προϋπολογισµός, διότι αντλεί τα περισσότερα έσοδα του από τα
µεσαία και ασθενέστερα στρώµατα, ιδίως τους µισθωτούς και
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τους συνταξιούχους, καθώς και από έµµεσους οριζόντιους φό-
ρους που επιβαρύνουν το ίδιο τους φτωχούς όσο και τους πλού-
σιους. 

Τέλος, οφείλεται στο γεγονός ότι στο σκέλος των δαπανών ενι-
σχύει τους κατασταλτικούς µηχανισµούς του κράτους, ιδίως τις
υψηλές δαπάνες στους τοµείς της άµυνας και της δηµόσιας
τάξης και παρατείνει ένα καθεστώς υποχρηµατοδότησης του κοι-
νωνικού κράτους. 

Με άλλα λόγια, είναι ένας προϋπολογισµός για τους λίγους
και όχι για τους πολλούς. Γι’ αυτό θα τον καταψηφίσουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Καζαµία.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Τσακαλώτο, από τη Νέα Αρι-

στερά.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχω πει πολλές φορές το παράπονό µου για τους Υπουργούς

και τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, ότι δεν εµπλέκονται
στη συζήτηση, δεν ακούν τα επιχειρήµατα και δεν απαντούν στα
συγκεκριµένα επιχειρήµατα. Είναι µια τεχνική αυτή. Και έκατσα
όσο παρακολουθούσα τη συζήτηση αυτή την τεχνική να την κάνω
πενηνταράκια. Αυτό το κάνω πιο πολύ για τη βοήθεια των Βου-
λευτών του προοδευτικού τόξου, για να ξέρουν πώς αντιµετωπί-
ζει η Νέα Δηµοκρατία τα επιχειρήµατα. 

Τεχνική, νούµερο 1: Να διαστρεβλώνεις σκόπιµα το επιχείρηµα
του αντιπάλου ή να αµφισβητήσεις τα κίνητρα του. Εµβληµατικό
παράδειγµα, ο Υπουργός Υγείας. Του λέµε: «Το ΕΣΥ έχει πολλά
προβλήµατα, οι πολίτες δεν έχουν πρόσβαση σε υπηρεσίες
υγείας, δεν γίνονται µόνιµες προσλήψεις». Και απαντάει:
«Όποιος κάνει κριτική δεν ενδιαφέρεται για τους ανθρώπους και
επιτίθεται σε αυτούς». Το τερµατίζει µάλιστα, ο Υπουργός όταν
νιώθει να πνίγει το άδικο για τις επιθέσεις δήθεν στο προσωπικό
του ΕΣΥ. Τιµητική διάκριση, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, που όταν
ρωτάµε αν υπάρχουν push backs, µας απαντάει ότι υποστηρί-
ζουµε ανοικτά τα συµφέροντα της Τουρκίας. 

Τεχνική, νούµερο 2: Να κάνεις επίθεση στην Αντιπολίτευση
πριν καν µπορέσει να κάνει µια ερώτηση, ένα επιχείρηµα, ώστε
να εξασφαλίσεις ότι η συζήτηση θα βραχυκυκλώσει. Εµβληµα-
τικό παράδειγµα, ο Υπουργός Δικαιοσύνης. Λέει ο Υπουργός ότι
η Αντιπολίτευση υποστηρίζει ανοικτά τους εγκληµατίες. Άρα δεν
χρειάζεται ούτε µια συζήτηση αν οι µεγαλύτερες ποινές πραγ-
µατικά µειώνουν την εγκληµατικότητα ή αν το να επιτραπεί σε
µάρτυρα αστυνοµικού να µην προσέλθει στο δικαστήριο παρα-
βιάζει τα δικαιώµατα του κατηγορουµένου να εξετάσει τον αστυ-
νοµικό ως µάρτυρα. 

Τεχνική, νούµερο 3: Οι απαντήσεις να µην έχουν καµµία σχέση
µε την ερώτηση. Εµβληµατικό παράδειγµα, ο Υπουργός Οικονο-
µικών. Του λέµε είµαστε στην τελευταία τετράδα του ΟΟΣΑ,
όσον αφορά τους µέσους µισθούς. Η απάντηση: «Μα έχει µει-
ωθεί η ανεργία». Τιµητική διάκριση, δυστυχώς εδώ πέρα έχει
πάρει και τα δύο πρώτα βραβεία ο κ. Χατζηδάκης. Του λέµε ότι
τα στοιχεία για τη σύνθεση των επενδύσεων δεν αλλάζουν την
παραγωγική δοµή. Η απάντηση: «Μα έχουµε τη Pfizer, τη Google
και τη Microsoft». Δεν τον ρωτήσαµε αυτό. Ρωτήσαµε ποια είναι
η σύνθεση στατιστικά µε τις παραγωγικές και µη παραγωγικές
επενδύσεις. 

Τεχνική, νούµερο 4: Να προσποιούνται ότι δεν κατάλαβαν την
ερώτηση. Η ερώτηση πάλι για τη σύνθεση των επενδύσεων και
αν αλλάζουν το παραγωγικό µοντέλο της χώρας. Εµβληµατικό
παράδειγµα, ο Υπουργός Οικονοµικών: «Μα, αυξάνονται οι επεν-
δύσεις». Τιµητική διάκριση, ο Υφυπουργός Οικονοµικών, κ. Θεο-
χάρης: «Μα αυξήθηκαν οι εξαγωγές». 

Τεχνική, νούµερο 5: Να απαντάς µε γενικολογίες και ευχολό-
για σε συγκεκριµένα ερωτήµατα. Εµβληµατικό παράδειγµα, ο
Υφυπουργός Οικονοµικών, πάλι ο κ. Θεοχάρης. Του λέµε: «Πι-
στεύεις ότι δεν υπάρχουν καρτέλ στα σουπερµάρκετ, στις τηλε-
πικοινωνίες, στην ενέργεια;». Απάντηση: «Όχι δεν είµαστε σε
ιδανικό σηµείο, αλλά γίνονται προσπάθειες για βελτίωση». Πα-
ραλλαγή, µη χάνετε την πίστη σας, έχει ο Θεός. Τιµητική διά-

κριση, ο κ. Παπαθανάσης: «Ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε κάτι γι’ αυτό».
Μετά από πέντε χρόνια κυβέρνηση συνεχίζει να είναι απάντηση
για κάθε αδυναµία της Κυβέρνησης. 

Τεχνική, νούµερο 6. Να µην ασχολείσαι καθόλου µε το ζήτηµα
για το οποίο µιλάει όλη η κοινωνία ή όλες οι κοινωνίες παγκο-
σµίως. Εµβληµατικό παράδειγµα, ο Υπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών. Λέµε όλοι για την πράσινη µετάβαση. Καταφέρνει να
κάνει µια οµιλία για τις µεταφορές που δεν αναφέρεται καν στο
πώς οι µεταφορές µπορούν να αλλάξουν την πράσινη ανάπτυξη.
Τιµητική διάκριση, ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, που
έκανε οµιλία χωρίς να κάνει αναφορά στην έµφυλη βία.

Τεχνική, νούµερο 7: Να λες ότι µια αύξηση δεν είναι αύξηση.
Εµβληµατικό παράδειγµα, ο κ. Πετραλιάς. Του λέει η κ. Φωτίου:
«Ο προϋπολογισµός του ΥΠΕΚΑ έχει ανέβει από 3,3 δισεκατοµ-
µύρια που ήταν το 2019 σε 3,4 δισεκατοµµύρια. Μας λέει ότι δεν
υπήρχε το 3,3 δισεκατοµµύρια, παρ’ όλο που είναι στον προϋπο-
λογισµό του 2009 και δεν δέχεται ότι το 3,4 είναι παραπάνω από
το 3,3, αλλά σε όρους σε σχέση µε το ΑΕΠ έχει µειωθεί.

Τεχνική, νούµερο 8: Να χρησιµοποιείς πιασάρικους όρους της
επικαιρότητας χωρίς να δίνει σηµασία στο περιεχόµενο. Λόγια
που δεν συνδέονται µε τις πρακτικές. 

Εµβληµατικό παράδειγµα είναι ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων. Τον ρωτάµε, πώς θα συµβάλλει ο αγροτικός
τοµέας στην αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής; Απαντά µι-
λώντας για πράσινη µετάβαση. Μιλάει για πράσινη οικονοµία,
χωρίς, όµως, να υπάρχουν οι πολιτικές αυτές που κατανοεί κά-
ποιος πώς θα αλλάξει ο αγροτικός τοµέας για την πράσινη ανά-
πτυξη. 

Τεχνική νούµερο 9, που είναι ουσιαστικά η µετουσίωση όλων
των παραπάνω κανόνων σε σάρκα µία: Να µετατρέπεις την απο-
τυχία σε επιτυχία. Εµβληµατικό παράδειγµα είναι ο Υφυπουργός
Οικονοµικών -πάλι ο κ. Θεοχάρης. Τι λέει η Αντιπολίτευση; Τι είπε
ο κ. Κατρίνης; Είπαν ότι η Κυβέρνηση δεν κάνει αρκετά, δεν πα-
ρεµβαίνει για να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα. Τι απαντάει; Ότι
αυτό είναι κοµπλιµέντο και παρότρυνση στην Κυβέρνηση να συ-
νεχίσει το έργο της. 

Αυτές είναι οι εννέα τεχνικές που συστήνω στους Βουλευτές
και τις Βουλεύτριες του προοδευτικού τόξου, για να ξέρουν πώς
να αντιµετωπίσουν τη στρατηγική της Κυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να τελειώσω µε την οµιλία
του κ. Βορίδη χθες. Ο κ. Βορίδης, που είναι ο ανώτατος καθοδη-
γητής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας,
στις προγραµµατικές δηλώσεις µάς είπε ότι έχετε δύο αρχές.
Έχετε την αρχή της ελευθερίας, που δίνετε χώρο και ελευθερία
στην παραγωγικότητα για να κάνει έργο. Και βέβαια, ότι είσαστε
επίσης της άποψης να µην αφήσετε κανέναν πίσω. 

Και µας είπε ο κ. Βορίδης χθες ότι δεν αφήνετε κανέναν πίσω,
παρ’ όλο που δεν άκουσε και αυτός όλα τα επιχειρήµατα που εί-
παµε και δεν αντιµετώπισε ούτε αυτός το επιχείρηµα αν έχει αλ-
λάξει ή δεν έχει αλλάξει η παραγωγική δοµή. Ούτε αυτός µπήκε
στην ουσία των πραγµάτων. Είπε, όµως, ότι η Αριστερά έχει ένα
πρόβληµα, η Αριστερά δεν µπορεί να κάνει αυτό που λέει η Νέα
Δηµοκρατία. Τι είναι αυτό που µας είπε ο κ. Βορίδης ότι κάνει η
Δεξιά; Μας είπε ότι έχει την ιδεολογία της ελευθερίας τού να µη
µείνει πίσω, να έχει ταυτότητα ο κόσµος και να µετατρέπει τις
ιδέες σε πολιτικές και έτσι, αυτά έχουν αποτελέσµατα. 

Δεν έχω τον χρόνο εδώ να αναλύσω και να απαντήσω σε όλα
όσα είπε ο κ. Βορίδης, αλλά θα του πω το εξής και θα πω και
στην Κυβέρνηση το εξής, το οποίο συσχετίζεται µε αυτό που είπα
για τις ρητορικές τεχνικές: Υπάρχει µια αλαζονεία που θα την
πληρώσετε. 

Ποια είναι αυτή η αλαζονεία που φάνηκε από τον κ. Βορίδη;
Πως επειδή παίρνετε 41%, έχετε πείσει τον κόσµο ότι η δική σας
πολιτική πραγµατικά απαντάει στα προβλήµατα του κόσµου. Ότι
ο κόσµος δέχεται πως δεν χρειάζεται ρύθµιση της αγοράς. Ότι
ο κόσµος δέχεται ότι, «τι να κάνουµε, δεν πειράζει» που κάποιους
τους πετάνε έξω από το σπίτι ή δεν µπορούν να νοικιάσουν ένα
σπίτι. Ότι ο κόσµος δέχεται πως έρχονται καλύτερες µέρες. 

Και σας λέω το εξής -και αυτό να το προσέξετε. Δεν έχετε πεί-
σει τον κόσµο. Αυτό που τον έχετε πείσει να κάνει, είναι να δεχθεί
τις µειωµένες προσδοκίες και αυτό δεν µπορεί να γίνει για πολύ
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χρόνο. Τους έχετε πείσει ότι δεν µπορούµε να πάµε καλύτερα
και ότι ο µισθός που παίρνεις είναι αυτός και δεν φτάνει για να
νοικιάσεις ένα σπίτι. Ότι η αγορά πρέπει να δουλέψει και δεν έχει
καµµία σηµασία ποιες είναι οι τιµές που βγαίνουν. Δεν τους έχετε
πείσει. Το έχουν δεχθεί, γιατί δεν πιστεύουν, αυτή τη στιγµή, ότι
υπάρχει απάντηση. 

Και κινδυνεύετε από δύο πλευρές. Κινδυνεύετε, επειδή δεν
τους έχετε πείσει και υπάρχει ο φόβος, υπάρχει η αγανάκτηση,
υπάρχουν οι µειωµένες προσδοκίες και είναι ανοικτό το µέτωπό
σας µε την ακροδεξιά -φάνηκε και νοµίζω ότι θα φανεί και τη Δευ-
τέρα αυτό. Έχετε, όµως, και ένα άλλο µέτωπο, µια Αριστερά που
θα πείσει τον κόσµο ότι δεν είναι αναγκασµένοι και αναγκασµέ-
νες να δεχθούν τις µειωµένες προσδοκίες και ότι υπάρχουν οι
πολιτικές και η ιδεολογία της Αριστεράς -όπως το είπε ο κ. Βορί-
δης- υπάρχουν οι ιδέες που µπορούν να µετατραπούν σε πρα-
κτικές και πολιτικές, για να αλλάξει η Αριστερά τον κόσµο. 

Δεν µπορεί µια κοινωνία να ζήσει για πολλά χρόνια µε µειωµέ-
νες προσδοκίες. Δεν µπορεί µια κοινωνία να δεχθεί για πρώτη
φορά στον καπιταλισµό ότι τα παιδιά µας θα έχουν χειρότερους
µισθούς, χειρότερες συνθήκες ζωής, χειρότερες συντάξεις από
αυτές της προηγούµενης γενιάς. 

Γι’ αυτό, το έργο της Αριστεράς και όλων των προοδευτικών
δυνάµεων είναι να καταλάβουν τις ρητορικές τεχνικές των
Υπουργών της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά να κάνουν και κάτι άλλο:
Να παλέψουν τις µειωµένες προσδοκίες σε µια κατεύθυνση σχε-
τικά µε το γιατί λέµε αυτό που λέµε, πώς το λέµε, ότι λέµε αυτό
που εννοούµε και εννοούµε αυτό που λέµε και ότι µπορούµε να
δώσουµε λύσεις, όχι µόνο στα βραχυπρόθεσµα προβλήµατα των
πολιτών, αλλά και στις µακροπρόθεσµες προκλήσεις της κλιµα-
τικής αλλαγής, της τεχνητής νοηµοσύνης και σε όλες τις απειλές
που έχουµε από τους πολέµους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Τσακαλώτο. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Νικόλαο Βρεττό, Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο από τη Νίκη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, είναι η πρώτη φορά που το δηµοκρα-
τικό πατριωτικό µας κίνηµα «Νίκη» συµµετέχει στη συζήτηση του
προϋπολογισµού. 

Είναι η πρώτη φορά, µετά από µία δεκαετή µνηµονιακή καται-
γίδα και µια τριετή εµβολιαστική υποχρεωτικότητα, που έχει δι-
καίωµα ο ελληνικός λαός να ανασάνει, να βγει στο ξέφωτο, να
ξανατολµήσει, να ξαναεπιχειρήσει, να ξαναγαπήσει τον άν-
θρωπο, την πατρίδα, τη δηµιουργία, την ανάπτυξη και την προ-
οπτική. Όµως, µετά τις πρόσφατες εκλογές αισθάνεται, ήδη,
ξανά γελασµένος, ξανά κοροϊδεµένος, ξανά συκοφαντηµένος,
ξανά ατυχής και ξανά αποπεµφθείς από το ίδιο του το µέλλον. 

Αυτή η πρώτη αξιολόγησή µας του προτεινόµενου προϋπολο-
γισµού, που όλες αυτές τις ηµέρες συζητείται, επικυρώνει τη βε-
βαιότητα της αξιολόγησής µας. Η Κυβέρνηση, φυσικά, εκφράζει
τη δική της βεβαιότητα και µε άλµπουρο τη δηµοσκοπική της
έπαρση, µιλά για εκρηκτική αναπτυξιακή πορεία. 

Εµείς και κάθε ακέραια πολιτική σχολή σκέψης το αµφισβη-
τούµε και µακάρι, εµείς να διαψευστούµε. Εµείς συµπονούµε τον
λαό, γιατί είµαστε κοµµάτι του λαού και δεν επενδύουµε στη χει-
ραγώγηση και στην καταστροφή του, αλλά πρεσβεύουµε την
ανάστασή του. Γιατί εµείς είµαστε από τον λαό, συµβιώνουµε µε
τον λαό και αγωνιζόµαστε για τον λαό. Γιατί αυτή τη χρονική συγ-
κυρία µάς ανέθεσε αυτό το βαρύ και γλυκό φορτίο της αντιπρο-
σώπευσής του, απέναντι σε ένα συνολικά κοµµατικό κατεστη-
µένο, υπεύθυνο για την κατάντια, την απογοήτευση των Ελλήνων
πολιτών και τα δυσεπίλυτα προβλήµατά του. 

Βρισκόµαστε απέναντι ενός κατεστηµένου στη χειρότερη
µορφή του και στην εντονότερη επιβολή του, προφανώς, γιατί
για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση, κόµµατα και αποκόµµατα µνη-
µονιακά, οµονοούν συστηµικά. Έχουν συνταχθεί µε µία ατζέντα
υποχωρητική, αντιλαϊκή και φοβική. Οι όποιες διαφορές είναι
προσχηµατικές και θεατρικές. 

Αλλά και οι κυβερνητικές ικανότητες, γνώσεις, δεξιότητες ή οι

καπατσοσύνες και οι ισχυρές ενδοχώριες και εξωχώριες φιλίες,
είτε εκσυγχρονιστικές είτε προοδευτικές είτε νεοφιλελεύθερες
σκληρές µε εντάξεις και στείρες µεταγραφές, είναι και εχθρικές
στις λαϊκές ανάγκες. Γελούν και κατηγορούν για όλα αυτά που
χρόνια δεν µπορούν. Νεοφιλελεύθεροι, σοσιαλιστές, προοδευ-
τικοί, εθνικιστές, αριστεριστές και όψιµοι δικαιωµατιστές, ανήµ-
ποροι του χθες, τάζουν του κόσµου τις αλλαγές. 

Όλοι µαζί αλληλο-αµνηστεύουν τις εγκληµατικές τους πολιτι-
κές πράξεις. Όλοι µαζί αλληλο-συγκαλύπτουν τις σίγουρα εγκλη-
µατικές πολιτικές τους ευθύνες. Όλοι µαζί αλληλο-εξαφανίζουν
το πολιτικό χρήµα είτε αφορά το πάλαι ποτέ -και νυν- 10% ή τις
βαλίτσες του εξωτερικού, είτε το χρήµα της εξαγοράς στους κα-
ταυλισµούς της διαφθοράς, τον βρώµικο χρηµατισµό, που είναι
σε κάθε εκλογή πανταχού παρών και αυξανόµενος συνεχώς σε
βάρος των πολιτών. 

Όλοι µαζί αλληλο-εξυπηρετούν τον λαϊκισµό, σώζοντας διαρ-
κώς ως σωτήρες τον λαό, είτε ως από κούνια πολιτικός κάποιος
είτε προωθώντας της κούνιας τον δικαιωµατισµό. Γιατί η κοµµα-
τοκρατία χτίζει µε χρήµα τα παιδιά της και εµπαίζει µε εµπειρίες
τα παιδιά της ελληνικής κοινωνίας, που τα ξεφορτώνεται στην
Εσπερία, σύµφωνα µε πρόσφατη αναφορά κυρίας Υπουργού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο προϋπολογισµός του
2024 είναι µια από τις σηµαντικότερες συζητήσεις προϋπολογι-
σµού, από τη Μεταπολίτευση µέχρι και σήµερα. Γιατί ο προϋπο-
λογισµός αυτός υλοποιεί στο ακέραιο το σχέδιο του άριστου
επιτελικού κράτους. 

Ποιο, δηλαδή; Να εφαρµοστεί η κυβερνητική επιλογή, να µε-
τατραπεί η Ελλάδα σε αποικία χρέους για τους ιθαγενείς, όπως
δηλαδή χαρακτηρίζει µε τη συµπεριφορά της και τις πρακτικές
της η Κυβέρνηση τους Έλληνες πολίτες. Να εφαρµοστεί η κυ-
βερνητική επιλογή να µετατραπεί η χώρα µας σε «ελντοράντο»
διεθνών κεφαλαίων, τυχοδιωκτικών και κερδοσκοπικών, για το
ξεκοκάλισµα του Ταµείου Ανασυγκρότησης και Ανθεκτικότητας
και τη φυγάδευση όλου του πλούτου, δηµοσίου και ιδιωτικού. Να
εφαρµοστεί η κυβερνητική πολιτική επιλογή να αλλοιωθεί η σύ-
σταση του πληθυσµού της πατρίδας µας, να εφαρµοστεί η κυ-
βερνητική επιλογή, µια επιλογή ενδοτική για τα µείζονα εθνικά
συµφέροντα, δήθεν προσέγγισης µε την εχθρική, επιθετική, αι-
µοσταγή, επεκτατική Τουρκία. Δηλαδή, θέλει να προταθεί ένας
διάλογος για προσφυγή σε διεθνή «µαγειρευτήρια» αναρµόδια
των θεµάτων εθνικής µας κυριαρχίας, µε επικίνδυνα συνυποσχε-
τικά, ανυπόστατα θεσµικά, αναξιόπιστα και αναποτρεπτικά, ως
σπουδαία µνηµόνια ψευδο-εφησυχασµού, εσωτερικής διαχείρι-
σης και παραποίησης των ιστορικών δεδοµένων.

Να εφαρµοστεί η κυβερνητική επιλογή της διάλυσης της πα-
ραδοσιακής οικογένειας, του πυρήνα δηλαδή του ελληνικού γέ-
νους και του ελληνικού κράτους. Να εφαρµοστεί η κυβερνητική
επιλογή να περιοριστεί, δηλαδή µέχρι να εξαφανιστεί, η ραχοκο-
καλιά της οικονοµικής ανάπτυξης και σταθερότητας, που είναι η
µικροµεσαία τάξη, αρχίζοντας από την υπερφορολόγηση των
ελεύθερων επαγγελµατιών για να γίνουµε Βόρεια Ευρώπη. Να
εφαρµοστεί η κυβερνητική επιλογή της άρσης του πογκρόµ κα-
τάσχεσης, της πρώτης κατοικίας, των εµπορικών βιοτεχνικών και
βιοµηχανικών κτιρίων, της κατάσχεσης των µικροξενοδοχειακών
µονάδων και καταλυµάτων, των αγροτικών γαιών και αγροτικών
µηχανηµάτων. 

Να εφαρµοστεί η κυβερνητική επιλογή της περαιτέρω ερηµο-
ποίησης της υπαίθρου και της συστηµατικής αποµείωσης του
πρωτογενούς τοµέα. Να εφαρµοστεί η κυβερνητική επιλογή τις
επιβαλλόµενης και επιδοτούµενης από την Κυβέρνηση ακρί-
βειας, σαν το ανάλγητο µεν, αλλά βασικό κυβερνητικό εργαλείο,
δε, αύξησης της φορολόγησης, µέσα από την αφαίµαξη όλων
των λαϊκών στρωµάτων, µε αύξηση εσόδων από ΦΠΑ και από
έσοδα ειδικών φόρων. Να εφαρµοστεί η κυβερνητική επιλογή
που οδηγεί στη γενικευµένη αύξηση του λαθρεµπορίου, λες και
το κράτος είναι συνεταίρος της νοθείας και της υπέρµετρης κλο-
πής στα καύσιµα. Γιατί αυτό έχει αποτέλεσµα την είσπραξη πολ-
λαπλάσιων φόρων από το κράτος, σε βάρος των λαϊκών
στρωµάτων που αναγκάζονται να τα πληρώσουν δύο και τρεις
φορές µέσω της νοθείας που επιτρέπει το κράτος και της λη-
στείας όσων πρατηριούχων κλέβουν. 

7802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να εφαρµοστεί η κυβερνητική επιλογή, ώστε για άλλη µια
φορά οι ανακεφαλαιοποιηµένες, από το αίµα του ελληνικού
λαού, τράπεζες να καταστούν πλυντήριο ή σωστική λέµβος για
τις προβληµατικές ευρωπαϊκές τράπεζες. Να εφαρµοστεί η κυ-
βερνητική επιλογή να χρηµατοδοτηθούν µέσω επιχορηγήσεων
και πολύ φθηνού δανεισµού, µε εγγύηση µάλιστα του ελληνικού
δηµοσίου, όλες οι φίλα προσκείµενες επιχειρηµατικές προτά-
σεις, που παρ’ όλα τα καµπανάκια της Ένωσης για τους ελέγ-
χους των κονδυλίων του ΤΑΑ και τις διαπιστωµένες ελλείψεις
διαχείρισής του από το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο, βιαστικά,
µοιράζονται ως αναπτυξιακά µπόνους, λες και δεν θα προλάβουν
άλλη κυβερνητική θητεία. 

Να εφαρµοστεί η κυβερνητική επιλογή πως το πρόγραµµα του
ΤΑΑ δεν αφορά πρωτογενώς ούτε καν δευτερογενώς την ανα-
συγκρότηση της ελληνικής κοινωνίας και την ανθεκτικότητα της
κοινωνικής συνοχής. Να εφαρµοστεί η κυβερνητική επιλογή της
αναπτυξιακής κερδοσκοπίας των αρπακτικών απληστίας, επιθε-
τικά, µε όλα τα µέσα προπαγάνδας καλοταϊσµένα, παρουσιάζον-
τάς τα ως µονόδροµο σωτηρίας. Μονόδροµο σωτηρίας, όµως,
για το ισοσκελές τρίγωνο συνεργασίας, δηλαδή το πολιτικό, τρα-
πεζικό και επιχειρηµατικό της απληστίας κατεστηµένο. Όµως,
αυτός ο µονόδροµος της ερήµην του λαού ανάπτυξης, είναι ένα
τραγικό αδιέξοδο που οδηγεί στον οικονοµικό γκρεµό και τον κοι-
νωνικό αποκλεισµό τη συντριπτική πλειονότητα του λαού. Είτε
είναι ευάλωτος κοινωνικά είτε φτωχοποιείται οικονοµικώς ή πε-
ριθωριοποιείται, ως µισθωτός, ελεύθερος επαγγελµατίας, έµπο-
ρος, µικροβιοτέχνης, νέος γιατρός, νέος δικηγόρος,
νεοεπιστήµονας, που παίρνει τον δρόµο της ξενιτιάς «απλά και
µόνο για εµπειρία». Πάλι το λέω αυτό, κατά την κυρία Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και εκλεκτοί συνέλληνες, είναι
γεγονός πως το κυβερνητικό αυτό αφήγηµα που περιγράφεται,
εµφανώς µερικώς και συγκεκαλυµµένα γενικώς, είναι ένα στοί-
χηµα της Κυβέρνησης µε ρίσκο µόνο για την ίδια τη χώρα και
τους Έλληνες πολίτες. Είναι µια κυβερνητική ζαριά δαγκωµένη
και στηµένη σε βάρος της πατρίδας, δίνοντας στον, αδύναµο να
αντιδράσει, λαό κάποια φιλοδωρήµατα για να καταστείλει τις
αναιµικές αντιδράσεις διαµαρτυρίας. 

Η διάλυση, όµως, του κοινωνικού ιστού, η ενδοσχολική βία και
ο εκφοβισµός, η βία των προεφήβων και εφήβων, οι εγκληµατι-
κές ενέργειες παντού και συνεχώς, η σεξουαλική κακοποίηση
παιδιών, οι γυναικείες δολοφονίες και κακοποιήσεις, ακόµα και
η πρόσφατη εγκληµατική πράξη από οργανωµένα συµφέροντα
έναντι αστυνοµικών, προκάλεσε ήδη δεύτερη στασιαστική κινη-
τοποίηση τµηµάτων της αστυνοµικής οικογένειας ως µια αχτίδα
φωτός αντίδρασης απέναντι στην αδύναµη, τουλάχιστον, Κυβέρ-
νηση. 

Σε µια Κυβέρνηση αδύναµη να αντιταχθεί στα επιχειρηµατικά
συµφέροντα και να διασφαλίσει την προστασία της ανθρώπινης
ζωής των πολιτών, όπως έγινε και µε το έγκληµα στα Τέµπη και
τον αγώνα των συγγενών να µην ξεχαστεί, να µη θαφτεί στη γρα-
φειοκρατία παραγραφής των εξεταστικών, των ανακριτικών και
δικαστικών καθυστερήσεων απαλλαγής των υπευθύνων. 

Αυτό το εγκληµατικό γεγονός εµείς στη Νίκη δεν το ξεχνάµε,
όπως και η συντριπτική πλειονότητα του ελληνικού λαού και εύ-
χοµαι και άλλων πολιτικών δυνάµεων και κοινωνικών κινηµάτων
δεν το ξεχνάει. Γιατί, εδώ πρέπει να φανεί αν η δικαιοσύνη απο-
δίδεται ουσιαστικά και όχι απλώς τυπικά από τους λειτουργούς
της, στο όνοµα του ελληνικού λαού. Γιατί, µπορεί ο Άρειος
Πάγος να κρατάει σε οµηρία για άλλα δύο χρόνια, λόγω αναβο-
λής, τους δανειολήπτες µε ρήτρα ελβετικού φράγκου -αφού
µέχρι τότε θα έχουν χάσει τα σπίτια, τα µαγαζιά, τα εργαστήρια
και τα χωράφια- γιατί, επίσης, µπορεί τάχιστα, συµπτωµατικά να
εκδίδει αποφάσεις έγκρισης των µνηµονιακών νοµοθεσιών και
άλλων τραπεζικών πρακτικών, σε χρόνους dt για τη δικαστική
κοινή πείρα, όµως εδώ, στο έγκληµα των Τεµπών, πρέπει να απο-
δώσει, άµεσα και µε διαφάνεια, δικαιοσύνη για τις ψυχές των πε-
νήντα επτά αδελφών µας. Πόσο µάλλον, όταν δηµόσια, µε
προκλητικό τρόπο για την κοινωνία και προκλητικό αποτύπωµα,
αναφέρεται κατά τη συνεδρίαση επιτροπής του Κοινοβουλίου

από τον διευθύνοντα σύµβουλο του ΟΣΕ πως τα καταγραφικά
του εµπορευµατικού σταθµού της Θεσσαλονίκης, µετά από δε-
καπέντε µέρες σβήστηκαν και χάθηκαν τα αρχεία. Χάθηκαν τα
αρχεία για πενήντα επτά ανθρώπινες ψυχές. 

Καλά, είναι δυνατόν να λέει ο διορισµένος από την Κυβέρνηση
διευθυντής, µε κυνικό τρόπο, πως τα τρένα των Τεµπών, γεµάτα
µε νέους ανθρώπους, επιστήµονες, φοιτητές, παιδιά, καθώς και
συναδέλφους τους σιδηροδροµικούς, εξαϋλωµένους νεκρούς
και αγνοούµενους, πως η υπηρεσία την οποία διευθύνει και πλη-
ρώνεται από χρήµατα των Ελλήνων πολιτών δεν κράτησε το αρ-
χείο καταγραφής των φορτοεκφορτώσεων στο εµπορευµατικό
της Θεσσαλονίκης; Και να συνεχίζει να εγκαλεί, ακόµα πιο προ-
κλητικά, τις ανακριτικές και δικαστικές αρχές γιατί ζήτησαν, λέει,
τα αρχεία καταγραφής κίνησης φορτοεκφορτώσεων ενάµιση
µήνα µετά το έγκληµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε και ευ-
χαριστώ.

Αλήθεια, αυτός ο άνθρωπος βρίσκεται στη θέση του για το γε-
γονός ότι ένιψε τας χείρας του µε πενήντα επτά φονευθέντες
στα τρένα; Για το γεγονός ότι µετά το έγκληµα έσβησαν τα αρ-
χεία των καταγραφικών; 

Δεν θα επεκταθώ σε άλλους τοµείς, γιατί ο λαός βιώνει την
απαξίωσή του στην υγεία, στην παιδεία, βιώνει την φτωχοποίηση
του στην οικονοµία, την ενοχοποίησή του για τις κατασχέσεις της
περιουσίας του από τις συστηµικές τράπεζες, βιώνει την προπα-
γανδιστική επικοινωνιακή λαίλαπα της µελλοντικής ανάπτυξης,
πρασινισµένης µε οικολογική σάλτσα. Και, κυρίως, βιώνει την
αναξιοπρεπή αποδοχή των κουπονιών επαιτείας. 

Κλείνοντας, θα σταθώ στο Υπουργείο Μετανάστευσης και στη
δουλική εθνοκτονική αποστολική του να νοµιµοποιήσει την ισλα-
µική επέλαση στην καρδιά του ευρωπαϊκού κεκτηµένου και της
χριστιανικής Ευρώπης. 

Ολοκληρώνοντας, θέτω επίσης κάποιες ενστάσεις στην άποψη
περί ισχυρού διπλωµατικού κεφαλαίου του Υπουργού Εξωτερι-
κών. Ισχυρό διπλωµατικό κεφάλαιο, όµως, πολύ µυστικό και εξί-
σου ναρκισσιστικό, που φάνηκε να µην είναι και τόσο ισχυρό στο
τουρκολιβυκό σύµφωνο. Ισχυρό διπλωµατικό κεφάλαιο που φαί-
νεται πως πάσχει από σοβαρή αδυναµία να αποκατασταθεί µε τη
γείτονα Αλβανία ένα µείζον πολιτικό, απεριόριστο και αδιαπραγ-
µάτευτο δικαίωµα του εκλέγεσθαι για την ελληνική µειονότητα.
Που φαίνεται ανίκανο να αντιµετωπίσει επιθετικές πολιτικές πρα-
κτικές, σε βάρος της χώρας µας, όπως το «Turkaegean» και την
πολιτική επιδροµή στη Θράκη. 

Πρόκειται για ένα Υπουργείο το οποίο φαίνεται ανήµπορο να
σχεδιάσει, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας -αν
υπάρχει συνεργασία µεταξύ των δύο σηµαντικών για την εθνική
κυριαρχία Υπουργείων-, να διασφαλίζει και να προστατεύσει τη
ζωή των πολύτιµων στρατιωτικών µας στελεχών. 

Για όλους αυτούς τους λόγους η ψήφιση του προϋπολογισµού
του 2024 δεν αποτελεί πράξη ευθύνης, αλλά πράξη κοροϊδίας
του ελληνικού λαού. Εµείς στη Νίκη, το δηµοκρατικό πατριωτικό
κίνηµα, δεν είµαστε εδώ για να κοροϊδέψουµε και να προδώ-
σουµε τους ανθρώπους µας, αλλά για να τους σεβαστούµε, ζη-
τώντας τους στις Ευρωεκλογές να στείλουν την πραγµατική
δηµοσκόπηση στην κοµµατοκρατία της απληστίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Κόντης, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος από τους Σπαρτιάτες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, είµαστε εδώ τόσες ηµέ-

ρες συζητώντας την κορυφαία εκδήλωση του ελληνικού Κοινο-
βουλίου, τον προϋπολογισµό για το επόµενο έτος. Η χώρα µας
συνεχίζει να βασίζεται σε είσπραξη έµµεσων φόρων για να επι-
βιώσει, που δεν στηρίζεται στην ανάπτυξη, άσχετα αν εµείς επι-
µένουµε να λέµε ότι έχουµε ανάπτυξη. Δεν υπάρχουν άµεσοι
φόροι. Η διαφορά µεταξύ άµεσων και έµµεσων φόρων είναι τε-
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ράστια. Βρισκόµαστε σε µια χώρα όπου τα επιτόκια των επί πολ-
λές φορές ανακεφαλαιοµένων τραπεζών είναι τελείως δυσανά-
λογα µε αυτά που δανείζουν τους Έλληνες, τις επιχειρήσεις και
τους ιδιώτες. 

Πρόκειται για έναν προϋπολογισµό ο οποίος φαίνεται να είναι,
όπως λένε οι Υπουργοί µας, προορισµένος για να καλυτερεύσει
τη ζωή των Ελλήνων, αλλά κάθε χρόνο βλέπουµε να γίνεται το
αντίθετο. Βλέπουµε ότι υπάρχει µηδαµινή στήριξη των χρεών των
πολύ µικρών οικογενειακών επιχειρήσεων και των ιδιωτών. Δεν
ακούσαµε τίποτα για βοήθεια στη µεγάλη κοινότητα των ΑΜΕΑ,
που όπως είπαµε είναι πάνω από ένα εκατοµµύριο συνέλληνες,
οι οποίοι ζουν στο περιθώριο. Δεν ακούσαµε τίποτα προσδιορι-
σµένο για την υπογεννητικότητα των Ελλήνων, ενώ ακόµα συζη-
τάµε για το δηµογραφικό, δεν ακούσαµε ποια µέτρα µπορούµε
να πάρουµε. Δεν ακούσαµε τίποτα για τη φοροαποφυγή από
τους µεγάλους οµίλους, οι οποίοι µε τριγωνικές και περισσότε-
ρες τιµολογήσεις στο εξωτερικό, τιµολογούν τα κέρδη τους και
καταφέρνουν να διαφεύγουν δηλώνοντας µηδαµινά κέρδη, ούτε
ακούσαµε για τους διαχειριστές-συνιδιοκτήτες εταιρειών, που
εργάζονται στις εταιρείες τους αµισθί και αµείβονται µόνο µε δια-
νοµή κερδών ούτε βέβαια ακούσαµε για τα υψηλόβαθµα στελέχη
τραπεζών και µεγάλων εταιρειών τα οποία αµείβονται µε υπέ-
ρογκα ποσά και στα οποία ποτέ κανείς δεν τόλµησε να κάνει κά-
ποια προσπάθεια φορολόγησης. 

Τα έσοδα από µερίσµατα φορέων του δηµοσίου -γύρω στα
200 εκατοµµύρια ευρώ- θεωρούνται µηδαµινά. Την ίδια στιγµή
µπορούµε να δούµε τα έσοδα µερισµάτων γειτονικής χώρας, σε
µια αεροπορική εταιρεία µόνο, να είναι 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ
για την περασµένη χρονιά. 

Οι χρηµατοδοτήσεις των κοινωνικών και δηµοτικών οργανι-
σµών είναι υπερβολικά υψηλές, σε αναλογία µε τα υψηλά δηµο-
τικά τέλη που καταβάλλουν οι ιδιώτες, γιατί υπάρχουν δήµοι οι
οποίοι πραγµατικά εισπράττουν τεράστια ποσά –και δεν θα πω
τους πλούσιους δήµους, όπως Γλυφάδα ή άλλους τους οποίους
γνωρίζουµε. Είναι τελείως δυσανάλογη η χρηµατοδότηση σε αυ-
τούς τους δήµους. Οι δαπάνες των µεταναστευτικών ροών είναι
τελείως δυσανάλογες µε τις δαπάνες που κάνουµε για τον από-
δηµο ελληνισµό µας.

Επίσης, δεν ακούσαµε στη συζήτηση αυτή να µας εξηγήσουν
πιο αναλυτικά οι Υπουργοί µας, πώς θα γίνει ανάπτυξη στα
Υπουργεία. Δεν λέµε ένα «ξερό» νούµερο, όπως: «Δίνω στο
Υπουργείο Ναυτιλίας 500 εκατοµµύρια ευρώ». Πώς θα υπάρξει
αυτή η αρωγή στο Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικών Περιο-
χών; Πού προσδιορίζονται; Θα θέλαµε να ακούσουµε πώς ανα-
πτύσσεται. Το Υπουργείο Ναυτιλίας πού θα ρίξει αυτά τα
χρήµατα; Και φυσικά θα θέλαµε να ακούσουµε και για όλα τα
άλλα Υπουργεία, για τις κοινωνικές υπηρεσίες µας, για τα νοσο-
κοµεία µας. Αυτά που συζητάµε είναι για τους µετανάστες, για
το πώς θα φέρουµε περισσότερους απέξω επειδή µας λείπει ερ-
γατικό προσωπικό για τη γη, και θα αναφερθώ σε λίγο για αυτό.

Δεν ακούσαµε πώς θα αναπτύξουµε τον αθλητισµό µας. Τώρα
µε την επικαιρότητα που έχουµε, πάλι στράφηκαν εκεί και βλέ-
πουµε ότι ξανανακαλύψαµε και ξανανακαλύψαµε ένα πρόβληµα
και φέραµε µέτρα τα οποία, για όσους δεν ξέρουν, τα έχουµε
πάρει κι αυτά από το 2006.

Ανακοινώθηκε από το Υπουργείο και από τον Πρωθυπουργό,
διά στόµατος κ. Κεφαλογιάννη, ότι θα βάλουµε κάµερες στα γή-
πεδα. Βάλαµε κάµερες στα γήπεδα το 2007. Εγώ έβαλα δεκαε-
πτά κάµερες σε εσωτερικούς χώρους και είκοσι τέσσερις απ’ έξω
γύρω-γύρω. Ξέραµε στην παραµικρή γωνία, στο γήπεδο του
Άρη, ποιος κινείται. Με τις κάµερες προβάλαµε στα matrix του
γηπέδου το πρόσωπό του κάθε δράστη που έσπαγε µια καρέκλα,
το ζουµάραµε και το βλέπαµε.

Τις κάµερες τις διαχειριζόταν η αστυνοµία, η οποία είχε κλειδί
σε ειδικό χώρο και τις χειριζόταν πριν από τον αγώνα. Και δεν
έµπαινε κανείς από εµάς, δεν µπορούσε να πάει κανείς. Και τώρα
µας λένε ότι θα είναι ειδικός χώρος και θα διαχειρίζονται τις κά-
µερες. Δηλαδή λέµε τα ίδια που κάναµε πριν από είκοσι χρόνια.
Καταργήθηκαν αυτά στην πορεία; Καταργήθηκαν, ναι, γιατί κα-
νείς µετά από τρία χρόνια δεν τα λειτουργούσε. Όλα τα γήπεδα
είχαν κάµερες. Δεν άρχιζε ο αγώνας αν δεν είχε κάµερες.

Είπαµε ότι θα βάλουµε ηλεκτρονικό εισιτήριο. Μα δεν µπαίνει
κανείς σήµερα. Είναι ηλεκτρονικά τα εισιτήρια και ονοµαστικά.
Θα βάλουν τουρνικέ. Τα τουρνικέ υπάρχουν εδώ και χρόνια. Δεν
θα άρχιζε το πρωτάθληµα πριν από πέντε χρόνια αν δεν είχαµε
τουρνικέ. Μπήκαν σε όλα τα γήπεδα και µπαίνει ένας-ένας.
Οπότε, ξεχνάµε τι έγινε πριν κάποια χρόνια ή επειδή ξεχνάει ο
κόσµος τα επαναλαµβάνουµε σαν κάτι το οποίο είναι νεωτερι-
σµός;

Είπαµε ότι θα πρέπει να γίνει µια τεράστια συζήτηση πάνω στο
θέµα αυτό µε τη συµµετοχή πολλών Υπουργείων και να αρχίσει
από πολύ πιο πίσω, από τη διαπαιδαγώγηση των νέων µας και
όχι µόνο από το ποιοι τους χρησιµοποιούν σαν στρατούς, γιατί
δεν είναι πάντα αυτή η περίπτωση. Και θα δείτε ότι η εγκληµατι-
κότητα δεν είναι µόνο στα γήπεδα, είναι και εκτός γηπέδων. Θα
τους κόψετε από το γήπεδο και θα τσακώνονται ή θα σκοτώνον-
ται όπως γίνεται κάθε µέρα. Δεν το έχετε πάρει είδηση; Γιατί δεν
σκοτώνονται ακόµη, τραυµατίζονται.

Είδαµε στη συζήτηση αυτή να γίνεται ανταγωνισµός για το
ποιος είναι περισσότερο πολιτικά ορθός. Είδα κόµµατα τα οποία
αρχίζουν να αποκαλούν άλλα κόµµατα σαν δεξιά ή ακροδεξιά
όταν εκφέρουν έναν λόγο ο οποίος δεν τους αρέσει. Δεν κατά-
λαβα, υπάρχει κάποιος σερίφης ιδεών και απαγορεύεται ο οποι-
οσδήποτε να είναι εθνικιστής ή δεξιός ή αριστερός ή οτιδήποτε
άλλο; Για ποιον λόγο χαρακτηρίζονται κόµµατα µε ταµπέλες τις
οποίες βάζουν και θεωρούν κάποιοι ότι πρέπει να φοβηθούν και
να αποδεχθούν τον όρο που τους βάζουν και να πουν «όχι, δεν
είµαστε αυτό». Είσαι δεξιός ή ακροδεξιός; Αυτή είναι η πολιτική
συζήτηση; Μιλάµε για οικονοµικά και πιάνουµε αν είναι δεξιός ή
ακροδεξιός επειδή κάποιοι συζήτησαν για το µεταναστευτικό ή
έχουν κάποιες αντιρρήσεις;

Άκουσα οµιλητή ο οποίος είπε ότι δεν πρέπει να µπαίνουν στη
Βουλή κόµµατα τα οποία αντιτίθενται στην κλιµατική αλλαγή. Το
ακούσαµε κι αυτό. Είπε: «Αφήνετε κόµµατα που είναι αντίθετα
στην κλιµατική αλλαγή να µπαίνουν στη Βουλή». Δεν το ξέραµε
ότι θα δίνουµε και εξετάσεις για το αν πιστεύουµε στην κλιµατική
αλλαγή σε τόσο έντονο βαθµό όσο κάποιοι. Στην οµιλία κάποιων
επί δέκα λεπτά άκουσα δεκαεπτά χιλιάδες φορές τις λέξεις «κλι-
µατική αλλαγή». Είναι τροµακτικό. Σε λίγο στους προϋπολογι-
σµούς θα πρέπει να µας δίνουν ένα πράσινο βιβλίο για να
ορκιζόµαστε πάνω σε αυτό ότι πιστεύουµε στην κλιµατική αλ-
λαγή, στην ψηφιακή µεταρρύθµιση και σε ό,τι άλλο συνακόλουθο
και µετά να συζητάµε.

Αν η κλιµατική αλλαγή ήταν τόσο άγρια όσο µας λέτε, τα πλοία
που γυρνάνε στις θάλασσες -και δεν έχετε δει πώς είναι να αντι-
µετωπίζουν τις συνθήκες του καιρού- θα έπρεπε να βυθίζονται
όλα, όπως γίνεται συνήθως σε µεγάλες τρικυµίες. Θα έπρεπε τα
κύµατα να είναι εκατό µέτρα, σύµφωνα µε όσα µας διακηρύσ-
σετε.  

Το θέµα είναι, λοιπόν, ότι πιάσαµε µια κουβέντα πολιτικής ορ-
θότητας προχθές η οποία ήταν πολύ µεγαλύτερη σε διάρκεια
από αυτή των οικονοµικών κριτηρίων του προϋπολογισµού. Ποια
είναι η κουβέντα; Ήρθε η τροπολογία ξαφνικά, εν µέσω προϋπο-
λογισµού, για ένα νοµοσχέδιο που συζητείται αύριο και το οποίο
αφορά µετανάστες οι οποίοι υποτίθεται είναι στην Ελλάδα χρό-
νια και είναι αναγκαίοι για να πάνε να εργαστούν στη γη. Γιατί
µας λέτε ότι δεν υπάρχει θέληση από Έλληνες να εργαστούν στη
γη.

Και ρωτάω εγώ. Έχει γίνει ποτέ επίκληση δηµόσια ή ιδιωτικά
ή από τον ΟΑΕΔ, ή όπως λέγεται σήµερα, τη ΔΥΠΑ, να πάνε να
εργαστούν κάποιοι; Έχουν δηµιουργηθεί συνθήκες για να στρα-
φεί ο κόσµος στην αγροτική παραγωγή; Και αυτοί οι µετανάστες
που λέτε ότι είναι πέντε χρόνια εδώ ή τρία χρόνια ή επτά οι
οποίοι, µας βεβαιώνετε ότι δεν είναι κάποιοι που θα έρθουν απ’
έξω, προϋπάρχουν εδώ, πού εργάζονται; Εργάζονται στη γη;
Είναι ήδη εργαζόµενοι στη γη εκεί και απλά τους νοµιµοποιείτε;
Γιατί είχαµε ακούσει ότι είναι νόµιµοι ήδη αυτοί. Ή µήπως είναι
σε δοµές και παίρνουν κάποια επιδόµατα κάθε µήνα και ξαφνικά
θα τους µετατρέψουµε σε αγρότες; Ακόµη και η αγροτική ενα-
σχόληση χρειάζεται και κάποια εµπειρία. 

Όλα αυτά δεν θα έπρεπε να συζητηθούν, να καλέσουµε και
φορείς. Μας λέτε ότι υπάρχει επίκληση των ιδιοκτητών παραγω-
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γών, οι οποίοι, λένε ότι τους λείπουν εργάτες. Ας κάνουµε, λοι-
πόν, µια κλήση φορέων - αγροτών να συζητήσουµε εδώ, να
δούµε αν υπάρχει όντως αυτή η έλλειψη σε τέτοιο βαθµό εδώ
στην Ελλάδα. Πού ψάχνουν; Στα καφενεία της περιοχής τους;
Έχουν αποταθεί κάπου; 

Σίγουρα, µε την αστική τάση που υπάρχει να έρχονται όλοι οι
νέοι και να πηγαίνουν στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη, σίγουρα,
είναι δύσκολο να βρεις στη γειτονιά σου αγρότη. Υπάρχει, όµως,
µια συστηµική προσπάθεια να βρεθούν και να στραφούν άνθρω-
ποι να πάνε στην επαρχία να εργαστούν;

Όλα αυτά τα λέµε έτσι στον αέρα. Φέρνουµε, λέει, τώρα
τριάντα χιλιάδες, πενήντα χιλιάδες. Και αν µας πείτε ότι αύριο
αυτοί οι νόµιµοι θα πρέπει να είναι ένα εκατοµµύριο θα πρέπει
να βγει άλλο νοµοσχέδιο και άλλη τροπολογία ή βάσει αυτής της
ιδίας που θα περάσει, το ένα εκατοµµύριο θα µπορεί να πάρει
χαρτιά εδώ;

Όλα αυτά πρέπει να συζητηθούν σοβαρά, µε προσπάθεια σο-
βαρή και όχι µε µια τροπολογία που φέρατε και που συναγωνι-
στήκατε εδώ, κάποιοι για να βρεθείτε, αγκαλιαστήκατε και ο ένας
επαίνεσε τον άλλον ότι είναι άνθρωποι και είναι ανθρωπισµός να
φέρει όλους αυτούς τους ξένους και να δουλεύουν εδώ και κά-
ποιοι άλλοι που αντιδρούν είναι ρατσιστές, φασίστες κ.λπ..

Και εν πάση περιπτώσει αν µας βαφτίζετε έτσι και αγαπάτε
τόσο πολύ τον κόσµο, ας κάνετε αυτό που έκανα εγώ προσω-
πικά, υιοθετήστε τρία παιδιά, που βρήκα και εγώ ορφανά στη
Βραζιλία και µέχρι σήµερα τα έχω µεγαλώσει. Υιοθετήστε από
τρία αφύλακτα Πακιστανάκια, Μπαγκλαντεζάκια. Εγώ υιοθέτησα
τρία Βραζιλιανάκια µαζί µε τα δικά µου παιδιά. Και δόξα τω Θεώ
χαίροµαι γι’ αυτό. Είναι µεγάλα παιδιά σήµερα, σπούδασαν.
Κάντε κάτι τέτοιο, µια πράξη βοηθείας σε αυτούς που έχουν
ανάγκη. 

Δεν µπορείτε, λοιπόν, να συζητάτε, βαφτίζοντας άλλους και
βάζοντας ταµπέλες. Θα συζητάτε βάσει αυτών των οποίων έχει
ανάγκη η πατρίδα. 

Συζητήσαµε στον προϋπολογισµό µε το αρµόδιο Υπουργείο
που ήρθε και µας είπε ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και δεχθή-
καµε ότι θα υπερψηφίσουµε αυτές τις δαπάνες, όχι µόνο επειδή
είµαστε υπέρ των αυξήσεων των αµυντικών δαπανών, αλλά γιατί
µας εξήγησε πέντε πράγµατα και είπε ότι θα ενσωµατώσουµε
στην εθνοφρουρά και άλλους Έλληνες πολίτες, θα αναδιοργα-
νώσουµε τον στρατό, θα κοιτάξουµε πόση είναι η θητεία, θα εξο-
πλίσουµε. Ακόµα και για τα νησιά που ρωτήσαµε, ότι έχει
αποσυρθεί από εκεί θα κοιτάξουµε να αντικατασταθεί. Είπε πέντε
πράγµατα και γι' αυτό υπερψηφίζουµε το µόνο στοιχείο του προ-
ϋπολογισµού. 

Αναλυτικά δεν ακούσαµε, στα νοσοκοµεία τι θα κάνετε; Πείτε
θα αναστηλώσουµε αυτό το νοσοκοµείο. Είναι διαλυµένα όλα τα
νοσοκοµεία. Δεν ακούσαµε κουβέντα πάνω σε αυτό. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η θέση µας. Καταψηφίζουµε τον προϋπο-
λογισµό και θα στηρίξουµε µόνον το στοιχείο της εθνικής άµυ-
νας, στο οποίο είµαστε σύµφωνοι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κόντη.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος από την Ελληνική Λύση για τη δευτερολογία του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τελειώνει σιγά - σιγά αυτή η διαδικασία, είµαστε από την Τε-

τάρτη το πρωί εδώ. Κύριοι Υπουργοί, µακάρι όλη αυτή η διαδι-
κασία να ήταν διαφορετική. Μακάρι να ήταν αλλιώς. Μακάρι να
υπήρχε ειλικρίνεια. Μακάρι να υπήρχε ένας γόνιµος και εποικο-
δοµητικός διάλογος. Μακάρι να υπήρχαν σύντοµες τοποθετή-
σεις όλων των Βουλευτών και των Υπουργών µε ειλικρίνεια, µε
ιδέες, µε διάλογο, µία πιο δηµιουργική διαδικασία από το να ανε-
βαίνει ο καθένας εδώ να λέει το ποίηµά του, να διαβάζει το κεί-
µενο του, να λέτε τα ψέµατά σας εσείς, γιατί είναι ψέµατα
ξεκάθαρα. Μακάρι να ήταν αλλιώς. 

Μακάρι να µην ερχόταν, για παράδειγµα, στην κορυφαία δια-
δικασία κοινοβουλευτική, τον προϋπολογισµό του κράτους, ο αρ-
µόδιος Υπουργός και να µην κατέθετε ψευδή στοιχεία. Ξέρετε,

όµως, εάν υπήρχε σοβαρή Κυβέρνηση ή αν θέλετε σοβαρή λει-
τουργία του κράτους και ερχόταν ο Υπουργός Οικονοµίας και
κατέθετε εδώ ψεύτικα στοιχεία και το αποκαλύπταµε, όπως το
αποκαλύψαµε, θα έπρεπε ή να παραιτηθεί ο ίδιος ή να τον πα-
ραιτήσει η Κυβέρνηση, γιατί ξεκινάµε εκ προοιµίου λάθος. Ξεκι-
νάµε τη συζήτηση του προϋπολογισµού µε ψευδή στοιχεία. Και
αυτό δεν είναι κατά λάθος είναι επί σκοπώ και το ξέρετε πάρα
πολύ καλά όλοι σας. Τα είπαµε αυτά. Μακάρι τα πράγµατα να
ήταν αλλιώς, γιατί τα έχετε όλα κουµπωµένα. Θα περάσει το δικό
σας, όπως και να έχει. 

Μακάρι να µην χρειαζόταν, κύριε Προεδρεύοντα, ο Προ-
εδρεύων να προστατεύει τους Υπουργούς του, γιατί αυτό που
συνέβη χθες, δεν έχει ξαναγίνει. Ο Προεδρεύων εκείνη την ώρα
να µην δίνει τον λόγο σε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο κόµµατος,
ενώ το δικαιούται, για να προστατεύσει τον Υπουργό του, βλέπε
Βορίδη. Δεν θέλει καµµία προστασία ο Βορίδης, µία χαρά µπορεί
να προστατευτεί µόνος του. Δεν έχει ξαναγίνει να αφαιρεί αντι-
δηµοκρατικά τον λόγο ο Προεδρεύων του ελληνικού Κοινοβου-
λίου σε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο κόµµατος, ενώ έχει το
δικαίωµα να κάνει χρήση του δικαιώµατός του να µιλήσει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πότε έγινε αυτό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Χθες το βράδυ -µάλλον είχατε

φύγει- αργά γιατί εµείς είµαστε δεκαπέντε ώρες εδώ πέρα, δεν
ερχόµαστε να µιλήσουµε και φεύγουµε. Είµαστε δεκαπέντε µε
δεκαέξι ώρες εδώ.

Και απευθύνοµαι στον κ. Γεωργαντά ονοµαστικά και θα το θέ-
σουµε το θέµα και στη Διάσκεψη των Προέδρων. Αυτό που συ-
νέβη χθες ήταν απαράδεκτο, ντροπιαστικό, αντιδηµοκρατικό,
αλλά όµως µέχρι εκεί φτάνετε να φιµώνετε την Αντιπολίτευση,
εγώ θα πω την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, γιατί η Ελληνική Λύση
είναι αυτή τη στιγµή το κόµµα το οποίο κάνει πραγµατική Αντι-
πολίτευση εδώ πέρα, για να προστατεύσετε τους Υπουργούς
σας. Αυτά κάνατε. 

Δεν υπάρχει ούτε ένα ένας Έλληνας, κύριε Πετραλιά, που να
µη γνωρίζει ότι τους έχετε φτωχοποιήσει εσείς και οι πολιτικές
σας και τα υπόλοιπα κόµµατα. Δεν υπάρχει ένας εκεί έξω. Δεν
χρειάζεται να έρθει η Ελληνική Λύση να το πει αυτό. Δεν υπάρχει
ούτε ένας Έλληνας εκεί έξω που να µην γνωρίζει ότι του πήρατε
τα πάντα. Τα πήρατε όλα. Δεν υπάρχει ένας Έλληνας, µια Ελλη-
νίδα εκεί έξω, ένας Έλληνας πολίτης που να µην ξέρει ότι είναι
απροστάτευτος στα νύχια των κορακιών και ότι αν χρωστάει
50.000, 60.000 θα του πάρουν το σπίτι, ενώ εσείς που νοµοθε-
τείτε χρωστάτε 400 εκατοµµύρια ευρώ, το κόµµα σας. 

Δεν υπάρχει µία Ελληνίδα, ένας Έλληνας εκεί έξω που να µην
γνωρίζει ότι έχετε δηµιουργήσει την τέλεια φοροκαταιγίδα µε
αδίστακτους εισπρακτικούς µηχανισµούς που τους πίνετε το
αίµα. Δεν υπάρχει ένας Έλληνας εκεί έξω που να µην το γνωρίζει.
Ακόµα και οι βαθιά, κοµµατικά, οπαδικά τυφλωµένοι ψηφοφόροι
σας το ξέρουν. Δεν υπάρχει µία Ελληνίδα, ένας Έλληνας εκεί
έξω που να µην γνωρίζουν και να µην συζητάνε µεταξύ τους ότι
οι πολιτικές σας έχουν καταδικάσει τα νιάτα µας, οι πολιτικές σας
έχουν καταδικάσει τα παιδιά µας, το µέλλον των παιδιών µας. 

Δεν υπάρχει µία Ελληνίδα, ένας Έλληνας εκεί έξω που να µην
γνωρίζει ότι έχετε δηµιουργήσει ένα κράτος διαφθοράς, ένα κρά-
τος αναξιοκρατίας µε τις πολιτικές σας, ένα κοµµατικό κράτος,
γιατί ο πρώτος λόγος φυγής των παιδιών µας στο εξωτερικό είναι
η αναξιοκρατία στην Ελλάδα. Δεν υπάρχει µία Ελληνίδα, ένας
Έλληνας που να µην γνωρίζει ότι µε τις πολιτικές σας δεν στηρί-
ζετε ουσιαστικά την ελληνική οικογένεια, δεν στηρίζετε την Ελ-
ληνίδα µάνα να τεκνοποιήσει, δεν στηρίζετε τα παιδιά µας να
παντρευτούν να κάνουν παιδιά, γιατί δεν µπορούν, είναι τριάντα
χρονών και ζουν µε τους γονείς τους. 

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της πολιτικής αυτής που ακολου-
θείτε και εσείς σήµερα και τα τελευταία είκοσι πέντε, τριάντα
χρόνια. Αυτά είναι τα µεγάλα, τα βασικά που θα πρέπει να λύ-
σουµε εδώ µέσα, γιατί αυτή την αποστολή έχουµε, τουλάχιστον
εµείς που υπηρετούµε το έθνος - κράτος και όχι την πολυπολιτι-
σµικότητα. 

Δεν υπάρχει ένας Έλληνας εκεί έξω, µια Ελληνίδα που να µην
συνειδητοποιεί κάθε πρωί που ξυπνάει ότι ζει σε Φαρ Ουέστ, ότι
το έγκληµα εκεί έξω κυριαρχεί και προσπαθείτε µε διάφορα τε-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7805



χνάσµατα να αυστηροποιήσετε τον Ποινικό Κώδικα. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Αυτό που έχουµε πει από την πρώτη στιγµή, από το 2019, που

µπήκαµε εδώ µέσα είναι νόµος και τάξη, εφαρµογή των νόµων
και πραγµατική έκτιση ποινών. Δεν υπάρχει µία Ελληνίδα και ένας
Έλληνας εκεί έξω που να µην έχει συνειδητοποιήσει ότι νοµοθε-
τείτε απλά για να νοµοθετείτε, ότι προσπαθείτε εδώ και είκοσι
πέντε, τριάντα χρόνια, για παράδειγµα, να λύσετε το πρόβληµα
της βίας στα γήπεδα και ότι είστε ανίκανοι τελικά να το κάνετε
πράξη και ότι δεν είστε διατεθειµένοι να βάλετε το µαχαίρι στο
κόκκαλο. 

Διαλύσατε µε τις πολιτικές σας τον πρωτογενή τοµέα. Τι µας
λέτε τώρα εδώ ότι δώσατε 100 και 120; Τίποτα δεν είναι αυτά!
Διαλύσατε τον πρωτογενή τοµέα, την ατµοµηχανή της ελληνικής
οικονοµίας. Τα έχετε διαλύσει όλα επί χρόνια, δεν τα στηρίζετε. 

Πείτε µας γιατί αυξήθηκαν κατά 16% οι εισαγωγές φρούτων
και λαχανικών το πρώτο δεκάµηνο του 2023, µέχρι και τον Οκτώ-
βριο. Έχω λίστα αναλυτική µε όλα τα στοιχεία. Μιλάµε για πατά-
τες, µπανάνες, κρεµµύδια, τα πάντα και για πόσους τόνους
αυξήθηκαν οι εισαγωγές. Αν είναι δυνατόν η πιο πλούσια, η πιο
ευλογηµένη χώρα στον πλανήτη, µε ήλιο, νερό και χώµατα να ει-
σάγει προϊόντα από χώρες που είναι χερσαίες, όπως είναι το Ισ-
ραήλ, η Τουρκία, η Ολλανδία! Τα διαλύσατε όλα! 

Διαλύσατε την Αντιπολίτευση, για να µπορείτε να κάνετε εσείς
πάρτι! Δεν υπάρχει τίποτα εδώ, τίποτα! Διαλύθηκαν όλα, κατα-
κερµατίστηκαν όλα για να µπορείτε εσείς να κάνετε ό,τι θέλετε.
Δηµιουργείτε και φυτεύετε ουρανοκατέβατα κόµµατα για να κό-
πτετε τη δική µας ορµή. Δεν θα τα καταφέρετε! Είπαµε ότι τα
άλογα στα οποία ποντάρατε αποδείχτηκαν, όπως έλεγε ο Βέγ-
γος, «ελέφας ο Αστραχάν»! Δεν µπορεί, εµείς θα είµαστε εδώ και
θα νιώθετε την ανάσα µας εδώ! Εδώ θα τη νιώθετε κάθε µέρα -
κάθε µέρα!- και για πολλά χρόνια ακόµα, πιστέψτε µας! Διότι οι
Έλληνες πολίτες κατάλαβαν ποια είναι η Ελληνική Λύση, ποιος
είναι ο Κυριάκος Βελόπουλος!

Το µόνο που σας ενδιαφέρει -και πραγµατικά εγώ απορώ µε
εσάς, το βλέπω και στα κανάλια, επειδή είµαι άνθρωπος των
µέσων ενηµέρωσης και βλέπω τώρα πώς παίζεται το παιχνίδι-
είναι κάθε µέρα πάνελ εδώ, πάνελ εκεί, πάνελ παραπέρα για τον
γάµο των οµοφυλόφιλων. Μεγάλη πρεµούρα έχετε! Λύσαµε όλα
αυτά που σας ανέφερα πριν από λίγο και αφού τα έχουµε λύσει
και ζούµε σε µια τέλεια κοινωνία, πάµε να παντρέψουµε και τον
Μάκη µε τον Σταύρο. Αυτό σας νοιάζει! Είστε πολύ προκλητικοί
απέναντι στην ελληνική κοινωνία, πάρα πολύ προκλητικοί απέ-
ναντι στην ελληνική κοινωνία! 

Αντί να στηρίξετε την Ελληνίδα µάνα, νοµιµοποιείτε το παρά-
νοµο, γιατί δεν έχουµε εργατικά χέρια. Αυτό που θα έπρεπε να
σας απασχολεί είναι ο λόγος για τον οποίο υπάρχει το πρόβληµα
αυτό, το γιατί δεν έχουµε εργατικά χέρια και εργάτες γης. Αυτό,
όµως, δεν σας νοιάζει και το µόνο που σας νοιάζει είναι µόνο το
πώς θα βρείτε άλλους. Όµως, έτσι δεν λύνεις το πρόβληµα. Δί-
νεις µόνο µια ασπιρίνη στο πρόβληµα και διαλύεις τον κοινωνικό
ιστό της πατρίδας σου µε αυτό που κάνεις. Ανθρώπους που µπή-
καν παράνοµα στη χώρα µας τους νοµιµοποιείτε. Ποιος; Η Νέα
Δηµοκρατία, το κόµµα του Κωνσταντίνου Καραµανλή του Α’ νο-
µιµοποιεί τους παράνοµους µετανάστες.

Και να σας πω και κάτι; Αφού συµφωνείτε τόσο πολύ µε αυτό,
γιατί δεν το είπατε προεκλογικά, ώστε να κριθείτε προεκλογικά;
Όµως είστε πολιτικοί απατεώνες, άρα εξαπατήσατε πολιτικά
τους Έλληνες πολίτες µε αυτό που κάνατε, γιατί λέγατε -το έλεγε
ο κ. Μαρινάκης στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης- ότι δεν πρό-
κειται να προβείτε σε νοµιµοποιήσεις παράνοµα εισελθέντων µε-
ταναστών. Και τώρα το κάνετε. Γιατί δεν το είπατε προεκλογικά,
ρε παιδιά, ώστε να κριθείτε γι’ αυτά; Να πείτε ότι εµείς, για πα-
ράδειγµα, θα νοµιµοποιήσουµε µετανάστες. Και µη βγαίνει τώρα
η κ. Μπακογιάννη η οποία ήρθε χθες να στείλει τα δικά της µη-
νύµατα στον κ. Σαµαρά. Δεν µας ενδιαφέρουν τα εσωκοµµατικά
σας προβλήµατα, καθόλου δεν µας ενδιαφέρουν. Και για τον κ.
Σαµαρά τα είπαµε, τζάµπα µάγκας! Δυστυχώς! Άµα διαφωνείς,
παραιτείσαι. Όχι διαφωνώ µε τις Πρέσπες και µένω, διαφωνώ µε
τον γάµο των οµοφυλόφιλων και µένω, διαφωνώ µε τη νοµιµο-

ποίηση των λαθροµεταναστών, αλλά µένω. Ωραία, πολύ ωραία,
θαυµάσια!

Κοιτάξτε λίγο, δεν έχουµε άλλη επιλογή. Εµείς θα συνεχί-
σουµε! Θα συνεχίσουµε να σας αποκαλύπτουµε, θα συνεχίσουµε
να σας ξεσκεπάζουµε και να είµαστε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
εδώ. Να ξέρετε ότι µπλέξατε µαζί µας! Δεν θα σας αφήσουµε σε
χλωρό κλαρί, γιατί εµείς, η Ελληνική Λύση, θα συνεχίσουµε χέρι-
χέρι µε τους Έλληνες πολίτες, οι οποίοι συνειδητοποίησαν ότι η
Ελληνική Λύση είναι η φωνή τους, ότι εµείς είµαστε η µοναδική,
η εθνική, η λαϊκή, η κοινωνική, η πατριωτική, η δηµοκρατική πα-
ράταξη. Και αυτό θα συνεχιστεί. Θα συνεχίσουµε τον αγώνα µας,
θα συνεχίσουµε την πορεία µας µαζί µε τις Ελληνίδες, µαζί µε
τους Έλληνες για ένα έθνος-κράτος και όχι για µια πολυπολιτι-
σµική κοινωνία - µωσαϊκό. Και σε αυτό δεν θέλουµε κανέναν από
εσάς. Θέλουµε µόνο τις Ελληνίδες και τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Χήτα.  

Κύριε Χήτα, επειδή έτυχε να παρακολουθήσω το συγκεκριµένο
βίντεο στο οποίο επισηµάνατε ότι σας στερήθηκε ο λόγος από
τον Προεδρεύοντα κ. Γεωργαντά, ήθελα απλά να αναφέρω ότι
ενώ ο κ. Γεωργαντάς είχε δώσει τον λόγο στον κ. Χατζηβασι-
λείου, σας ανακοίνωσε ότι θα σας δοθεί ο λόγος στη συνέχεια.
Μάλιστα, είχε δεσµεύσει τον κ. Βορίδη να παραµείνει στην Αί-
θουσα για να σας απαντήσει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ας είµαστε ειλικρινείς µεταξύ µας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Νοµίζω ότι το Προ-

εδρείο γενικά έχει δώσει δείγµατα γραφής. Ούτε στερεί τον λόγο
από κανέναν και βεβαίως έχει δώσει άπλετο χρόνο σε όλους τους
οµιλητές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε για
ένα λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πολύ ήρεµα και ευχαριστώ. 
Κρατούσα δύο παρεµβάσεις για το τέλος. Δεν είχε κανένα δι-

καίωµα να το κάνει. Πριν ανακοινώσει -γιατί ήµουν εδώ- τον επό-
µενο οµιλητή, ζήτησα τον λόγο και µου είπε «όχι, προχωράµε».
«Δεν έχετε το δικαίωµα», «Όχι θα σας τον δώσω µετά». Δεν θα
αποφασίσει ο Προεδρεύοντας πότε θα ζητήσω τον λόγο. 

Κοιτάξτε, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος εκείνη την ώρα εκ-
προσωπεί το κόµµα του, τον Πρόεδρό του. Το καταλαβαίνετε;
Δεν θα µου κάνει χάρη ο Προεδρεύοντας. Ήθελα να κάνω χρήση
του δικαιώµατός µου. Κράτησα δύο παρεµβάσεις, έκανα τη µία
και δεν µου έδωσε τον λόγο για τη δεύτερη, γιατί πολύ απλά
ήθελε να προστατεύσει τον Υπουργό του. Μία συγγνώµη αρκεί.
Να είµαστε ειλικρινείς µεταξύ µας! Δεν θέλω δικαιολογίες ούτε
αιτιολογίες.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει τώρα

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής κ. Κατρίνης. 

Ορίστε, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη διάρκεια των τεσσάρων

ηµερών που συζητάµε τον προϋπολογισµό αποτυπώθηκε µε τον
πλέον ανάγλυφο τρόπο η αλαζονεία, αλλά και η αυταρέσκεια της
Κυβέρνησης. Και δεν αναφέροµαι µόνο στους Υπουργούς οι
οποίοι ήρθαν εδώ και αράδιαζαν αριθµούς, έργα, µεταρρυθµί-
σεις, πρωτοβουλίες που θα γίνουν τον επόµενο χρόνο -οι οποίες
βεβαίως θα κριθούν για την αξιοπιστία τους-, αλλά και στην προ-
σπάθεια απαξίωσης της κριτικής, της αντίθετης άποψης µε µια
απλοϊκή λογική που λέει «δεν έχετε προτάσεις», «δεν λέτε τίποτα,
µόνο εµείς ως Κυβέρνηση έχουµε την αλήθεια και τη φώτιση». 

Μάλιστα, αυτή η αλαζονεία και η αυταρέσκεια πήρε και ιδεο-
λογικά χαρακτηριστικά από τον Υπουργό Επικρατείας κ. Βορίδη,
ο οποίος είπε χθες ότι έχετε κερδίσει, λέει, τη µάχη των ιδεών
και γι’ αυτό ακριβώς η συζήτηση του προϋπολογισµού είναι νι-
κηφόρα επί της αρχής για την Κυβέρνηση. Ναι, εµείς έχουµε
άλλη λογική προσέγγιση, άλλη κατεύθυνση και άλλη φιλοσοφία
από τη δική σας Κυβέρνηση και γι’ αυτό ακριβώς και διαφωνούµε
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µε τον προϋπολογισµό που συζητάµε καταθέτοντας προτάσεις.
Όµως, ας δούµε λίγο αυτά που είπατε σε σχέση µε την ιδεο-

λογική σας ηγεµονία. Η Κυβέρνηση λέει ότι είναι υπέρ της ιδιω-
τικής οικονοµίας, τη στιγµή που στον δείκτη οικονοµικής
ελευθερίας η Ελλάδα είναι εικοστή έβδοµη στην Ευρωπαϊκή
Ένωση -τελευταία!- και εκατοστή έβδοµη παγκοσµίως. 

Λέτε ότι είστε υπέρ της ιδιωτικής οικονοµίας. Ας πάµε στις επι-
χειρήσεις, για τις οποίες ναι, ιδεολογικά συµφωνούµε ότι έχετε
πάρει κατεύθυνση και επιλογή µε τις µεγάλες επιχειρήσεις. Το
είδαµε κατά την περίοδο της πανδηµίας και πώς τις στηρίξατε
έναντι των µικροµεσαίων. Το βλέπουµε στην κατανοµή των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. Μόνο οι µεγάλες επιχειρήσεις
έχουν πρόσβαση στα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης. Μάλιστα
δικό σας νοµοθέτηµα για συνέργεια συγχώνευσης επιχειρήσεων,
καµµία πρόταση στο Ταµείο Ανάκαµψης από εταιρείες που συγ-
χωνεύτηκαν και ενώθηκαν. Δικό σας αποτέλεσµα.

Ας έρθουµε στην ιδεολογική διαφωνία. Οι µικρές επιχειρήσεις
έχουν έλλειψη ρευστότητας, το 55% είναι αποκλεισµένες από τα
δάνεια των τραπεζών -φαντάζεστε;- και από τα δάνεια του Τα-
µείου Ανάκαµψης, φορολόγηση ατοµικών επιχειρήσεων µε το
γνωστό νοµοσχέδιο, ψηφιακός µετασχηµατισµός, πολύ µεγάλα
ελλείµµατα. 

Είστε υπέρ της ιδιωτικής οικονοµίας, τη στιγµή που υπάρχει
στάση πληρωµών στο ΕΣΠΑ και στο Ταµείο Ανάκαµψης και δια-
µαρτύρονται όλοι οι επιχειρηµατίες, όλη η αγορά γι’ αυτήν τη
στάση πληρωµών. 

Είστε υπέρ της ιδιωτικής οικονοµίας, όταν δεν έχετε κάνει τί-
ποτα για να µειώσετε το κόστος χρήµατος για τις επιχειρήσεις,
αλλά και το κόστος ενέργειας, το οποίο είναι έλλειµµα ανταγω-
νιστικότητας σε σχέση µε τις άλλες επιχειρήσεις των ευρωπαϊ-
κών και άλλων χωρών.

Είπατε ότι είστε υπέρ των επενδύσεων, εσείς που για εσάς
επενδύσεις είναι η αγορά ακινήτων και η golden visa, µε τις πα-
ρενέργειες που έχει και για την κατοικία και για τη δυσκολία
ανεύρεσης κατοικίας από ένα µέσο ζευγάρι σήµερα στη χώρα.
Και αυτό είναι ιδεολογική µας διαφορά. 

Είστε υπέρ των επενδύσεων εσείς, τη στιγµή που οι άµεσες
ξένες επενδύσεις είναι µειωµένες 40% µε βάση την Τράπεζα της
Ελλάδος, που µειώθηκε το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
το 2023, που µειώθηκαν τα έσοδα από το Ταµείο Ανάκαµψης το
2023. 

Μάλιστα είστε υπέρ των επενδύσεων, βαφτίζοντας επενδύσεις
τις αγορές κόκκινων δανείων. Δύο σε ένα! Μειώθηκαν τα κόκκινα
δάνεια -το είπε χθες ο κ. Βορίδης- και επενδυτικό προϊόν τα κόκ-
κινα δάνεια που αγοράστηκαν από τα funds.

Είστε υπέρ των επενδύσεων, ενώ το εµπορικό έλλειµµα σή-
µερα που µιλάµε είναι 26 δισεκατοµµύρια. Ποια είναι η ανταγω-
νιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας;

Είστε υπέρ των επενδύσεων, ενώ οι εξαγωγές για έξι συνεχείς
µήνες µειώνονται και θα κλείσουν µε αρνητικό πρόσηµο το 2023. 

Είστε υπέρ των επενδύσεων, ενώ το έλλειµµα του ισοζυγίου
τρεχουσών συναλλαγών, που σας θυµίζω ότι είναι ένας από τους
δύο λόγους που η Ελλάδα µπήκε στο µνηµόνιο το 2010 µετά την
πενταετία Καραµανλή, ξεπερνάει το 7%. 

Πάµε, λοιπόν, στην ιδεολογική ηγεµονία της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Μας είπατε ότι είστε φιλελεύθεροι εσείς, όταν στον δείκτη αν-
θρώπινης ελευθερίας η Ελλάδα είναι εικοστή έκτη στις είκοσι
επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πάνω µόνο από την Ουγ-
γαρία του κ. Όρµπαν. Είναι ένας δείκτης που µετράει το κράτος
δικαίου, τα δικαιώµατα, τις θρησκευτικές ελευθερίες. Στον δείκτη
ελευθερίας τύπου είµαστε τελευταίοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Εσείς οι φιλελεύθεροι! Λειτουργία ανεξάρτητων αρχών: Είδαµε
τι κάνατε στην ΑΔΑΕ σε συµπαιγνία µε τον κ. Βελόπουλο. Επι-
τροπή Ανταγωνισµού: Έγιναν έλεγχοι στην αγορά -τηλεπικοινω-
νίες, διυλιστήρια, ακρίβεια, τράπεζες, προµήθειες-, άµεση
αλλαγή του προέδρου της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Διαφθορά:
Στο Ευρωβαρόµετρο έρευνα στις ελληνικές επιχειρήσεις που
δείχνει ότι το 78% -συνδέεται και µε την ιδιωτική οικονοµία υπέρ
της οποίας είστε- θεωρεί τη διαφθορά ως σηµαντικό εµπόδιο
στην καθηµερινότητά του. Φιλελεύθεροι εσείς! Ευρωπαϊκό Ελεγ-

κτικό Συνέδριο: Έκθεση - κόλαφος που δείχνει ότι πάνω από τέσ-
σερις στις δέκα συµβάσεις έχουν γίνει µε απευθείας αναθέσεις,
κατατµήσεις, «φωτογραφικοί» διαγωνισµοί. Αυξήσατε το όριο για
τις δηµόσιες συµβάσεις και βλέπουµε τι γίνεται στην καθηµερι-
νότητα.

Μιλάτε για ιδεολογική ηγεµονία, ότι κάνετε µεταρρυθµίσεις.
Για πάµε να δούµε: Στον τοµέα της δικαιοσύνης, σύµφωνα µε την
Παγκόσµια Τράπεζα, η Ελλάδα εκατοστή τεσσαρακοστή έκτη
στην ταχύτητα απονοµής δικαιοσύνης. Χίλιες τετρακόσιες µέρες,
µία τετραετία ολόκληρη, χρειάζεται για τελεσίδικη απόφαση. Με-
ταρρυθµίσεις, ψηφιακό κράτος: Στον δείκτη ψηφιακής οικονο-
µίας και κοινωνίας η Ελλάδα στις τρεις τελευταίες θέσεις. Δεν
τα λέει το ΠΑΣΟΚ αυτά. Τα λένε οι δείκτες από ινστιτούτα και βε-
βαίως οργανισµούς που είναι αντικειµενικοί. Κάλυψη δικτύων κι-
νητής τηλεφωνίας, µιλάτε για δίκτυα πέµπτης γενιάς: Τι έχει γίνει
τεσσεράµισι χρόνια επί θητείας σας; Παιδεία, µεταρρυθµίσεις:
Δείτε τι έγινε στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο και πώς βγήκε ο
νέος πρύτανης και η διοίκηση. Τι κάνατε για τη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση; Είδατε την έκθεση της PISA. Αυτά, λοιπόν, όσον
αφορά την ιδεολογική ηγεµονία και τη διαφορά που όντως υπάρ-
χει στην προσέγγιση που έχουµε εµείς και στην προσέγγιση που
έχετε εσείς.

Kαι µας λέτε, λοιπόν: Τι λέει το ΠΑΣΟΚ, τι λέει η Αντιπολί-
τευση; Ρωτάµε για τη φορολογία γιατί αποφεύγετε να φορολο-
γήσετε τα υπερκέρδη από επιχειρηµατικές δραστηριότητες,
όπου όντως υπάρχουν υπερκέρδη. Λέµε ότι καθυστερήσατε να
φορολογήσετε τα κέρδη των εταιρειών ενέργειας. Καθυστερή-
σατε και φορολογήσατε µε τον µίνιµουµ συντελεστή τα υπερ-
κέρδη από τις εταιρείες διύλισης. Δεν έχετε κάνει κάτι να
φορολογήσετε τα υπερκέρδη από τις τράπεζες, που ενώ δεν δί-
νουν δάνεια, έχουν υπερέσοδα από προµήθειες και την αύξηση
του περιθωρίου επιτοκίου. Φορολογείτε τη µεσαία τάξη. Θυµά-
στε το 2019, στην πορεία προς την εξουσία, λέγατε ότι είστε
υπέρ της µεσαίας τάξης και έχετε µεγαλύτερη αναλογία έµµε-
σων φόρων αυτήν τη στιγµή -δεν το είπα εγώ, ο κ. Θεοχάρης το
είπε χθες, το παραδέχτηκε- που πλήττει τη µεσαία τάξη, που
πλήττει τους οικονοµικά αδύναµους στους οποίους εσείς δήθεν
οµνύετε. Φορολόγηση ακινήτων, φορολόγηση µεγάλης ακίνητης
περιουσίας: Τον συµπληρωµατικό φόρο ΕΝΦΙΑ τον καταργή-
σατε. Φορολόγηση υψηλών µερισµάτων, φορολόγηση µεταβίβα-
σης µεγάλης ακίνητης περιουσίας: Τους µηδενίσατε. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι σε όλα αυτά θα πρέπει να υπάρχει µία
διαφορετική φορολογική κατεύθυνση.

Και βεβαίως υπάρχει και η φορολόγηση ατοµικών επιχειρή-
σεων, που το κρύβατε, το είπατε, το εφαρµόσατε και τις οδηγείτε
σε κλείσιµο. Ακρίβεια: Τι λέτε εσείς και τι λέµε εµείς; Εµείς µι-
λάµε για µείωση του ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής. Επιµέ-
νουµε και λέµε ότι σε όσες ευρωπαϊκές χώρες εφαρµόστηκε,
οδήγησε σε µείωση των τιµών και σε ελάφρυνση των καταναλω-
τών. Μείωση ειδικού φόρου κατανάλωσης. Ζητάµε ελέγχους
στην αγορά. Δύο χρόνια φωνάζαµε. Είναι ίδια η δοµή του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης, ίδιος ο γενικός γραµµατέας ο αρµόδιος για την
αγορά. Κανένας έλεγχος αποτελεσµατικός επί δύο χρόνια. Έρ-
χεται ο κ. Σκρέκας ξαφνικά βλέποντας ότι είναι «ως εδώ και µη
παρέκει» και επικοινωνιακά, κάνοντας όµως µία προσπάθεια,
κάνει ελέγχους. Και ρωτάω: Δύο χρόνια ολόκληρα η ίδια η Κυ-
βέρνηση τι έκανε; Δεν έκανε τίποτα για την ακρίβεια στις τηλεπι-
κοινωνίες. Δεν το επισηµαίνει το ΠΑΣΟΚ, το λέει η Επιτροπή
Ανταγωνισµού. Δεν κάνατε τίποτα για την ακρίβεια στην ενέρ-
γεια, για την ακρίβεια στα καύσιµα, για την ακρίβεια στα ενοίκια.
Εµείς προτείνουµε την κοινωνική κατοικία και εσείς νοµίζετε ότι
µε 10 χιλιάδες χαµηλότοκα δάνεια λύσατε το ζήτηµα. Ρωτήστε
έξω τα νέα ζευγάρια που αδυνατούν να βρουν προσιτή κατοικία.

Η Ελλάδα είναι σήµερα µε δική σας υπογραφή πρωταθλήτρια
ακρίβειας στα τρόφιµα και δυστυχώς δεν έχετε την πολιτική βού-
ληση να στηρίξετε ούτε τους χαµηλόµισθους ούτε τους χαµηλο-
συνταξιούχους. Σας έχουµε προτείνει εδώ και δύο χρόνια να
επαναφέρετε το ΕΚΑΣ σε τριακόσιους πενήντα χιλιάδες χαµηλο-
συνταξιούχους. Αρνείστε πεισµατικά και νοµίζετε ότι µε ένα
δώρο Χριστουγέννων και Πάσχα θα ξεµπερδέψετε. Ιδιωτικό
χρέος: Δεν µίλησε κανένας Υπουργός, πέρα από το θράσος του
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κ. Σκέρτσου και του κ. Βορίδη, που µάλλον θεώρησαν ότι είναι
στη Γενική Συνέλευση της Ένωσης Ελληνικών Τραπεζών και
είπαν ότι «µειώσαµε τα κόκκινα δάνεια». Αν είναι δυνατόν! Το
ιδιωτικό χρέος είναι 270 δισεκατοµµύρια ευρώ, επτά εκατοµµύ-
ρια µητρώα και ΑΦΜ χρωστούν σε τράπεζες, funds, εφορία,
ΕΦΚΑ, Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, εταιρείες ενέρ-
γειας, ακάλυπτες επιταγές. Μήνα µε τον µήνα αυξάνονται τα λη-
ξιπρόθεσµα, µήνα µε τον µήνα αυξάνονται τα κόκκινα δάνεια.
Ακόµα και οι ρυθµίσεις οφειλών που λέτε, είναι ένα µικρό ποσο-
στό το οποίο ξανακοκκινίζει εντός σύντοµου διαστήµατος. Δεν
το λέµε εµείς, το λένε οι servisers. Χρωστούν επτά εκατοµµύρια,
δώδεκα χιλιάδες έχετε ρυθµίσει.

Τι λέει το ΠΑΣΟΚ; Προστασία πρώτης κατοικίας, προστασία
αγροτικής γης, κάλυψη των δανειοληπτών σε ελβετικό φράγκο
και εγγυητών δανείου και βεβαίως να υπάρχουν οι εκατόν είκοσι
δόσεις µε κούρεµα 30% για τους επαγγελµατίες για τα χρέη στην
εφορία και στον ΕΦΚΑ

Για την υγεία τι λέµε; Λέµε: «Ισχυρό δίκτυο πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας». Λέµε: «Στήριξη περιφερειακών νοσοκο-
µείων». Λέµε: «Στελέχωση µε ιατρικό προσωπικό». Λέµε: «Κίνη-
τρα στους γιατρούς για να έρθουν από το εξωτερικό». Τι κάνετε
εσείς; Εξαγγελίες προεκλογικά µεταξύ Μαΐου και Ιουνίου. Δυστυ-
χώς, το αποτέλεσµα πενιχρό! 

Όσον αφορά τον πρωτογενή τοµέα, επιδοτήσεις φιάσκο, οι
αποζηµιώσεις καθυστερούν, τα συνεργατικά σχήµατα δεν έχουν
προχωρήσει, κίνητρα για νέους αγρότες δεν υπάρχουν. Εγκατά-
λειψη του πρωτογενούς τοµέα! 

Σε όλα αυτά, λοιπόν, που εσείς δεν λέτε κάτι και εµείς λέµε
κάτι, δεν µας ακούτε και επιµένετε σε αυτόν τον προϋπολογισµό,
έναν προϋπολογισµό ο οποίος θα ψηφιστεί µόνο από τους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά τις επιπτώσεις θα τις υπο-
στούν όλοι οι Έλληνες πολίτες. 

Χρειάζεται σίγουρα µια διαφορετική αντίληψη, µία άλλη προ-
σέγγιση, µία πολιτική µε νέες προτεραιότητες, µε «πυξίδα» την
αξιοπρέπεια, την ευηµερία και βεβαίως την ασφάλεια των πολι-
τών. Με προγραµµατικές προτάσεις για την πραγµατική βιώσιµη
ανάπτυξη, για τη στήριξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, που
εσείς θέλετε να κλείσουν, για την υγεία και την παιδεία, που είναι
κοινωνικά αγαθά και εµάς είναι πρώτα απ’ όλα στην ατζέντα µας
και τα θεωρούµε κεκτηµένα δικαιώµατα. Και βεβαίως, µε ψηλά
τον πήχη στο δηµογραφικό ζήτηµα, που είναι υπαρξιακό πρό-
βληµα για το έθνος, στην ποιότητα ζωής, την κοινωνική δικαιο-
σύνη και την κοινωνική συνοχή. 

Εµείς, λοιπόν, στη διαφορετική πρόταση που καταθέτουµε
έχουµε ως προτεραιότητα τη στήριξη της νέας γενιάς, και στις
σπουδές και την εργασία και τη δυνατότητα που έχουν για µια
καλύτερη ζωή. Γιατί για εµάς, το δικό µας στοίχηµα είναι η πρό-
ταση η δική µας να είναι όντως η πρόταση της επόµενης ηµέρας.
Γιατί αυτό που λείπει από τον προϋπολογισµό που θα ψηφίσετε
σε λίγες ώρες είναι µία µόνο λέξη: «η ανθρωπιά». 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κατρίνη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Παππάς από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ξέρω αν θα εκπλαγεί κάποιος, αλλά εγώ θα ήθελα εκ µέ-

ρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία να καταθέσω την
άποψη ότι η συζήτηση του προϋπολογισµού ήταν δηµιουργική
και αποκαλυπτική: Αποκαλυπτική προθέσεων, αποκαλυπτική εµ-
µονών και αποκαλυπτική προσέγγισης µιας πραγµατικότητας η
οποία δυστυχώς στην εικόνα τη δική σας απέχει πάρα πολύ απ’
αυτό που βιώνουν οι Έλληνες πολίτες. 

Από την Τετάρτη το απόγευµα συζητάµε και δεν έχει βρεθεί
µισό επιχείρηµα, µισή εξήγηση, παραδοχή ή διάψευση στο βα-
σικό τεκµήριο το οποίο καταθέσαµε, ότι η χώρα την περασµένη
χρονιά έσπασε το ρεκόρ είσπραξης φόρων ως ποσοστό του
ΑΕΠ, 29% -43% µαζί µε τις ασφαλιστικές εισφορές-, ένα ρεκόρ
το οποίο πάει πίσω σχεδόν τρεις δεκαετίες. 

Πετάγεται, λοιπόν, από το παράθυρο η προπαγάνδα την οποία
κυρίως έχει υποστεί η δική µας παράταξη περί υπερφορολόγη-
σης. Εµείς δεν είµαστε κατά των φόρων, είµαστε υπέρ της δί-
καιης φορολογίας. Και θα εξηγήσω παρακάτω. 

Δεν έχει ακουστεί µία εξήγηση, µία δικαιολογία, µία υπόσχεση
ότι θα κινηθείτε αλλιώς για το γεγονός ότι ξανά οι έµµεσοι φόροι
προσεγγίζουν τα 2/3 των εισπράξεων της συνολικής φορολόγη-
σης. Καµµία απολύτως! Έχουν ακουστεί διαστρεβλώσεις, έχουν
ακουστεί ψέµατα. Δεν έχει ακουστεί τίποτα για το γεγονός ότι
κατά 7 δισεκατοµµύρια αυξήθηκαν οι εισπράξεις από τον ΦΠΑ
από το 2021 και µετά. Αυτό είναι 40% αύξηση. 

Και ακούσαµε βεβαίως, επειδή επίµονα σας προτείνουµε τη
µείωση των φορολογικών συντελεστών για τους έµµεσους φό-
ρους, ότι δεν λειτουργεί αυτό το µέτρο. Η Ισπανία στην αρχή του
χρόνου µε 16% στον πληθωρισµό τροφίµων µας προσπέρασε
προς τα κάτω, µας άφησε στην πρώτη θέση να καµαρώνουµε για
το ευρωπαϊκό «χρυσό µετάλλιο» τον Οκτώβριο: 10,3% η Ελλάδα,
κάτω από 10% η Ισπανία. Στο 5% η Κύπρος, στο 4% η Πορτογα-
λία. Πληρώνει ο ελληνικός λαός στο σουπερµάρκετ και τα βασικά
είδη διατροφής. 

Έχουν αναδειχθεί βεβαίως -γι’ αυτό θα επιµείνουµε ότι ήταν
αποκαλυπτική η συζήτηση- οι διαφορετικές προσεγγίσεις για το
πώς καταλαβαίνετε την ανάπτυξη. Δεν µιλάω για το πώς την υπο-
λογίζετε. Διότι και εδώ οι αριθµοί είναι αµείλικτοι. 

Την εποχή λοιπόν των «παχιών αγελάδων», που µε την πανδη-
µία χαλάρωσαν οι κανόνες του Συµφώνου Σταθερότητας και σας
έδωσαν τη δυνατότητα να κάνετε µεγάλες δαπάνες, καταφέρατε
να κατατάξετε τη χώρα µας στην εικοστή πέµπτη θέση στις
τριάντα έξι που παρακολουθεί η EUROSTAT, µε σωρευτική ανά-
πτυξη 3,74%, µεταξύ 2019 και 2022. 

Και στην ποιότητα της ανάπτυξης σάς ασκήσαµε κριτική, αλλά
δεν πήραµε απάντηση. Μιλήσατε για επενδύσεις. Ποιες επενδύ-
σεις; Ρωτήσαµε γιατί πέσατε έξω στον περασµένο προϋπολογι-
σµό. Καµµία απάντηση! Είχατε πει ότι θα αυξηθούν οι επενδύσεις
15%. Αυξάνονται κατά 7%. Στην απάντησή σας επαναλαµβάνετε
την ίδια αισιόδοξη πρόβλεψη. 

Σας ασκήσαµε κριτική για την ποιότητα των επενδύσεων. Σας
είπαµε ότι η αύξηση των επενδύσεων οφείλεται κατά 2/3 µόνο
στη µεταφορά κόκκινων δανείων από τις τράπεζες στα funds. Και
µετά έπονται δραστηριότητες όπως το real estate και άλλες,
αλλά σε πολύ µικρότερο ποσοστό. Ούτε εκεί µια εξήγηση, ούτε
εκεί µία απάντηση, ούτε εκεί ότι θα καταφέρετε κάτι άλλο να κά-
νετε! 

Η χώρα µας είναι τελευταία και στον δείκτη επενδύσεων, 13%
του ΑΕΠ, µε τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο 22%.
Είστε χαρούµενοι γι’ αυτές τις επιδόσεις; Εξηγήστε µας εάν
αυτοί είναι οι στόχοι σας, για να καταλάβουµε και εµείς και να
αναπροσαρµόσουµε ενδεχοµένως την κριτική µας. 

Προσέξτε. Είχαµε και κάτι το οποίο το θεωρούµε στα όρια του
ηθικού, για να µην πω ευθέως ανήθικο. Είχαµε µια προσπάθεια
από τον κ. Χατζηδάκη να µας πείσει ότι µειώθηκε το ιδιωτικό
χρέος. Και παρουσίασε δύο πίνακες. Τη µία το µέτρησε ως πο-
σοστό του ΑΕΠ και την άλλη απλώς µας παρουσίασε το κοµµάτι
του ιδιωτικού χρέους που παραµένει στα βιβλία των τραπεζών
µετά τον «ΗΡΑΚΛΗ».

Αντιλαµβάνεστε πάρα πολύ καλά -απευθύνοµαι στους δύο πα-
ρισταµένους- ότι αυτά τα δύο µεγέθη µάλλον δεν έχουν καµµία
σχέση µε την ικανότητα της οικονοµίας να παράγει και να ανα-
συνταχθεί. Ήταν απλώς µια στρέβλωση σκόπιµη -λυπάµαι που
το λέω- εκ µέρους του Υπουργού, η οποία θέλει να συγκαλύψει
ότι το ιδιωτικό χρέος επί Κυβέρνησής σας αυξήθηκε κατά 20 δι-
σεκατοµµύρια, ότι δεν έχετε καµµία απολύτως πρόθεση να το
ρυθµίσετε υπέρ της εθνικής οικονοµίας, των νοικοκυριών και των
επιχειρήσεων που δεν µπορούν να αναταχθούν. 

Και βεβαίως, ήθελε επίσης να κρύψει ότι είστε πανέτοιµοι -
γιατί δεν είστε παντού σφιχτοί, κάπου είστε και γαλαντόµοι- να
διευκολύνετε τους εκκαθαριστές αυτής της µεγάλης κοινωνικής
και οικονοµικής πληγής, δηλαδή τους servicers, µε φοροαπαλ-
λαγές και µε ρυθµίσεις τις οποίες σας ζήτησαν οι ίδιοι. Και οµο-
λόγησαν -ευτυχώς για τη δηµοκρατία µας- στην Επιτροπή
Οικονοµικών Υποθέσεων ότι το σχετικό νοµοσχέδιο για τα κόκ-
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κινα δάνεια και την ενσωµάτωση της σχετικής οδηγίας τη δού-
λεψαν µαζί σας πριν έρθει στη Βουλή. 

Δεν µας κάνατε την τιµή να συζητήσετε µαζί µας, µε τις δυνά-
µεις της Αντιπολίτευσης, δεν κάνατε την τιµή σε άλλους παρα-
γωγικούς φορείς. Συζητήσατε µε τους εταίρους µε τους
servicers. Και ήρθε αυτό το νοµοθέτηµα, το οποίο ήταν ενσωµά-
τωση ευρωπαϊκής οδηγίας. Η οποία τι προέβλεπε και σε τι πα-
ρότρυνε; Στην προστασία της πρώτης κατοικίας. Το κάνατε; Δεν
το κάνατε. Σε τι άλλο παρότρυνε; Στην προστασία των δανειολη-
πτών ελβετικού φράγκου. Το κάνατε; Δεν το κάνατε. Για τι
πράγµα δεν µίλαγε; Δεν µίλαγε για καµµία ανάγκη των servicers
να έχουν ακατάσχετο λογαριασµό. Αυτό ψηφίσατε στην ενσω-
µάτωση της σχετικής οδηγίας για το νοµοσχέδιο για τα κόκκινα
δάνεια. 

Έχουν ακατάσχετο λογαριασµό, που σηµαίνει µία τέτοια εται-
ρεία µπορεί να διογκώνει τα χρέη της προς τον ΕΦΚΑ και να µην
µπορούν οι ασφαλιστικές και οι φορολογικές αρχές να παρέχουν
όπως παρεµβαίνουν σε κάθε µικρή και µεσαία επιχείρηση. 

Και βεβαίως, πέντε χρόνια σχεδόν τώρα δεν έχετε κάνει κάτι
για να ενεργοποιήσετε τον επαγγελµατικό ακατάσχετο λογαρια-
σµό που είχε θεσπίσει η δική µας κυβέρνηση και τον έχετε αφή-
σει στον πάγο. 

Πανηγυρίζετε βεβαίως για την επενδυτική βαθµίδα. Καλοδε-
χούµενη, βεβαίως! Δεν θα ήταν εφικτή αν η δική µας διακυβέρ-
νηση δεν είχε καταφέρει µία πάρα πολύ σοβαρή ρύθµιση του
χρέους. 

Δεν µας απαντάτε, όµως, όταν σας λέµε ότι η επενδυτική βαθ-
µίδα δεν κρίνεται από το εάν τα παιδιά µπορούν να πάνε σε ένα
σχολείο, το οποίο βρίσκεται κοντά στο σπίτι τους. Απαντάτε ότι
τα παιδιά είναι καλό να περπατάνε. Δεν µας απαντάτε όταν σας
λέµε ότι υπολείπεστε και στις δαπάνες για την παιδεία από τον
µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά δύο µονάδες του ΑΕΠ
και είµαστε στο 7% των δαπανών από τον προϋπολογισµό.  

Το θυµάστε το 15% από τον προϋπολογισµό για την παιδεία;
Πόσο µακριά είµαστε από αυτό το αίτηµα, το οποίο πάρα πολλά
χρόνια πριν είχε συγκλονίσει τις κινητοποιήσεις της νέας γενιάς
στη χώρα µας; Και, βεβαίως, στην υγεία, πάλι αισθητά κάτω από
τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε σχεδόν το 1/3 –και
παραπάνω- των δαπανών να είναι ιδιωτικές δαπάνες. 

Δεν µπορεί η απάντηση σε αυτά τα φαινόµενα να είναι η επεν-
δυτική βαθµίδα. Καλώς ήρθε! Ωραία! Καλοδεχούµενη! Βεβαίως!
Να δούµε τι επενδύσεις µπορείτε να προσελκύσετε! Όµως, δεν
µπορεί να γίνει αυτή η συζήτηση µε την κοινωνία στο περιθώριο. 

Ακούστηκαν και πράγµατα αναληθή –λυπάµαι που το λέω- και
για την αγορά εργασίας. 

Η συστηµατική απόκρυψη µιας αµείλικτης αλήθειας δεν είναι
διέξοδος, κύριοι της Κυβέρνησης και πρέπει να το καταλάβετε.
Παρουσιάζετε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Αποκρύπτετε τα στοιχεία
της ΔΥΠΑ –πρώην ΟΑΕΔ- και όταν σας το επισηµαίνουµε, απλώς
µιλάτε για διαφορετικές µεθοδολογικές προσεγγίσεις. Εδώ
υπάρχει ένα µείζον πολιτικό ζήτηµα. Υπάρχουν εννιακόσιες χιλιά-
δες καταγεγραµµένοι άνεργοι! Τι απαντάτε; Απαντάτε ότι απλώς
έχει άλλη µεθοδολογία η ΕΛΣΤΑΤ από τη ΔΥΠΑ, τον πρώην
ΟΑΕΔ; Αυτή είναι η πολιτική σας απάντηση; 

Έχετε µια υπόσχεση –υποτίθεται- στο πρόγραµµά σας να πάει
ο µισθός στα 1.500 ευρώ. Δεν είναι µόνο ότι προσκρούει σε αυτά
που προβλέπει η Κοµισιόν για την εξέλιξη των πραγµατικών µι-
σθών, κύριοι. Είναι ότι δεν χάνετε ευκαιρία για να φέρνετε ρυθ-
µίσεις οι οποίες συµπιέζουν τους µισθούς προς τα κάτω. Καµµία
ευκαιρία! Μιλάτε µόνο για τον κατώτατο. Βεβαίως, κι εµείς λέµε
ότι ο κατώτατος πρέπει να αυξηθεί και να καλύψει τον πληθωρι-
σµό τροφίµων τουλάχιστον. Γιατί, όµως, λέω ότι δεν χάνετε ευ-
καιρία να συµπιέζετε τους µισθούς; Διότι δεν παραλείψατε στο
φορολογικό νοµοσχέδιο, όπου εκεί αποτυπώνεται το τερατώδες
ψέµα σας ότι δεν θα φορολογήσετε τη µεσαία τάξη, να φέρετε
µία ρύθµιση κοινωνικά αποκρουστική και να θέλετε να µετατρέ-
ψετε διά νόµου τους ιδιοκτήτες µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων
σε συµπιεστές των µισθών. Διότι τι τους λέτε; Λέτε πως αν αυξή-
σεις τον µισθό του εργαζόµενου, σου αυξάνουµε το τεκµήριο. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Και τον φόρο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Και τον φόρο που θα πληρώσεις.
Αυτή είναι η απεχθής, η αποκαρδιωτική, η απάνθρωπη κοινω-

νική µηχανική την οποία νοµοθετείτε. Περάσατε τον κοινωνικό
αυτοµατισµό από το επίπεδο της προπαγάνδας, στο επίπεδο της
κανονικής νοµοθέτησης. Αυτή είναι η αλήθεια, κύριοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Θα ήταν ευχής έργον, ξέρετε -τώρα που έκανα την αναφορά
στους µικροµεσαίους, κύριοι της Κυβέρνησης και θα µπορού-
σατε να παράξετε συγκλονιστική είδηση- να ανέβει ένας από
εσάς σε αυτό το Βήµα και να πει ότι διαφωνεί µε το εδάφιο της
έκθεσης Πισσαρίδη που λέει ότι οι µικρές και µεσαίες επιχειρή-
σεις είναι η κακοδαιµονία της ελληνικής οικονοµίας και την κρα-
τάνε πίσω σε επίπεδο παραγωγικότητας. Αυτό, πραγµατικά, θα
εµπλούτιζε τη συζήτηση και σας εγγυώµαι ότι θα πυροδοτούσε
και εξελίξεις στον χώρο της µικρής και µεσαίας επιχείρησης και
ενδεχοµένως θα ανέβαζε και τον δείκτη αισιοδοξίας για την πο-
ρεία της ελληνικής οικονοµίας. 

Δεν θα το κάνετε όµως και δεν θα το κάνετε γιατί είναι στον
πυρήνα της δικής σας αντίληψης. Είναι µία αντίληψη την οποία
υπηρετείτε µε ένα πλέγµα επιλογών, γιατί είναι επιλογή αυτές τις
επιχειρήσεις και να τις φορολογείτε και να τις αφήνετε έξω από
τα συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα και έξω από την πρό-
σβαση στον τραπεζικό δανεισµό. 

Τίποτα από τα προηγούµενα που σας ανέφερα δεν σας απα-
σχολεί. Δεν σας απασχολεί επίσης και το θεωρείτε φυσιολογικό
οι τράπεζες να έχουν 7,5 δισεκατοµµύρια κέρδη το 2022 και το
2023. Από τη χρηµατοδότηση της οικονοµίας; Όχι από τη χρη-
µατοδότηση της οικονοµίας, αλλά από τις τεράστιες διαφορές
επιτοκίων χορηγήσεων και καταθέσεων και από τις ακατανόητες
µε βάση τις τεχνολογικές εξελίξεις προµήθειες. Είναι πράγµατα
τα οποία κρατάνε την οικονοµία πίσω. Πώς να το κάνουµε; Κι
έχουµε τον Υπουργό Οικονοµικών να έρχεται εδώ και να µας λέει
ότι µειώθηκαν και τα κόκκινα δάνεια. Από παντού διευκολύνσεις!

Πρέπει να καταλάβετε και εσείς ότι οι τράπεζες είναι θεσµοί,
εργαλεία, ιδρύµατα τα οποία πρέπει να υπηρετούν την οικονοµία.
Δεν µπορεί να υπηρετεί η οικονοµία τις τράπεζες και το ερώτηµα
της οικονοµικής πολιτικής να καταλήγει εκεί που φουσκώνουν τα
κέρδη τους και των άλλων εισηγµένων εταιρειών στα χρηµατι-
στήρια! Αυτές, βεβαίως, δεν παραλείψατε να τις διευκολύνετε
στο τελευταίο νοµοσχέδιο όπου µειώσατε βεβαίως τον φόρο για
τις χρηµατιστηριακές συναλλαγές. Άκουσον-άκουσον! Δηλαδή,
βρέθηκε ένα οικονοµικό επιτελείο σε µία χώρα η οποία έχει ένα
χρηµατιστήριο στο οποίο οι εισηγµένες καταγράφουν πάνω από
10 δισεκατοµµύρια κέρδη και σκέφτηκε αυτό το επιτελείο: «Ε, ας
τους απαλλάξουµε κιόλας από τον φόρο των χρηµατιστηριακών
συναλλαγών»! 

Τώρα, εάν δεν απαντήσετε και σήµερα µε ηµεροµηνία, θα
απευθυνθούµε –και το καταθέτω το αίτηµα στον Πρόεδρό µας,
σε σένα, αγαπητέ Σωκράτη- στον κ. Μητσοτάκη για ηµεροµηνία,
γιατί οι Υπουργοί δεν µας έχουν δώσει ηµεροµηνία για την ειδική
συνεδρίαση των Επιτροπών Παραγωγής και Εµπορίου και Οικο-
νοµικών για το θέµα των τραπεζών, διότι έχει δει το φως της δη-
µοσιότητας η µελέτη του ΚΕΠΕ που λέει ότι το ελληνικό Δηµόσιο
χάνει 40 δισεκατοµµύρια από την αποχώρηση από το µετοχικό
κεφάλαιο. Έχουµε µόνο τις υποσχέσεις σας. Ηµεροµηνία δεν
έχουµε. Εδώ είστε και θα ήταν ένα πάρα πολύ σοβαρό βήµα αν
µας πείτε πότε θα συνεδριάσουµε, για να προετοιµαστούµε και
εµείς για να µάθουµε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Στις 32 του µηνός! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, ναι, στις 32 του επόµενου µήνα

µάλλον! 
Περιµένουµε, λοιπόν, τώρα την ηµεροµηνία. Δεν είναι καθόλου

αστείο. Λυπούµαστε που έχουµε φτάσει να το ζητάµε για δέκατη
πέµπτη φορά και δεν ακούµε απάντηση.

Συµπερασµατικά, υπήρχαν δύο βασικές αποκαλύψεις από τη
συζήτηση στον προϋπολογισµό. Η µία προέκυψε από παρεµπί-
πτον ζήτηµα που δεν αφορά τη συζήτηση του προϋπολογισµού.
Πρώτον, στα ζητήµατα τα εθνικά και τα µεταναστευτικά η Δεξιά
κάνει πολιτικό µάρκετινγκ. Δεν έχει πολιτική. Χρησιµοποιεί αυτά
τα ζητήµατα στα πλαίσια µιας επικοινωνιακής πολιτικής και µιας
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στόχευσης διέγερσης πολύ ταπεινών ενστίκτων. Θέλετε, όπως
αποδείχτηκε, να πείσετε τους ανθρώπους στους οποίους οι πο-
λιτικές σας προκαλούν πόνο, ότι για τον πόνο τους δεν φταίει η
πολιτική σας, αλλά φταίει ο κατατρεγµένος της διπλανής χώρας
ή ο φτωχός της διπλανής πόρτας. Ήρθατε, όµως, σε σύγκρουση
µε την πραγµατικότητα και κινδυνεύετε µε πολιτικό ακρωτηρια-
σµό. 

Το δεύτερο συµπέρασµα, κύριοι, είναι ότι όσον αφορά τις ανι-
σότητες που προκύπτουν από την ακρίβεια, από την κρίση στη
στέγη, από την κρίση στο ιδιωτικό χρέος, δεν είναι απλώς ότι τις
θεωρείτε τη φυσιολογική κατάσταση των πραγµάτων, όπως µας
είχε πει ο κ. Μητσοτάκης. Είναι ότι αποδείξατε ότι θα κάνετε τα
πάντα για να τις διευρύνετε και να τις πολλαπλασιάσετε. Αυτή
είναι η πορεία της νοµοθέτησής σας µέχρι σήµερα. 

Η χώρα χρειάζεται µια µεγάλη προοδευτική στροφή και αυτήν
την προοδευτική στροφή υπηρετεί ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία µε το πρόγραµµά του και την πολιτική του που δεν διχάζει,
αλλά ενώνει προοδευτικές δυνάµεις από την Αριστερά µέχρι το
προοδευτικό κέντρο, για έναν φορολογικό συντελεστή κλιµα-
κωτό, προοδευτικό, ενιαίο για όλα τα εισοδήµατα, προοδευτικό
συντελεστή και για τις επιχειρήσεις, για µία ανάπτυξη που αφορά
τους πάντες, για τον στόχο µιας νέας συλλογικής ευηµερίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Παππά.
Θα ολοκληρώσουµε τον κύκλο των δευτερολογιών των Κοινο-

βουλευτικών Εκπροσώπων, µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνο Τσιάρα. 

Ορίστε, κύριε Τσιάρα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγη ώρα πριν ξεκινήσει ο κύ-

κλος των οµιλιών των πολιτικών Αρχηγών και έχοντας ολοκλη-
ρώσει όλη τη διαδικασία που αφορά στη συζήτηση για τον
προϋπολογισµό του 2024, νοµίζω ότι οι Έλληνες πολίτες µε πολύ
µεγάλη ευκολία µπορούν να βγάλουν τα συµπεράσµατά τους.
Και το λέω αυτό, διότι κατά την άποψή µου, η κριτική η οποία
ακούστηκε από σηµαντική πλειοψηφία των συναδέλφων της Αν-
τιπολίτευσης, αν δεν ήταν απολύτως άδικη, θα έλεγα ότι δεν πε-
ριείχε τα βασικά στοιχεία της πραγµατικότητας. Και επανέρχοµαι
σε αυτή τη συζήτηση, διότι κατά την άποψή µου, όπως συνηθίζω
να λέω, η πραγµατικότητα είναι µία και ποτέ δεν αµφισβητείται. 

Είναι ένας προϋπολογισµός που για πρώτη φορά µετά από
πολλά χρόνια δηµιουργεί αίσθηση ελπίδας και αισιοδοξίας στην
ελληνική κοινωνία, στους Έλληνες πολίτες, αλλά, να είµαστε ειλι-
κρινείς και στην ίδια την ελληνική πολιτεία. Είναι η πρώτη φορά
µετά από πολλά χρόνια που ξεφεύγουµε από αυτή τη µίζερη πραγ-
µατικότητα, την οποία όλοι µας βιώσαµε και όλοι µας ζήσαµε. Και
είναι η πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια που οι βασικοί πυλώ-
νες ενός προϋπολογισµού δηµιουργούν -επαναλαµβάνω- την αί-
σθηση ότι η ελληνική οικονοµία βρίσκεται στον σωστό δρόµο. 

Αγνοείτε ότι για πρώτη φορά µετά από δεκατρία χρόνια υπάρ-
χει αύξηση των µισθών και των συντάξεων; Αγνοείτε ότι για
πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια υπάρχει ουσιαστική αύξηση
του ΑΕΠ µε ταυτόχρονη µείωση του ελλείµµατος; Δεν λαµβάνε-
ται υπ’ όψιν σας ότι µετά από πολλά χρόνια, η ελληνική οικονοµία
ξαναβρίσκει την αξιοπιστία της; 

Η ελληνική οικονοµία δεν ανακτά απλά και µόνο την επενδυ-
τική βαθµίδα, που προφανώς είναι προϋπόθεση προκειµένου να
επιτευχθούν κάποιοι στόχοι. Η ελληνική οικονοµία –επαναλαµ-
βάνω- βρίσκεται στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος µεταξύ των
ευρωπαϊκών χωρών, µιας και είναι η πλέον ταχέως αναπτυσσό-
µενη οικονοµία, η οποία δηµιουργεί προοπτικές, ενδεχοµένως
και παράδειγµα, σε πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Βεβαίως, προφανώς από την άλλη πλευρά δεν µπορεί κάποιος
να αγνοήσει ότι όλα αυτά τα οποία προσπαθεί η Κυβέρνηση να
πετύχει αυτό το χρονικό διάστηµα µε βασική, αν θέλετε, προµε-
τωπίδα την πρόταση του συγκεκριµένου προϋπολογισµού, αφο-
ρούν στην ίδια την ελληνική κοινωνία και στους Έλληνες πολίτες.
Διότι η προσπάθεια αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο

τέλος της ηµέρας έχει ως στόχο και ως αποτέλεσµα να πετύ-
χουµε καλύτερους όρους ζωής στην κοινωνία και στους πολίτες. 

Αλλά για να το πετύχει κάποιος αυτό -θα επαναφέρω πάλι ση-
µεία της χθεσινής µου παρέµβασης- θα πρέπει η ελληνική οικο-
νοµία να βαδίζει σε έναν δρόµο σταθερό. Θα πρέπει να έχει µια
βάση, θα πρέπει να πηγαίνει ουσιαστικά σε έναν τέτοιον δρόµο
ώστε να µην αµφισβητείται ούτε η πορεία της ούτε η σταθερό-
τητά της. Και αυτό είναι που επιτέλους µετά από πολλά χρόνια
επιτυγχάνεται. 

Προσωπικά θα περίµενα µεγαλύτερη γενναιότητα από τους
συναδέλφους της Αντιπολίτευσης, τουλάχιστον, να αναγνώριζαν
κάποια από τα επιτεύγµατα τα οποία στο παρελθόν δεν τα είχαµε
δει. Αλλά αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς µε τον εαυτό µας,
αυτά τα οποία έπρεπε να αντιµετωπίσουµε και που αφορούν στα
προβλήµατα ή στις παθογένειες που έρχονται από το παρελθόν,
προέκυψαν από παρθενογένεση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Δεν προέκυψαν από λάθη προηγούµενων κυβερνήσεων; Και
απευθύνοµαι, κυρίως, στους εκπροσώπους των κοµµάτων τα
οποία βρέθηκαν σε κυβερνητική θέση. 

Αν πιστεύει κάποιος ότι όλα αυτά προέκυψαν γιατί δεν υπήρχε
µια εγκατεστηµένη κουλτούρα και νοοτροπία η οποία έρχεται δε-
καετίες από το παρελθόν και η οποία δεν άφησε ούτε την ελλη-
νική πολιτεία να κάνει τις απαραίτητες µεταρρυθµίσεις ούτε τα
απαραίτητα βήµατα, ούτως ώστε να τα αφήσουµε πίσω µας µια
και καλή, προφανώς αυταπατάται. Και νοµίζω ότι οι Έλληνες πο-
λίτες το γνωρίζουν πολύ καλά. Η προσπάθεια που γίνεται αυτή
τη στιγµή από τον Υπουργό Οικονοµικών, τον Αναπληρωτή και
τους Υφυπουργούς είναι ακριβώς να ξαναδώσουµε την εικόνα
της σταθερότητας και της αξιοπιστίας στην ελληνική οικονοµία.
Και αυτό είναι το βασικό ζητούµενο. Και ουσιαστικά, η βασική
πραγµατικότητα που αφορά στον προτεινόµενο προϋπολογισµό
είναι ότι, επιτέλους, µετά από πολλά χρόνια βρισκόµαστε σε
αυτόν τον δρόµο. 

Αυτό, όµως, που έχει µεγάλη σηµασία είναι να κατανοήσουµε
το εξής. Ναι, οι επιτυχίες της οικονοµίας αυτή τη στιγµή έχουν
µετακινηθεί και έχουν µετατραπεί σε µέτρα στήριξης των πολι-
τών. Υπάρχει η δυνατότητα να στηριχθούν οι πολίτες µε συγκε-
κριµένες πολιτικές. Αλλά, αν θέλετε, δεν είναι αυτός και µόνος
στόχος, ο σκοπός που ολοκληρώνει µια προσπάθεια. Η προσπά-
θεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνεται αν συνεχίζει
κάποιος να βρίσκεται σε αυτόν τον δρόµο των µεταρρυθµίσεων
και των σηµαντικών αλλαγών που αντιµετωπίζουν τις παθογέ-
νειες και τα προβλήµατα του παρελθόντος. 

Και αυτό, ουσιαστικά, επιχειρεί η Κυβέρνηση. Να αφήσουµε
πίσω µας µία και καλή όλα αυτά τα πράγµατα που κρατούσαν
καθηλωµένη την οικονοµία, να µεταρρυθµίσουµε βασικές δοµές
και βασικούς τοµείς του κράτους, την υγεία, την παιδεία, τη δι-
καιοσύνη, ούτως ώστε συνολικά να υπάρχει µια εικόνα η οποία
να δηµιουργεί αξιοπιστία για τη χώρα, να ενισχύει τους πολίτες
και να βοηθάει στο µεγάλωµα της οικονοµίας µέσω προσέλκυ-
σης των επενδύσεων και µέσω µιας οικονοµίας η οποία εµπνέει
εµπιστοσύνη και δηµιουργεί συνθήκες σταθερότητας. 

Το ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι να δηµιουργή-
σουµε ένα καλύτερο αύριο. Και αυτό –επαναλαµβάνω- είναι η
στρατηγική της Κυβέρνησης και η βασική, θα έλεγα, έννοια η
οποία υπάρχει στον προτεινόµενο προϋπολογισµό. Όλα τα άλλα
νοµίζω ότι λίγο ή πολύ ο καθένας από εµάς µπορεί να τα κρίνει
µέσα από τη δική του σκοπιά.

Το εάν έχουµε σήµερα µια Ελλάδα µε µια οικονοµία η οποία
δείχνει ότι βρίσκεται σε έναν δρόµο ανάπτυξης, µε τη δυνατό-
τητα να ενισχύουµε τους ευάλωτους και τους αδύναµους συµ-
πολίτες µας, µε µία οικονοµία η οποία σιγά-σιγά δηµιουργεί
µεγαλύτερα πλεονάσµατα και από την άλλη, προφανώς, δηµι-
ουργεί συνθήκες ουσιαστικής ανάπτυξης σε όλους τους τοµείς,
στην πραγµατικότητα είναι ένα έργο και αποτέλεσµα µιας πολύ
σκληρής προσπάθειας η οποία επιµένει να κρατάει την Κυβέρ-
νηση και την πατρίδα µας σε έναν µεταρρυθµιστικό δρόµο τα
πολλά τελευταία χρόνια.

Η επίκληση µιας επιχειρηµατολογίας η οποία -το τόνισα και
εχθές- σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό έχει σχέση µε τους αριθµούς
οι οποίοι είναι αποκοµµένοι από το σύνολο, αλλά από την άλλη
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πλευρά σε µια αναφορά συγκεκριµένων ενδεχοµένως προβλη-
µάτων που µπορεί να υπάρχουν γενικότερα στην ελληνική οικο-
νοµία και στην ελληνική κοινωνία, προφανώς, δεν είναι από
µόνος του ο λόγος προκειµένου κάποιος να µην αναγνωρίζει το
τι έχει επιτευχθεί και του τι έχει συµβεί τα προηγούµενα χρόνια. 

Η Κυβέρνηση είναι αποφασισµένη, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, να παραµείνει σε αυτόν τον δρόµο των µεταρρυθµίσεων.
Είναι ο δρόµος που πρότεινε στην ελληνική κοινωνία και η ελλη-
νική κοινωνία το ενέκρινε µέσω µιας διπλής εκλογικής διαδικα-
σίας, µόλις πριν από λίγους µήνες. Και είναι ο µόνος δρόµος
-εµείς τουλάχιστον το ξέρουµε πάρα πολύ καλά, αναφέροµαι
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας- που θα
µας δώσει τη δυνατότητα τα επόµενα χρόνια να βελτιώσουµε
ακόµα περισσότερο την οικονοµία µας, να στηρίξουµε ακόµα πε-
ρισσότερο το κοινωνικό κράτος και να δώσουµε την πραγµατική
ελπίδα και αισιοδοξία και στους Έλληνες πολίτες και στην ελλη-
νική κοινωνία ότι η επόµενη ηµέρα µε Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη θα
δηµιουργήσει αυτό που όλοι οι Έλληνες πολίτες θέλουν και επι-
θυµούν, µια καλύτερη κοινωνία, µια καλύτερη οικονοµία, ένα κα-
λύτερο µέλλον για όλους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τσιάρα.

Θα ξεκινήσουµε τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον
κύκλο των πολιτικών Αρχηγών µε την Πρόεδρο της Πλεύσης
Ελευθερίας, κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

Παρακαλώ κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ανοίγοντας µε την οµιλία µου τον κύκλο των οµιλητών
των πολιτικών Αρχηγών, µόλις έκλεισε ο κύκλος των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων, ως η µοναδική γυναίκα κοινοβουλευτική
Αρχηγός αλλά και η µοναδική γυναίκα που θα µιλήσει στη σηµε-
ρινή τελική πανηγυρική συνεδρίαση για τη συζήτηση και ψήφιση
του προϋπολογισµού, εύχοµαι πραγµατικά το 2024 να είναι το
έτος που η ισότητα των φύλων θα γίνει πραγµατικότητα στην κοι-
νωνία και στην πολιτική και στη Βουλή και που οι διακρίσεις
πάσης φύσεως θα εξαλειφθούν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Εύχοµαι ότι το 2024 θα είναι το έτος που δεν θα είναι ανεκτές
οι διακρίσεις και η δυσµενής µεταχείριση λόγω φύλου, φυλής,
χρώµατος, εθνότητας, εθνικότητας, καταγωγής, σεξουαλικού
προσανατολισµού, ταυτότητας φύλου, ασθένειας, αναπηρίας.
Εύχοµαι η Βουλή το 2024 να ανοίξει τις πόρτες της στη συµπε-
ρίληψη και στην ισότητα και να κλείσει ερµητικά κάθε παράθυρο
στον ρατσισµό, στη ξενοφοβία, στο µισογυνισµό, στην οµοφοβία,
στην τρανσφοβία, στον φασισµό. Αυτά είναι θέµατα που αξίζουν
ειδικής πρόληψης και χρηµατοδότησης από τον προϋπολογισµό
για την παιδεία, για τον πολιτισµό, για τη δικαιοσύνη, για τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα. Είναι, όµως, και θέµατα που εµείς εδώ
οφείλουµε να τα συγκροτούµε ως παράδειγµα, ως υπόδειγµα.
Και αυτό δεν συµβαίνει. 

Εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας θα συνεχίσουµε να επιµένουµε
µέχρι να συµβεί, µέχρι η ισότητα και η µη διάκριση, ο σεβασµός
όλων των υπάρξεων να γίνουν πράξη πραγµατικά και όχι επικοι-
νωνιακά και περιστασιακά, όχι δίνοντας το χέρι στους µετανά-
στες και κλείνοντας το µάτι στον ρατσισµό, όχι χαµογελώντας
στα οµόφυλα ζευγάρια που περιµένουν αναγνώριση δικαιωµά-
των και την ίδια ώρα καλλιεργώντας την οµοφοβία και την τραν-
σφοβία. 

Καταλαβαίνουµε ότι µε αυτό που κάνετε, κύριοι της Κυβέρνη-
σης και της Νέας Δηµοκρατίας, επιδιώκετε να ικανοποιήσετε
κοµµατικά ακροατήρια. Αυτά, όµως, µε τα οποία παίζετε, οι αν-
θρώπινες υπάρξεις, τα δικαιώµατα είναι ιερά, είναι θεµελιώδη σε
µια δηµοκρατία και µε αυτά δεν επιτρέπονται παιχνίδια. Ως επι-
κεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας και ως άνθρωπος που έχω
αφιερώσει τη ζωή µου στη δικαιοσύνη, στη δηµοκρατία, στα αν-
θρώπινα δικαιώµατα, στη διαφάνεια ελπίζω το 2024 να είναι έτος
δηµοκρατίας, δικαιοσύνης, διαφάνειας, δικαιωµάτων για όλες και

για όλους, για τις γυναίκες, για τους άνδρες, για τα παιδιά, για
την Ελλάδα, για τον κόσµο, για το περιβάλλον, για τα ζώα και για
κάθε έµβιο ον. 

Ελπίζω και εύχοµαι ότι το 2024 δεν θα υπάρξει ξανά Υπουργός
που θα έρθει εδώ µέσα να τσιγκλήσει ρατσιστικά ένστικτα ούτε
Βουλευτής που θα καλλιεργήσει οµοφοβικά ένστικτα.

Το 2024 συµπληρώνεται µισός αιώνας από την Αποκατάσταση
της Δηµοκρατίας στη χώρα µας. Εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας
περιµένουµε να υιοθετήσετε το ψήφισµα που έχουµε καταθέσει
από τις 16 Νοεµβρίου για την κήρυξη της επετείου του Πολυτε-
χνείου ως εθνικής επετείου. Είναι µία οφειλόµενη εθνική αναγνώ-
ριση των δηµοκρατικών αγώνων, της αντιδικτατορικής δράσης
και της αντίστασης του λαού µας και του φοιτητικού κινήµατος. 

Και ακόµη περιµένουµε και θα προτείνουµε την κήρυξη και
άλλων εθνικών επετείων συνδεδεµένων µε την Αποκατάσταση
της Δηµοκρατίας, όπως η 23η Ιουλίου, ηµέρα πτώσης της χούν-
τας, όπως η 8η Δεκεµβρίου, ηµέρα του πρώτου δηµοψηφίσµατος
για τη µορφή του πολιτεύµατος στη χώρα µας, που ο ελληνικός
λαός επέλεξε συντριπτικά να είναι η Αβασίλευτη Κοινοβουλευ-
τική Δηµοκρατία. 

Εµείς οραµατιζόµαστε το 2024 ως χρονιά δηµοκρατίας και
πραγµατικής ελευθερίας για τους ανθρώπους, µε αναφορά στην
ιστορία µας που είναι ιστορία αντίστασης, αγώνα και µάχης των
ανθρώπων για τον άνθρωπο, για τη δηµοκρατία, για την ελευθε-
ρία. Αυτό πιστεύουµε ότι αξίζουν οι πολίτες της χώρας και γι’
αυτό θα αγωνιστούµε. 

Βλέπετε άλλωστε ότι το κάνουµε πράξη εδώ στη Βουλή µε την
Κοινοβουλευτική µας Οµάδα. Η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, η
Οµάδα της Πλεύσης Ελευθερίας, η µικρότερη Κοινοβουλευτική
Οµάδα, είναι η πιο παρούσα σε όλες τις διαδικασίες. Είµαι η πο-
λιτική Αρχηγός µε τη µεγαλύτερη κοινοβουλευτική παρουσία -
γιατί πιστεύω ότι πρέπει να είµαι εδώ- µε τις περισσότερες
κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις, µε τις περισσότερες επίκαιρες
ερωτήσεις σε Υπουργούς και στον Πρωθυπουργό, που δεν έρ-
χεται να τις απαντήσει. 

Επιλέγετε συχνά να µας αγνοείτε, να µας περιφρονείτε, να µας
προσβάλλετε να µας χλευάζετε ακόµα και να µας αποπέµπετε
και να θεσπίζετε ειδικούς κανόνες για να µας περιορίσετε. Η κοι-
νωνία σάς παρακολουθεί και σας κρίνει και όταν έρθει η ώρα θα
κάνει τον απολογισµό, να είστε βέβαιοι. 

Στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό του κράτους θεωρώ και
θέλω να το πω και να το υπογραµµίσω, ότι η εισήγηση και οι πα-
ρεµβάσεις του γενικού εισηγητή και Κοινοβουλευτικού µας Εκ-
προσώπου, του κ. Αλέξανδρου Καζαµία, ήταν οι πιο µεστές, οι
πιο καίριες, οι πιο συγκεκριµένες, εκείνες οι οποίες φωτίζουν
πραγµατικά για ποιον λόγο ο προϋπολογισµός σας πρέπει να κα-
ταψηφιστεί. Για ποιον λόγο ο προϋπολογισµός αυτός δεν είναι
αφορµή για τυµπανοκρουσίες και αυτοεπαίνους, αλλά, αντίθετα,
θα έπρεπε να είναι πεδίο σκληρής κριτικής και αυτοκριτικής. 

Εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας δεν θεωρούµε την κατάρτιση
του προϋπολογισµού λογιστική άσκηση, όπως φαίνεται να την
αντιµετωπίζετε εσείς. Αντίθετα, τη θεωρούµε κορυφαία πολιτική
πράξη, είναι άλλωστε συνταγµατικά κατοχυρωµένη ως κορυφαία
διαδικασία η σηµερινή, που θέτει τις ετήσιες προτεραιότητες για
την κοινωνία και για τους πολίτες, για τη χώρα µας, για τους Έλ-
ληνες, για την Ελλάδα και για κάθε άνθρωπο που βρίσκεται στο
έδαφός της. 

Εσείς, αντίθετα, φέρνετε έναν προϋπολογισµό αριθµών χωρίς
να εξηγείτε τι σας οδήγησε στις επιλογές που κάνατε, στις τόσο
χαµηλές δαπάνες για όλους τους καίριους τοµείς για την κοινω-
νία. Είναι επιλογές χωρίς έµπνευση και χωρίς όραµα, κύριε Χα-
τζηδάκη, αν και στον κ. Μητσοτάκη στα αλήθεια απευθύνοµαι,
χωρίς έµπνευση και όραµα για τη χώρα και για τους πολίτες. 

Εµείς πιστεύουµε ότι ο προϋπολογισµός καταρτίζεται για τους
πολίτες. Εσείς πιστεύετε ότι ο προϋπολογισµός καταρτίζεται και
απευθύνεται στους δανειστές της χώρας, στους διεθνείς οργα-
νισµούς. Και αντί να λογοδοτείτε στους πολίτες για τον προϋπο-
λογισµό αυτό, λογοδοτείτε, θα µου επιτρέψετε να πω, ως
µαθητές στους εταίρους και στους δανειστές. Και αντί να υπο-
στηρίζετε τους πολίτες, τα δικαιώµατά τους, τις ανάγκες τους,
την προσδοκία τους για αξιοπρεπή ζωή και ευηµερία, χρησιµο-
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ποιείτε τους πολίτες ως αποκλειστική πηγή εσόδων για τον προ-
ϋπολογισµό, ως αποκλειστική πηγή άντλησης δηµοσίων εσόδων
µέσω της φορολογίας, άµεσης και έµµεσης. 

Έχω είκοσι λόγους για τους οποίους δεν θα ψηφίσουµε τον
προϋπολογισµό του έτους 2024. Θα µπορούσα να αριθµήσω και
δύο χιλιάδες είκοσι τέσσερις λόγους. Θα περιοριστώ σε αυτούς
τους είκοσι που θεωρώ πολύ σηµαντικούς και που στην Πλεύση
Ελευθερίας σας καλούµε να αξιολογήσετε. Θεωρούµε, κύριοι
της Κυβέρνησης, ότι κάνετε κακή διαχείριση των δηµόσιων οικο-
νοµικών. Χρησιµοποιείτε τους πολίτες, αντί να τους υπηρετείτε
και τους χρησιµοποιείτε συστηµατικά. 

Θα ξεκινήσω µε τον πρώτο λόγο, που είναι και κορυφαίος και
έχει να κάνει µε το ότι εξακολουθείτε να αποπληρώνετε ένα
χρέος και µάλιστα, να το προπληρώνετε, ενώ το συντριπτικό κοµ-
µάτι του µπορεί και πρέπει νοµικά -κατά τα διεθνή κεκτηµένα και
κατά τα ψηφίσµατα του ΟΗΕ, κύριε Χατζηδάκη και κύριε Παπα-
θανάση- να αποκηρυχθεί και φορτώνετε έτσι τους πολίτες και τις
επόµενες γενιές µε την αποπληρωµή του. Υπάρχουν, όπως γνω-
ρίζετε, δύο πορίσµατα της Επιτροπής Αλήθειας Δηµοσίου Χρέ-
ους της Βουλής από το έτος 2015 που εξηγούν γιατί αυτό το
χρέος και εκείνο που δηµιούργησαν οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και
Νέας Δηµοκρατίας µέχρι το 2015 και εκείνο που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ
το 2015, µπορεί και πρέπει να αποκηρυχθεί. 

Σας άκουσα πολλές φορές σε αυτήν εδώ την Αίθουσα να µέµ-
φεστε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ για τα δεκάδες δισεκατοµµύρια
ευρώ χρέους που φόρτωσε στη χώρα. Μα, µπορείτε να διεκδι-
κήσετε την αποκήρυξή τους. Γιατί δεν το κάνετε; Μήπως γιατί
µαζί και εσείς ψηφίσατε αυτά τα χρέη και είστε και εσείς υπόλο-
γοι; Ούτε εξεταστική επιτροπή συγκροτήσατε ούτε το χρέος
αποκηρύσσετε, γιατί βολεύει, τελικά, να τα πληρώνουν οι πολί-
τες. 

Μιλήσατε πολλοί από εσάς για το δηµογραφικό. Γερνάει ο
πληθυσµός και δεν κάνουν οι άνθρωποι παιδιά. Δεν το συνδέετε
το δηµογραφικό µε τις πολιτικές σας; Δεν γνωρίζετε και δεν θυ-
µάστε ότι το παιδί µε τη µνηµονιακή φορολογία ήταν τεκµήριο;
Δεν γνωρίζετε και δεν ξέρετε ότι µε την πολιτική αποδοχής και
πληρωµής του χρέους φορτώνετε κάθε παιδί µε 34.000 ευρώ
χρέος ήταν το 2015, 40.000 ευρώ χρέος είναι σήµερα; Κάθε παιδί
που γεννιέται χρωστάει. Αντί να παραπονείστε για το δηµογρα-
φικό, που συνδέεται µε αυτή σας την πολιτική ενεργείστε, δου-
λέψετε, προετοιµαστείτε και να σας βοηθήσουµε για να
αποκηρυχθεί το χρέος. Κάθε συνετός νοικοκύρης, κύριε Χατζη-
δάκη, κύριε Παπαθανάση, κύριε Πετραλιά, κάθε συνετός νοικο-
κύρης, διαχειριστής πολυκατοικίας, περιπτεράς όταν ξέρει ότι
κάτι που του λένε ότι το χρωστάει µπορεί τελικά να µην πληρωθεί
γιατί δεν είναι νόµιµο, κάνει αυτά που πρέπει για να µην πληρω-
θεί. Δεν λέει θα µου το πληρώσουν οι πελάτες, οι πολίτες, οι σύ-
νοικοι. Εσείς γιατί δεν κάνετε το ίδιο; 

Πανηγυρίζετε ότι το 2024 θα καταφέρετε να φτάσει η χώρα σε
επίπεδο χρέους 152% του ΑΕΠ όταν µας βάλατε όλοι στα µνη-
µόνια µε ποσοστό χρέους 119% του ΑΕΠ. Και τότε λέγατε στους
πολίτες: «πρέπει να πληρώσεις γιατί µαζί τα φάγαµε και σφίξε το
ζωνάρι, είναι η ώρα της θυσίας» και τώρα λέτε «ρεκόρ και εκτί-
ναξη και χαρά». Τι ακριβώς συµβαίνει; 

Λόγος δεύτερος: Δεν έχετε προϋπολογίσει και δεν έχετε εν-
τάξει στον προϋπολογισµό του κράτους τις αξιώσεις του ελληνι-
κού δηµοσίου έναντι της Γερµανίας, ενώ αυτές έχουν
υπολογιστεί από την ειδική επιτροπή του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους που συνέστησε ο κ. Σταϊκούρας, κύριε Χατζηδάκη,
ο προκάτοχός σας στην κυβέρνηση Μητσοτάκη και επίσης προ-
κάτοχός σας στην κυβέρνηση Σαµαρά. Με απόφαση Σταϊκούρα
συστήθηκε η επιτροπή του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, η
οποία για πρώτη φορά υπολόγισε στα τέλη του 2014 µε αρχές
του 2015 ότι η Ελλάδα είχε τότε, το 2015, τώρα έχουν πολλαπλα-
σιαστεί µε τους τόκους και την πάροδο του χρόνου, αξιώσεις
έναντι της Γερµανίας ανερχόµενες µε τους µετριοπαθέστερους
υπολογισµούς σε 278 έως 341 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι επί-
σηµη έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους προς τον
Υπουργό Οικονοµικών κ. Σταϊκούρα και εσείς δεν εγγράφετε
αυτή την αξίωση στον προϋπολογισµό του κράτους. Τα χαρίζετε;
Είναι τεσσερισήµισι φορές ο ετήσιος προϋπολογισµός που φέ-

ρατε. Οι ετήσιες δαπάνες που έχετε φέρει για το 2024 επί τέσ-
σερα είναι αυτά που µας χρωστάνε. Απαξιοίτε, είστε large, τι συµ-
βαίνει;

Γνωρίζετε ότι η µη εγγραφή των αξιώσεων αυτών συγκροτεί
απιστία σε βάρος του δηµοσίου, διότι εκείνος ο οποίος έχει την
µέριµνα ξένης περιουσίας -είναι ξένη περιουσία για σας, αν και
το ξεχνάτε πολλές φορές, η περιουσία του ελληνικού δηµοσίου-
αυτός που έχει τη µέριµνα ξένης περιουσίας και δεν µεριµνά για
να εισπράξει διαπράττει το αδίκηµα της απιστίας. Γιατί δεν τα
εγγράφετε;

Λόγος τρίτος: Δεν έχετε προϋπολογίσει το παραµικρό για
έσοδα από αγωγές του ελληνικού δηµοσίου έναντι καταχραστών
του ελληνικού δηµοσίου, οικονοµικών εγκληµατιών, εµπλεκοµέ-
νων σε αδικήµατα διαφθοράς, φοροφυγάδων. Δεν ασκείτε αγω-
γές, κύριε Χατζηδάκη. Είστε αρµόδιος Υπουργός. Δεν
παρίσταστε στα ποινικά δικαστήρια για οικονοµικά εγκλήµατα.
Το ελληνικό δηµόσιο είτε δεν παρίσταται είτε παρίσταται εικο-
νικά. Δεν εκπροσωπείται το κράτος και ο πολίτης αντίθετα µε όσα
οφείλετε και συµπράττετε στις παραγραφές των ποινικών αξιώ-
σεων της πολιτείας ή τις νοµοθετείτε και αφήνετε αµύθητα ποσά
χωρίς διεκδίκηση. Τα ποσά που έχετε αφήσει χωρίς διεκδίκηση
για τη «SIEMENS», για τα εξοπλιστικά, για τα υποβρύχια, για τη
λίστα Λαγκάρντ, για την «NOVARTIS» είναι αµύθητα ποσά, δια-
φυγόντα έσοδα του ελληνικού δηµοσίου που δεν τα εντάσσετε
και απλά κουνάτε το δάχτυλο συλλήβδην στους ελεύθερους
επαγγελµατίες ότι αυτοί σας φταίνε, γιατί είναι κατά τεκµήριο
φοροφυγάδες και αυτούς θα φροντίσετε να τιµωρήσετε όταν
εσείς αµελείτε δολίως.

Αλλά και στις πρόσφατες αποκαλύψεις για τα αντιπληµµυρικά
έργα που δεν έγιναν, για τα εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ που
δαπανήθηκαν χωρίς να προστατευθεί ο πληθυσµός και η περιοχή
της Θεσσαλίας, γιατί δεν έχετε εγγράψει διεκδικήσεις του ελλη-
νικού δηµοσίου από παραβιάσεις συµβάσεων µε εργολάβους και
ιδιώτες, αλλά και µε πολιτικά και αυτοδιοικητικά πρόσωπα; 

Κύριε Χατζηδάκη, στις 9 Δεκεµβρίου είναι η παγκόσµια ηµέρα
κατά της διαφθοράς. Βασική αρχή του Διεθνούς Δικαίου και της
πρακτικής αντιδιαφθοράς είναι η διεκδίκηση ανάκτησης περιου-
σιακών στοιχείων, το asset recovery. Παριστάνετε τους Ευρωπαί-
ους, παριστάνετε τους πολιτισµένους, αλλά αυτές τις βασικές
καλές πρακτικές αντιδιαφθοράς δεν τις εφαρµόζετε, όπως θα
έκαναν οι Υπουργοί κάθε προηγµένης χώρας. 

Τέταρτος λόγος: Δεν έχετε εγγράψει καµµία αξίωση και καµ-
µία είσπραξη για την περιβαλλοντική τιµωρία όλων εκείνων που
έχουν αποδεδειγµένα ρυπάνει το περιβάλλον. Αποτελεί διεθνή
αρχή ότι ο ρυπαίνων πληρώνει. Δεν έχετε προϋπολογίσει εί-
σπραξη προστίµων από εκείνους που έχουν αποδεδειγµένα ρυ-
πάνει το περιβάλλον, γιατί είναι οι ίδιες εταιρείες µε τις οποίες
συνεχίζετε να συνεργάζεστε. 

Πέµπτος λόγος: Αναζητείτε φόρους από τους πολίτες και στο-
χοποιείτε µερίδες πολιτών, όπως οι ελεύθεροι επαγγελµατίες,
χωρίς να υπολογίζετε το πραγµατικό επίπεδο ζωής τους, χωρίς
να υπολογίζετε ότι µε τα πραγµατικά τους εισοδήµατα, έτσι
όπως έχετε σχεδιάσει την οικονοµία δεν µπορούν να ζήσουν.
Αυτή είναι η καθηµερινότητα των πολιτών. Τελειώνουν οι αποδο-
χές τους τη δέκατη ηµέρα του µήνα ή τη δέκατη πέµπτη ή την
εικοστή. Αυτό ζουν οι πολίτες. Γι’ αυτό είναι απαισιόδοξοι, γι’
αυτό είναι απογοητευµένοι, γι’ αυτό δεν σας ακολουθούν στους
θριάµβους που διατυπώνετε. 

Εκτός λόγος: Η φορολογική πολιτική σας ακολουθεί την αρχή
της τσαπατσουλιάς. «Τόσα µας λείπουν, θα δούµε από πού θα
τα βρούµε, α, από τον ΦΠΑ και τη φορολογία». Δεν χρειάζεται
περισσότερη ανάλυση. 

Έβδοµος λόγος: Έχετε οδηγήσει τους πολίτες σε φορολογική
εξουθένωση µε απανωτούς φόρους την ώρα που εκτινάσσονται
οι τιµές των προϊόντων και δεν τους προστατεύετε, την ώρα που
η ακρίβεια και η αισχροκέρδεια είναι στα ύψη και εσείς απλώς
διαφηµίζετε κάποια πρόστιµα σε µεµονωµένες εταιρείες, την
ώρα που οι αυξήσεις των µισθών είναι απειροελάχιστες και δεν
επαρκούν για να καλύψουν τις πραγµατικές ανάγκες των πολι-
τών. 

Όγδοος λόγος: Δεν κάνετε τίποτε για να χτίσετε τη φορολο-
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γική συνείδηση του πολίτη. Οι πολίτες πληρώνουν φόρους, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, όταν βλέπουν ότι οι φόροι τους πιάνουν
τόπο, όταν βλέπουν ότι έχουν υποδοµές, σχολεία, νοσοκοµεία,
µέριµνα κοινωνική, όταν βλέπουν ότι τα χρήµατα τους πηγαίνουν
σε πραγµατικές δηµόσιες δαπάνες. Το παράδειγµά σας και η δια-
κυβέρνησή σας δεν είναι ικανή για το χτίσιµο φορολογικής συ-
νείδησης.

Ένατος λόγος: Δεν παίρνετε µέτρα της οφειλόµενης ελάφρυν-
σης του ιδιωτικού χρέους και εγγύησης της πρώτης κατοικίας
των πολιτών, ενώ γνωρίζετε ότι σηµαντικό µέρος των ιδιωτικών
χρεών οφείλεται στις αντισυνταγµατικές πολιτικές των µνηµο-
νίων και στις πολιτικές και στην κατάσταση της περιόδου της
πανδηµίας. Ενώ οφείλετε να αποµειώσετε και να διαγράψετε
αυτά τα χρέη, για να απελευθερώσετε τους πολίτες από αυτά,
τους αφήνετε έρµαια των funds, των τραπεζών και παρακολου-
θείτε απλώς τη δυστυχία και την απελπισία τους, παριστάνοντας
τους Πόντιους Πιλάτους. 

Δέκατος λόγος: Δεν φορολογείτε τα υπερκέρδη των τραπε-
ζών. Έκανε ειδική µνεία και αναφορά ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος. Δεν φορολογείτε τα υπερκέρδη, δεν αποδίδετε
στους πολίτες αυτά που εκείνοι απέδωσαν διά της αφαιµάξεώς
τους και έτσι συγκροτείται µια νέα δεσποτεία των τραπεζών
έναντι των πολιτών. 

Εντέκατος λόγος: Δεν στηρίζετε τους πραγµατικά ευάλωτους,
αλλά µόνο επικοινωνιακά παριστάνετε ότι τους στηρίζετε. Είναι
χαρακτηριστικό ότι ούτε η Βουλή δεν έχει ακόµη µόνιµη µετά-
δοση στη νοηµατική γλώσσα όλων των συνεδριάσεων. Θα είµα-
στε τυχεροί αν µεταδίδεται τώρα στη νοηµατική η δική µου οµιλία
ως πολιτικής Αρχηγού. Οι συνεδριάσεις της Βουλής, όµως, δεν
είναι για τους κωφούς, κατά την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Δωδέκατος λόγος: Σε κοµβικούς τοµείς του κοινωνικού κρά-
τους δικαίου έχετε προβλέψει πολύ µειωµένες δαπάνες. Θα πω
συγκεκριµένα -δέκατος τρίτος λόγος- ότι στην παιδεία είναι µει-
ωµένες οι δαπάνες. Ανεξαρτήτως του αν διαφηµίζετε κάποια ψί-
χουλα αυξήσεων εδώ και εκεί, δεν έχετε προβλέψει δαπάνες για
την πλήρωση των κενών οργανικών θέσεων, δαπάνες για το χτί-
σιµο σχολείων εκεί που δεν υπάρχουν, δαπάνες για τη µεταφορά
των µαθητών, που ακούσαµε ότι είναι τελικά µέτρο ευεξίας και
υγείας το να πηγαίνουν τα παιδιά στο σχολείο µε τα πόδια,
επειδή η πολιτεία δεν προβλέπει τη µεταφορά τους.

Οι εκπαιδευτικοί στην ανασφάλεια. Ο προϋπολογισµός για την
παιδεία από τους χαµηλότερους στον δυτικό κόσµο και εσείς
κοµπάζετε ότι όλα είναι καλώς καµωµένα. 

Δέκατος τέταρτος λόγος, υγεία. Δεν έχετε προβλέψει την πλή-
ρωση των κενών οργανικών θέσεων νοσηλευτικού προσωπικού,
ιατρικού προσωπικού. Δεν έχετε προβλέψει να έχει πρόσβαση
και δοµές υγείας και ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης κάθε πο-
λίτης. Αδιαφορείτε γι’ αυτό. 

Υπάρχουν συµπολίτες µας στην περιφέρεια που δεν έχουν
πρόσβαση σε νοσοκοµεία, αλλά µόνο σε κέντρα υγείας και αυτά
κλείνουν ή παραιτείται και απολύεται το προσωπικό τους. Χαρα-
κτηριστική η περίπτωση στην πατρίδα µου, στη βόρεια Εύβοια,
την πολύπαθη βόρεια Εύβοια. Ένας στους έξι πολίτες δεν έχει
πρόσβαση σε ιατροφαρµακευτική περίθαλψη για λόγους οικο-
νοµικούς, για λόγους φτώχειας. Αυτό δεν είναι ανάπτυξη, κύριοι.

Δέκατος πέµπτος λόγος, ο προϋπολογισµός για τον πολιτισµό.
Πήρα ειδικά τον λόγο στη συνεδρίαση της Βουλής για να πω ότι
ο πολιτισµός δεν είναι παρακατιανό πεδίο του προϋπολογισµού
για να του επιφυλάσσετε τόσο µα τόσο χαµηλό προϋπολογισµό,
που περιφρονεί την πολιτιστική µας κληρονοµιά, που περιφρονεί
τους καλλιτέχνες, που περιφρονεί τα αρχαία µνηµεία και την
ανάγκη πρόσληψης προσωπικού και για τη συντήρηση και για
την ξενάγηση των επισκεπτών, που περιφρονεί συνολικά την καλ-
λιτεχνική δηµιουργία. Είµαστε, ναι, η Κοινοβουλευτική Οµάδα µε
τρεις καλλιτέχνες. Είµαστε η Κοινοβουλευτική Οµάδα που δεν
θα σταµατήσει να σας µιλάει για τον πολιτισµό και θα σας πιέ-
σουµε να αυξήσετε τα κονδύλια για τον πολιτισµό. 

Δέκατος έκτος λόγος, περιβάλλον. Ακούσαµε τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος κ. Σκυλακάκη να µιλάει µόνο για ποσά, µόνο για
αριθµούς, αλλά καθόλου για την περιβαλλοντική προστασία, για

την εγγύηση, δηλαδή ότι το φυσικό περιβάλλον θα διαφυλαχθεί
σταθερά, ότι εκείνοι που το υπονοµεύουν θα τιµωρηθούν και ότι
η Κυβέρνηση θα εγγυηθεί το συνταγµατικό κοινωνικό δικαίωµα
κάθε πολίτη στο φυσικό περιβάλλον.

Την ώρα αυτή εγκαθίστανται ανεµογεννήτριες σε αναδασω-
τέες εκτάσεις παρά το Σύνταγµα, µε τις ευλογίες σας. Την ώρα
αυτή κόβονται δέντρα και εξαφανίζεται το αστικό πράσινο στα
Εξάρχεια, στο κέντρο της Αθήνας, σε πόλεις και δήµους της Ατ-
τικής. Την ώρα αυτή εµείς είµαστε µε τους πολίτες, είµαστε µε
τα κινήµατα που υπερασπίζονται το περιβάλλον και θα σας υπο-
χρεώσουµε κάποια στιγµή να το σεβαστείτε και εσείς.

Δέκατος έβδοµος λόγος, πολιτική προστασία. Ελάχιστες οι αυ-
ξήσεις σε σχέση µε τις ανάγκες. Τρεισήµισι χιλιάδες τα κενά στην
πολιτική προστασία. Και έχετε προβλέψει εννιακόσιες ενενήντα
θέσεις. Γιατί;

Δέκατος όγδοος, δικαιοσύνη. Το ίδιο. Οργανικά κενά, κενές
οργανικές θέσεις, ένας προς έναν η αναλογία δικαστικού υπαλ-
λήλου µε δικαστή, όταν στις πολιτισµένες χώρες είναι ένας δικα-
στής µε τρεις υπαλλήλους. Πώς θα επιτύχετε την πραγµατική
απονοµή της δικαιοσύνης και την πρόσβαση των πολιτών στη δι-
καιοσύνη χωρίς ενίσχυση πραγµατικά των δοµών της δικαιοσύ-
νης; Σίγουρα όχι µε τον τρόπο που εισηγείται ο κ. Φλωρίδης. Και
θα έχουµε την ευκαιρία να τα πούµε γι’ αυτόν τον εκτρωµατικό
νόµο που φέρνει, έναντι του οποίου έχει ξεσηκωθεί όλος ο νοµι-
κός κόσµος της χώρας και δικαίως, γιατί είναι νόµος αντιδραστι-
κός, αντιδηµοκρατικός και βαθιά αντίθετος στις θεµελιώδεις
αρχές ενός κράτους δικαίου, µιας δηµοκρατίας στη χώρα όπου
γεννήθηκε η δηµοκρατία.

Αλλά καθώς λέω για τη δηµοκρατία, δέκατος ένατος λόγος, -
έχω περισσότερους τελικά, αλλά δεν θα τους εξαντλήσω- αφιε-
ρώνετε θηριώδη ποσά σε κατασταλτικές ενέργειες και στην
αστυνοµική δράση. Σας εξήγησε ο κ. Καζαµίας -και ήταν χαρα-
κτηριστική η αναφορά του- ότι τέτοια ποσά και τέτοια ποσοστά
του προϋπολογισµού για την Αστυνοµία αφιερώνουν οι ανελεύ-
θερες χώρες, δεν αφιερώνουν τα δηµοκρατικά πολιτεύµατα.
Αφιερώνουν τα καθεστώτα.

Εικοστός λόγος: Οι αυξήσεις που φέρνετε στους µισθούς των
δηµοσίων υπαλλήλων είναι µηδαµινές και γι’ αυτό εµείς θα σας
θέσουµε προ των ευθυνών σας. Μετά από την ψήφιση του προ-
ϋπολογισµού και εν όψει τού ότι όλα, κύριε Χατζηδάκη, ακόµα
και τις αποδοχές των δικηγόρων, τα υπολογίζετε µε δεκατέσσε-
ρις µισθούς, σαν να είναι µισθωτοί οι δικηγόροι, θα σας θέσουµε
προ των ευθυνών σας καταθέτοντας αύριο πρόταση νόµου για
την επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µι-
σθού για όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους, διότι έχουν συµ-
πληρωθεί δέκα χρόνια από τότε που ως έκτακτο µέτρο κόψαµε
αυτές τις αποδοχές και τώρα απλώς επιχειρείτε να ξεγελάσετε
τους δηµοσίους υπαλλήλους, αλλά και συνολικά τους πολίτες
της χώρας µε «ψίχουλα». 

Εικοστός πρώτος λόγος και µε αυτόν θα τελειώσω, δεν θα πάω
παρακάτω. Προβλέπετε κονδύλια για την άµυνα της χώρας, αλλά
στ’ αλήθεια έχετε εµπλέξει τη χώρα µας σε επιθετικούς πολέ-
µους και αποστέλλοντας πολεµικό υλικό στην Ουκρανία και εµ-
πλεκόµενη η χώρα µας στις επιθετικές εγκληµατικές ενέργειες
του κράτους του Ισραήλ. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και της Βουλής, η δική µας
προτεραιότητα για το 2024 είναι ούτε ένας πολίτης να µη µείνει
χωρίς στέγη, χωρίς δικαιώµατα, χωρίς αξιοπρέπεια ούτε µία γυ-
ναίκα να µη µείνει απροστάτευτη έναντι της κακοποίησης, έναντι
της γυναικοκτονίας ούτε ένα παιδί να µη µείνει χωρίς πρόσβαση
στο σχολείο του, στο νηπιαγωγείο του, στο φαγητό του ούτε ένα
δέντρο να µην καεί, γιατί ο κ. Μητσοτάκης µάς λέει ότι είµαστε
από άλλον πλανήτη που δεν θέλουµε να καεί ούτε ένα δέντρο. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν προϋπολογίσατε
σωστά για το 2024, γιατί δεν υπολογίσατε τους πολίτες, την κοι-
νωνία αυτής της χώρας. Εµείς, η Πλεύση Ελευθερίας, αυτούς
υπολογίζουµε, σε αυτούς και αυτές βασιζόµαστε, αναφερόµα-
στε, λογοδοτούµε, αυτούς και αυτές υπηρετούµε και υπηρετών-
τας τους καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό σας σε όλα τα
πεδία του.

Ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπού-
λου.

Επόµενος οµιλητής είναι ο Πρόεδρος της Νίκης κ. Νατσιός.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος – ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προ διµήνου

είχαµε υποβάλει µια επίκαιρη ερώτηση στην Υφυπουργό Παι-
δείας για το θέµα του εθνικού ύµνου στα σχολεία τα δηµοτικά
και της έπαρσης της σηµαίας που είχαν καταργηθεί την περίοδο
του ΣΥΡΙΖΑ. Αρνήθηκε η κυρία Υπουργός και µας είπε µεταξύ
άλλων κάτι για έναν νέο πατριωτισµό.

Στο ελληνικό Γενικό Προξενείο της Νέας Υόρκης εχθές διορ-
γανώθηκε µια έκθεση αφηρηµένης τέχνης σε συνεργασία µε το
Ελληνοαµερικανικό Επιµελητήριο, όπου µεταξύ των εκθεµάτων
υπήρχε και µια σηµαία -δεν είναι ελληνική σηµαία αυτή- ραµµένη
από κλινοσκεπάσµατα, από σεντόνια, µε αυτά τα ροζ τα χρώ-
µατα. Επαναλαµβάνω, στο ελληνικό Γενικό Προξενείο της Νέας
Υόρκης.

Είναι δυνατόν, αγαπητοί µου, να χρησιµοποιείται το ροζ
χρώµα, να διακωµωδείται το πιο ιερό εθνικό µας σύµβολο; Η ση-
µαία µας είναι γαλανόλευκη. Μόνο µία φορά επιτρέπεται να αλ-
λάξει το χρώµα της. Πότε; Όταν βαφτεί κόκκινη από το αίµα των
ηρώων στους εθνικούς αγώνες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
Θα κάνω µια αναφορά στην οπαδική βία, στο θέµα των ηµε-

ρών. Δυστυχώς, ένας τριαντάχρονος αστυνοµικός χαροπαλεύει
στην εντατική και έχει ήδη ακρωτηριαστεί. Ένας νέος, γεµάτος
όνειρα για ζωή, έπεσε τραγικό θύµα ενός άτυπου εµφυλίου πο-
λέµου που γίνεται για το χατίρι µιας µπάλας και µιας φανέλας.
Με µια δολοφονική ενέργεια, ένα άγουρο παιδί δεκαοκτώ χρό-
νων κατέστρεψε τη ζωή του αστυνοµικού, αλλά και τη δική του
ζωή. Μετά από τις δολοφονίες του Άλκη και του Μιχάλη, ο αθλη-
τισµός στην Ελλάδα βάφτηκε για µια ακόµα φορά µε αίµα. 

Κάθε φορά που γίνεται ένα οπαδικό έγκληµα η Κυβέρνηση
«σερβίρει ξαναζεσταµένο φαγητό» από νόµους που έχουν ήδη
ψηφιστεί, αλλά ποτέ δεν εφαρµόζονται στο ακέραιο. Είναι τρα-
γικό το ότι δεν µπορείτε να επιβάλετε ούτε τα µέτρα που εσείς
οι ίδιοι ψηφίζετε. Μήπως φοβάστε να τα βάλετε µε τους οπαδι-
κούς στρατούς γιατί γνωρίζετε εκ των προτέρων το πόσο ψηλά
θα σας οδηγήσει το νήµα της έρευνας; Μήπως αφήνετε ανεξέ-
λεγκτο το «τέρας» της οπαδικής βίας γιατί φοβάστε να µην ξε-
µείνετε από σπόνσορες; 

Αλήθεια, τι νοµίζετε ότι θα καταφέρετε µε ένα απλό λουκέτο
στα ποδοσφαιρικά γήπεδα; Εφόσον γνωρίζετε ότι τα περισσό-
τερα οπαδικά εγκλήµατα συµβαίνουν εκτός γηπέδων, ποιον νο-
µίζετε ότι κοροϊδεύετε µε αυτά τα επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα;
Τι νόηµα έχει να κάνετε έξωση από τη βία στα γήπεδα µόνο και
µόνο για να την εγκαταστήσετε στους δρόµους; 

Τα µέτρα κατά της οπαδικής βίας έχουν καταντήσει νοµοθε-
τικό «γεφύρι της Άρτας». Οληµερίς το χτίζαµε, το βράδυ γκρεµι-
ζόταν. Εδώ και δεκαπέντε χρόνια όλες οι κυβερνήσεις που
πέρασαν από τον τόπο εξήγγειλαν αυστηρά µέτρα κατά του χου-
λιγκανισµού, µεταθέτοντας το «µπαλάκι» των ευθυνών ο ένας
στον άλλον και η κοινωνική «γάγγραινα» συνεχίζει να κακοφορ-
µίζει. Οι κυβερνήσεις δεν τολµούν να αγγίξουν το κατεστηµένο
της βίας και όσους το ευνοούν και το προστατεύουν. Ζούµε σε
καιρούς που πρωταγωνιστούν τα πολιτικά σκάνδαλα και αντί το
κράτος να λειτουργεί ως πρότυπο νοµιµοφροσύνης για τους
νέους, δεν έχει να τους µεταδώσει τίποτε άλλο παρά ατελείωτη
διαφθορά. Οι νέοι παραδειγµατίζονται από αυτή τη νοοτροπία
της ατιµωρησίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκεφτήκατε ποτέ ότι το κυ-
ρίαρχο πολιτικό σύστηµα λειτουργεί ως εκτροφείο του φανατι-
σµού; Η εξαπάτηση του πολίτη παράγει µηδενισµό και ο
µηδενισµός µε τη σειρά του παράγει ηθική κατάπτωση και ασυ-
δοσία. 

Δεν είναι αυθύπαρκτο φαινόµενο η οπαδική βία. Είναι ένα κοι-

νωνικό καθρέφτισµα που αντανακλά τη βία της ανισότητας, τη
βία της φτώχειας, τη βία της καταπάτησης δικαιωµάτων, τη βία
της κρατικής εγκατάλειψης. Χωρίς αξίες και ιδανικά να µεταδί-
δονται από την οικογένεια και το σχολείο, πολλοί νέοι µας πά-
σχουν σήµερα από κρίση κοινωνικής ταυτότητας. Έτσι
δηµιουργείται πρόσφορο έδαφος για τη στρατολόγησή τους σε
οπαδικούς στρατούς, όπου ο νέος αναζητά την αίσθηση του ανή-
κειν, ακόµα και αν αυτό σηµαίνει ότι θα ανήκει σε µια εγκληµα-
τική συµµορία από χούλιγκανς. 

Ο κόσµος σιχάθηκε να ακούει κενολογίες που γυρίζουν γύρω
από το πρόβληµα χωρίς να το αγγίζουν στον πυρήνα του. 

Ο δηµόσιος διάλογος ξοδεύεται µόνο στους τρόπους κατα-
στολής της βίας και όχι στα βαθύτερα αίτια που την τροφοδο-
τούν και τη συντηρούν στην κοινωνία. Η βία δεν είναι
αποκλειστικότητα του ποδοσφαίρου. Είναι φαινόµενο µιας ευρύ-
τερης παθογένειας. Η οπαδική βία είναι ένα µόνο από τα από-
τοκα της εξαχρείωσης της κοινωνίας µας. Ρίξτε µια µατιά σε
αυτά που συµβαίνουν στη χώρα µας. Βία στα σχολεία, βία στα
πανεπιστήµια, βία κατά των γυναικών. Βία παντού. Κι όµως, η πο-
λιτεία αντιµετωπίζει τη βία σαν ένα ουρανοκατέβατο φαινόµενο. 

Όχι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρέπει επιτέλους να παρα-
δεχτείτε ότι η βία είναι πρωτίστως θέµα πνευµατικό και ηθικό.
Εκεί βρίσκεται η ρίζα του προβλήµατος. Όσο η οικογένεια, το
σχολείο και το κράτος αποµακρύνουν τα παιδιά µας από τον
αξιακό κώδικα της χριστιανικής πίστης, τόσο η κρίση αξιών βα-
θαίνει και τόσο χάνεται το σηµείο αναφοράς για το τι είναι άν-
θρωπος και τι ανθρωπιά. Όσο θα µας ενδιαφέρει µόνο το κατά
κεφαλήν εισόδηµα και όχι το εντός της κεφαλής εισόδηµα, το
κακό θα επιδεινώνεται. Πάντοτε -νοµίζω ότι πρέπει να συµφωνή-
σουµε όλοι- η κοινωνική άνθηση ενός λαού, αλλά και η ιστορική
του συνέχεια και παρουσία χτίζονται µέσω της παιδείας. 

Ο Σεφέρης όταν µιλούσε το 1943 στην Αλεξάνδρεια της Αιγύ-
πτου εν µέσω κατοχής σε έναν εξαιρετικό του λόγο µε τίτλο «Ένας
Έλληνας, ο Μακρυγιάννης». Στο προοίµιο του λόγου του ανέφερε
τούτα τα σπουδαία λόγια: Τα γράµµατα είναι από τις πιο ευγενικές
ασκήσεις και από τους πιο υψηλούς πόθους του ανθρώπου. Η παι-
δεία είναι ο κυβερνήτης του βίου». Κυβερνήτης του βίου η παιδεία.
«Και επειδή οι αρχές αυτές είναι αληθινές πρέπει να µην ξεχνούµε
πως υπάρχει µια καλή παιδεία, εκείνη που ελευθερώνει και βοηθά
τον άνθρωπο να ολοκληρωθεί σύµφωνα µε τον εαυτό του. Και µια
κακή παιδεία εκείνη που διαστρέφει και αποστεγνώνει και είναι µια
βιοµηχανία που παράγει τους ψευτοµορφωµένους και τους νεό-
πλουτους της µάθησης που έχουν την ίδια κίβδηλη ευγένεια µε
τους νεόπλουτους του χρήµατος.». 

Όταν µιλάµε για γράµµατα και παιδεία ο νους µας είναι στα
παιδιά. Έλεγε  ο Γερµανός Γκαίτε ότι η εφηβική ηλικία είναι ηλι-
κία από την οποία εξαρτάται η τύχη οποιουδήποτε έθνους. Ο
Ντοστογιέφσκι θεωρούσε κάθε γενιά στην ιστορία ενός λαού µια
εικόνα της νεολαίας του. Διαρρηγνύουµε τα ιµάτιά µας για τη
συµπεριφορά των νέων της εποχής µας. Όταν δικαίως καταδι-
κάζουµε αυτή τη συµπεριφορά διαπράττουµε ταυτόχρονα ένα
βαρύ αδίκηµα κατά της αλήθειας γιατί περιγράφουµε ένα αντι-
κοινωνικό γεγονός εξαιρώντας από αυτό εκείνο που δεν πρέπει
να εξαιρούµε: την ηθική αυτουργία. 

Τα παιδιά µας είναι παιδιά της εποχής µας. Η εποχή µας είναι
δική µας κατάκτηση, δική µας ευθύνη, δική µας λογοδοσία, δική
µας αλαζονεία και κυρίως, δική µας παιδεία. Ποια παιδεία προ-
σφέρουµε στα παιδιά µας όχι µόνο στα σχολεία αλλά σαν κοινω-
νικό µοντέλο; Μήπως θερίζουµε σήµερα ό,τι σπείραµε εχθές;
Ποιος τροφοδοτεί, µεταφορικώς και κυριολεκτικώς, τα διάφορα
Εξάρχεια; Ποιος δίδασκε στα παιδιά από την πρώτη ηµέρα στο
σχολείο ότι ο σκοπός αγιάζει τα µέσα; Ποιος τα εφοδιάζει εξ
απαλών ονύχων µε τα παντοειδή ηλεκτρονικά αποβλακωτικά;
Εχθές άκουσα ότι η Ολλανδία απαγορεύει διά ροπάλου µέσα στα
σχολεία να κυκλοφορούν κινητά τηλέφωνα και άλλα ηλεκτρονικά.
Και να ξέρουµε, αγαπητοί µου, ότι η µνήµη είναι το πιο ισχυρό
αµυντήριο ενός έθνους. Οι κοινωνίες µε µνήµη -τέτοια κοινωνία
ονειρευόµαστε στη Νίκη- χρησιµοποιούν την ιστορία. Και οι κοι-
νωνίες χωρίς µνήµη την επικοινωνία, καταλήγοντας στη νεολαία
των βαρβάρων της διαδικτυακής εποχής. Ποιος εθίζει τα παιδιά
να συνεχίζουν τα αιτήµατα, στην καταναλωτική µανία; 
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Ποιος ανέχεται τις καταλήψεις σχολικών κτηρίων από δωδε-
κάχρονους µαθητές; Άφηνα µαθητές τον Ιούνιο, δωδεκάχρονα
και εντεκάχρονα παιδιά και τον Σεπτέµβριο είχαµε καταλήψεις
σε γυµνάσια. Ποιος τα µεταµορφώνει σε ένα καλοκαίρι; Ποιος
επιτρέπει την από-αθωοποίηση των παιδιών µέσω των τηλεοπτι-
κών αναθυµιάσεων; Ποιος άφησε µια δράκα εθνοµηδενιστών να
πειραµατίζονται στα σχολεία µας ποινικοποιώντας τα τιµαλφή
µας: πίστη, γλώσσα και παράδοση που στάθηκαν τα προσανάµ-
µατα που εφώτισαν όλη την οικουµένη; Ποιος τα προετοίµασε ή
τα ανέχτηκε όλα αυτά; Μα, εµείς. Καταγγέλλοντας συνεπώς τους
νέους που εκπαιδεύσαµε είναι σαν να καταδικάζουµε το αντί-
γραφο αθωώνοντας το πρωτότυπο. 

Είναι θράσος και υποκρισία να κατακρίνουµε προϊόντα της
δικής µας µαγειρικής συνταγής. Η κουζίνα µας µάς οδήγησε στα
διάφορα Εξάρχεια και στην κουκουλοφορία. Τα παιδιά των Εξαρ-
χείων δεν είναι υποχρεωτικά κακά παιδιά. Είναι απλώς τα πιο ιδα-
νικά -θα έλεγα- θύµατα της παιδείας µας ή καλύτερα της
εκπαιδεύσεως µας. Μιας παιδείας, µιας εκπαίδευσης ανταγωνι-
σµού, µιας εκπαίδευσης µονοσήµαντων διεκδικήσεων, δικαιωµά-
των και αυτολατρείας. 

Αγαπητοί µου, να κάνω και µια δεύτερη αναφορά στην τροπο-
λογία Καιρίδη για τους παράνοµους µετανάστες. Σπεύδω και δη-
λώνω ότι αναφέροµαι στο λαθροµεταναστευτικό ως εθνικό
πρόβληµα. Εξάλλου πολλά παιδιά µεταναστών όταν έφταναν στο
κατώφλι της αίθουσάς µου και τα δεχόµουν και τα µάθαινα γράµ-
µατα µε πολλή στοργή. Για να µην κατηγορηθούµε πάλι, όπως
τις προάλλες από τον κ. Τσακαλώτο, ότι δεν έχουµε αγάπη. Να
σας διορθώσω, κύριε Τσακαλώτο. Δεν είναι Άγιος Παύλος. Είναι
Απόστολος Παύλος. Εσείς δείχνατε αγάπη όταν ψηφίζατε µνη-
µόνια που έστειλαν στον τάφο πολλούς συµπολίτες µας ή τα παι-
διά πολλών οικογενειών της Ελλάδας στο εξωτερικό, στα ξένα,
βυθίζοντας στη θλίψη και την απόγνωση τις οικογένειές τους;
Εσείς δείχνατε αγάπη -αφού µας κατηγορήσετε ότι µας λείπει
αγάπη- όταν µειώνατε τις συντάξεις; Να µας απαντήσετε. 

Θα ήθελα να σας ρωτήσω για το θέµα της τροπολογίας του κ.
Καιρίδη. Από πότε είναι αυστηρή αλλά δίκαιη πολιτική η πολιτική
επιβράβευση της παρανοµίας; Από πότε θεωρείται πόλεµος απέ-
ναντι στα κυκλώµατα των διακινητών -όπως µας λέτε ότι κάνετε-
η ανταµοιβή τους και η διαφήµιση, παγκοσµίως πια, του έργου
τους; Διότι ακριβώς αυτό πράττετε µε τη συγκεκριµένη τροπο-
λογία. Μια παγκόσµιας κλίµακας εκστρατεία προώθησης των κυ-
κλωµάτων διακινητών προκειµένου να αποκτήσουν νέους
πελάτες. Τι θέλετε να επιτύχετε ακριβώς, την ώρα που ολοένα
και περισσότερες χώρες στην Ευρώπη αυστηροποιούν την πολι-
τική τους απέναντι στο λαθροµεταναστευτικό; Να βροντοφωνά-
ξετε σε όλη την οικουµένη ότι η Ελλάδα είναι η χώρα στην οποία
εάν έρθετε κάπου, κάπως, κάποτε θα σας νοµιµοποιήσουµε για
να πατάξουµε τη φοροδιαφυγή και για να επιλύσουµε το ασφα-
λιστικό; Ποιο κράτος µπορεί να θεωρείται σοβαρό όταν νοµιµο-
ποιεί την παρανοµία; Σας καλούµε να αλλάξετε τακτική. Αντί για
νοµιµοποιήσεις και πολιτικές ενσωµάτωσης -η αποτυχία των
οποίων οδηγεί σε καθηµερινές ιστορίες τραγωδίας σε ολόκληρη
τη Δύση- οφείλετε να συνειδητοποιήσετε ότι η παράνοµη µετα-
νάστευση δεν είναι ζήτηµα διαχείρισης, αλλά αίτηµα επιβίωσης. 

Διαβάσαµε πρόσφατα -και δηµιουργεί τεράστια ερωτηµατικά-
την πρόταση της εισαγγελέως Αλεξανδρουπόλεως -παρεµφερές
και παρενθετικό αυτό- η οποία ζητεί την απαλλαγή των δεκατριών
παρανόµως εισελθόντων στη χώρα µας µεταναστών τους οποίους
συνέλαβαν και εκράτησαν για να τους παραδώσουν στην αστυνο-
µία τρεις Έλληνες πολίτες. Υπενθυµίζεται ότι οι τρεις αυτοί πολί-
τες τους οποίους για ακατανόητους λόγους η εισαγγελέας τους
ονοµάζει κυνηγούς κεφαλών παραµένουν προφυλακισµένοι εν
αναµονή αποφάσεως του συµβουλίου πληµµελειοδικών Αλεξαν-
δρουπόλεως. Είχε κριθεί ότι «είναι επικίνδυνοι να επαναλάβουν τα
ίδια αδικήµατα». Τα αδικήµατα τους είναι ότι κράτησαν παρανό-
µως τους δεκατρείς παρανόµως εισελθόντες στη χώρα. Ευλόγως
διερωτάται κάποιος σε τι εποχή ζούµε και τι είδους δικαιοσύνη
είναι αυτή που απαλλάσσει παράνοµους µετανάστες ενώ ενοχο-
ποιεί τους πολίτες που αυτοβούλως κινητοποιήθηκαν για την προ-
στασία των συνόρων και ενδεχοµένως πρόλαβαν περαιτέρω
παρανοµίες των δεκατριών παρανόµως εισελθόντων. 

Αθώοι, λοιπόν, αυτοί που παραβίασαν τα σύνορα, προφυλακι-
σµένοι αυτοί που τα φύλαξαν.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν αθωώθηκαν.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Διαβάζω εφηµερίδα.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Να µην τη διαβάζετε. Άµα δια-

βάζετε τον «ΣΤΟΧΟ», τέτοια θα διαβάζετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ, µη διακόπτετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Όχι, δεν είναι ο «ΣΤΟΧΟΣ». Είναι
η «ΕΣΤΙΑ», αγαπητέ µου. Τι να κάνουµε, δεν είµαστε όλοι «προ-
οδευτικοί». Μερικοί είµαστε και πατριώτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Και εµείς είµαστε πατριώτες,

πρωτίστως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ. Μην το ξαναπώ άλλη φορά.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Προκλήθηκα και θα απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχετε τον λόγο,

κύριε συνάδελφε και µη διακόπτετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Αν µια χώρα είναι όντως χώρα -
και όχι χώρος, όπως πρόσφατα ανέφερε ο κ. Αντώνης Σαµαράς-,
τότε αυτοί που εισέρχονται παρανόµως πρέπει να απελαύνονται.

Η Ελλάδα δηµογραφικά καταρρέει. Αντί να επιδοτούµε τον
εποικισµό της χώρας από ισλαµιστές, ας επικεντρωθούµε στους
Έλληνες. Ας ξεκινήσουµε µε τα πιο απλά. Η Κύπρος ζήτησε να
χαρακτηριστούν ασφαλείς ορισµένες περιοχές της Συρίας, ώστε
να ξεκινήσουν οι επιστροφές. Εφαρµόστε επιστροφές στην
Τουρκία για την οποία το καθεστώς Ερντογάν έχει λάβει δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από τους Ευρωπαίους φορολογούµενους. Εσείς
οι ίδιοι της Νέας Δηµοκρατίας στο προεκλογικό σας πρόγραµµα
το 2019 λέγατε ότι θα εντατικοποιούσατε τους ελέγχους νοµιµο-
ποιητικών εγγράφων. Και µη µείνετε εκεί, επανεξετάστε τις χο-
ρηγήσεις ασύλου που, τα τελευταία χρόνια στο όνοµα της
ταχείας διεκπεραίωσης, έχουν µεταβληθεί σε τυπική και όχι ου-
σιαστική διαδικασία.

Απελάστε όσους αλλοδαπούς διαπράττουν βαριά εγκλήµατα,
άµεσα, για να µην επαναληφθούν γεγονότα, όπως αυτό του δρά-
κου των Εξαρχείων που κυριολεκτικά αποκάλυψε τη γύµνια του
κρατικού µηχανισµού. Τα πράγµατα δεν είναι καθόλου απλά,
αγαπητοί µου. Σε κάποιες περιοχές της Αθήνας νιώθεις ότι ακυ-
ρώθηκε η Επανάσταση του ‘21. Και να ξέρετε, στους πολιτισµούς
και στα έθνη συµβαίνει το αντίθετο από αυτό που συµβαίνει
στους ζωντανούς οργανισµούς, πρώτα αποσυντίθενται οι πολι-
τισµοί και µετά πεθαίνουν. Η µονιµοποίηση χιλιάδων λαθροµετα-
ναστών µάς οδηγεί προϊόντος του χρόνου σε αντικατάσταση του
πληθυσµού µας.

Ο προϋπολογισµός του 2024 που κατέθεσε η Κυβέρνηση στη
Βουλή προς ψήφιση, δείχνει ότι η Κυβέρνηση σκέπτεται και δρα
όχι ως Κυβέρνηση ενός λαού τον οποίον αγαπάει και σέβεται
αλλά ως διαχειριστής, ακόµη θα έλεγα και ως τοποτηρητής και
φιλήκοος των ξένων και αυτό διότι ανάµεσα στις χιλιάδες των
σελίδων διαπιστώνουµε ότι λείπει το σπουδαίο όραµα. Τι θα πει
ότι λείπει το σπουδαίο όραµα; Πρώτον, δεν υπάρχει κανένα
σπουδαίο όραµα για τη δηµογραφική µας ανάπτυξη. Χωρίς Έλ-
ληνες δεν υπάρχει ελληνική εθνική οικονοµία ούτε ελληνικό ΑΕΠ.
Δεν βλέπουµε να σχεδιάζεται τίποτα το µεγαλόπνοο, ώστε να
εξουδετερώσουµε τον πρώτο και µεγαλύτερο εθνικό µας κίν-
δυνο, τη δηµογραφική µας πανωλεθρία που ως ωρολογιακή
βόµβα απειλεί συθέµελα την πατρίδα µας.

Τι σηµαίνει όραµα για την αντιστροφή της υπογεννητικότητας
και την προστασία της µητρότητας; Σηµαίνει να εµπνεύσουµε,
να βοηθήσουµε νέα ζευγάρια να κάνουν παιδιά και να τα µεγα-
λώσουν εν παιδεία και νουθεσία Κυρίου. Να δώσουµε φορολογι-
κές ελαφρύνσεις στους έγγαµους. Να επιδοτήσουµε αµέσως
κάθε γέννηση νέου ελληνόπουλου µε τουλάχιστον 5.000 ευρώ,
µε έσοδα που εύκολα θα προκύψουν από την αυξηµένη φορο-
λόγηση στα τυχερά παιχνίδια και από τη φορολόγηση των εµβα-
σµάτων των µεταναστών. Να καλύψουµε ασφαλιστικά το κόστος
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τοκετού για γυναίκες και ζευγάρια µε χαµηλά εισοδήµατα. Να
καλύψουµε τις εργοδοτικές εισφορές για τις εγκύους εργαζόµε-
νες, ώστε να µην αντιµετωπίζουν διακρίσεις από τους εργοδότες.
Nα θεσπίσουµε µηνιαίο επίδοµα για την κατ’ οίκον µητρότητα,
ώστε η µάνα να µπορεί να µεγαλώνει η ίδια τα παιδιά στο σπίτι.
Να χορηγούµε χαµηλότοκο στεγαστικό δάνειο πρώτης κατοικίας
από τη γέννηση του δεύτερου παιδιού. Να επαναχαραχθούν οι
πολιτικές για την υιοθεσία, δεδοµένου ότι η επιθυµία πολλών αν-
θρώπων ζευγαριών είναι πολύ µεγάλη. Ας δώσουµε και στην ανε-
πιθύµητη εγκυµοσύνη την ευκαιρία της ζωής ακόµη και µε
επιδοτούµενη υιοθεσία. Αυτή είναι η πραγµατική αγάπη, το να
υπερασπιζόµαστε το ιερό δικαίωµα της ζωής εξ άκρας συλλή-
ψεως και όχι να υποσκάπτουµε την παραδοσιακή οικογένεια που
είναι το αιώνιο κύτταρο της κοινωνίας και του έθνους µας. Να το
πούµε απλά, τα ελληνόπουλα να γεννιούνται και να µεγαλώνουν
στην αγκαλιά της µάνας και του πατέρα τους. Η οικογένεια είναι
το κύτταρο. Γιατί τι σηµαίνει πατρίδα; Πατρίδα σηµαίνει πολλές
οικογένειες, από την πατριά, την οικογένεια έγινε η πατρίδα. Όλα
αυτά λείπουν από τον προϋπολογισµό σας γιατί δεν έχετε ένα
σπουδαίο όραµα για το δηµογραφικό.

Δεύτερον, δεν υπάρχει κανένα σπουδαίο όραµα για τη µείωση
του εξωτερικού δανεισµού. Η Κυβέρνηση εκθειάζει την ανοδική
πορεία της ελληνικής οικονοµίας, προεξοφλώντας αύξηση 2,9%
του ΑΕΠ το 2024 στα 233,8 δισεκατοµµύρια ευρώ σε ονοµαστι-
κούς όρους και προβλέπει και µείωση του χρέους της γενικής
κυβέρνησης σύµφωνα µε την εισηγητική έκθεση του προϋπολο-
γισµού, ως ποσοστό του ΑΕΠ από 160,3% φέτος σε 152,3 το
2024. Οι διθυραµβικές δηλώσεις της Κυβέρνησης έχουν ως προ-
µετωπίδα την αναβάθµιση της επενδυτικής βαθµίδας και τα χα-
µηλότερα επιτόκια κρατικού δανεισµού. Λίγο ακόµη και θα
πιστέψουµε ότι το εξωτερικό µας χρέος µειώνεται και µήπως κιό-
λας ζούµε σε κάποιον παράδεισο. Δυστυχώς, όµως, η πραγµα-
τική ποιοτική εικόνα πίσω από αυτούς τους αριθµούς είναι
διαφορετική. Το µόνο βέβαιο για το εξωτερικό µας χρέος είναι
οι απόλυτοι αριθµοί του που είναι πρακτικά ακατέβατοι.

Ξεπουλάµε τη δηµόσια περιουσία και τους πόρους µας για ψί-
χουλα, αλλά τελικά πληρώνουµε µόνο τόκους. Τα έσοδα από
αποκρατικοποιήσεις του ΤΑΙΠΕΔ είναι ένα υποσύνολο απλώς των
τόκων του χρέους µας. Δεν µειώνεται το χρέος αλλά ανακυκλώ-
νεται εις το διηνεκές. Η δε επενδυτική βαθµίδα, δυστυχώς, είναι
στάχτη στα µάτια των Ελλήνων πολιτών, αφού οι αγορές ξέρουν
πολύ καλά ότι µπορούν να επενδύουν στα ελληνικά οµόλογα
απλώς και µόνο διότι η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα εγγυάται
την επαναγορά τους. Ο µηχανισµός της ξενοκρατίας βρίσκεται
σε πλήρη λειτουργία. Ο ασθενής διατηρείται ζωντανός µέχρι να
αφαιρεθούν όλα τα χρήσιµα όργανά του. Κατά τα άλλα ο Έλλη-
νας που ζει κάτω από το όριο της φτώχειας θα βάλει στο τραπέζι
του να φάει επενδυτική βαθµίδα.

Είναι απορίας άξιον πώς άραγε παριστάνουν τους εθνοσωτή-
ρες όσοι υπέγραψαν τα µνηµόνια ντροπής µε όρους οι οποίοι,
σύµφωνα µε τον έγκριτο πρύτανη των συνταγµατολόγων Γεώρ-
γιο Κασιµάτη δεν υπογράφονται ούτε µε το πιστόλι στον κρό-
ταφο. Αυτοί οι εθνοσωτήρες, εσείς οι εθνοσωτήρες που αφήνετε
αµείωτο το χρέος µας, δεν κάνετε και τίποτε ώστε να διεκδική-
σετε την επιστροφή του κατοχικού δανείου της Γερµανίας στην
Ελλάδα καθώς και την καταβολή των πολεµικών αποζηµιώσεων.
Επιβεβαιώνετε τη φρικτή δήλωση του Κυβερνητικού Εκπροσώ-
που της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος προ επταµήνου πετούσε
την υπόθεση στα σκουπίδια της ιστορίας, λέγοντας επί λέξει:
«Αναλωνόµαστε σε ζητήµατα τα οποία αφορούν το παρελθόν και
χάνουµε τη µάχη για το µέλλον». Και τι εννοούσε; Την κλιµατική
κρίση και την τεχνητή νοηµοσύνη άλλα λόγια να αγαπιόµαστε,
δηλαδή. Σας απαντώ ότι αυτό που πρέπει να πάει στον κάλαθο
των αχρήστων της ιστορίας δεν είναι οι γερµανικές αποζηµιώσεις
αλλά ο εθνοµηδενισµός.

Δεν υπάρχει κανένα σπουδαίο όραµα για τη µείωση της ενερ-
γειακής εξάρτησης της χώρας µας. Επιτέλους καταργείστε το πα-
ράλογο Χρηµατιστήριο Ενέργειας. Είναι ανεπίτρεπτο η τιµή της
κιλοβατώρας να µην έχει καµµία σχέση µε το κόστος παραγωγής.
Είναι ανήθικο από κάθε άποψη να διαµορφώνονται εξωπραγµατι-
κές χρεώσεις ρεύµατος, να τις εισπράττουν στο ακέραιο οι φίλοι

της Κυβέρνησης και να έρχεται µετά η Κυβέρνηση να κουκουλώνει
την επίδραση στα νοικοκυριά µέσα από τα επιδόµατα.

Τα επιδόµατα δεν καλύπτονται ως διά µαγείας. Θα δανειστεί
η Κυβέρνηση και θα τα πληρώσουν τα παιδιά µας. 

Ωστόσο, οι τιµές του ρεύµατος παραµένουν εξωφρενικές.
Είναι παρανοϊκό να µιλάµε για απολιγνιτοποίηση και για κλείσιµο
εργοστασίων ηλεκτροπαραγωγής προτού φτάσουν στο λειτουρ-
γικό τέλος της ζωής τους. Η λελογισµένη παραγωγή λιγνίτη που
είναι εγχώριο ορυκτό καύσιµο, µε τη χρήση σύγχρονης αντιρρυ-
παντικής τεχνολογίας σηµαίνει ελληνικές θέσεις εργασίας, ση-
µαίνει ενεργειακή αυτάρκεια και σηµαίνει χαµηλότερη τιµή
κιλοβατώρας. Την καραµέλα περί κλιµατικής αλλαγής να τη δώ-
σετε στη Γερµανία και την Πολωνία που συνεχίζουν ανενόχλητες
την λιγνιτοπαραγωγή τους. 

Δεν υπάρχει κανένα σπουδαίο όραµα για την οικονοµική αξιο-
πρέπεια νοικοκυριών και επιχειρήσεων, όπως προκύπτει από τον
στόχο δηµοσιονοµικού πλεονάσµατος. Η εισηγητική έκθεση του
προϋπολογισµού θεωρεί κρίσιµη την επίτευξη πρωτογενούς δη-
µοσιονοµικού πλεονάσµατος σε ύψος 2,1 του ΑΕΠ για το 2024,
ακολουθούµενο από πλεονάσµατα της τάξεως του 2,3% για τα
προσεχή έτη. Δηµοσιονοµικό πλεόνασµα, όµως, σηµαίνει αύξηση
στους φόρους και µείωση στις δαπάνες, µε πρώτο θύµα την κοι-
νωνική πολιτική και την στήριξη των ευάλωτων κοινωνικών οµά-
δων.

Ως προς το σκέλος φορολόγησης, οι σχεδιαζόµενες παρεµ-
βάσεις για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής θεωρούµε ότι κι-
νούνται προς τη λάθος κατεύθυνση. Είναι οριζόντιες και άδικες
και δεν θα περιορίσουν τη φοροδιαφυγή όπως έχει αποδειχθεί
από την εµπειρία του παρελθόντος. Η νέα τεκµαρτή φορολόγηση
των ατοµικών επιχειρήσεων και των ελεύθερων επαγγελµατιών,
όχι µόνο αποτελεί πρωτοτυπία για τα δεδοµένα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης αλλά και παρουσιάζει θέµατα συνταγµατικότητας. Είµα-
στε ριζικώς αντίθετοι µε αυτή τη λογική φορολόγησης. Εξάλλου,
όταν το κράτος γίνεται «φοροφαγάς», ο πολίτης αναγκάζεται, θα
έλεγα, να γίνει φοροφυγάς. 

Έρχοµαι, κλείνοντας, και στο θέµα της ανεργίας που αγγίζει
και αυτό τις δηµοσιονοµικές πολιτικές, ένα τροµακτικό θέµα. Η
διαχρονική µείωση της καταγραφόµενης ανεργίας οφείλεται, δυ-
στυχώς, στο γεγονός ότι η µόνη πραγµατική «εξαγωγή» στο εξω-
τερικό που έχει κάνει η πατρίδα µας τα τελευταία χρόνια είναι οι
επτακόσιες χιλιάδες ξενιτεµένοι νέοι και νέες µας. Έφυγε ο
ανθός του παραγωγικού µας δυναµικού στα χρόνια της κρίσης,
άνθρωποι µε γνώσεις, εµπειρία και υψηλό µορφωτικό επίπεδο
µια κανονική λεηλασία εγκεφάλου.

Δεν είδαµε στην εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού κά-
ποιο ενδιαφέρον, κάποια σοβαρά κίνητρα για την επιστροφή των
νέων επιστηµόνων στην πατρίδα µας. Φέρνοντας αυτόν τον ποι-
οτικό και οικονοµικά ενεργό πληθυσµό στη χώρα, όχι µόνο δί-
νουµε σωστή δηµογραφική τόνωση στη χώρα, στην πατρίδα
αλλά και επιδρούµε θετικά στις παραγωγικές δραστηριότητες
και εποµένως και στην αύξηση των τακτικών δηµοσίων εσόδων
από ασφαλιστικές εισφορές και φορολόγηση εισοδηµάτων.

Κοινωνική πολιτική, αγαπητοί µου, είναι και η πρόσβαση στην
παιδεία. Ακούσαµε το ανήκουστο σχόλιο από την κυρία Υπουργό
Παιδείας ότι είναι υγεία για τα παιδιά να περπατούν ένα και δύο
χιλιόµετρα για να πάνε σχολείο, και µε αυτό το επιχείρηµα δι-
καιολόγησε τις συγχωνεύσεις σχολείων. Προσωπικά στο Κιλκίς
στην τάξη µου είχα καµµιά δεκαριά παιδιά που έρχονταν από
χωριά και ξεκινούσαν µία και µιάµιση ώρα νωρίτερα για να φτά-
σουν στην ώρα τους στο µάθηµα κουρασµένα και πολλές φορές
των µικροτέρων τάξεων να κοιµούνται και πάνω στα θρανία. Να
πληροφορήσουµε την Υφυπουργό ότι υπάρχουν και παιδιά που
κάνουν µία ώρα, όπως προείπα, για να έρθουν στα σχολεία µας. 

Αγαπητοί µου, θα µπορούσαµε να πούµε πολλά για τον προ-
ϋπολογισµό όπως ότι τον καταψηφίζουµε όπως είναι γραµµένος.
Και να κλείσω µε µια αναφορά σε ένα κείµενο από το βιβλίο του
Γιώργου Θεοτοκά «Η εθνική κρίση». Αυτά είναι τα βιβλία που µας
αρέσουν. Ο Γιώργος Θεοτοκάς, ο Διονύσιος Σολωµός, ο Κόντο-
γλου, ο Παπαδιαµάντης. Αυτά διδάσκαµε µε αυτά µεγαλώσαµε.
Αυτή είναι η πνευµατική τροφή του γένους µας. Αυτή ασπαζόµα-
στε. 
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Έλεγε ο Γεώργιος Θεοτοκάς πριν πενήντα χρόνια, αλλά δια-
τηρεί την επικαιρότητά του το κείµενο:  

«Δεν γυρεύει εξωφρενικά πράγµατα αυτός ο λαός, έτσι απλός
και λιτοδίαιτος καθώς συνηθίσαµε να λέµε, πως είναι. Θέλει ερ-
γασία και µια ζωή ανθρώπινη, σχολεία για τα παιδιά του και κά-
ποια κοινωνική πρόνοια. Και κάτι ακόµη αυτό ας προσεχθεί, θέλει
να τον σέβονται, να µην έχει το αίσθηµα πως τον περιφρονούν,
πως δεν τον λογαριάζουν για τίποτα. Τούτο είναι το πρώτο που
πρέπει να βάλει στο νου του, όποιος καταγίνεται µαζί του.» 

Να ευχηθώ στον ελληνικό λαό, στους Έλληνες µια και έρχεται
η γιορτή των γενεθλίων του Σωτήρος Χριστού, καλά και ευλογη-
µένα Χριστούγεννα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Πρόεδρο της Νίκης, κ. Νατσιό.

Επόµενος οµιλητής, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας Νέα Αριστερά, κ. Χαρίτσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-

γισµό δεν είναι απλώς και µόνο µια συζήτηση για τη λογιστική
αποτύπωση των προβλεπόµενων για την επόµενη χρονιά. Είναι
µια συζήτηση που έχει να κάνει µε το µέλλον που ανοίγεται µπρο-
στά µας και ως τέτοια πρέπει να την αντιµετωπίσουµε.

Κοιτούσα, λοιπόν, τα τελευταία στοιχεία. Υπάρχει ένα στοιχείο
το οποίο θεωρώ ότι είναι εξαιρετικά ανησυχητικό. Πώς µεταφρά-
ζουν οι πολίτες τα βασικά οικονοµικά µεγέθη, πώς νιώθουν αυτή
τη στιγµή οι Ελληνίδες και οι Έλληνες. Η Ελλάδα, λοιπόν, κατα-
γράφει άλλη µία αρνητική πρωτιά, µε σχεδόν διπλάσια διαφορά
µάλιστα από την δεύτερη χώρα που ακολουθεί και είναι η Βουλ-
γαρία. Σύµφωνα µε τη EUROSTAT επτά στους δέκα Έλληνες πο-
λίτες νιώθουν ότι είναι φτωχοί. Είναι ο δείκτης της υποκειµενικής
φτώχειας που µετράει η EUROSTAT. Θα το καταθέσω στη συνέ-
χεια στα Πρακτικά. Θα τα καταθέσω όλα µαζί στο τέλος, για να
µη χάνουµε χρόνο. Τρεις και πλέον φορές πάνω από τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο. 

Νοµίζω ότι όλοι κατανοούµε ότι αυτό είναι ένα µεγάλο πρό-
βληµα, γιατί επτά στους δέκα κατοίκους της χώρας, επτά στους
δέκα πολίτες θεωρούν, νιώθουν, πιστεύουν ότι η προσπάθεια, η
εργασία, ο κόπος τους δεν ανταµείβεται αρκετά. Και αυτό προ-
φανώς ισχύει. Αν δούµε τα στοιχεία του µέσου πραγµατικού µι-
σθού έχουµε πραγµατική µείωση 8% την τελευταία τριετία. 

Δεν είναι όµως, µόνο αυτό. Αφορά κάτι βαθύτερο. Οι Ελληνί-
δες και οι Έλληνες αισθάνονται εγκλωβισµένοι σε ένα αδιέξοδο.
Βλέπουν ότι όσα και να βγάζουν τον µήνα αυτά δεν είναι αρκετά
εξαιτίας της έκρηξης της ακρίβειας. Η νέα γενιά και τα δυναµικά
στρώµατα της κοινωνίας βλέπουν ότι δεν µπορούν να νοικιάσουν
πόσω µάλλον να αγοράσουν ένα σπίτι εξαιτίας της στεγαστικής
κρίσης. Οι µορφωµένοι απόφοιτοι των πανεπιστηµίων µας βλέ-
πουν ότι οι επαγγελµατικές τους επιλογές είναι ελάχιστες και οι
αµοιβές και η ποιότητα ζωής τους αλλού σε άλλες χώρες είναι
πολύ καλύτερες. Η οικογενειακή αποταµίευση είναι ένας στόχος
ανέφικτος, ενώ οι φόροι δεν επιστρέφουν στην κοινωνία. Οι πο-
λίτες πληρώνουν φόρους άδικα και άνισα και την ίδια στιγµή δεν
απολαµβάνουν τις υπηρεσίες που δικαιούνται στην παιδεία, στην
υγεία, στην πρόνοια, στις δηµόσιες υποδοµές. 

Όσο κι αν προσπαθεί κανείς, λοιπόν, η ζωή στην Ελλάδα του
2023 είναι συνδεδεµένη µε την ανασφάλεια. Με την ανασφάλεια
για την πυρκαγιά και την πληµµύρα, µε την ανασφάλεια για την
απόλυση ή την εργασία δίχως δικαιώµατα, µε την ανασφάλεια
για τη ζωή σε µια χώρα που σε αντιµετωπίζει ως πολίτη δεύτερης
κατηγορίας. 

Γι’ αυτό οι άνθρωποι της χώρας µας νιώθουν, ακόµα και όταν
δεν είναι, φτωχοί και αυτό γεννά απογοήτευση και απελπισία. Σε
µια οικονοµία χαµηλής παραγωγικότητας, σε µια κοινωνία χαµη-
λών προσδοκιών, σε µια ζωή που η προσπάθεια για την καλυτέ-
ρευση της πέφτει στον τοίχο της ανισότητας και της αδικίας,
εµπεδώνεται η απαξίωση της πολιτικής. Είναι ένα µείγµα που γεν-
νάει τέρατα. Το βλέπουµε σε όλη την Ευρώπη, στην άνοδο της

άκρας και της αυταρχικής Δεξιάς, στο ρεύµα του ανορθολογι-
σµού, στον εκφασισµό της καθηµερινής ζωής αυτόν που παράγει
βία στα σχολεία, στις γειτονιές, στα γήπεδα, που εκτρέφει τη λο-
γική της αυτοδικίας, που οπλίζει το χέρι απέναντι στον πιο αδύ-
ναµο. Μια κοινωνία που δεν πιστεύει στον εαυτό της είναι µια
κοινωνία που έχει χάσει τη µάχη για το µέλλον. 

Σε αυτό το ζήτηµα θα έπρεπε να απαντά ο προϋπολογισµός
του 2024, στο πώς, δηλαδή, θα έχουµε πολιτικές οι οποίες θα
αµφισβητούν τον πυρήνα της ανισότητας, στο πώς θα σχεδιά-
σουµε την έξοδο της χώρας από την παραγωγική στασιµότητα,
στο πώς θα οχυρωθούµε απέναντι στην περιβαλλοντική κρίση
που µας απειλεί, και εν τέλει στο πώς θα θωρακίσουµε την ίδια
τη δηµοκρατία. Μακριά από τη µοιρολατρία και τον κυνισµό του
«δεν αλλάζει τίποτα και αν κάτι αλλάξει, τελικά, µάλλον θα είναι
προς το χειρότερο». 

Η χώρα χρειάζεται µια νέα εποχή εθνικής και κοινωνικής αυ-
τοπεποίθησης. Η χώρα χρειάζεται µια άλλη πολιτική. Η Νέα Δη-
µοκρατία µε τον προϋπολογισµό που κατέθεσε συνεχίζει µε την
ίδια ακριβώς συνταγή που µας έφερε µέχρι εδώ. Η πολιτική της
στηρίζεται σε ένα σταθερό µίγµα. Αντιµετωπίζει τις κρίσεις µε
µπαλώµατα, ενισχύει τις ανισότητες µέσα από τη συσσώρευση
πλούτου σε λίγους, αναπαράγει ένα στρεβλό µοντέλο ανάπτυξης
που στηρίζεται σε ευκαιριακά κέρδη και σε υπερκέρδη για τους
λίγους, σε ένα µοντέλο ανάπτυξης το οποίο στηρίζεται στη
φτηνή ανάπτυξη και την ίδια στιγµή αδιαφορεί για τους κινδύ-
νους και τις προκλήσεις του µέλλοντος. 

Όλα πάνε καλά, µας λέει ο Πρωθυπουργός. Κάνουµε ό,τι κα-
λύτερο µπορούµε, επαναλαµβάνουν οι Υπουργοί του. Κάνετε
όντως ό,τι καλύτερο µπορείτε και τα πράγµατα πάνε καλά. Για
ποιους όµως; Γι’ αυτούς που σας ενδιαφέρουν, για τα µεγάλα
ιδιωτικά συµφέροντα που στα χρόνια της Νέας Δηµοκρατίας
ζουν τις καλύτερες µέρες τους, ρεκόρ κερδοφορίας δεκαπεντα-
ετίας.

Το 2023 όµως, δεν ήταν µια καλή χρονιά για την ελληνική κοι-
νωνία. Και αυτό θα έπρεπε να έχει σηµάνει συναγερµό. Συνα-
γερµό για τα τρία µεγάλα θέµατα της εποχής µας: την κλιµατική
κρίση, τις κοινωνικές ανισότητες, το παραγωγικό µοντέλο της
χώρας. 

Ας τα δούµε για λίγο ένα, ένα. Το 2023, οι πυρκαγιές στον
Έβρο και η τεράστια καταστροφή στη Θεσσαλία ανέδειξαν το
πόσο ανοχύρωτη είναι η Ελλάδα απέναντι στην κλιµατική κρίση.
Το γεγονός αυτό µας φέρνει µπροστά σε ένα δύσκολο ερώτηµα:
Θα είναι αυτή η νέα µας κανονικότητα; Θα είναι η Ελλάδα του
21ου αιώνα µια χώρα µε διαλυµένη αγροτική παραγωγή, ερηµο-
ποιηµένη ύπαιθρο, χαµηλή αγροδιατροφική επάρκεια και τιµές
των αγροτικών προϊόντων στα ύψη; 

Το 2023, ήταν και η χρονιά που οι πληθωριστικές τάσεις έγιναν
η νέα κανονικότητα της ελληνικής οικονοµίας. Δεν ξεχνάµε, βε-
βαίως, τίποτα. Δεν ξεχνάµε τους Υπουργούς της Κυβέρνησης
που από τα µέσα του 2021 έλεγαν σε όσους από εµάς τότε µι-
λούσαµε για το πρόβληµα ότι ήµασταν Κασσάνδρες. Δεν ξε-
χνάµε την ενσυνείδητη επιλογή της επιδότησης µε δηµόσιο
χρήµα των µεγάλων εταιρειών της ενέργειας και του λιανικού εµ-
πορίου. Δεν ξεχνάµε τις σκηνές µε Υπουργούς να διαφηµίζουν
αλυσίδες σουπερµάρκετ την ώρα που χιλιάδες πολίτες δεν µπο-
ρούσαν να προµηθευτούν ούτε τα απολύτως στοιχειώδη. Την
ώρα που οι όποιες αυξήσεις των µισθών όπως αυτές για τους
δηµόσιους υπαλλήλους για τις οποίες πανηγυρίζει η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας εξανεµίζονται την επόµενη µέρα από την
έκρηξη στις τιµές των ειδών πρώτης ανάγκης. Την ώρα που θε-
ωρείται λογικό το κόστος παραγωγής ενέργειας να είναι χ ευρώ
και αυτό το χ ευρώ να φτάνει στην τελική τιµή στα 4χ και στα 5χ
εξαιτίας ενός καρτέλ, ενός καρτέλ που η Κυβέρνηση επιδοτεί
αλλά δεν ελέγχει. Την ώρα που η Κυβέρνηση µάς λέει ότι θα πρέ-
πει να λέµε ευχαριστώ, επειδή θα έχουµε το δικαίωµα να επιλέ-
ξουµε ανάµεσα στα πολύχρωµα τιµολόγια. Αλλά όχι όµως, να
επιλέξουµε την προστασία από την κερδοσκοπία στην ολιγοπω-
λιακή αγορά ενέργειας και καυσίµων. 

Το 2023, όµως, ήταν και η χρονιά που η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας ενίσχυσε ακόµα περισσότερο αυτό που αποτελεί
το βασικό πρόβληµα της χώρας. Το στρεβλό µοντέλο ανάπτυξης. 
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«Ανάπτυξη υπάρχει», µάς λέει η Κυβέρνηση. Μια ανάπτυξη
που ακόµα και µε ονοµαστικούς όρους -θα πω εγώ- επιβραδύνε-
ται επικίνδυνα τα τελευταία τρίµηνα. Το µεγάλο ερώτηµα, όµως,
δεν είναι αυτό. Το µεγάλο ερώτηµα είναι, τί είδους ανάπτυξη
έχουµε. Η ανάπτυξη δεν είναι µια αφηρηµένη και ουδέτερη λέξη.
Το περιεχόµενό της έχει σηµασία. 

Ποιο είναι, λοιπόν, το ελληνικό µοντέλο ανάπτυξης; Είναι ένα
µοντέλο κρατικοδίαιτου καπιταλισµού που το µόνο ζητούµενο
είναι η συσσώρευση αντιπαραγωγικού πλούτου και η αναζήτηση
του εύκολου κέρδους σε βάρος των πολλών. 

Το 2023, η ελληνική ανάπτυξη εξαντλείται σε τρεις κλάδους:
Τουρισµός, κατασκευές και Real Estate. Είναι οι ίδιοι τοµείς οι-
κονοµίας που άκµαζαν και πριν από το 2008 µε τα γνωστά απο-
τελέσµατα, την κρίση και τα µνηµόνια. 

Κλιµατική κρίση, λοιπόν, κοινωνικές ανισότητες, παρωχηµένο
µοντέλο ανάπτυξης. Αυτό θα είναι το αναπόδραστο µέλλον µας
από εδώ και πέρα; «ναι» µας απαντά ο προϋπολογισµός της Κυ-
βέρνησης. Και αυτό το «ναι» είναι το αποτέλεσµα µιας ισχυρής
πεποίθησης ότι το κράτος δεν µπορεί και δεν πρέπει να παρεµ-
βαίνει στον παραγωγικό προσανατολισµό της οικονοµίας. Και
αυτό το «ναι» είναι αποτέλεσµα µιας ιδεολογικής εµµονής ότι το
κράτος δεν έχει να κάνει κάτι για το στρατηγικό αναπροσανατο-
λισµό. Δεν χρειάζεται να αναζητά τα market gaps, τις γεωπολιτι-
κές ευκαιρίες στις διεθνείς αγορές και, κυρίως, δεν έχει την
ευθύνη της οργάνωσης της χώρας απέναντι στις µελλοντικές
προκλήσεις. Σύµφωνα µε τη σηµερινή Κυβέρνηση, άλλωστε, η
αγορά πάντα ξέρει καλύτερα από εµάς. 

Η Νέα Δηµοκρατία παίρνει ως δεδοµένο ότι ο κόσµος που
ζούµε είναι ο καλύτερος δυνατός, και ότι η πολιτική εξαντλείται
στη διαχείρισή του. Μια διαχείριση που στηρίζεται στην πριµο-
δότηση του πλούτου των λίγων, στον παρασιτισµό και στη δια-
πλοκή, µε συγκεκριµένα, βεβαίως, ανταλλάγµατα. Μια ολιγαρχία
που λιβανίζει την Κυβέρνηση από το πρωί µέχρι το βράδυ και θο-
λώνει την εικόνα της πραγµατικότητας, ώστε η κοινωνία να µη
βλέπει, να µη γνωρίζει, να µη συζητά. Μια ολιγαρχία που µας
καλεί όλους να κάνουµε υποµονή -µια υποµονή που διαψεύδεται
διαρκώς, βεβαίως- ότι έτσι και µόνο έτσι κάποια ψίχουλα από τον
παραγόµενο πλούτο θα διανεµηθούν στους πολλούς. 

Είναι µια συνταγή που παγκοσµίως έχει δείξει τα όριά της,
γιατί αδιαφορεί για τα πραγµατικά δεδοµένα, γιατί κλείνει τα
µάτια της στη µεγάλη αλήθεια ότι το σηµερινό µοντέλο ανάπτυ-
ξης δεν δουλεύει. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας συµπληρώνει πέντε χρό-
νια στη διακυβέρνηση της χώρας, πέντε χρόνια οικονοµικής πο-
λιτικής και κοινωνικής µεροληψίας υπέρ ισχυρών οικονοµικών
συµφερόντων. 

Το είδαµε στην περίοδο της πανδηµίας, όταν σπατάλησε τη
δυνατότητα της χαλάρωσης του Συµφώνου Σταθερότητας για
να πετάξει δηµόσιο χρήµα από το παράθυρο µε κύριο αποδέκτη
τα ολιγοπωλιακά συµφέροντα. Το είδαµε στον τρόπο µε τον
οποίο εκµεταλλεύτηκε τη χαλάρωση του πλαισίου για τις δηµό-
σιες προµήθειες και τα δηµόσια έργα ως εργαλείο εκτίναξης των
απευθείας αναθέσεων. Το βλέπουµε στις πολιτικές µε τις οποίες
µετατρέπει την πληθωριστική κρίση σε µηχανισµό επιδότησης
των εταιρειών ενέργειας, των αλυσίδων σουπερµάρκετ και κάθε
είδους µεσαζόντων και µεγάλων πολυεθνικών. Το βλέπουµε, βε-
βαίως, και στην πολιτική της στη φορολογία. 

Η Κυβέρνηση πανηγυρίζει σήµερα για την υπεραπόδοση των
φορολογικών εσόδων, από 48,1 δισεκατοµµύρια σε 62,9 δισεκα-
τοµµύρια. Από πού προκύπτει, όµως, αυτή η επιτυχία; Τα 7 δισε-
κατοµµύρια προέρχονται από τον ΦΠΑ, από τον καθηµερινό
φόρο που πληρώνουν οι πολίτες κάθε φορά που ψωνίζουν στο
σουπερµάρκετ, κάθε φορά που γεµίζουν το ρεζερβουάρ του αυ-
τοκινήτου τους, κάθε φορά που φροντίζουν το σπίτι τους να είναι
ζεστό. Από τον οριζόντιο φόρο που πληρώνουµε όλοι µας, αλλά
επιβαρύνει κυρίως τα µεσαία και ασθενέστερα στρώµατα. Το
συντριπτικά µεγαλύτερο µέρος της αύξησης των φορολογικών
εσόδων οφείλεται στη µετατροπή του πληθωρισµού σε έµµεσο
φόρο υπέρ των ισχυρών και σε βάρος της κοινωνίας. 

Και την ίδια στιγµή, τη στιγµή που η οριζόντια φορολογία των
πολιτών εκτινάσσεται, η Κυβέρνηση όντως µειώνει τους φόρους

και σε µερικές περιπτώσεις µάλιστα, τους εξαφανίζει. Φτάνει, βε-
βαίως, αυτοί οι φόροι να αφορούν τους πλούσιους και τους ισχυ-
ρούς. 

Θυµόµαστε όλοι πώς αντιµετώπισε τη φορολόγηση των µερι-
σµάτων. Θυµόµαστε όλοι πώς αδιαφόρησε για τη φορολόγηση
των υπερκερδών των εταιρειών ενέργειας που θησαυρίζουν σε
βάρος της κοινωνίας. 

Θυµόµαστε όλοι τις χαριστικές ρυθµίσεις για τους πλούσιους
στον φόρο κληρονοµιάς και στον φόρο των γονικών παροχών.
Θυµόµαστε όλοι τον διαρκώς αναβαλλόµενο φόρο στις τράπε-
ζες.

Ας σταµατήσει, λοιπόν, επιτέλους η καραµέλα της ανάπτυξης
και ας δούµε την αλήθεια κατάµατα.

Πρώτο δεδοµένο. Η Ελλάδα παραµένει σε τροχιά απόκλισης
από την Ευρώπη. Από ποια Ευρώπη, µάλιστα; Από την Ευρώπη
που υπολείπεται ολοένα και περισσότερο σε παραγωγικότητα
και υποχωρεί στον παγκόσµιο καταµερισµό εργασίας. Η ελληνική
οικονοµία έχασε κατά τη διάρκεια της κρίσης το 1/4 του παρα-
γωγικού δυναµικού, ενώ µόλις πρόσφατα ο σχηµατισµός παγίου
κεφαλαίου µετά βίας ξεπέρασε τις αποσβέσεις. Τι σηµαίνει αυτό
πρακτικά, για να το πούµε απλά και κατανοητά; Μόλις και µετά
βίας καταφέρνουµε να αντικαθιστούµε ένα µηχάνηµα που χά-
λασε και είναι για πέταµα. Δεν συζητάµε καν για ουσιαστική ανα-
βάθµιση του παραγωγικού δυναµικού µας. Είναι αυτός λόγος για
πανηγυρισµούς;

Δεύτερο δεδοµένο. Η Νέα Δηµοκρατία επιλέγει για την Ελ-
λάδα ένα µοντέλο φτηνής ανάπτυξης που στηρίζεται στους χα-
µηλούς µισθούς. Πρόκειται για επιλογή που έχει καταστροφικές
συνέπειες για την κοινωνία και επιλογή που έχει καταστροφικές
συνέπειες και για την οικονοµία, γιατί οδηγεί σε έξοδο από τη
χώρα το πιο µορφωµένο ανθρώπινο δυναµικό της πατρίδας µας,
γιατί οδηγεί σε επενδύσεις µόνο σε κλάδους χαµηλής προστιθέ-
µενης αξίας, γιατί οδηγεί στην καθυστερηµένη ενσωµάτωση
νέων τεχνολογιών στον παραγωγικό ιστό, γιατί οδηγεί στο να αν-
θίζουν παρασιτικές δραστηριότητες που αναζητούν το εύκολο
βραχυπρόθεσµο κέρδος.

Τρίτο δεδοµένο. Έχουµε χάσει χρόνο για το ραντεβού µας µε
στρατηγικές επιλογές που αφορούν το µέλλον της χώρας, για
την ενεργειακή µετάβαση στις ψηφιακές υποδοµές και την τε-
χνητή νοηµοσύνη, τον στόχο της ανθεκτικότητας και της βιωσι-
µότητας. Έχουµε χάσει χρόνο για την απολύτως αναγκαία
προτεραιότητα αλλαγής του παραγωγικού µοντέλου.

Ας πάρουµε για παράδειγµα το Ταµείο Ανάκαµψης. Δεν είναι
µόνο οι καθυστερήσεις στην εκτέλεση του προγράµµατος -σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία του Ινστιτούτου Ena, 8% είναι η πραγµατική
απορρόφηση των κονδυλίων που έχει επιτύχει µέχρι σήµερα η
χώρα µας τρία µόλις χρόνια πριν την ολοκλήρωση του προγράµ-
µατος- το πρόβληµα όµως ξεκινά από το ίδιο το περιεχόµενο του
κυβερνητικού σχεδίου Ελλάδα 2.0.

Η Κυβέρνηση για δύο χρόνια µάζευε εν κρυπτώ προτάσεις από
µεµονωµένους ιδιώτες χωρίς δηµόσια διαβούλευση ή δηµοκρα-
τική λογοδοσία, και όταν αυτό ολοκληρώθηκε, παρουσίασε τις
προτεραιότητές τους ως εθνικές προτεραιότητες, έχοντας µη-
δαµινές προβλέψεις για την ανθεκτικότητα των υποδοµών απέ-
ναντι στις συνέπειες της κλιµατικής κρίσης, έχοντας ελάχιστες
µέριµνες για τη µεταποίηση και τις τεχνολογικές δραστηριότητες
µε ισχυρή προστιθέµενη αξία, έχοντας ελάχιστες µέριµνες για
την επιτάχυνση της στροφής σε µια οικονοµία µηδενικών εκποµ-
πών αερίων ρύπων, έχοντας ελάχιστες µέριµνες για τη διατή-
ρηση του συµπεριληπτικού χαρακτήρα της ελληνικής οικονοµίας
και τη βιωσιµότητα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, έχοντας
υποβιβάσει το κράτος σε ρόλο διαιτητή µεταξύ επιχειρηµατικών
συµφερόντων. 

Έτσι χάνουµε πολύτιµο χρόνο σε µια συνθήκη πολλαπλών κρί-
σεων και µετασχηµατισµών και κάθε µέρα που χάνουµε είµαστε
πιο ευάλωτοι, πιο εγκλωβισµένοι, πιο κοντά στον κίνδυνο της κλι-
µατικής κρίσης και της όξυνσης των ανισοτήτων.

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, µια πολιτική του κατεπειγόντως. Χρει-
αζόµαστε µια ριζική αλλαγή πορείας. Η Νέα Αριστερά, εκπροσω-
πεί τις σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες και το σαφές πολιτικό
σχέδιο για το πού πρέπει να πάει η χώρα, σχέδιο για την κλιµα-
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τική δικαιοσύνη, σχέδιο για την κοινωνική δικαιοσύνη, σχέδιο για
την επανεκκίνηση της δηµοκρατίας.

Για τη Νέα Αριστερά, οι τρεις αυτοί στόχοι µεταφράζονται σε
συγκεκριµένες στρατηγικές επιλογές και αντίστοιχες τοµές στο
σήµερα. Για τη Νέα Αριστερά, οι τρεις αυτοί στόχοι συγκροτούν
ένα ενιαίο σχέδιο για την Ελλάδα που θέλουµε. Για τη Νέα Αρι-
στερά, οι τρεις αυτοί στόχοι συµβαδίζουν µε την ελπίδα και τη
θετική προοπτική της πλειοψηφίας της ελληνικής κοινωνίας.
Όµως δεν θα είναι όλοι ευχαριστηµένοι. Γιατί το σχέδιό µας συγ-
κρούεται µε τα συµφέροντα της αδράνειας και της κερδοσκο-
πίας. Χτυπά τον ιδεολογικό πυρήνα της ηγεµονίας της Δεξιάς.
Γιατί φιλοδοξεί να εµπνεύσει αυτούς που παράγουν τον πλούτο
και αυτοί έχουν όνοµα. Είναι οι εργαζόµενοι του δηµόσιου και
του ιδιωτικού τοµέα. Είναι οι αόρατοι εργαζόµενοι της επισφά-
λειας. Είναι οι επιστήµονες. Είναι οι αγρότες. Είναι οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες και οι αυτοαπασχολούµενοι. Είναι οι µικροµεσαίοι
που έχουν όραµα και σκοπό να χτίσουν και να κερδίσουν και όχι
να κερδοσκοπήσουν. Είναι οι άνθρωποι που νιώθουν, και πολύ
συχνά είναι, φτωχοί στην ίδια τους τη χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Αυτός είναι ο κοινωνικός συνασπισµός που ασφυκτιά σήµερα.

Αυτός είναι ο κοινωνικός συνασπισµός που έχει συµφέρον από
τη ριζική αλλαγή πορείας της χώρας.

Σήµερα, λοιπόν, η Νέα Αριστερά καταθέτει τη δική της πρό-
ταση για έναν προϋπολογισµό που υπηρετεί τις ζωτικές ανάγκες
της χώρας.

Πρώτος πυλώνας. Αναπτυξιακό κράτος µε πρώτο και κύριο
στόχο ένα νέο αναπτυξιακό µοντέλο. Το κύριο εργαλείο εδώ είναι
το Ταµείο Ανάκαµψης και όλα τα διαθέσιµα χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία. Όµως, οι κόµβοι του είναι η στροφή στην πρωτογενή και
στη δευτερογενή παραγωγή, η καταπολέµηση της ακρίβειας
µέσω αποφασιστικών παρεµβάσεων και όχι µέσω επιδοτήσεων
που εξανεµίζονται, οι τολµηρές δηµόσιες επενδύσεις και οι θε-
σµικές µεταρρυθµίσεις που θωρακίζουν τη χώρα από τα επόµενα
επεισόδια της κλιµατικής και της οικονοµικής κρίσης. Το αναπτυ-
ξιακό κράτος επενδύει στους ανθρώπους της χώρας και ειδικά
στους νέους υψηλών δεξιοτήτων, εξασφαλίζει τη δανειοδότηση
καινοτόµων και εξωστρεφών επιχειρήσεων, παρεµβαίνει στην
αγορά εργασίας ώστε οι µισθοί να ανταποκρίνονται στα προ-
σόντα και στον κόπο των εργαζοµένων, αξιοποιεί εθνικούς και
ευρωπαϊκούς πόρους για συγκεκριµένες προτεραιότητες σε
υγεία, παιδεία, πρόνοια, δηµόσιες υποδοµές. Το αναπτυξιακό
κράτος δεν κατεδαφίζει τη δηµόσια παιδεία για να σηκώσει µετά
τα χέρια και να πει: «τώρα πρέπει να τη βοηθήσουµε µέσα από
την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων και την επιβολή διδάκτρων».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Το αναπτυξιακό κράτος επενδύει στην ενδυνάµωση, στην ανα-

βάθµιση, στην επέκταση της δηµόσιας τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης ως έναν κρίσιµο κρίκο για την αναγέννηση της χώρας. Το
αναπτυξιακό κράτος εντοπίζει τις επερχόµενες κρίσεις και τις αν-
τιµετωπίζει, κατευθύνει γι’ αυτόν τον λόγο κονδύλια για την ανέ-
γερση νέων κατοικιών, θέτει φραγµούς στην ανεξέλεγκτη
βραχυχρόνια µίσθωση, συνεργάζεται µε την τοπική αυτοδιοίκηση
για την καταπολέµηση των περιφερειακών και ενδοπεριφερει-
ακών ανισοτήτων, παίρνει -όπως είναι η τάση στον σύγχρονο
κόσµο σήµερα- την κατάσταση στα χέρια του σε κρίσιµους το-
µείς όπως είναι αυτός της ενέργειας. Το αναπτυξιακό κράτος
έχει ως γνώµονα η ανάπτυξη να υπηρετεί την κοινωνία και όχι το
αντίστροφο.

Θα δώσω δύο συγκεκριµένα παραδείγµατα πολύ γρήγορα.
Πρώτο παράδειγµα: Το αναπτυξιακό κράτος µπορεί να δηµι-

ουργήσει ένα νέο υπόδειγµα ολοκληρωµένης δηµόσιας πολιτι-
κής. Αυτό θα έπρεπε να κάνουµε µε τη Θεσσαλία. Είµαστε
αντιµέτωποι µε µια καταστροφή που πλήττει τις ζωές των ανθρώ-
πων αλλά ταυτόχρονα και την αγροτοδιατροφική παραγωγή ολό-
κληρης της χώρας. Η Νέα Δηµοκρατία µετά από διάφορα
γενικόλογα κατέφυγε στη συνταγή που ξέρει: Επιδοτήσεις οι
οποίες είναι αναγκαίες αλλά δεν λύνουν το πρόβληµα.

Η Θεσσαλία θα πρέπει να γίνει το νέο υπόδειγµα του παραγω-
γικού µοντέλου που χρειαζόµαστε. Άµεσα, λοιπόν, µέτρα: Κοι-
νωνικός µισθός για να µείνουν οι κάτοικοι και να µην πουλήσουν

στην απελπισία τους τη γη τους, και κατάθεση ενός ολοκληρω-
µένου σχεδίου που να πείθει ότι η ζωή στη Θεσσαλία δεν θα είναι
µια ζωή φτώχειας και ανασφάλειας. Σχέδιο που θα περιλαµβάνει
έργα για τη διασφάλιση της ανθεκτικότητας της περιοχής. Δηµι-
ουργία διαχειριστικής αρχής επιφορτισµένη µε τον συντονισµό
του όλου έργου. Επαναδιαπραγµάτευση της ΚΑΠ ειδικά για την
περιοχή της Θεσσαλίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Αναδιάρθρωση του οικονοµικού υποδείγµατος στην κατεύ-

θυνση και στην παραγωγή προϊόντων υψηλής προστιθέµενης
αξίας.  Έµφαση στις νέες καλλιέργειες στην περιοχή.

Και όλα αυτά όχι από τα πάνω. Το αναπτυξιακό κράτος ακούει
τους πολίτες, οργανώνει τον διάλογο, σχεδιάζει µια τοποκεντρική
πολιτική, µια πολιτική που απαντά στις κοινωνικές ανάγκες. 

Δεύτερο παράδειγµα: Αναπτυξιακό κράτος και χρηµατοδό-
τηση επιχειρήσεων. Η Κυβέρνηση επέλεξε να διαθέσει σχεδόν
το σύνολο των δανείων του Ταµείου Ανάκαµψης, 12 δισεκατοµ-
µυρίων, µέσω των συστηµικών τραπεζών. Το αποτέλεσµα είναι
γνωστό. Με βάση τα στοιχεία σχεδόν το 86% του συνολικού
ποσού των δανείων, αφορά δανειοδοτήσεις µεγαλύτερες των 10
εκατοµµυρίων ευρώ και αντιστοιχεί σε εξήντα τρία δάνεια, τα
οποία έχουν λάβει µόλις τριάντα έξι εταιρείες-όµιλοι. 

Πέρα από την συγκέντρωση των κονδυλίων σε λίγους, αυτό
που κάνει η Νέα Δηµοκρατία είναι να κατευθύνει τους πόρους
σε επενδύσεις που -έτσι κι αλλιώς- θα γίνονταν, καθώς οι µεγάλοι
αυτοί όµιλοι έχουν έτσι κι αλλιώς εξασφαλισµένη πρόσβαση σε
χρηµατοδότηση. Πάει περίπατο, λοιπόν, η αρχή της προσθετικό-
τητας, µε βάση την οποία οι δηµόσιοι πόροι δίνονται για να προ-
καλέσουν επενδύσεις που αλλιώς δεν θα πραγµατοποιούνταν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Στο δικό µας σχέδιο, τα δανειακά κεφάλαια περνούν στην ευ-

θύνη της Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας και της Ευρωπαϊκής
Τράπεζας Επενδύσεων, ώστε αφ’ ενός, να αξιοποιηθούν οι πόροι
σε επενδύσεις υψηλής προστιθέµενης αξίας, και αφ’ ετέρου για
να µειωθεί το ρίσκο και έτσι να διευρυνθεί η περίµετρος των επι-
λέξιµων επιχειρήσεων. 

Εξίσου σηµαντικό µε το αναπτυξιακό κράτος, που ήταν πρώ-
τος πυλώνας, είναι το κοινωνικό κράτος µε πρώτο και κύριο
στόχο την άµβλυνση των ανισοτήτων, µε µια φορολογική πολι-
τική που δεν θα συντηρεί το αντικοινωνικό φαινόµενο οι έµµεσοι
φόροι να είναι πιο ψηλοί από τους άµεσους, που δεν θα φορο-
λογείται περισσότερο η εργασία από τα κέρδη, που δεν θα ση-
κώνουν το βάρος µόνο οι µισθωτοί εργαζόµενοι, µια φορολογική
πολιτική, δηλαδή, που θα στηρίζεται σε ένα δίκαιο αναδιανεµη-
τικό σύστηµα, όπου το νοµοθετικό πλαίσιο, οι ψηφιακές δυνατό-
τητες και οι ελεγκτικοί µηχανισµοί θα οδηγούν στη φορολόγηση
του υπέρµετρου πλούτου και στην εµπέδωση της βεβαιότητας
ότι κάθε ευρώ που εισπράττει το κράτος επιστρέφει στους πολί-
τες µε την παροχή υπηρεσιών που αναλογούν στις απαιτήσεις
τους και τις ανάγκες τους

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Για µια κοινωνική πολιτική, λοιπόν, που θα εστιάζει σε αυτούς

που την έχουν ανάγκη και θα εξασφαλίζει ότι τα µόνιµα επιδό-
µατα θα ανταποκρίνονται στις διακυµάνσεις των πληθωριστικών
αυξήσεων. Για την αποφασιστική ενίσχυση της δηµόσιας και δω-
ρεάν παιδείας σε επίπεδα ανάλογα µε την πλειοψηφία των
χωρών µελών του ΟΟΣΑ. Για ένα νέο κοινωνικό συµβόλαιο µε τον
κόσµο που εργάζεται και παράγει µε συλλογικές διαπραγµατεύ-
σεις, πλήρη εργασιακά δικαιώµατα, πραγµατικές αυξήσεις στους
µισθούς και στα ηµεροµίσθια. Για να είναι η στέγη και η θέρ-
µανση δικαίωµα για όλους µε επιβολή πλαφόν και έλεγχο της
κερδοσκοπίας στις εταιρείες ενέργειας που οδηγούν στον εκτρο-
χιασµό των τιµών και την πληθωριστική έκρηξη. Για να υπάρχουν
κανόνες που θα ισχύουν για όλους. 

Τρίτος πυλώνας: «Πράσινη µετάβαση». Πριν από λίγες ηµέρες
ολοκληρώθηκε η Παγκόσµια Διάσκεψη για το Κλίµα, η COP 28,
η οποία κατέληξε στον στόχο της αποµάκρυνσης από την εποχή
των ορυκτών καυσίµων, µια ιστορική εξέλιξη. 

Άκουσα ελάχιστα αυτές τις ηµέρες γι’ αυτό το θέµα. Είναι και
αυτό από µόνο του ενδεικτικό του πόσο µακριά βρίσκεται η Κυ-
βέρνηση από την εποχή µας. Δεν µπορούµε να περιµένουµε,
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όµως, την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Οι συνέπειες θα
είναι καταστροφικές. Το κράτος, η χώρα µας πρέπει άµεσα να
προχωρήσει σε ένα ολοκληρωµένο εθνικό σχέδιο κλιµατικής µε-
τάβασης. Ο κλιµατικός νόµος της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας προφανώς απέχει έτη απέχει έτη φωτός από αυτό. 

Ένα σχέδιο, λοιπόν, µε συγκεκριµένους στόχους:
Πρώτον, τον σχεδιασµό υποδοµών για τη διαχείριση των οξύ-

τατων πληµµυρικών φαινοµένων και άλλων ακραίων καιρικών
φαινοµένων. 

Δεύτερον, τη στήριξη της αγροτικής παραγωγής για την ανα-
στροφή της ερηµοποίησης της υπαίθρου. 

Τρίτον, την ολοκλήρωση του χωροταξικού και πολεοδοµικού
σχεδιασµού που έχει παγώσει εδώ και τέσσερα χρόνια. 

Τέταρτον, ένα νέο ενεργειακό µοντέλο στηριγµένο στις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας και στην αποκεντρωµένη τοπική πα-
ραγωγή, αξιοποιώντας το εργαλείο των ενεργειακών κοινοτήτων. 

Πέµπτον, τη στροφή του ελληνικού τουρισµού στην περιβαλ-
λοντική βιωσιµότητα και την εγχώρια παραγωγή. 

Έκτον, στις επενδύσεις στις πράσινες δηµόσιες µεταφορές
και στο πρασίνισµα των πόλεών µας.

Για να πετύχουµε, όµως, αυτούς τους έξι στόχους υπάρχει µια
προϋπόθεση: Η πράσινη µετάβαση να είναι κοινωνικά δίκαιη, να
στηρίζεται στη συµµετοχή των πολιτών, να είναι δηµοκρατικά
σχεδιασµένη και να έχει ως γνώµονα τη θωράκιση της κοινωνίας
όχι των κερδών συγκεκριµένων συµφερόντων. 

Πρόκειται, λοιπόν, για πολιτική που απαντά στον πυρήνα των
κρίσεων που µας περιβάλλουν. Αυτό έχει ανάγκη σήµερα η ελ-
ληνική κοινωνία, µια πολιτική που δεν συµβιβάζεται µε την κοι-
νωνική ανισότητα και την κλιµατική κρίση, µια πολιτική που
αξιοποιεί τις δυνατότητες της εποχής µας, µια πολιτική που πα-
λεύει για κοινωνική δικαιοσύνη και κλιµατική δικαιοσύνη, µια πο-
λιτική που εµπνέει την επανεκκίνηση της δηµοκρατίας. 

Αν δεν σχεδιάσουµε προϋπολογισµούς που θα απαντάνε στο
εύλογο αίσθηµα των πολιτών ότι είναι απροστάτευτοι και καθη-
λωµένοι στον φόβο της φτωχοποίησης, αν δεν προχωρήσουµε
σε πολιτικές θωράκισης της κοινωνίας από την απειλή της διόγ-
κωσης των κοινωνικών ανισοτήτων, αν δεν κάνουµε αποφασι-
στικά βήµατα ώστε οι απαντήσεις για την αντιµετώπιση των
περιβαλλοντικών προκλήσεων να είναι υπέρ των πολλών, τότε η
δηµοκρατία µας θα είναι ανίσχυρη.

Τον Ιούνιο του 2024 σε λίγους µήνες, έχουµε ευρωεκλογές.
Τον Ιούλιο του 2024, συµπληρώνονται τα πενήντα χρόνια ζωής
της Γ’ Ελληνικής Δηµοκρατίας. Το λέµε από τώρα και το λέµε ξε-
κάθαρα. Η δηµοκρατία µας σήµερα δεν εµπνέει. Υπάρχει ένα
βαθύ πολιτικό πρόβληµα όχι µόνο στη χώρα µας αλλά υπάρχει
και στη χώρα µας. Όσο η δηµοκρατία δεν πείθει, όσο δεν αντα-
ποκρίνεται στις νέες προκλήσεις, δεν µετατρέπεται σε καθηµε-
ρινή υπόθεση, δεν υπηρετεί τους πολίτες ,τότε θεριεύουν οι
εχθροί της δηµοκρατίας. 

Το φάντασµα της άκρας Δεξιάς πλανάται σήµερα πάνω από
την Ευρώπη. Δείτε τι γίνεται στη γειτονική µας Ιταλία. Δείτε τι γί-
νεται στη Κεντρική Ευρώπη. Δείτε ποιο προδιαγράφεται το µέλ-
λον της Γαλλίας. Και υπάρχουν συγκεκριµένες ευθύνες γι’ αυτό.
Οι δεξιές κυβερνήσεις υπονοµεύουν µε τη στάση τους τον πυ-
ρήνα της δηµοκρατίας ακολουθώντας πολιτικές άδικες και µε-
ροληπτικές υπέρ της ολιγαρχίας, διαλύουν την κοινωνική
συνοχή, µετατρέπουν την πολιτική σε ένα παιχνίδι ενίσχυσης του
ισχυρού και δαιµονοποίησης του αδύναµου, υιοθετούν την
ατζέντα της ακροδεξιάς και µετά έκπληκτες αντιλαµβάνονται ότι
αυτό δεν οδηγεί σε αποδυνάµωση αλλά σε περαιτέρω ισχυρο-
ποίηση της.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Υπάρχουν ευθύνες, όµως, και στη χώρα µας. Ευθύνες που βα-

ραίνουν πρώτα και κύρια την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Δεν µας αφορούν τα εσωκοµµατικά προβλήµατα και η µάχη των
εσωκοµµατικών ισορροπιών της Νέας Δηµοκρατίας. Μας αφορά,
όµως, κάτι πολύ πιο σοβαρό, το συστηµατικό χάιδεµα των πιο
φοβικών ενστίκτων της ελληνικής κοινωνίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Δείτε, για παράδειγµα, την πρόσφατη συζήτηση των τελευ-

ταίων ηµερών για τους µετανάστες εργάτες γης. Αλήθεια; Τώρα

το θυµηθήκατε για τους µετανάστες εργάτες γης; Επί τεσσερά-
µισι χρόνια όταν κάνατε το βίο αβίωτο αυτών των ανθρώπων,
όταν τους ωθούσατε να φύγουν να πάνε στην Ιταλία και στην
Ισπανία δεν υπήρχε ζήτηµα; Και όταν το πρόβληµα στην αγρο-
τική παραγωγή της χώρας διογκωνόταν δεν υπήρχε πρόβληµα; 

Αγνοούσατε τις εκκλήσεις των µεταναστευτικών οργανώσεων.
Αγνοούσατε τις ανακοινώσεις των αγροτικών συνεταιρισµών σε
όλη τη χώρα. Αγνοούσατε και τις παρεµβάσεις της Αντιπολίτευ-
σης.

Θα µιλήσω για µένα προσωπικά. Την προηγούµενη τετραετία
ως Βουλευτής Μεσσηνίας, µια περιοχή η οποία επλήγη από την
πολιτική σας ως προς την αγροτική παραγωγή, είχα καταθέσει
τρεις κοινοβουλευτικές αναφορές και τέσσερις κοινοβουλευτικές
ερωτήσεις ακριβώς γι’ αυτό το θέµα. 

Η Νέα Αριστερά θα υπερψηφίσει την τροπολογία, παρ’ ότι έρ-
χεται πολύ αργά και παρ’ ότι αντιµετωπίζει µόνο µερικώς το ζή-
τηµα. Είναι, όµως, αυτή η περίπτωση ενδεικτική του πού οδηγεί
η προσκόλληση στις πολιτικές της αυταρχικής, της σκληρής Δε-
ξιάς που βρίσκονται πολύ µακριά από την πραγµατικότητα και
κάποια στιγµή συγκρούονται µε την πραγµατικότητα.

Σας βολεύει, βεβαίως, να επικαλείστε την πίεση της δεξιάς της
Δεξιάς. Σας βολεύει ως άλλοθι στην πολιτική σας και, βεβαίως,
επειδή δεν θέλετε να χάσετε τα ακροδεξιά ακροατήρια παρά το
δήθεν άνοιγµα προς το κέντρο. Και την πίτα ολόκληρη και το
σκύλο χορτάτο: Αυτή είναι η πολιτική σας:

Άκουσα, όµως, αυτές τις µέρες και τον αυτοαποκαλούµενο εκ-
συγχρονιστή Υπουργό Δικαιοσύνης, τον κ. Φλωρίδη, να καταγ-
γέλλει ότι οι Ποινικοί Κώδικες του 2019 είναι ένα προϊόν το οποίο
ήταν µακράς επεξεργασίας, υπερασπίζονται -λέει- τα δικαιώµατα
των εγκληµατιών. Δίχως στοιχεία και αυτό. Μόνο και µόνο για να
κάνει εντύπωση.

Πού, ακριβώς, οδηγεί αυτός ο ποινικός λαϊκισµός; Πού οδηγεί
µια λογική για την οποία φταίνε προοδευτικές µεταρρυθµίσεις,
προοδευτικές παρεµβάσεις για ότι συµβαίνει στην κοινωνία;
Οδηγεί στο ίδιο σηµείο που µας οδηγούν οι κυνικές δηλώσεις για
το ναυάγιο στη Πύλο, η δαιµονοποίηση των προσφύγων για τις
πυρκαγιές, οι συντηρητικές φωνές για το γάµο των οµόφυλων
ζευγαριών, η προκλητική αδιαφορία για το έγκληµα στη Γάζα, η
υποκριτική εν τέλει επίκληση της ανάγκης καταπολέµησης της
άκρας δεξιάς µε την παράλληλη, όµως, υιοθέτηση της ατζέντας
της.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Είναι ένας επικίνδυνος δρόµος αυτός. Και αυτός ο δρόµος συ-

ναντά την κεντρική επιλογή της Κυβέρνησης για την ανακύκλωση
ενός µοντέλου οικονοµικής και πολιτικής διαχείρισης που ανα-
παράγει µια κοινωνία χαµηλών προσδοκιών και µηδαµινών προ-
οπτικών, µια κοινωνία αδικίας, µοιρολατρίας και κυνισµού. 

Εµείς, όµως, θέλουµε µια άλλη κοινωνία, µια Ελλάδα που δεν
επενδύει σε αδιαφανείς εξοπλιστικές δαπάνες αλλά επενδύει
στην ειρήνη, µια Ελλάδα που δεν διαλέγει κυνικά την πλευρά των
ισχυρών αλλά τη µεριά εκείνων που έχουν δίκιο, µια Ελλάδα που
νοιάζεται για τους ανθρώπους της, µια Ελλάδα συνοχής αυτο-
πεποίθησης και αλληλεγγύης. Και αυτή η κοινωνία προϋποθέτει
µια πολιτική που αλλάζει τις ζωές των ανθρώπων προς το καλύ-
τερο σήµερα όµως, όχι στη Δευτέρα Παρουσία. 

Πολλοί άνθρωποι σήµερα, δυστυχώς, και πρέπει να το οµολο-
γήσουµε αυτό, κυρίως νέοι και νέες, θεωρούν ότι η πολιτική δεν
τους αφορά, θεωρούν ότι η πολιτική είναι κάτι απόµακρο, κάτι
το οποίο δεν επηρεάζει τις ζωές τους. Και είναι ακριβώς αυτοί οι
άνθρωποι που, κυρίως, πλήττονται από τις πολλαπλές κρίσεις
της εποχής µας, που δεν µπορούν να βρουν σπίτι, που δου-
λεύουν πολλές ώρες δίχως ανάλογη αµοιβή, που νιώθουν ότι οι
δυνατότητές τους προσκρούουν στο τείχος της ανισότητας και
του συντηρητισµού. 

Εµείς, γι’ αυτούς τους ανθρώπους θέλουµε να κάνουµε πολι-
τική. Να κάνουµε, όµως, πολιτική αλλιώς και να τους δείξουµε
ότι η πολιτική, τελικά, µετράει. Γιατί, όπως έχει γράψει το τρο-
µερό παιδί της γαλλικής ριζοσπαστικής διανόησης, ο Edouard
Louis: «Σε εκείνους που τα έχουν όλα, δεν έχω δει ποτέ οικογέ-
νεια να πηγαίνει στη θάλασσα για να γιορτάσει µια πολιτική από-
φαση, επειδή για εκείνους η πολιτική δεν αλλάζει σχεδόν τίποτα.
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Για τους κυρίαρχους, η πολιτική είναι συνήθως ζήτηµα αισθητι-
κής, ένας τρόπος να σκέφτονται τον εαυτό τους, ένας τρόπος
να βλέπουν τον κόσµο, να συγκροτούν το πρόσωπό τους. Για
εµάς, όµως, ήταν ζήτηµα ζωής και θανάτου». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Πολιτική, λοιπόν, γι’ αυτούς που σήµερα ασφυκτιούν, πολιτική

γι’ αυτούς που δεν είναι κυρίαρχοι, πολιτική πάνω από όλα για
τους νέους ανθρώπους για να νικήσει η κοινωνία, για να νικήσει
η δηµοκρατία, για να νικήσει η ζωή.

Καταψηφίζουµε προφανώς τον προϋπολογισµό της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

της Νέας Αριστεράς, κ. Αλέξης Χαρίτσης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χαρίτση, τον Πρόεδρο της Νέας Αριστεράς.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών, ο κ. Στίγκας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα από τον προλαλήσαντα

προηγουµένως ότι ανεβαίνει ραγδαία η ακροδεξιά στην Ευρώπη
και πραγµατικά ανατρίχιασα. Και στεναχωριέµαι λιγάκι γιατί να
µην επεκτείνεται η Σοβιετική Ένωση σε όλη την Ευρώπη, να εί-
µαστε πιο σωστοί και να γίνουµε και καλύτεροι άνθρωποι; Αλί-
µονο. 

Είναι ακροδεξιοί αυτοί που υποστηρίζουν τα πατριωτικά κόµ-
µατα στην Ευρώπη, που υποστηρίζουν την πατρίδα, τη θρησκεία,
την οικογένεια, θέλουν κλειστά σύνορα, δεν θέλουν ανάµειξη του
πληθυσµού, θέλουν την ησυχία τους, την προκοπή τους και την
ευηµερία τους. 

Από κάθε άποψη θα ήθελα να δω τον προϋπολογισµό του 2024
µε θετική µατιά αλλά αυτό δεν βγαίνει µε τίποτα. Και από την
ανάγνωση των αριθµών αλλά και µε αυτά που άκουσα από τους
προλαλήσαντες, κυρίως, της Νέας Δηµοκρατίας, κάποιες στιγ-
µές νόµιζα ότι βρισκόµουν στο Κοινοβούλιο της Ελβετίας. Πολλά
ψέµατα, πολλές ανακρίβειες, πολλές υποσχέσεις, πολλά «θα»,
που το µόνο σίγουρο είναι ότι θα µείνουν στις υποσχέσεις. 

Παράδειγµα, άκουσα από κάποιο συνάδελφο ότι είναι έτοιµο
το έδαφος να προσελκύσει η Ελλάδα επενδύσεις. Αν είναι δυνα-
τόν; Πού απευθύνονται; Σε ιθαγενείς; Θα έρθουν στην Ελλάδα
επενδύσεις; Εδώ δεν µπορούν να ζήσουν οι ελληνικές επιχειρή-
σεις, θα έρθουν οι ξένοι εδώ να επενδύσουν στην Ελλάδα; 

Πώς γίνεται αυτό, όταν η Ελλάδα έχει γίνει κρεµατόριο και νε-
κροταφείο για χιλιάδες ελληνικές επιχειρήσεις; Ναι, είναι χιλιά-
δες οι ελληνικές επιχειρήσεις που αναστενάζουν από την κρατική
γραφειοκρατία, την αδιαφορία, το «λάδωµα» και τέλος την αιώνια
φοροτροµοκρατία. Πώς γίνεται να έρθουν να επενδύσουν οι
ξένοι σ’ ένα περιβάλλον εχθρικό κοινωνικά και επιχειρηµατικά;
Πού να έρθουν, δηλαδή, να στήσουν τις επιχειρήσεις και τα ερ-
γοστάσια; Στον Ασπρόπυργο ή στις ανύπαρκτες βιοµηχανικές
περιοχές; Ο Ασπρόπυργος, το Σχηµατάρι, αλλά και η Σίνδος είναι
από τις µεγαλύτερες βιοµηχανικές περιοχές της χώρας. Εκεί,
όµως, είναι κράτος εν κράτει από τις συµµορίες των αλλοδαπών
και των Ροµά ή Γύφτων, όπως τους λέµε, που λυµαίνονται ασύ-
δοτα αυτή τη χώρα. Οι κλοπές, οι ληστείες των εγκαταστάσεων
και η τροµοκρατία που επικρατεί για τους επιχειρηµατίες και
τους εργαζόµενους είναι πλέον η καθηµερινότητα. 

Έχετε δει βιοµηχανικά πάρκα, κύριοι της Κυβέρνησης, στην
Ευρώπη; Έχετε δει µε τι προδιαγραφές και µε τι ασφάλεια λει-
τουργούν; Πού να τα δείτε; Αποκλείεται! Εκεί µπορούν και θέ-
λουν να επενδύσουν οι ξένοι. Εδώ, όµως, όχι και ποτέ! Και θα
σας το αποδείξω, γιατί εσείς προσπαθείτε να κάνετε το µαύρο
άσπρο. Και απλά ήθελα να ρωτήσω το εξής: Αφού, όπως λέτε,
είναι όλα καλά και έχουµε έναν άξιο Πρωθυπουργό και η οικονο-
µία µας είναι ανθηρή, πώς γίνεται να έχουµε αποβιοµηχάνιση της
χώρας και ολική καταστροφή των µικροµεσαίων επιχειρήσεων
και µε το πρόσφατο φοροεπιδροµικό νοµοσχέδιο καταστρέφετε

τη µεσαία τάξη που είναι η ραχοκοκαλιά της Ελλάδας; Απαντή-
σεις για όλα αυτά φυσικά και δεν έχετε, γιατί όλοι εσείς, όπως
και ο Υπουργός σας, ο Άδωνις Γεωργιάδης, τα ξέρετε όλα. Θα
σας απαντήσω, όµως, εγώ.

Διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις εδώ και σαράντα εννέα χρόνια
αντί να πάνε τη χώρα µπροστά, την έχουν πάει πίσω. Συγκρίνεται,
δηλαδή, η Ελλάδα του τότε µε την Ελλάδα του σήµερα; Διότι το
αφήγηµα της Νέας Δηµοκρατίας είναι ότι εδώ και τεσσεράµισι
χρόνια η Ελλάδα έχει γίνει Ελβετία. Πόσες βιοµηχανίες είχε η Ελ-
λάδα τότε και πόσες έχει σήµερα; Θα σας θυµίσω εγώ, λοιπόν:
«ΠΙΤΣΟΣ», «ΙΖΟΛΑ», «ΑΙΓΑΙΟΝ», «ΠΕΙΡΑΪΚΗ ΠΑΤΡΑΪΚΗ» µε τέσ-
σερις χιλιάδες εργαζοµένους, «ΧΑΛΥΒΟΥΡΓΙΚΗ», «SOFTEX»,
«DIANA», «SPRIDER», «ΚΑΤΣΕΛΗΣ», η καπνοβιοµηχανία «ΓΕΩΡ-
ΓΙΑΔΗΣ», η «NEOSET». Και συνεχίζω: «ΑΓΝΟ», «ΠΕΤΣΕΤΑΚΗΣ»,
«ΕΛΙΤ» παπούτσια, «SATO», «ΧΟΝΤΟΣ», «ΦΩΚΑΣ» µε χίλιους πεν-
τακόσιους εργαζόµενους, η οποία έκλεισε τώρα, πριν λίγα χρό-
νια, «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΑΘΗΝΩΝ» µε τετρακόσιους πενήντα
εργαζόµενους, η «TEOKAR» στον Βόλο µε χιλιάδες εργαζόµε-
νους. Όταν ο Θεοχαράκης την έκλεισε για λόγους φορολογικούς
και ασύδοτους το 1979, οι συνδικαλιστές και οι εργαζόµενοι εκεί
που έτρωγαν ψωµί τον έβριζαν. Το µεγάλο κεφάλαιο, λέει, που
έκλεισε τη βιοµηχανία, λες και ο Θεοχαράκης δεν ήθελε να βγά-
λει χρήµατα.

Πάµε στα µεταλλεία «ΣΚΑΛΙΣΤΗΡΗ», στα «ΠΛΑΣΤΙΚΑ ΚΑΒΑ-
ΛΑΣ» και στην «PIRELLI», που είναι άλλη µία βιοµηχανία στην
οποία έτρωγε ψωµί ο κόσµος και έπαιρνε φόρους το κράτος. Την
κατέστρεψαν οι συνδικαλιστές, γιατί έλεγε τότε η «PIRELLI», κάτι
που θυµάµαι πάρα πολύ καλά, ότι θα διώξουµε εκατό, διακόσια
άτοµα, για να επιβιώσουµε και να έχουµε µέλλον. Και πάτησαν
το πόδι τους οι συνδικαλιστές, οι τεµπελοεργατοπατέρες και
είπαν να µη φύγει κανένας και συνέχιζαν τις απεργίες. Φαντα-
στείτε, λοιπόν, τι έκανε η «PIRELLI» τότε. Πήρε αυτό το εργοστά-
σιο από την Πάτρα και το µετέφερε στην Τουρκία για καλύτερο
περιβάλλον, αυτά που λέγαµε προηγουµένως. Γιατί να επενδύ-
σουν εδώ πέρα; Δεν υπάρχει κανένας λόγος.

Συνεχίζω µε τη «GOODYEAR HELLAS». Εδώ να δείτε τι έγινε!
Αυτό ήταν το µοναδικό εργοστάσιο που έβγαζε λάστιχα για τις
ανάγκες της Ελλάδος και αυτή τη στιγµή η Ελλάδα είναι το µο-
ναδικό κράτος στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν παράγει λά-
στιχα. Εννοείται ότι όλα τα εισάγει. 

Και συνεχίζω: Η χαρτοβιοµηχανία «ΛΑΔΟΠΟΥΛΟΣ» µε χίλιους
διακόσιους εργαζόµενους, η καλτσοβιοµηχανία «MADISON»,
στην οποία δούλευαν διακόσιοι πενήντα εργαζόµενοι, η χαρτο-
ποιία «ΑΙΓΑΙΟΝ» µε πεντακόσιους πενήντα εργαζόµενους, το ερ-
γοστάσιο ενδυµάτων «ΡΕΤΣΙΝΑ», όπου δούλευαν τριακόσιοι
εργαζόµενοι. Διότι όλα τα κόµµατα, δηλαδή ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δη-
µοκρατία και το ΠΑΣΟΚ κόπτονται για την ανάπτυξη του τόπου,
όπως και για τη µείωση της ανεργίας. Ορίστε εδώ είναι τα παρα-
δείγµατα και είναι µε στοιχεία. Δεν τα έβγαλα από το µυαλό µου,
δεν λέω ψέµατα. Υπάρχουν στοιχεία για όλα αυτά. Και αρκετές
από τις επιχειρήσεις έχουν κλείσει από το 2010, όταν υπογρά-
ψατε όλοι τα εθνοκτόνα µνηµόνια. 

Όµως, να το δούµε και λίγο διαφορετικά, γιατί θα βρεθούν κά-
ποιοι και θα πουν «µισό λεπτό, µήπως ήταν κακοί επιχειρηµατίες
που ήθελαν να βγάλουν λεφτά ή έριξαν επίτηδες έξω τα εργο-
στάσια; Τόσο κακοί ήταν αυτοί που ήθελαν να βρεθούν χιλιάδες
εργαζόµενοι στον δρόµο;». Όχι, δεν ήταν έτσι. Κοινός παρονο-
µαστής τότε και τώρα είναι οι ανεπαρκείς και άσχετοι πολιτικοί
χωρίς ψυχή, χωρίς αγάπη για την πατρίδα, χωρίς όραµα και µε
µία κοινή εντολή, να καταστρέψουν την Ελλάδα, να µη µείνει
λίθος επί λίθον. Αυτό είναι, κυρίες και κύριοι! Χιλιάδες εργαζό-
µενοι έµειναν στον δρόµο από τη µία ηµέρα στην άλλη και η
έρηµη χώρα µπήκε στο σκοτεινό τούνελ των µνηµονίων και της
απαξίας. 

Εδώ θα ήθελα να θυµίσω στον κ. Χατζηδάκη -ο οποίος, όµως,
έφυγε- ότι πριν από κάποια χρόνια που ήταν πάλι Υπουργός -
εννοώ πριν από το 2019, το 2014, πότε ήταν- είχε κάνει µια ανα-
κοίνωση ο «πατέρας», θα έλεγα, της βαριάς βιοµηχανίας στην
Ελλάδα ο Στασινόπουλος, όπου εκεί εργάζεται χιλιάδες κόσµου
και πληρώνουν πάρα πολλά εκατοµµύρια φόρους σε αυτό το
κράτος. Ο Στασινόπουλος, λοιπόν, είχε απαυδήσει τότε και είχε
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βγάλει ανακοίνωση ότι τουλάχιστον για αρχή την έδρα των επι-
χειρήσεών του θα τη µετέφερε στο Βέλγιο ή στο Λουξεµβούργο,
δεν θυµάµαι ακριβώς. Η δήλωση, λοιπόν, του κ. Χατζηδάκη τότε
ήταν «ε, δεν ήρθε και το τέλος του κόσµου». Έτσι αντιµετωπίζουν
οι πολιτικοί στην Ελλάδα τους βιοµήχανους και αυτούς που βά-
ζουν κόπο και ιδρώτα, για να φάει ο κόσµος ψωµί.

Επειδή είστε κατ’ επάγγελµα ψεύτες, θα πρέπει να πείτε την
αλήθεια στον ελληνικό λαό, διότι τα νούµερα δεν σας βγαίνουν.
Όπως προκύπτει από την ανάλυση της ελβετικής «UBS», το συ-
νολικό χρέος σε όλους τους τοµείς, ιδιωτικό, δηµόσιο και χρη-
µατοοικονοµικό, ανέρχεται στο 305% του ΑΕΠ. Πρόσφατα σε
οµιλία µου εδώ είχα πει ότι το κρατικό χρέος είναι πάνω από 400
δισεκατοµµύρια. Ορίστε, εδώ είναι τα στοιχεία. Είναι 422 δισε-
κατοµµύρια! Το ιδιωτικό δε έχει φτάσει τα 235 δισεκατοµµύρια.
Όλο µαζί, δηλαδή, µε µια απλή πρόσθεση φτάνει το ιλιγγιώδες
ποσό των 657 δισεκατοµµυρίων! Η φτωχή Ελλάδα µας, η Ψωρο-
κώσταινα έχει χρέος σχεδόν 700 δισεκατοµµύρια. Και καλά να
µας έχει ο Θεός, µη δούµε µετά από τέσσερα, πέντε, ίσως και
δέκα χρόνια, να φτάσουµε και το ένα τρισεκατοµµύριο. Τα νοι-
κοκυριά και οι επιχειρήσεις οφείλουν 152 δισεκατοµµύρια µόνο
στα ασφαλιστικά ταµεία και την ΑΑΔΕ. Είµαστε καταχρεωµένοι,
κάτι που λέει η ελβετική τράπεζα UBS και όχι εγώ, όταν το 2022
το ΑΕΠ αυτής της χώρας ήταν µόνο 208 δισεκατοµµύρια. Άρα
αυτό είναι τρεις φορές επάνω. 

Η Ελλάδα, δηλαδή, κύριοι Υπουργοί, έχει βαρέσει κανόνι,
όπως λέµε στην αγορά και απλά δεν το λέτε. Απλά πράγµατα!
Γι’ αυτό, λοιπόν, επιτίθεστε σε όλους τους τοµείς και βάρβαρα
στην κοινωνία και το µόνο που θέλετε είναι να µαζέψετε χρήµατα
για να σωθείτε πρώτα εσείς οι ίδιοι. Εδώ υπάρχει µια σκόπιµη
παρερµηνεία για να εντυπωσιαστούν οι πολίτες και να δείξετε ότι
η οικονοµία µας έχει πάρει µία πορεία ανάπτυξης, αφού εσείς µι-
λάτε συνεχώς για ρυθµούς ανάπτυξης, για αναβαθµίσεις και για
όλα τα σχετικά.  

Η πραγµατική οικονοµική ανάπτυξη, όµως, θα πρέπει να εµπε-
ρικλείει την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής, την αύξηση της
ατοµικής και συλλογικής ευηµερίας και ασφάλειας, την εξάλειψη
των ανισοτήτων, την ισονοµία, την εµπέδωση της αξιοκρατίας, την
παροχή ικανοποιητικών πόρων για την παιδεία και για την υγεία,
τον σεβασµό προς τον κάθε πολίτη, τους νόµους, τους θεσµούς,
την καταπολέµηση της εγκληµατικότητας και πολλών άλλων πραγ-
µάτων, που θα µπορούσαν να λυθούν πριν φτάσουν σε σηµείο που
θα είναι µη αναστρέψιµη η αρνητική τους πορεία. Αυτή είναι η
πραγµατική ανάπτυξη σε µία οικονοµία και σε µία κοινωνία. 

Τέτοια ανάπτυξη δυστυχώς δεν την έχουµε πετύχει ακόµα στη
χώρα µας και όπως δείχνουν και τα πράγµατα θα αργήσουµε
πολύ να το πετύχουµε αυτό. Οι αρµόδιες κρατικές υπηρεσίες δεν
έχουν καν τη δυνατότητα να υλοποιήσουν ακόµα και µικρά ανα-
πτυξιακά έργα, τα οποία χάνονται µέσα στον λαβύρινθο των συµ-
φερόντων, της γραφειοκρατίας, της διαφθοράς και της
ανεπάρκειας.

Για ποια ανάπτυξη µιλάµε, όταν η Κυβέρνηση δεν µπορεί να
πατάξει τη γραφειοκρατία και να δροµολογήσει την υλοποίηση,
ακόµα και έργων τοπικού χαρακτήρα, που θα βοηθήσουν τις το-
πικές οικονοµίες, αλλά και κοινωνίες -βλέπε Θεσσαλία. 

Μας φώναξε εδώ στην Ολοµέλεια ο Πρωθυπουργός για να συ-
ζητήσουµε, λέει την ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας, αλλά και
του Έβρου. Πολύ ωραία. Τι θα κάνει η Κυβέρνηση τώρα γι’ αυτό;
Θα φέρει τον Έβρο και τη Θεσσαλία στην πρότερη κατάσταση;
Εγώ να το δεχθώ και να βοηθήσουµε όλοι. Μια χαρά. Η προηγού-
µενη κατάσταση, όµως, πριν τις πληµµύρες και τις φονικές πυρ-
καγιές ποια ήταν; Έχουν γνώση στο επιτελείο της Κυβέρνησης
ποια είναι η κατάσταση στην επαρχία; Η κατάσταση είναι τρα-
γική. Το έχω πει και θα το ξαναπώ. Όταν πήγα στον Έβρο, είδα
µία ερήµωση, ούτε αγροτική κίνηση, ούτε βιοµηχανική, ούτε βιο-
τεχνική. Τα χωράφια στη Θεσσαλία είναι χέρσα. Δεν καλλιεργεί
κανένας τίποτα. Δεν εξάγουµε σχεδόν τίποτα. Στη Γερµανία τα
ισπανικά οπωροκηπευτικά έχουν το 80% της αγοράς. Εµείς τι
έχουµε εδώ πέρα; Τι προσφέρουµε εµείς; Ας πάνε κάποιοι της
Κυβέρνησης στη γενέτειρά µου, τη Λιβαδειά, να πάνε στον κάµπο
της Κωπαΐδας -έχω συζητήσει εκεί µε πάρα πολλούς ανθρώπους
και µάλιστα πρόσφατα- όπου πουλάνε στρέµµατα για 1.000

ευρώ, στρέµµατα ολόκληρα! Όποιος θέλει να επενδύσει, ας πάει
να τα πάρει και βλέπουµε. Αυτή είναι η κατάσταση στον αγροτικό
τοµέα.

Έχουµε φτάσει στην καταστροφή γιατί δεν έγιναν ποτέ οι αλ-
λαγές και οι µεταρρυθµίσεις που χρειάζεται η Ελλάδα, γιατί αφή-
σατε σκόπιµα την οικονοµία να λειτουργεί κάτω από τις
παραγωγικές της επιδόσεις, αλλά και τις δυνατότητες. Η χώρα
µας έχει πολλές δυνατότητες. Γιατί δεν διορθώσατε ποτέ τις βα-
θιές δοµικές ατέλειες, τα λάθη και τις παραλείψεις; Γιατί δεν τι-
µωρήθηκε ποτέ κανένας και για τίποτα; Γιατί αφήσατε
διεφθαρµένους να διαχειρίζονται την εξουσία και να χειραγωγούν
την πολιτεία, την οικονοµία και την κοινωνία; Γιατί; Γιατί το κοµµα-
τικό συµφέρον αντικατέστησε την αγάπη και την ενίσχυση της πα-
τρίδας µας. Γιατί, κυρίες και κύριοι, τα κοµµατικά σας χρέη
δηµιούργησαν περαιτέρω βάρος και αντικρούονται µε τις αρχές,
τις αξίες και προσβάλλουν την ηθική. Μιλάτε εσείς για οικονοµία
στον ελληνικό λαό όταν τα δύο κόµµατα, ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµο-
κρατία, χρωστάτε σχεδόν 1 δισεκατοµµύριο. Και όπως έγραψε και
ο Όσκαρ Ουάιλντ «είναι κτήνος αυτός που ζητάει από τον φτωχό
να κάνει οικονοµία». Ο δικός µας ο λαός λέει «ο χορτάτος, τον πει-
νασµένο δεν το σκέφτεται». Κάπως έτσι λειτουργείτε.

Η ανεπάρκεια και οι ελλείψεις του κράτους βοηθούν τους διε-
φθαρµένους και τους κλέφτες να ξεφύγουν από τον νόµο και να
πλουτίσουν εις βάρος των εργαζοµένων. Στόχος θα πρέπει να
είναι ένα ευέλικτο κράτος που να δηµιουργεί έσοδα, να γεννά υπε-
ραξίες και να έχει ανταγωνιστικότητα, να είναι ελκυστικό για τις
επενδύσεις, να δηµιουργεί θέσεις εργασίας και να µας κάνει πε-
ρήφανους σε παγκόσµια κλίµακα. Πρέπει να θεσµοθετηθούν
µέτρα προστασίας των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων από τον
αθέµιτο ανταγωνισµό των υπεραγορών και των πολυκαταστηµά-
των. 

Αναφέρθηκα στον ιδιωτικό τοµέα, αλλά και η κρατική βιοµη-
χανία -και κυρίως η αµυντική κρατική βιοµηχανία- είναι για κλά-
µατα. Εκεί είµαστε. Στο µηδέν. Δεν µπορούµε και δεν είµαστε
άξιοι να παραγάγουµε τίποτα. Αρκεί µόνο να σας πω δύο νού-
µερα: Η εγχώρια αµυντική βιοµηχανία της Τουρκίας στις αµυντι-
κές δαπάνες είναι στο 70%, κύριοι Υπουργοί. Στην Ελλάδα το
νούµερο είναι απογοητευτικό: µόνο το 9%. Άρα και ως κράτος
είστε ανίκανοι να διαχειριστείτε κάποιες επιχειρήσεις, οι οποίες
έχουν εθνικό πρόσηµο.

Επίσης η Ελλάδα κινδυνεύει να γίνει εκ νέου το θύµα του τουρ-
κικού επεκτατισµού, αλλά αυτή τη φορά µέσα από καταστάσεις
που εκκολάπτονται από τη δική µας πλευρά. Ήδη η χώρα µας
έχει γεµίσει παράνοµους αλλοδαπούς χωρίς καν να γνωρίζουµε
το παρελθόν τους. Γνωρίζουµε, όµως, το µέλλον τους. Στόχο
έχουν να κατακτήσουν τη χώρα εκ των έσω. Εξού το άρθρο που
έρχεται τώρα από Δευτέρα. Σίγουρα αρκετοί από αυτούς τους
παράνοµους αλλοδαπούς εκτελούν χρέη κατασκόπων και πρα-
κτόρων, είναι άτοµα που µπορούν να δηµιουργούν δολιοφθορές
σε κάθε τοµέα. 

Παρακολουθούµε κάθε µέρα την προκλητική συµπεριφορά
του Ερντογάν κατά της Ελλάδας, αλλά και της Κύπρου, ο οποίος
κυνικά και προκλητικά «γκριζάρει» περιοχές της πατρίδας µας
και επίσηµα θέτει το θέµα έναρξης πολέµου, αν δεν τηρηθούν
όλα αυτά τα ανυπόστατα που εξαγγέλλει κατά καιρούς. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα είναι η αποστρατικοποίηση των νησιών
µας. Εµείς λέµε ότι ό,τι απειλείται, δεν αποστρατικοποιείται.
αυτός, όµως, είναι ο δρόµος της συνέχειας των κυβερνητικών
λαθών, αλλά και της υποταγής. Είναι ο δρόµος της ψευδαίσθη-
σης ότι µε τις υποχωρήσεις µπορούµε να πετύχουµε κάτι και ας
µας απειλεί και ας µας χλευάζει ο κ. Ερντογάν. 

Αρκετοί συνάδελφοι σε αυτή την Αίθουσα θα έλεγαν ότι αυτός
ο δρόµος είναι ο µοναδικός, αλλά και ο ενδεδειγµένος. Κι όµως,
ο δρόµος αυτός του κατευνασµού, των υποχωρήσεων και της
υποταγής έχει αποδειχθεί εδώ και πολλά χρόνια ότι είναι κατα-
στροφικός, είναι αδιέξοδος, γεµάτος εµπόδια και παγίδες. Δεν
οδηγεί πουθενά, παρά µόνο στην υπονόµευση της κρατικής και
εθνικής µας οντότητας. Πρέπει να πολεµήσουµε την αδικία, για
να αποκτήσουµε το δικαίωµα της ελευθερίας ώστε να µην κατα-
στραφεί µελλοντικά η πατρίδα µας, κι ας είµαστε µικρότεροι σε
πληθυσµό, γιατί η ιστορία µας έχει δείξει ότι έχουµε θάρρος και
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τόλµη και ότι τηρούµε πάντα τους κανόνες δικαίου. Αυτός πρέπει
να είναι ο δρόµος, ώστε να µην παραδώσουµε την πατρίδα µας
βορά στις ορέξεις του τουρκικού επεκτατισµού. 

Η παρούσα κατάσταση της Τουρκίας είναι δυσµενής στο διε-
θνές γίγνεσθαι, καθώς όντας φύσει αναθεωρητική δύναµη και
εφαρµόζοντας κατά γράµµα το δόγµα Νταβούτογλου φιλοδοξεί
να γίνει περιφερειακή και όπως νοµίζουν αυτοί στη συνέχεια και
πλανητική δύναµη. Όµως η στάση αυτή φαίνεται να οδηγεί σε
αδιέξοδο, καθώς οι Ηνωµένες Πολιτείες, όσο και αν χρειάζονται
την Τουρκία, για τους δικούς τους γεωπολιτικούς λόγους, αντι-
λαµβάνονται πως η Τουρκία αποµακρύνεται ολοένα και περισσό-
τερο από τη δυτική αρχιτεκτονική ασφαλείας, καθώς γνωρίζει
πως µέσα µόνο µέσα από την Ανατολή θα κάνει πράξη τις φιλο-
δοξίες της. Και αντί εµείς σε αυτή τη δύσκολη θέση που είναι η
Τουρκία να της δώσουµε µία να πέσει στο γκρεµό, τείνουµε χέρι
βοηθείας και φιλίας. 

Την κατάσταση βέβαια περιέπλεξε ακόµα περισσότερο για την
Τουρκία ο πόλεµος στη Γάζα και η στάση εναντίον του Ισραήλ,
γεγονός που τη φέρνει απέναντι στο πανίσχυρο εβραϊκό λόµπι.
Όλοι θυµόµαστε την επίσκεψη Μητσοτάκη τις πρώτες µέρες του
πολέµου. Όπως πήγε κάτω, έτσι γύρισε πίσω. Άχρωµος, άγευ-
στος, ένα τίποτα. Δεν συνοµίλησε καν για το µείζον θέµα µε τον
Νετανιάχου για την Τουρκία, ώστε να κάνουν µια κοινή δήλωση. 

Εµείς οι Σπαρτιάτες –γιατί κάποιοι το έχουν ξεχάσει προφα-
νώς- είµαστε οι πρώτοι που βγάλαµε ανακοίνωση πριν ακόµα ο
Ερντογάν –γιατί τότε το έπαιζε ουδέτερος- φανερώσει το πραγ-
µατικό του προσωπείο και είπαµε για την φιλοτουρκική «Χαµάς»
που έχει σχέση µε τον Ερντογάν. Και πήγε ο κ. Μητσοτάκης κάτω
και δεν µπόρεσε να πείσει τον Νετανιάχου να κάνουν µία κοινή
δήλωση κατά της Τουρκίας, για να µην τους δυσαρεστήσει προ-
φανώς. 

Προβλήµατα εντοπίζονται σχεδόν σε όλα τα άρθρα. Το πιο ευ-
νοϊκό για την πατρίδα µας είναι το 8 στο προοίµιο της διακήρυ-
ξης. Και το πιο προβληµατικό για τα εθνικά µας συµφέροντα είναι
το 2, όπου τονίζεται ότι προκειµένου να ενισχυθούν οι σχέσεις
καλής γειτονίας, αµφότερα τα µέρη, χωρίς να θίγονται οι εκατέ-
ρωθεν νοµικές θέσεις τους, θα καλλιεργούν πνεύµα αλληλεγ-
γύης απέναντι στις τρέχουσες και µελλοντικές προκλήσεις. 

Σε ποιες προκλήσεις αναφέρεται το κείµενο; Διεθνείς; Διµε-
ρείς; Ή και τα δύο; Εφόσον αφορά διεθνείς, αυτό σηµαίνει ότι
στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και εν όψει µελλοντικών
αποφάσεων, δηλαδή τελωνειακή ένωση –το συζητούν-, η Ελλάδα
θα αρνηθεί τη χρήση βέτο, για να µην παραβιαστεί το πνεύµα
της συµφωνίας, υπενθυµίζοντας ότι µεταξύ των θεµελιωδών σκο-
πών του Χάρτη των Ηνωµένων Εθνών και των παγκοσµίως ανα-
γνωρισµένων αρχών του Διεθνούς Δικαίου είναι η διατήρηση της
διεθνούς ειρήνης και η φιλική συνεργασία µεταξύ των κρατών. 

Πάµε στο 8, σύµφωνα µε το οποίο: «Έχοντας αποφασίσει να
καλλιεργούν φιλικές σχέσεις, αµοιβαίο σεβασµό, ειρηνική συνύ-
παρξη και κατανόηση και να επιλύουν κάθε διαφορά µεταξύ τους
µε ειρηνικά µέσα και σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο». 

Εδώ σηµειώνουµε το γεγονός πως καίτοι η Τουρκία δεν έχει
αναγνωρίσει το Δίκαιο της Θάλασσας, αυτό αποτελεί εθιµικό δί-
καιο, καθώς το έχουν αναγνωρίσει πάνω από τα 2/3 των κρατών
του ΟΗΕ. Εντούτοις, αυτό το άρθρο αποκρούεται από το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς η συµφωνία δεν έχει νοµικό και δεσµευ-
τικό χαρακτήρα. 

Κυρίες και κύριοι, όλο αυτό που έγινε και αυτό που υπεγράφη
µου θυµίζει τη συµφωνία που έκανε η Σοβιετική Ένωση µε τη
Γερµανία, την οποία υπέγραψε ο Ρίµπεντροπ µε τον Μολότωφ,
το Σύµφωνο µη Επίθεσης. Και αυτό σηµαίνει ότι επειδή δεν έχει
κανένα νοµικό χαρακτήρα, δεν έχει καµµία αξία αυτό το χαρτί, ο
Ερντογάν το «σκίζει» και µπορεί να κάνει πάλι τα ίδια ή ακόµα
χειρότερα. 

Στη θετική ατζέντα και στο πλαίσιο του ενισχυµένου κοινού
σχεδίου δράσης συµπεριλαµβάνονται µέτρα κοινού ενδιαφέρον-
τος στους τοµείς της επιχειρηµατικότητας και της οικονοµίας,
του τουρισµού, των µεταφορών, της ενέργειας, της καινοτοµίας,
της νεολαίας, της εκπαίδευσης, του αθλητισµού και σε όποιον
άλλο τοµέα συµφωνηθεί. Τόσο πολύ µας αγάπησε η Τουρκία! Και
στο παρόν αυτό άρθρο, µεταξύ άλλων, παρατηρούµε ότι αναφέ-

ρεται στους όρους «νεολαία» και «εκπαίδευση». 
Με ποιον τρόπο στον τοµέα της εκπαίδευσης υπάρχουν µέτρα

που αφήνουν περιθώρια για θετική ατζέντα; Μήπως εννοούν την
απαράδεκτη δήλωση της κ. Διαµαντοπούλου της λέσχης Μπίλν-
τερµπεργκ, αν δεν κάνω λάθος, η οποία µέσω της κρατικής τη-
λεόρασης έκανε λόγο για συγγραφή κοινών βιβλίων ιστορίας; Θα
τρελαθούµε στο τέλος; Βρήκαµε νέα Ρεπούση; Πώς γίνεται
αυτό; 

Η ίδια στη συνέντευξη που έδωσε στην ΕΡΤ είπε ότι το 2010
είχε επιχειρηθεί πάλι αυτή η προσέγγιση, να γράψουµε κοινά βι-
βλία ιστορίας. Αν είναι δυνατόν! Εδώ δεν έχουµε δικά µας ελλη-
νικά βιβλία, γράφουν ό,τι να ‘ναι. Θα πάµε να φτιάξουµε τους
Τούρκους; 

Μήπως -λέω τώρα, µήπως- το πάνε να γράψουµε και κοινά βι-
βλία µε τα Σκόπια, που µε µια υπογραφή τούς χαρίσαµε το όνοµα
της Μακεδονίας µας; Μήπως να φτιάξουµε κοινά βιβλία µε τους
Βούλγαρους, που «αναστέναξε» η Μακεδονία απ’ αυτούς;
Μήπως µε τους Αλβανούς; Έχουµε και τους Τσάµηδες. Να µη
γράψουµε και µια ιστορία µαζί µε αυτούς; 

Προφανώς οι κυβερνώντες και οι άλλοι εδώ, οι διεθνιστές, όλοι
αυτοί που θέλουν να µαζέψουν εδώ τη «σάρα και τη µάρα και το
κακό συναπάντηµα» δεν ξέρουν αυτό που έλεγαν οι Αρχαίοι Έλ-
ληνες: «Πας µη Έλλην βάρβαρος». Θέλετε να το πείτε ρατσι-
στικό; Πείτε το. Δεν µε ενδιαφέρει. Μα, έτσι είναι. 

Παρακάτω λέει ότι δεσµεύονται τα µέρη να αποφεύγουν κάθε
δήλωση, πρωτοβουλία, ενέργεια που θα υπονοµεύσει και θα
απαξιώσει το «γράµµα» αυτής της διακήρυξης. 

Η Ελλάδα διαχρονικά θεωρεί πρόκληση κάθε παραβίαση της
εθνικής κυριαρχίας και -θεωρητικά πάντα- των κυριαρχικών της
δικαιωµάτων. Προσέξτε, όµως, αυτό. Η Τουρκία θεωρεί παρα-
βιάσεις:

Την επέκταση των χωρικών µας υδάτων στα δώδεκα µίλια, για
το οποίο η τουρκική εθνοσυνέλευση έχει ψηφίσει casus belli.
Μόνο αυτό το γεγονός αποτελεί έγκληµα κατά της ανθρωπότη-
τας, µε βάση τη Χάρτα των Ηνωµένων Εθνών. Το ακούσατε εσείς
πουθενά να το λέει ο κ. Μητσοτάκης στον κ. Ερντογάν ή να το
απαιτεί κιόλας; 

Τις επισκέψεις των παραγόντων της πολιτείας στα ακριτικά
νησιά του Αιγαίου. Είναι πρόκληση αυτό! Ευτυχώς που πήγε ο κ.
Ανδρουλάκης και φώναζε ότι θέλουµε µετανάστες για τη γη µας,
εργάτες γης. Τώρα δεν µπορεί να πάει, θα θεωρηθεί πρόκληση. 

Και βεβαίως, την ανακήρυξη Αποκλειστικής Οικονοµικής
Ζώνης µε βάση τη Συνθήκη UNCLOS του 1982. 

Παρακάτω λέει για τις αναχαιτίσεις και τις αναγνωρίσεις αε-
ροσκαφών που παραβιάζουν τον ελληνικό εναέριο χώρο και το
FIR Αθηνών, την ύπαρξη στρατού στα νησιά του Αιγαίου, γεγο-
νός που αποτελεί αναφαίρετο δικαίωµα της πατρίδας µε βάση
το άρθρο 51 και της Χάρτας του ΟΗΕ. 

Περαιτέρω σύµφωνα µε πληροφορίες, τα µέτρα οικοδόµησης
εµπιστοσύνης για τις Ένοπλες Δυνάµεις είναι τα εξής. Προσέξτε,
γιατί αυτό είναι πολύ σηµαντικό: Απόσταση ασφαλείας µεταξύ
των πολεµικών πλοίων των δύο χωρών. Κατά καιρούς έχει κάνει
ασκήσεις ναυτικών αποκλεισµών η Τουρκία στα νησιά µας. Δη-
λαδή, αν κάνει αυτό και πάµε να τους παρεµποδίσουµε, θα θεω-
ρηθεί ότι παραβιάζουµε τη συµφωνία; Έχουµε τρελαθεί τελείως;

Παρακάτω λέει ότι τα πολεµικά αεροπλάνα δεν πρέπει να ενο-
χλούν τα πολεµικά πλοία µε κανένα τρόπο. Έτσι γράφει ακριβώς:
«Με κανέναν τρόπο». 

Επιπλέον, λέει ότι «τα πολεµικά πλοία να αποφεύγουν επικίν-
δυνους ελιγµούς», κάτι που πήγε να κάνει µία φρεγάτα πριν από
λίγα χρόνια και ευτυχώς που είχαµε τον ηρωικό πλοίαρχο Ιωάννη
Σαλιάρη, που ήταν κυβερνήτης της φρεγάτας «Λήµνος», που τον
εµβόλισε και τον έστειλε στα ναυπηγεία για παλιοσίδερα. Αυτό
σηµαίνει ότι η ναυτοσύνη των Ελλήνων δεν συγκρίνεται µε κανε-
νός άλλου λαού.  

Από τα παραπάνω αντιλαµβανόµαστε πλέον ότι η Πολεµική Αε-
ροπορία –λέει- δεν θα αναγνωρίζει τα εχθρικά τουρκικά αερο-
σκάφη που παραβιάζουν το FIR Αθηνών. Συνεπώς δεν θα τα
αναγνωρίζει, αλλά και δεν θα τα αναχαιτίζει. Είναι δυνατόν να
συµβαίνουν τέτοια πράγµατα και να µας λένε ότι ήταν επωφελής
για τη χώρα µας αυτή η συµφωνία; Σε λίγο θα δείτε ότι και τα πο-
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λεµικά µας αεροσκάφη θα θέλουν να είναι άοπλα στο Αιγαίο. 
Όπως έχω πει εγώ πάρα πολλές φορές, ναι, να πάρουµε αε-

ροσκάφη, φρεγάτες, drones, και πυρηνικά να έχουµε ακόµα. Το
θέµα είναι η πολιτική βούληση. Μπορούµε να τα χρησιµοποι-
ήσουµε; Δεν µπορούµε. Γιατί δεν µπορούµε να τα χρησιµοποι-
ήσουµε. Πότε τα έχουµε χρησιµοποιήσει; Πότε; Εδώ ένας
στρατιωτικός άδειασε ένα πολυβόλο επάνω σε ένα υποβρύχιο
που πλησίασε σε µια βραχονησίδα και τον πήγαν στρατοδικείο.
Πώς να τα χρησιµοποιήσουµε; 

Και ενώ οι Έλληνες, βάσει του Συντάγµατος –το γράφει το
Σύνταγµα-, είναι υποχρεωµένοι να συλλαµβάνουν όποιον εισβο-
λέα µπαίνει στη χώρα µας, όπως είδαµε και το καλοκαίρι στον
Έβρο, φυλακή τους έχουν τους ανθρώπους. Τι να χρησιµοποι-
ήσουµε; Τίποτα δεν µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε. 

Ακόµα και οι αστυνοµικοί που µας φυλάνε, αν χρησιµοποι-
ήσουν το όπλο, θα έχουν τεράστιες συνέπειες. Αν σκοτωθούν,
όµως, από κάποιον αλλοδαπό, τότε δεν µιλάει κανένας.

Επίσης υπάρχει και ένα άλλο σηµαντικό. Το ίδιο ισχύει και για
τις παραβιάσεις των πολεµικών πλοίων της Τουρκίας κάθε φορά
που δεν τηρούν τους κανόνες αβλαβούς διελεύσεως. Δηλαδή,
αν δεν το τηρήσουν οι Τούρκοι, εµείς δεν µπορούµε να µιλή-
σουµε. 

Εκτιµούµε πως η ενδοτική ελλαδική Κυβέρνηση θα χρησιµο-
ποιήσει τη διακήρυξη ως δικαιολογία για να µην υπερασπιστούµε
ποτέ σθεναρά την εθνική µας κυριαρχία και τα κυριαρχικά µας
δικαιώµατα. Εκτιµάται πως αυτά τα µέτρα θα αποµειώσουν το
αποτύπωµα των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας µας στο Ανατο-
λικό Αιγαίο. 

Ένα άλλο. Τα µέρη θα προσπαθήσουν να επιλύσουν, λέει,
οποιαδήποτε διαφορά προκύψει µεταξύ τους µε φιλικό τρόπο
µέσω απευθείας διαβουλεύσεων µεταξύ τους ή µε άλλα µέσα
αµοιβαίας επιλογής όπως προβλέπεται στον Χάρτη των Ηνωµέ-
νων Εθνών.

Αν µπουν οι Τούρκοι ξανά και πατήσουν όπως πάτησαν στα
Ίµια, θα πρέπει να τα λύσουµε µόνοι µας, δηλαδή «Θα φύγετε;»,
«Δεν θα φύγετε». Μας φέρνει λίγο στον νου αυτό το πράγµα την
τεράστια ιστορία µας. Φανταστείτε το 490 π.Χ., όταν αποβιβά-
στηκαν οι Πέρσες στον Μαραθώνα, να πήγαινε ο Μιλτιάδης µε
τους Αθηναίους και να έλεγε «Παιδιά, συγκρατηµένη αισιοδοξία.
Αυτό θα δυσκολέψει την ευρωπαϊκή σας πορεία.» και κάτι τέτοια
που λέτε εσείς σήµερα. Πώς να µιλήσουµε; Γιατί δεν λένε κα-
θαρά ότι θα γίνει αυτό που πρέπει να γίνει; Έτσι είναι. Δεν λέµε
κάτι παράνοµο ή παράλογο. Οποιαδήποτε ανεξάρτητη χώρα, αν
δεχθεί πρόκληση, θα απαντήσει στρατιωτικά. Νόµιµο και λογικό
είναι. Δεν είναι παράλογο.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τι δουλειά έχει ο Μαραθώνας µε
τη σηµερινή κατάσταση;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ό,τι έγινε
στα Ίµια. Πάτησαν οι Τούρκοι στα Ίµια, χάσαµε τρεις αξιωµατι-
κούς και βγήκε απ’ αυτό το Βήµα εδώ ο Σηµίτης και έλεγε «Ευ-
χαριστώ τους Αµερικανούς», αντί να τους κάνουµε σκόνη και
στάχτη. Έτσι, να το πούµε λίγο απλά. 

Γιατί, δηλαδή, το βρίσκετε περίεργο, κύριε συνάδελφε;
Τέλος πάντων, όπως και να γίνει, η Τουρκία είναι ξεκάθαρα η

κερδισµένη της διακήρυξης. Κακώς δεν έκανε ούτε ένα βήµα
πίσω στις αξιώσεις της. Και πρέπει να καταλάβουµε πως οι τουρ-
κικές αξιώσεις και ενέργειες είναι παράνοµες, ενώ οι ελληνικές
ενέργειες είναι καθόλα νόµιµες µε βάση, όπως είπαµε, τον Χάρτη
του ΟΗΕ κ.λπ..

Και πριν ακόµη από τη συνάντηση, η Τουρκία –εντός εισαγω-
γικών- «παραχώρησε», περιόρισε τις επιθετικές της δηλώσεις,
αλλά περιορίστηκαν, λέει, όπως είπε προχθές και ο κ. Γεραπε-
τρίτης, οι παραβιάσεις του FIR Αθηνών. Δηλαδή, κερδίσαµε. Όχι!
Δεν κερδίσαµε εκεί. Ναι, µεν, εντάξει, δεν χαλάµε καύσιµα ή δεν
πηγαίνουν τα αεροσκάφη µας να κάνουν σκληρές αεροµαχίες µε
τους Τούρκους, αλλά οι Τούρκοι αυτή τη στιγµή δεν µπορούν,
δεν έχουν αεροπορικό στόλο, δεν έχουν ισάξια αεροσκάφη
έναντι ηµών, δεν έχουν ανταλλακτικά, δεν έχουν πιλότους, έχουν
χίλια δυο προβλήµατα. Άρα, αυτοί κερδίζουν χρόνο. Αυτοί µας
ρίχνουν στάχτη στα µάτια.

Όµως, δεν παραχώρησε, όπως είπαµε, δεν σταµάτησε να συ-

νεχίζει να υποστηρίζει το δόγµα της «γαλάζιας πατρίδας», προ-
ωθεί τη λύση των δύο κρατών στην Κύπρο, επιµένει στην απο-
στρατικοποίηση, δεν έχει αποσύρει το τουρκολυβικό µνηµόνιο,
δεν έχει αποσύρει το casus belli και χίλια δυο άλλα πράγµατα.
Το προσεχές διάστηµα εκτιµάται ότι η Τουρκία θα εκµεταλλευτεί
τη διακήρυξη για ίδιον όφελος και η ελληνική Κυβέρνηση θα το
χρησιµοποιήσει σαν δικαιολογία για να ακολουθήσει πολιτικές
ενδοτισµού και εθνικής προδοσίας. 

Έφυγαν από εδώ οι κύριοι συνάδελφοι της Νέας Αριστεράς.
Το είπα και χθες, αλλά δεν µας απάντησαν οι δύο µουσουλµάνοι
Βουλευτές τι ήθελαν να πάνε στην Τουρκική Πρεσβεία να υπο-
δεχτούν τον Ερντογάν. 

Συµφωνείτε εσείς της Νέας Δηµοκρατίας; Βουλευτές του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου να πάνε να δώσουν τα διαπιστευτήριά
τους στον Τούρκο; Τι είναι, Τούρκοι; Ξεχάσαµε τι γινόταν τότε
µε τον Σαδίκ; Βουλευτής του ελληνικού κράτους έβγαινε και
έλεγε «Είµαι Τούρκος», µέχρι που τον πήρε σβάρνα το φορτηγό,
ησύχασε αυτός, ησυχάσαµε και εµείς.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Κι ένα τελευταίο. Εµείς είµαστε αντίθετοι µε την επίσκεψη Ερν-
τογάν και εµείς οι Σπαρτιάτες είµαστε το µοναδικό κόµµα που το
δείξαµε εµπράκτως, όταν οι άλλοι έκαναν απλές ανακοινώσεις.
Όµορφα και συντεταγµένα κάναµε αυτό. Βεβαίως, τα συστηµικά
µέσα της Κυβέρνησης, να το πούµε και αυτό, προφανώς µε εν-
τολή της Κυβέρνησης –γιατί δεν εξηγείται αλλιώς, είναι ο µεγά-
λος χορηγός- µας απέκλεισαν. Αυτό δεν το έδειξαν πουθενά.
Όµως, εκείνο που οφείλω να πω –και ευχαριστώ τον κόσµο- είναι
ότι η µαντινάδα που αφιέρωσα στον Ερντογάν µέσα σε τρεις ηµέ-
ρες πήρε διακόσιες µία χιλιάδες προβολές.

Ευχαριστώ, λοιπόν, αυτόν τον κόσµο. Αυτός ο  κόσµος είναι
που στηρίζει τους Σπαρτιάτες, γιατί ξέρουν ότι οι Σπαρτιάτες δεν
παρατάνε τον αγώνα και έχουν ελληνική ψυχή. Οι υπόλοιποι,
αφήστε το. 

Γεια σας!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής
Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ήρεµα σήµερα, έτσι;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θα ήθελα όχι παραφωνίες, κύριε Χατζηδάκη. 
Καλώς τον κ. Βορίδη!
Χθες, γιατί απέφυγες να απαντήσεις, Υπουργέ µου, στο ερώ-

τηµα του κ. Χήτα και σε κάλυψε ο κ. Γεωργαντάς; Μια χαρά.
Ήταν λογικό, συναδελφική αλληλεγγύη. Θα το ψηφίσεις αύριο
το νοµοσχέδιο; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ξαναπές το δυνατά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ναι. Από τον κ. Βορίδη, λοιπόν, έχουµε «ναι» στο αυ-
ριανό νοµοσχέδιο. Σιγά µη λέγαµε «όχι» τώρα! Έτσι είναι η κω-
λοτούµπα, η αλλαγή, η µετάλλαξη η οβιδιακή, σαν του φίλου µου
του Άδωνι. Τουλάχιστον τη βάσανο του Άδωνι δεν την πέρασες.
Δεν απολογήθηκες καν. Αυτό είναι καλό. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Έκτακτη περί-
πτωση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Θα απολογηθείτε στην ιστορία εσείς οι παλαιοί πατριώ-
τες γι’ αυτά που κάνετε σήµερα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς πάντως λέγαµε στον ελληνικό λαό «Δώστε µας τη δυνα-

τότητα να έχουµε δεκαπέντε Βουλευτές τουλάχιστον στις επό-
µενες εκλογές, γιατί θα µπορούσαµε να καταθέσουµε αύριο την
πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας. Είπε ο ΣΥΡΙΖΑ ότι θα κατα-
θέσει, για να πέσουν πλέον τα προσωπεία των δήθεν Μακεδονο-
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µάχων, των δήθεν κυνηγών των παράνοµων ενεργειών λαθροµε-
ταναστών και όλων αυτών των παραµυθιών που καλλιεργήσατε
και υφαρπάξατε την ψήφο του ελληνικού λαού. 

Πάµε, λοιπόν, σ’ αυτή την Κυβέρνηση. 
Απλά, επειδή είναι ο κ. Βορίδης εδώ, πόσους εκλογικούς νό-

µους, κύριε Βορίδη –και ζητώ συγγνώµη για τη διακοπή- κατέ-
θεσε η Κυβέρνηση µέχρι τώρα; Νόµους για την Ευρωβουλή,
εκλογικούς, για τις εθνικές εκλογές. Δυο, τρεις, τέσσερις, πέντε;
Πόσους; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Πόσους;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Τρεις εκλογικούς νόµους, τέσσερις; Πόσους φέρατε;
Φανταστείτε, ούτε ο Υπουργός ξέρει! Χάσαµε την µπάλα!

Τώρα, λέει, φέρνουν καινούργιο νόµο για τις Ευρωεκλογές µαζί
µε την επιστολική ψήφο. Μα, αυτή δεν είναι κυβέρνηση. Αυτή
είναι κυβέρνηση «Κουβαλάω την κάλπη, για να κάνω τη νοθεία,
όπως µε βολεύει το εκλογικό σύστηµα». Και, µάλιστα, µαθαίνω,
ξεκινάτε από πάνω προς τα κάτω στην Ευρωβουλή, έτσι; Από
πάνω προς τα κάτω; Να το δούµε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Είναι
ωραίο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Α, ωραίο, ε; Άµα κλέβεις είναι ωραία! Αν σε πιάσει ο ελ-
ληνικός λαός και σου πει ότι έκανες νοθεία και σου κόψει το χέρι,
θα φταίει µετά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Διότι πας για νοθεία πάλι µε την επιστολική ψήφο χωρίς προ-

ϋποθέσεις, χωρίς έλεγχο από κανέναν! Να τα λέµε όλα!
Σας είπα, κύριε Βορίδη, φίλος ο κ. Βορίδης, φιλτάτη η αλήθεια. 
Πάµε, λοιπόν, και στα σοβαρότερα από αυτά. Και σοβαρότερο

για µένα είναι οι τελευταίες εξελίξεις που έγιναν στο Σουέζ. Και
το λέω µε πολλή αγάπη στη Νέα Δηµοκρατία, γιατί από το 2019
τα έλεγα εγώ. Κλείνουν όλες οι διεθνείς ναυτιλιακές εταιρείες τη
µεταφορά εµπορευµατοκιβωτίων από το Σουέζ, όπερ σηµαίνει
σπάσιµο της εφοδιαστικής αλυσίδας. 

Τι µπορεί να σηµαίνει αυτό, κύριε Υπουργέ; Ξέρετε λίγα οικο-
νοµικά. Σηµαίνει ακρίβεια που έρχεται ταχύτατα, γιατί θα έχουµε
έλλειψη προϊόντων. Τι κάνετε γι’ αυτό; Θα κάνουµε κάτι; Θα συ-
ζητήσουµε σοβαρά εδώ µέσα ή θα λέµε ανοησίες; Διότι θα ξα-
νάρθει το πρόβληµα της ακρίβειας το 2024 - 2025 και θα λέει
πάλι η Κυβέρνηση «Φταίνε εξωτερικοί παράγοντες». Ναι, αλλά τι
λέει και ο θυµόσοφος ελληνικός λαός; Των φρονίµων τα παιδιά,
πριν πεινάσουν, µαγειρεύουν. Αυτό λέει ο θυµόσοφος ελληνικός
λαός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Προειδοποιώ, λοιπόν, για ακόµη µία φορά γιατί δεν κάνατε τί-

ποτα επί πέντε χρόνια, ότι έρχεται και µεγαλύτερη πείνα λόγω
αυτής της ιστορίας µε το Σουέζ. Είναι το 80%! Το 80% του εµπο-
ρίου –του παγκοσµίου, όχι του δικού µας- περνά από το Σουέζ.
Από εκεί περνάει. Και τι κάνετε εσείς; Τίποτα. Μισές αλήθειες,
ψέµατα. Αντιαναπτυξιακός ο φορολογικός νόµος και κοµµένος
στα µέτρα της πλουτοκρατίας. Αυτός είναι η πρότασή σας, ο
προϋπολογισµός σας.

Και θα κάνω δύο επισηµάνσεις σοβαρές, τοµές. Για να πετύχει
ο προϋπολογισµός που κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία πρέπει –
αφαιρουµένου επαναλαµβάνω του δυσάρεστου γεγονότος
αυτού που συνέβη στο Σουέζ και των επιπτώσεων που θα έρθουν
αργότερα- να αναπτυχθεί µε ρυθµό 2,9% το ΑΕΠ ώστε να προ-
σεγγίσει τα 234 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι αδύνατο να
γίνει. Και θα σας πω γιατί. Διότι ότι ξεπουλήσατε, ξεπουλήσατε.
Διότι η ανάπτυξη είναι µια επίπλαστη έννοια κατά τη δική σας λο-
γική. Οφείλεται πού; Πρώτον, στα funds, δεύτερον στο real estate
και στις ιδιωτικοποιήσεις. Δεν έχει µείνει να πουλήσετε κάτι, µόνο
εάν πουλήσετε το κτήριο της Βουλής. Έτσι κι αλλιώς και αυτό
ιδιωτικοποιηµένο είναι εδώ και δεκαετίες. Ό,τι λένε οι ολιγάρχες,
η πλουτοκρατία και οι καπιταλιστές κάνετε! Το έχετε ιδιωτικοποι-
ήσει και αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ο πληθωρισµός δεν θα πρέπει να επηρεάσει την ιδιωτική κα-

τανάλωση. Αυτό είναι φύσιν αδύνατον. Τα έσοδα από τον τουρι-
σµό θα πρέπει να κάνουν νέο ρεκόρ. Με την πείνα που έρχεται,

µε τα προβλήµατα που έρχονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
στην Ευρωζώνη, τουρισµό δεν βλέπω να έχει καλύτερο από πέ-
ρυσι. Οι επενδύσεις θα πρέπει να αυξηθούν κατά 15%. Είναι ο
προϋπολογισµός ο δικός σας, όπως µας τον φέρατε εδώ. Με
βάση τα στοιχεία, πρέπει να γίνουν αυτά. Από τα 10,8 δισεκατοµ-
µύρια της προηγούµενης χρονιάς, θα πρέπει να πάµε στα 12,16
δισεκατοµµύρια ευρώ επενδύσεις. Τι επενδύσεις είναι ιδιωτικο-
ποίηση είναι ένα άλλο θέµα. 

Ο πληθωρισµός θα πρέπει να συγκρατηθεί το 2024 στο 2,6%.
Η χώρα θα πρέπει να εµφανίσει πρωτογενές πλεόνασµα 2,1%.
Τα φορολογικά έσοδα θα πρέπει να αυξηθούν στα 63 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Και όπου φορολογικά έσοδα σηµαίνει όχι πτώση των
τιµών, αλλά παραµονή του ΦΠΑ και νέους φορολογικούς κυνη-
γούς από την εφορία. Όπερ σηµαίνει δύσκολα. Το δηµόσιο
χρέος πρέπει να µειωθεί σε απόλυτα νούµερα κατά 1 δισεκατοµ-
µύριο. 

Τα λέω όλα αυτά για να καταλάβετε ότι όλα όσα καταθέσατε
σήµερα δεν εφαρµόζονται. Δεν εφαρµόζονται! Άρα όχι για πολι-
τικούς λόγους λέµε όχι στον προϋπολογισµό. Αλλά για ουσιαστι-
κούς, για εθνικούς, πολιτικούς, κοινωνικούς, λαϊκούς λόγους
λέµε όχι στον προϋπολογισµό σας. Και επειδή είµαστε µε την
εθνική µας συνείδηση ταυτισµένοι, λέµε ναι στα θέµατα των εξο-
πλισµών. Και εκεί έχουµε ενστάσεις και θα τις καταθέσουµε σε
λίγο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είπε, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης ότι ο νέος προϋπολογισµός ενι-

σχύει πραγµατικά το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών. Εδώ µας
τα µπέρδεψε, κύριε Πρόεδρε. Μπέρδεψε το εισόδηµα των πολι-
τών µε το εισόδηµα των ολιγαρχών. Ναι, βοηθάει τους ολιγάρχες
και τους τραπεζίτες, δεν βοηθά τους πολίτες. Να τα λέµε όλα
εδώ µέσα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πώς αποδεικνύεται, λοιπόν, η αποτυχία του προϋπολογισµού;

Θα σας πω εγώ ένα µόνο νούµερο: 40% έσοδα από ΦΠΑ. Από
αυτό και µόνο είναι αποτυχηµένος ο προϋπολογισµός, κύριε
Υπουργέ. Όταν διεκδικείς και θες να πάρεις 40% έσοδα από ΦΠΑ
από ένα αντιλαϊκό, οριζόντιο, επαχθές µέτρο, τότε τέλος η επι-
τυχία, δεν υπάρχει. Είµαστε η µοναδική χώρα που αντλούµε τόσα
πολλά λεφτά για τον προϋπολογισµό σε σχέση µε τις υπόλοιπες
ευρωπαϊκές χώρες.

Γιατί όµως; Γιατί δεν παράγουµε τίποτα. Το έχω πει χίλιες
φορές. Δεν έχουµε παραγωγή πλούτου. Παράγουµε χρέη, πα-
ράγουµε µνηµόνια, παράγουµε τα πάντα εκτός από πλούτο. 

Πάµε, λοιπόν, να σας αποδείξω ότι λέτε ψέµατα, κύριε Χατζη-
δάκη. Δυστυχώς είπατε ψέµατα. Σας πιάσαµε να κλέβετε οπώ-
ρας, µε µισές αλήθειες και ψέµατα. Ναι θα σας συµβουλεύσει ο
κ. Θεοχάρης τώρα. 

Ήρθατε, λοιπόν, εδώ στη Βουλή, στον ναό της δηµοκρατίας,
κ. Χατζηδάκη και είπατε ότι αυξήθηκε ο κατώτατος µισθός. Αυτό
δεν είπατε; Και είχατε έναν πίνακα εδώ, τον κουνήσατε σε εµάς.
Αυτό το έµαθαν από εµένα όλοι και το κάνουν όλοι σήµερα εδώ.
Σου λέει ο άλλος, «πού να πάρει χαµπάρι τι λέει αυτός»! 

Είπε, λοιπόν, ο κ. Χατζηδάκης ότι η Ελλάδα είναι στη δέκατη
θέση. Κύριε Χατζηδάκη, το θέµα δεν είναι ο κατώτατος µισθός.
Ξέρετε ποιο είναι το συγκρίσιµο µέγεθος; Το µέσο εισόδηµα, ο
µέσος µισθός. Πού είµαστε; Είµαστε τρίτοι από το τέλος στην
Ευρωπαϊκή Ένωση! Αυτή είναι η αλήθεια. 

Πάµε στο άλλο ψέµα, το δεύτερο ψέµα του κ. Χατζηδάκη. Είπε
ότι το ιδιωτικό χρέος έχει κατέβει στα 100,8 δισεκατοµµύρια. Ο
ίδιος ο Υπουργός πάλι ψεύδεται, διότι σε ερώτηση που του κα-
ταθέσαµε εµείς –ακούστε- αναφέρει ότι το ιδιωτικό χρέος ανέρ-
χεται σε 381 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τι σχέση έχουν τα 100
δισεκατοµµύρια µε τα 381 δισεκατοµµύρια, εγώ δεν το καταλα-
βαίνω. Θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής την απάντηση
του Υπουργού.

Αν σε άλλη κυβέρνηση, σε άλλη Βουλή γινόταν αυτό, το βέβαιο
είναι ή ότι θα έφευγε ο Υπουργός ή ο Πρωθυπουργός θα τον
έφευγε. Ένα από τα δύο, δεν υπάρχει άλλη λύση. 

Πάµε και στο επόµενο. Μίλησε για µείωση µη εξυπηρετούµε-
νων δανείων. Ο κ. Χατζηδάκης είπε ότι το 2008 ήταν στα 50 δι-
σεκατοµµύρια. Σήµερα είναι στα έχουµε στα 7,9 δισεκατοµµύρια.
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Για σταθείτε ρε παιδιά, θα τρελαθώ. Πλήρωσαν οι Έλληνες τόσα
λεφτά; Όχι δεν πλήρωσαν, κύριε Χατζηδάκη µου. Πάλι ψέµατα
είπατε. Γιατί σύµφωνα µε τον πίνακα που καταθέσατε, δεν µας
είπατε ένα πραγµατάκι που είναι ουσιαστικό όµως. Τα δώσατε
στα κοράκια, στα funds τα δάνεια. Γι’ αυτό δεν φαίνονται στις
τράπεζες τα δάνεια, κύριε Παπά µου. Είναι ο ορισµός -το επανα-
λαµβάνω- της λαθροχειρίας, της πολιτικής, όχι αυταπάτης, αλλά
εξαπάτησης. Εξαπάτησε ο κ. Χατζηδάκης το ελληνικό Κοινοβού-
λιο. Ήρθε στον προϋπολογισµό λέγοντας ψέµατα.

Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.
Πάµε στο επόµενο. Μιλάει για το ποσό που έχει δοθεί από την

πολιτεία και για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Μας είπε
ότι το ποσό ανέρχεται στα 30,9 δισεκατοµµύρια. Τα ακούω εγώ,
λέω «τι ωραία ρε παιδιά, λίγα λεφτά είναι». Ψάχνουµε την απάν-
τηση πάλι του ΟΔΔΗΧ του κ. Βιλιάρδου και σας διαβάζω πόσα
λεφτά λέει ο ΟΔΔΗΧ. Το έχω µπροστά µου και αυτό το έγγραφο
θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

Τα δάνεια από EFSF είναι 41 δισεκατοµµύρια. Τα δάνεια από
ESM είναι 5,5 δισεκατοµµύρια. Το γενικό σύνολο είναι 46 δισε-
κατοµµύρια. Και το σύνολο συν τους τόκους 4,7 δισεκατοµµύρια,
φτάνει τα 51 δισεκατοµµύρια. Δεν µιλάµε για τον αναβαλλόµενο
φόρο. Αν τον βάλουµε και αυτό µέσα ποιος ξέρει πού πηγαίνει.
Άρα λοιπόν, κύριε Χατζηδάκη, καλό είναι να λέτε ψέµατα, αλλά
πρέπει να είστε προσεκτικοί. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Ξέρετε γιατί; Ο κόσµος δεν ξέρει -το αντιλαµβάνοµαι- οικονο-
µικά και δεν είναι υποχρεωµένος. Αλλά όσο είναι η Ελληνική
Λύση εδώ, δεν θα λέτε ψέµατα στον ελληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα σας ξεµπροστιάζουµε, θα σας αποκαλύπτουµε και θα σας

λέµε την αλήθεια. Εδώ χρειάζεται πολιτικό θάρρος από τη Νέα
Δηµοκρατία, από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό. Εγώ αποκαλώ τον
κύριο Υπουργό ή µη γνωρίζοντα ή ψεύτη. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ψεύτη. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Μη γνωρίζοντα, κύριε Σιµόπουλε! Ως Υπουργός Οικο-
νοµικών πρέπει να φύγει αύριο πρωί, αφού δεν ξέρει. Αυτό σας
λέω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό σας λέω κύριε Σιµόπουλε, διότι αυτά που κατέθεσε ήταν

µισές αλήθειες, για να µην τον πω ψεύτη εγώ.
Πώς λέγεται, λοιπόν, αυτό το κόµµα και ο Πρωθυπουργός που

ανέχεται, δέχεται τον Υπουργό να µη γνωρίζει ή να λέει ψέµατα;
Ή Κυβέρνηση επικινδύνων ή Κυβέρνηση ψευτών. Διαλέξτε και
πάρτε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εγώ δεν λέω τι είστε. Επιλέξτε, όµως. Και αν δεν είστε αυτό,

τότε ο κ. Χατζηδάκης πρέπει να παραιτηθεί αύριο το πρωί. Δεν
γίνεται διαφορετικά. Στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας δεν µπο-
ρείς να έχεις έναν άνθρωπο που δεν ξέρει ή που λέει ψέµατα.
Έτσι είναι η πολιτική. 

Γιατί σε αυτή την πολιτική που κάνετε εδώ και πενήντα χρόνια
ξέρετε ποιο είναι το πρόβληµα; Ότι τα λάθη των Υπουργών, δεν
τα πλήρωσε κανένας Υπουργός. Γιατί δεν υπάρχει πολιτική ευ-
θύνη πραγµατική. Θα έπρεπε κάποια στιγµή να παραιτούνται και
οι Υπουργοί για τα λάθη που κάνουν, οι όποιοι Υπουργοί. Δεν
είναι προσωπικό για τον κ. Χατζηδάκη και για µένα και για οποι-
ονδήποτε εδώ µέσα. Αλλά όταν οι Υπουργοί κάνουν αλλεπάλ-
ληλα λάθη, τα πληρώνει ο λαός, δεν παραιτείται κανένας,
φτάνουµε µετά στην πτώση, κατάπτωση της ηθικής της πολιτι-
κής. Αυτό είναι το πρόβληµα. 

Και επειδή, λοιπόν, λέµε για το κράτος. Τι κράτος φτιάξατε;
Έχω µπροστά µου µια αποκάλυψη. Θα την καταθέσω στα Πρα-
κτικά. Σύµφωνα µε το Ινστιτούτο Στρατηγικών Μελετών της Μαύ-
ρης Θάλασσας και το σχετικό παρατηρητήριο -ακούστε τώρα-
µόνο τον Οκτώβριο του 2023, κύριε Παππά, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, είχαµε είκοσι µία παραβιάσεις του εµπάργκο κατά

της Ρωσίας. Ποιοι παραβίασαν το εµπάργκο κατά της Ρωσίας;
Είναι στοιχεία από το συγκεκριµένο Ινστιτούτο. Θα σας τα παρα-
δώσω σε λίγο. 

Είναι µε ονόµατα, κύριοι. Τα λέει ο διεθνής Τύπος, το
«BLOOMBERG», οι «New York Times», αλλά κανένας δεν µιλάει
γιατί είναι φίλοι σας. Ωραία: Μπακολίτσας, Προκοπίου. Είναι µε
τα ναυπηγεία που χαίρεται ο Άδωνις. Φίλος σας δεν είναι, του κ.
Γεωργιάδη, ο κ. Προκοπίου; Τον έχουν στη λίστα µε αυτούς µε
τα καράβια από τη Ρωσία. Κάποτε λέγαµε το βαπόρι από την
Περσία. Τώρα λέµε το καράβι από τη Ρωσία. Επίσης είναι οι Χα-
τζηγιάννης, Αγγελικούσης, Διαµαντίδης, Πολέµης, Τσάκος, Οι-
κονόµου, Ιγγλέσης, Πιστιόλης, Γουλανδρής, Μαρτίνος και πολλοί
άλλοι. Όλοι αυτοί έφερναν λάθρα ή ηµιλάθρα πετρέλαιο από τη
Ρωσία. Το καταλάβατε; 

Γιατί κανέναν από αυτούς δεν τον πήγατε σε ένα δικαστήριο
να του κατασχέσετε το πλοίο, όταν πανάκριβα πλήρωνε ο ελλη-
νικός λαός το πετρέλαιο και τα καύσιµα και αυτοί έκαναν ή δεν
έκαναν εµπόριο; Καταγγέλλονται, να αποδείξουν ότι δεν το έκα-
ναν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Εδώ είναι όλη η λίστα, την έχω µπροστά µου. Θα την κατα-
θέσω στα Πρακτικά της Βουλής µε ονόµατα, για να µη λέτε ότι
δεν λέω. Ο καθένας ας αναλάβει τις αποφάσεις του. Ο ελληνικός
λαός να πληρώνει δύο ευρώ τη βενζίνη και αυτοί να µου φέρνουν
από εκεί τζάµπα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και το χειρότερο ποιο είναι; Να µην µπορώ να στείλω τα ρο-
δάκινά µου, να µην µπορώ να στείλω τις ντοµάτες στη Ρωσία,
γιατί έχουµε κυρώσεις εναντίον της Ρωσίας, αλλά αυτοί το φέραν
το πετρέλαιο. 

Πάµε, λοιπόν, στο τι κάνετε. Δεν κάνετε κάτι για το λαθρεµπό-
ριο. Το λαθρεµπόριο καυσίµων είναι από 3 µέχρι 5 δισεκατοµµύ-
ρια, αυτή είναι η αλήθεια, και ποτών και τσιγάρων, όλα µαζί. Αντί
να εισπράξετε οφειλές από µεγαλοφειλέτες 130 δισεκατοµµύρια
όπως λέτε -βέβαια, κύριε Θεοχάρη, κάντε µια διαγραφή αυτών
που δεν µπορούν να δώσουν- έχετε µέσα εταιρείες, όπως η Πει-
ραϊκή Πατραϊκή. Τι είναι αυτά; Είναι κράτος επιτελικό αυτό; Αυτοί
έχουν την Πειραϊκή Πατραϊκή και λέει χρωστάει στο κράτος,
έχουµε να µαζεύουµε 140 δισεκατοµµύρια, από εταιρείες που
έχουν κλείσει. Κάντε το. Εδώ πάτε να κάνετε εκλογές µε νε-
κρούς. Ε, µαζεύετε λεφτά πάλι από νεκρούς. Δεν γίνεται έτσι
δουλειά, δεν γίνεται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αντί να ελέγξετε τις πολυεθνικές που κάνουν φοροαποφυγή,

αντί να ψάχνατε αν τα τιµολόγια που κόβουν οι µεγάλες επιχει-
ρήσεις είναι πραγµατικά ή εικονικά για να γλιτώνουν φόρους, το
µόνο που σκεφτήκατε να κάνετε, κύριε Θεοχάρη και κύριε Χα-
τζηδάκη, -δεν το κάνατε εσείς, οι προηγούµενοι το έκαναν- ξέ-
ρετε ποιο είναι; Πώς θα ρουφιανεύει ο Χατζηδάκης τον Πέτσα.
Είναι µια εφαρµογή για να ρουφιανεύει ο ένας Έλληνας τον άλλο
Έλληνα που φοροδιαφεύγει Το κάνατε, είναι εφαρµογή. Τηλέ-
φωνο που παίρνουµε και λέµε φοροδιαφεύγει ο τάδε. Δεν υπάρ-
χει τέτοια εφαρµογή; Υπάρχει, τι µου λέτε τώρα; Ο ρουφιάνος
Έλληνας να καταγγέλλει το ρουφιάνο τον συνέλληνα. Αυτό µου
λέτε τώρα. Αυτό είναι κράτος; Είναι κράτος κουκουλοφόρων!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάντε το απλό, σας το έχουµε ξαναπεί, ολόκληρη η µελέτη του

κ. Βιλιάρδου στα χέρια σας, θα σας τη φέρουµε στο γραφείο
σας. Οριζόντιος φόρος 15%, έσοδα - έξοδα, φορολογείται ό,τι
µένει και έτσι κερδίζεις πολλά πράγµατα. Αν δεν το ξέρετε, δεν
είναι κακό. Θα έρθουν ο κ. Βιλιάρδος και οικονοµολόγοι του κόµ-
µατός µας να σας εξηγήσουν µήπως και καταλάβετε ότι οι Αµε-
ρικάνοι έχουν κράτος και εµείς δεν έχουµε κράτος. Οι Αµερικάνοι
το εφαρµόζουν, αυτό εφαρµόζουν.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά τι πέτυχε η Νέα Δηµοκρατία; Να κάνει ένα κράτος-

Εσκοµπάρ. Να σας εξηγήσω γιατί. Μόνο στην εποχή του Εσκοµ-
πάρ και του Ελ Τσάπο γίνονταν απευθείας αναθέσεις και, αν δεν
συµφωνούσες, γίνονταν εκτελέσεις. Τι κάνατε λοιπόν; Ποσοστό
διαγωνισµών µε υποβολή µιας προσφοράς -Εσκοµπάρ, κύριε
Παππά- για συµβάσεις επί Νέας Δηµοκρατίας 42,4%. Ούτε µιλη-
µένο το παιχνίδι, στηµένο, και ο διαιτητής και οι επόπτες και οι
σηµαιούλες, όλα στηµένα. Πας να κάνεις διαγωνισµούς µε υπο-
βολή µιας προσφοράς; Αυτό είναι ανάθεση. Ποσοστό των συµ-
βάσεων όπου έγινε κατάτµηση 39%. Ο Ψωµιάδης πήγε φυλακή
για κατάτµηση. Εσείς είστε οι επαγγελµατίες της κατάτµησης,
έχετε γίνει πραγµατικά πρωταθλητές στην κατάτµηση. Γίνεται
της κατάτµησης. Άρα κανονικά φυλακή πρέπει να πάτε όλοι µαζί,
αν ο Ψωµιάδης µπήκε φυλακή και αθωώθηκε στο τέλος. 

Λοιπόν ακούστε το κράτος καρτέλ πρέπει να σταµατήσει. Εξυ-
πηρετείτε πέντε-έξι πολυεθνικές, πέντε-έξι ολιγάρχες. Αυτοί οι
ολιγάρχες όµως δεν είναι παραγωγικοί για τη χώρα µας, είναι
παράσιτα. Οι ολιγάρχες στην Ελλάδα είναι παράσιτα. Τρώνε και
αρµέγουν από τον κρατικό προϋπολογισµό, δεν επενδύουν στην
Ελλάδα. Αυτό σας λέµε τόσο καιρό και τους ταΐζετε, τους ταΐ-
ζετε. Οι ολιγάρχες είναι συγκεκριµένοι, τα έχουµε πει χίλιες
φορές εδώ µέσα µε ονόµατα, µε στοιχεία. Εµείς δεν κοροϊ-
δεύουµε κανέναν.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ποιοι είναι αυτοί;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θες ονόµατα; Θα σε στεναχωρήσω. Πήγαινε στο Μαξί-
µου, κάθε µέρα µπαινοβγαίνουν, κύριε Χατζηδάκη. Κάθε µέρα
στο Μαξίµου µπαινοβγαίνουν τα φιλαράκια σας. Κάθε µέρα εκεί
είναι µε βαλίτσα ή χωρίς βαλίτσα, γιατί έχουν χαρτιά µέσα από
διαγωνισµούς που γίνονται. Τα έχω πει χίλιες φορές δεν θα τα
ξαναπώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούστε λίγο, η Τράπεζα της Ελλάδος έκρουσε ένα καµπανάκι

πολύ δυνατό και πολύ ηχηρό. Τι είπε; Τριπλός κίνδυνος: επιτόκια,
τιµές ακινήτων, διαθέσιµο εισόδηµα. Η Τράπεζα της Ελλάδος το
λέει όχι ο Βελόπουλος. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Εκρηκτικό για
την κοινωνία µείγµα, σηµαίνει επαναστάσεις. Όταν ο άνθρωπος
που θέλει να παντρευτεί, αν θέλει να παντρευτεί, δεν µπορεί να
βρει σπίτι να αγοράσει γιατί είναι 800.000 και 700.000 και έχουµε
φούσκα ακίνητων, θα σκάσει, το λέει η Τράπεζα της Ελλάδος,
όταν τα νοίκια έχουν εκτιναχθεί στα ύψη και δεν µπορεί ένα παιδί
νεαρό -όπως βλέπω κάποια παιδιά πίσω στην Αίθουσα- να παν-
τρευτούν ή να έχουν µέλλον, πώς θα λύσεις το δηµογραφικό σου
πρόβληµα;

Τέλος η Golden Visa. Το έκανε η Πορτογαλία χθες. Κόψτε την
Golden Visa. 

Χθες η Πορτογαλία το ανακοίνωσε επίσηµα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Γιατί; Ψάξτε λίγο τι κάνανε οι Κινέζοι. Να σας πω τι κάνανε οι
Κινέζοι; Λέγανε «300 χιλιάρικα αγοράζω το ακίνητο», γιατί έπρεπε
να πάρουν την Golden Visa, έκαναν ιδιωτικά συµβόλαια µε τον
πωλητή στα 30 χιλιάρικα, είχαν και δάνειο, και καλά τους δώσαν
και ένα δάνειο παραπάνω, και παίρναν τα λεφτά πίσω. Με 30 χι-
λιάρικα παίρνανε να µένουν εδώ. Και τους πιάσανε κάποιους και
τώρα τους κυνηγάνε. Η Αστυνοµία ψάχνει τη δικογραφία. 

Ε, λοιπόν, δεν το καταλαβαίνετε ότι έτσι τελειώνει η Ελλάδα;
Δεν δίνετε κίνητρα για να γεννηθούν οι Έλληνες. Στο τέλος θα
είµαστε φιλοξενούµενοι στην Ελλάδα εµείς. Θα νοικιάζω εγώ -
δεν είναι κακό, θα µου πείτε- από τον Τσιέν Μιου Κιου διαµέρισµα
για να µένω, από τον Κινέζο. Αυτή την Ελλάδα θέλετε εσείς;

Εµείς δεν θέλουµε τέτοια Ελλάδα. Θέλουµε Ελλάδα που ο Έλ-
ληνας, όρθιος, να µην πεινάει, να αγωνίζεται και να µατώνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να πάµε, λοιπόν, πώς το είπε ο Πρωθυπουργός; Τεχνητή νοη-

µοσύνη. Φέξε µου και γλίστρησα.  Ακούστε τι λεφτά δίνετε για
την έρευνα. Μαζί µε την Ουγκάντα είµαστε στις τελευταίες θέ-
σεις 0,6% ποσοστό του ΑΕΠ. Μαζί µε την Ουγκάντα είµαστε.
Ποια τεχνητή νοηµοσύνη; Όταν δεν έχεις νοηµοσύνη, επικαλεί-
σαι τεχνητή νοηµοσύνη. Εδώ είναι η απόδειξη, 0,6% για την
έρευνα. Πώς, λοιπόν, θα πάει µπροστά η Ελλάδα;

Και φτάνετε και στο σηµείο να πουλάτε το νερό. Ενώνετε
δήθεν, τώρα λέτε, όλες τις δηµοτικές επιχειρήσεις. Παραµύθια.
Πάτε το αγαθό το κοινωνικό να το ξεπουλήσετε. Χωρίς νερό δεν
ζει ο άνθρωπος. Μην το πάτε σε ιδιώτες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η Αγγλία, η Γερµανία, η Γαλλία το επιστρέφουν από ιδιώτες

στο δηµόσιο και εσείς πάτε να το κάνετε ιδιωτικό τώρα; Βάλτε
λίγο µυαλό επιτέλους.

Πάµε στον Υπουργό, τον κ. Χατζηδάκη. Κύριε Χατζηδάκη και
κύριοι Υπουργοί, τον κ. Στασινόπουλο τον ακούσατε χθες; Αντι-
λαµβάνοµαι ότι τα κινητά έχουν πάρει φωτιά, αλλά θέλω να µε
ακούτε κιόλας. Τον κ. Στασινόπουλο τον ξέρετε, κύριοι Υπουργοί;
Είναι ο Πρόεδρος του ΣΕΒ ή δεν είναι; Ο Πρόεδρος του ΣΕΒ δεν
είναι, κύριε Θεοχάρη; Εσείς είστε πιο έµπειρος από τους άλλους.
Πρόεδρος του ΣΕΒ δεν είναι ο κ. Στασινόπουλος; Βιοµήχανος
δεν είναι ο άνθρωπος; Μπράβο. Να σας ενηµερώσουµε. 

Δήλωση, λοιπόν, του προέδρου του ΣΕΒ: «Η Ελλάδα θα µπο-
ρούσε να έχει τουλάχιστον 100 δισ. από τη βιοµηχανία». Είναι η
µοναδική χώρα στην Ευρώπη που δεν έχει Υπουργείο Βιοµηχα-
νίας και έχει Υπουργείο Οικογένειας, Υπουργείο Λαθροµετανα-
στευτικής Πολιτικής, Υφυπουργούς, Υπουργούς και δεν έχουµε
Βιοµηχανίας. Το λέει ο Στασινόπουλος. Και θα µπορούσαµε να
έχουµε 100 δισ.. Ξέρετε πόσα έχουµε; Δεκαοκτώ δισ. από τη βιο-
µηχανική παραγωγή. Δεν είναι δικά µου λόγια, κύριε Θεοχάρη.
Στασινόπουλος. Εγώ επικαλούµαι µόνο αυτούς. 

Και παίρνετε αποφάσεις που είναι για γέλια. Πραγµατικά είναι
για γέλια. Ο Πρωθυπουργός, λέει, έκλεισε τα γήπεδα για να κα-
ταπολεµήσει τη βία. Την ψυχολογική βία που ασκεί στους Έλλη-
νες θα την καταπολεµήσει; Θα δώσω ένα παράδειγµα. Ας κλείσει
και τα σουπερµάρκετ που βιάζουν καθηµερινά τον Έλληνα στην
αισχροκέρδεια. Και εκεί ασκείται βία. Ας τα κλείσει και αυτά.
Μπορεί; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν λύνεις ένα πρόβληµα κλείνοντας την πόρτα στο πρό-

βληµα. Το αντιµετωπίζεις για να το λύσεις. Δεκαετίες έτσι κάναµε
και αποτύχαµε. Και θα σας πω σε λίγο τι θα κάνουµε, γρήγορα. 

Παράδειγµα, κάθε µέρα. Χθες είχαµε στο κέντρο της Αθήνας,
κύριε Τασούλα, να βγάζει πιστόλι ο άλλος και να πυροβολάει
στους άλλους σαν κοτόπουλα, µπαπ – µπαπ - µπαπ. Τι γίνεται,
ρε παιδιά; Προχθές στον Άλιµο είχαµε πάλι επεισόδια. Κάθε µέρα
κλοπές, κάθε µέρα βιασµοί, κάθε µέρα δολοφονίες και εγκληµα-
τίες. Πού είναι νόµος και η τάξη, κύριε Βορίδη; Έγινε ανοµία και
αταξία µε τη Νέα Δηµοκρατία ο νόµος και η τάξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και λέω τον κ. Βορίδη γιατί είναι ειδικός στα θέµατα αυτά πα-

λαιόθεν. Τα λέγαµε, αλλά ένα πολιτικό αλτσχάιµερ έχει πλέον µε-
γαλύτερο λόγω ηλικίας. Μεγάλωσε κι αυτός και ξέχασε τι λέγαµε
παλιά. Νόµος και τάξη. Ανοµία και αταξία.

Πού είναι οι δολοφόνοι του Καραϊβάζ; Τι έγιναν, παιδιά; Πιά-
σαµε δύο τυπάκους, κύριε Παππά, τους χώσαµε µέσα. Κανείς
δεν µιλάει. Η απόπειρα δολοφονίας για τον Χίο τι έγινε; Τίποτα
κι αυτό. Σκοτάδι στο Φάληρο. Χθες πάλι πυροβόλησαν. Σκοτάδι
και τρόµος µε τη Νέα Δηµοκρατία από την εγκληµατικότητα, από
τον φόβο, από την αταξία και την ανοµία. Μόνο µε την Ελληνική
Λύση θα δοθεί επιτέλους ειρήνη, ο νόµος και η τάξη στην ελλη-
νική κοινωνία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχω µπροστά µου, κύριε Τασούλα, τιµολόγια σουπερµάρκετ.

Τα καταθέτω στα Πρακτικά, είναι αυτά εδώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Ξέρετε τι κάνουν στους παραγωγούς; Δίνουν µια τιµή 10 ευρώ
το κιλό, σας λέω τυχαία, αλλά τον αναγκάζουν στο τέλος να
κόψει πιστωτικό, να επιστρέψει τα 7 ευρώ πίσω. Έτσι, όταν παίρ-
νει το σουπερµάρκετ 10 ευρώ το προϊόν, το πουλάει 12. Αλλά
στην πορεία εκβιάζει τον παραγωγό, τον αγρότη, τον κτηνο-
τρόφο για να του κόψει ένα άλλο τιµολόγιο επιστροφής ως
φύρα, λέει, ως θέση στο σουπερµάρκετ για να µπορεί να πάρει
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τα λεφτά πίσω. Αφήνετε τον αγρότη και τον κτηνοτρόφο να εκ-
βιάζονται καθηµερινά από τα καρτέλ, να τους εκβιάζουν, να τους
βιάζουν την ίδια τη ζωή και δεν αντιδρά κανένας, γιατί οι πολυε-
θνικές και τα καρτέλ σάς ενδιαφέρουν, όχι ο πολίτης. Το κατέ-
θεσα στα Πρακτικά. Συµβάσεις κάνουν ειδικές µε τους
προµηθευτές.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τι ποσά είναι; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θα τα δεις σε λίγο. Όποιος θέλει, πάει στα Πρακτικά. 
Είναι µαφιόζικες οι πρακτικές και κρατούν δεκαετίες, δεν είναι

µόνο δικό σας θέµα. Επί δεκαετίες γίνονται αυτά. Δεν είναι θέµα
της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά κυβερνάτε έξι χρόνια, πέντε χρό-
νια. Πόσο θέλετε, εκατόν πέντε, για να τα διορθώσετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό λέω. Σας κάνω υποδείξεις για να διορθώσουµε τα λάθη.

Δεν θέλω να σας κάνω κριτική µόνο. 
Προϋπολογισµός. Ο προϋπολογισµός είναι αντιλαϊκός, αντια-

ναπτυξιακός, κοµµένος και ραµµένος στα µέτρα των ολιγαρχών
και των καπιταλιστών. 

Τι θα κάνουµε εµείς; Εδώ! Το καταθέτω στα Πρακτικά της Βου-
λής για να µην σας κουράζω, γιατί πιέζει και ο χρόνος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Πάµε τώρα σε παραδείγµατα που θέλει ο κ. Χατζηδάκης από
την κτηνοτροφία. Πρώτο παράδειγµα. Πώς θα παράγει ο κτηνο-
τρόφος, ο αλιεύς και ο γεωργός, όταν τα καύσιµα είναι πανά-
κριβα; Μετακυλίεται στο κόστος παραγωγής αυτό. Πείτε µου. Για
να κερδίζει ο Λάτσης θα την πληρώσει ο γεωργός; Γιατί κερδίζει
ο Λάτσης ή ο λαθρέµπορος πετρελαίου. Πώς θα κατασκευά-
σουµε ανταγωνιστική αγροτική οικονοµία; Κλείσατε τη ζάχαρη
και χαιρόταν ο Άδωνις. Δεν είναι εδώ ε; Πού να έρθει ο Άδωνις
εδώ; Ούτε αύριο δεν ξέρω αν θα έρθει, µε επιστολική θα ψηφίσει.
Είναι βέβαιο, µετά τα χτεσινά, µε την ιστορία που κάνατε. 

Λέω, λοιπόν. Κλείσατε τη ζάχαρη και τώρα ο «BLUMBERG»
είχε πρωτοσέλιδο χθες ότι η ζάχαρη θα ανέβει 1.000% επάνω η
τιµή της λόγω του Ελ Νίνιο. 

Αφήσατε τους ελαιοπαραγωγούς εδώ και πέντε χρόνια µόνους
να παλεύουν µε τα κύµατα και το λάδι είναι χρυσάφι φέτος, αλλά
ο παραγωγός παίρνει λιγότερα λεφτά. Πώς γίνονται αυτά; Και να
η απόδειξη. Έβγαλε ΦΕΚ η Κυβέρνησή σας, ρε παιδιά, η Κυβέρ-
νηση, που απαγορεύει τις µέλισσες για τα επόµενα είκοσι χρόνια
στον Νοµό Αργολίδας σε µια περιοχή, γιατί κάποιος το ήθελε.
Πάρτε το κι αυτό για τα Πρακτικά. ΦΕΚ της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πετάτε τα ροδάκινα στη χωµατερή. Αφήσατε σε αργό θάνατο
την ελληνική κτηνοτροφία. Τριακόσιοι µεγαλοκτηνοτρόφοι που
έχουν αγελάδες κλείσανε. Δέκα χιλιάδες τσοµπάνηδες  που είχαν
αιγοπρόβατα κλείσανε. Δώστε κίνητρα. Χωρίς τιµή παραδίδουν
στις γαλακτοβιοµηχανίες οι κτηνοτρόφοι το γάλα. Τους εκβιά-
ζουν κάθε µέρα, κάθε νύχτα. Σας λέω συγκεκριµένα πράγµατα,
δεν λέω παραµύθια. 

Οι ψαράδες µας. Επί είκοσι πέντε χρόνια δεν καθορίσατε αλι-
ευτική ζώνη στο Αιγαίο, σας λέω, µε συνέπεια ο Τούρκος να ψα-
ρεύει, αλλά ο Έλληνας, επειδή είναι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να
απαγορεύεται να ψαρέψει. Καταστρέφουµε και τον γόνο, κατα-
στρέφουµε και τη φύση και τον υποθαλάσσιο πλούτο. 

Τι πρέπει να πούµε περισσότερο; Τι άλλο κάνατε µε το φορο-
λογικό; Ενώ οι µελισσοκόµοι µέχρι τώρα πλήρωναν 650 ευρώ
φόρο, σας λέω, τώρα θα πληρώνουν 4 χιλιάρικα το ’23. Τέσσερις
χιλιάδες ευρώ για έναν απλό µελισσοκόµο. Μου τα έστειλε ο άν-
θρωπος και έπαθα σοκ. Δεν µπορώ, τα κλείνω, µου λέει, τα καίω.
Σας λέω απλά πράγµατα. Αυτά κάνετε. Αυτά κάνετε δυστυχώς. 

Εµείς τι κάναµε; Θα σας πω εγώ. Μετά από αγώνα της Ελλη-
νικής Λύσης στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, η ελαία Καλαµών δεν
µπορεί να αντιγράφεται από καµία άλλη χώρα ως ελιά «Καλα-

µών». Πιστοποιήθηκε από τον αγώνα µας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Τι άλλο κάναµε; Υπερψηφίστηκε η τροπολογία του κ. Φράγκου
στην Ευρωβουλή για το µέλι -είναι πλέον επίσηµη έκθεση του Ευ-
ρωκοινοβουλίου - για τον περιορισµό της απάτης και της νοθείας
σε εισαγωγές. 

Επίσης, µε εµάς είναι υποχρεωµένη πλέον η Ελλάδα, αφού δεν
το έκανε η ίδια, να κάνει ιχνηλάτηση, να ιχνηλατεί την εισαγωγή
που έρχεται από την Κίνα. Ξέρετε ότι το µελοµακάρονο που
τρώτε δεν έχει µέλι επάνω; Ξέρετε τι έχει; Μέλι από ρύζι. Ρυζό-
µελο λέγεται, επικίνδυνο για την υγεία σας. Πληρώνετε όµως το
µέλι εσείς κανονικά και παίρνετε µέλι από ρύζι από την Κίνα. Σας
τα λέω µε στοιχεία. Εµείς κάναµε αγώνα για όλα αυτά. Βγαίνει
µέλι από το ρύζι.

Και ακούστε την πεµπτουσία της ανοησίας της πολιτικής. Πριν
ενάµιση µήνα σας έλεγα ότι καταστράφηκε το Πήλιο, τα Άγραφα,
ο Έβρος, η Ρόδος, να πάει ο ΕΟΤ να κάνει µια προώθηση των
περιοχών για να έχουν οι άνθρωποι τα Χριστούγεννα ή την Πρω-
τοχρονιά κόσµο. Χθες ανακοίνωσαν ότι ξεκινάει αύριο ο ΕΟΤ
αύριο, λέει, να κάνει προώθηση, να κάνει διαφήµιση. Μα έχουν
κλείσει όσοι κλείσανε να πάνε εκεί. Έχουν κλείσει όσοι ήταν να
πάνε διακοπές. Στις δεκαπέντε µέρες έχουµε Χριστούγεννα,
τώρα θα κάνετε τη διαφήµιση εσείς; Δηλαδή πόσο µυαλό κου-
βαλάς; Πόσο αρπακόλλα νοµοθετείς; Και το λέω µε απλά λόγια.
Αν δεν έχει συµβούλους ο Πρωθυπουργός, είµαστε στη διάθεσή
του σύσσωµη η Ελληνική Λύση να τον συµβουλεύσουµε, εν πάση
περιπτώσει, να βελτιωθεί, γιατί παραµένει µετεξεταστέος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν έχει ανθρώπους δίπλα του, απ’ ό,τι καταλαβαίνω. Δεν δι-

καιολογείται. Το πιο απλό σας λέω: Διαφήµιση θα κάνετε δέκα
µέρες πριν τα Χριστούγεννα για να πάνε τα Χριστούγεννα οι Έλ-
ληνες στο Πήλιο; Είµαστε σοβαροί τώρα; 

Πάµε και στην ακρίβεια. Πού οφείλεται το νέο κύµα; 
Εγώ άκουσα τους Προέδρους όλων των κοµµάτων. Θλίβοµαι

βέβαια, κύριε Τασούλα, γιατί εγώ ήµουν και το ’07 εδώ -κι εσείς-
και το ’08 και το ’09 και το ’10 και το ’11 και το ’12. Ήµουν εδώ,
όπως και πολλοί άλλοι συνάδελφοι εδώ µέσα. Έβλεπα όλους
τους Προέδρους των κοµµάτων εδώ. Πώς τα κατάφερε ο Πρω-
θυπουργός να µην έρχονται πλέον οι Πρόεδροι των κοµµάτων
όταν µιλάει ο κ. Κουτσούµπας, εγώ, οποιοσδήποτε και να έρχεται
µόνο ως τουρίστας και να λέει τα δικά του και να φεύγει; Εγώ
απορώ. Αυτό λέγεται απαξία προς το πολιτικό σύστηµα, όχι σε
εµάς προσωπικά, αλλά προς την ίδια την ουσία της πολιτικής. 

Θυµάµαι τον Ανδρέα Παπανδρέου και των Κωνσταντίνο Καρα-
µανλή και τον πρώτο και τον δεύτερο να είναι δωδεκάωρα εδώ
και ο Πρωθυπουργός µού έρχεται εδώ να µιλήσει και να φύγει.
Δεν είναι σωστά πράγµατα αυτά και το λέω µε συµπάθεια. Να το
του µεταφέρετε. Δεν είναι σωστή συµπεριφορά και το λέω ευγε-
νικά.

Ας ψάξουµε λίγο το αίτιο, λοιπόν, για το κύµα ακρίβειας. Ξέ-
ρετε πού οφείλεται η ακρίβεια; Το έχετε ψάξει ποτέ; Να σας πω
εγώ. Από τα κρατικά πακέτα στήριξης µόνο σε ολιγάρχες και όχι
σε µικροµεσαίους και όχι σε µικρούς παραγωγούς. Ο όγκος εµ-
πορευµάτων που παράγεται πλέον δεν είναι ίσος µε τη ζήτηση,
είναι πολύ µικρότερος. Όταν, κύριε Βεσυρόπουλε, παράγουµε
λιγότερα απ’ όσα καταναλώνουµε, τι γίνεται η τιµή; Τι γίνεται
όταν έχω ζήτηση, αλλά δεν έχω το προϊόν; Ξέρετε. Απλή οικονο-
µία είναι, Άνταµ Σµιθ, πριν αιώνες.

Δεύτερον, από την υψηλή φορολογία σε είδη καταναλώσεως,
τρόφιµα και καύσιµα. Από τη στρατηγική του «πράσινου» deal.
Τι κάνατε µε τις ανεµογεννήτριες; Πληρώνει ο Έλληνας τις ανε-
µογεννήτριες, φορτώνει στις πλάτες του Έλληνα τα χρήµατα
αυτά το κράτος µαζί µε τον ολιγάρχη, το κόστος ταφής και δια-
χείρισης απορριµµάτων κ.λπ., µε συνέπεια να «αιµορραγεί» ο πο-
λίτης από την προνοµιακή θέση µιας σειράς µονοπωλίων στην
αγορά, όπως των πετρελαίων. Εκεί είναι το µεγάλο πρόβληµα.

Τι θα κάνουµε εµείς; Δεν ανακαλύψαµε την Αµερική, ούτε τον
τροχό. Αντιγράφουµε πετυχηµένες συνταγές. Το φορολογικό αν-
τιγράφει αυτό που κάνουν οι Αµερικάνοι. Σε αυτή την περίπτωση
θα αντιγράψουµε ό,τι κάνουν οι Κύπριοι. Τι κάνουν οι Κύπριοι;
Κλιµακωτή επιδότηση κόστους ηλεκτρικού ρεύµατος. Μείωση
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του ειδικού φόρου κατανάλωσης καυσίµων κίνησης κατά 8,33
σεντς. Αποτέλεσµα; Ακούστε εσείς που µε βλέπετε στην τηλεό-
ραση. Από την Ελλάδα αγοράζει η Κύπρος βενζίνη, από εµάς
παίρνει καύσιµα. Η Κύπρος που αγοράζει από εµάς, την πουλάει
0,359 το λίτρο τώρα που µιλάµε, γιατί αφαίρεσε τον φόρο -τέλος
ο φόρος- κι εµείς 1,5 ευρώ. Από εµάς αγοράζει, από τον Λάτση
και τον Βαρδινογιάννη. Και οι δύο µαζί. Πετρέλαιο κίνησης, από
0,40 το λίτρο στα 0,33. Μείωση του φόρου κατανάλωσης στο πε-
τρέλαιο θέρµανσης, στις τιµές. 

Τι άλλο έκαναν; Σχέδιο για τα σπίτια για φωτοβολταϊκά. Όλα
τα σπίτια θα έχουν φωτοβολταϊκά στην Κύπρο τζάµπα. Δεν το
επιτρέπετε εσείς, όµως. Ξέρετε γιατί; Για να κονοµάνε οι πάρο-
χοι-κολλητοί σας, γιατί αν βάλω φωτοβολταϊκό και έχω εγώ
ρεύµα δικό µου, δεν θα χρειάζοµαι το ρεύµα του παρόχου, δεν
θα πληρώνω «προστασία» -να µην το πω αλλιώς- στον πάροχο.
Δεν θέλετε κάτι τέτοιο, το απαγορεύετε, ενώ στην Κύπρο το επι-
τρέπουν και σε επιχειρήσεις.

Εφαρµογή µηδενικού συντελεστή ΦΠΑ σε βασικά είδη, η
αδελφή Κύπρος. Αυτό θα κάνουµε, ό,τι κάνουν αυτοί. 

Εσείς; Η λογική της ακινησίας. Ακίνητοι. Τι έλεγε ένας µεγά-
λος, κορυφαίος Υπουργός; Έχουν και κάποιοι άλλοι Υπουργοί
τελευταία αυτή τη διάθεση. Τον βλέπω εκεί δεξιά. «Δεν κάνω τί-
ποτα για να µην «σπάσω αυγά», γιατί µπορεί να λερωθώ», µου
είπε. Έτσι κάνετε, γιατί για να «σπάσεις αυγά», σηµαίνει ότι θα
έρθεις σε σύγκρουση µε τα καρτέλ και δεν έχετε ούτε τη διάθεση
ούτε το θάρρος ούτε την τόλµη να τα βάλετε µε τα καρτέλ, τους
ολιγάρχες και τον καπιταλισµό, τον αισχρό καπιταλισµό. Αυτή
είναι η αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ενέργεια: Ακούστε λίγο. Έχω µπροστά µου τη δήλωση του κο-

ρυφαίου καθηγητού στην Ελλάδα -µπορεί να µην τον ξέρετε κιό-
λας-, του κ. Φιλιππίδη, καθηγητής γεωλογίας στο ΑΠΘ. Συνεργα-
τικά µε άλλους πέντε καθηγητές το Πανεπιστήµιο Γεωλογίας
Θεσσαλονίκης έκανε µια µελέτη επί πέντε χρόνια.

Διαβάζω: «Σύµφωνα µε το ρεπορτάζ της ΕΡΤ, η αξία των ορυ-
κτών κοιτασµάτων στην Ελλάδα είναι 2,4 τρισεκατοµµύρια
ευρώ». Η κρατική ΕΡΤ και το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσα-
λονίκης. Ήλθε και ο κ. Μυτιληναίος, τον οποίον ευεργετείτε κα-
θηµερινά εσείς -και καλά κάνετε, δικαίωµά σας- να πει ότι µόνο
η Λακωνία έχει δισεκατοµµύρια ευρώ σε ένα ορυκτό, το γάλλιο.
Πλήρης επιβεβαίωση της Ελληνικής Λύσης. Δεν µιλάω για πετρέ-
λαιο και φυσικό αέριο. 

Εσείς, όµως, τι κάνετε; Καταργείτε τους λιγνίτες και τους δί-
νετε πού; Εδώ. Είµαστε η µοναδική χώρα που παίρνουµε το πα-
ραδοσιακό µας προϊόν, τον λιγνίτη, το στέλνουµε µε φορτηγά
κάθε µέρα στα Σκόπια, το κάνουν αυτοί ρεύµα και µας το που-
λάνε σε τριπλάσια τιµή πίσω. Γιατί να πληρώνει ο Έλληνας τρεις
φορές επάνω το ρεύµα και να το στέλνουµε στον Σκοπιανό για
να βγάζει λεφτά αυτός από εµένα; Εξηγήστε µου τον λόγο. Για
τη λαγνεία της πράσινης ενέργειας του Πρωθυπουργού; Αν θέλει
πράσινη ενέργεια ο Πρωθυπουργός, να βάλει µια ανεµογεννή-
τρια στον Λυκαβηττό, να έχει ο ίδιος ρεύµα όσο θέλει. Δεν θα το
πληρώσει ο ελληνικός λαός το ρεύµα αυτό, όµως, γιατί ο ελλη-
νικός λαός το πληρώνει.

Επιβάλατε κυρώσεις στη Ρωσία, αλλά οι ολιγάρχες έφερναν
φυσικό αέριο και πετρέλαιο. Επιµένετε στις ανεµογεννήτριες,
έτσι; Μπράβο. Τα µάθατε τα χαµπέρια; Η «SIEMENS ENERGY»
χρειάζεται 16 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυτή που κάνει τις ανεµο-
γεννήτριες, γιατί έχει πρόβληµα µε τις ανεµογεννήτριες και τις
πωλήσεις τους. Κρατική επιδότηση. Θα την πάρει την κρατική,
θα τη δώσει το γερµανικό κράτος, αλλά όχι σαν κι εµάς. Θα πάρει
µετοχές το κράτος, όπως έκανε µε τη «LUFTHANSA» η Γερµανία,
κύριε Τασούλα, ενώ εµείς στον Βασιλάκη το φίλο µας «παρ ’τα
τζάµπα και τελειώσαµε». Δεν πάει έτσι, δεν πάει πουθενά έτσι.
Καλοί οι φίλοι σας, πολύ καλοί και φίλοι οι φίλοι σας, φιλτάτη η
αλήθεια, όµως. Για εµάς φίλος είναι ο φίλος του ελληνικού λαού,
είναι ο φίλος του Έλληνα. Οι άλλοι είναι εχθροί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ενάµισι δισεκατοµµύριο ευρώ δώσατε για µια καµινάδα στην

Πτολεµαΐδα. Κι εσείς είσαστε στο κόλπο. Μη χαµογελάτε, κύριε
Παππά. Αυτή η καµινάδα ενάµισι δισ. κόστισε στον ελληνικό λαό,

πεταµένα λεφτά. Ξέρετε γιατί; Τη στήσανε και το κλείσανε το µα-
γαζί. Το ενάµισι θα το πληρώσουν η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Εσείς θα πληρώσετε τα λεφτά αυτά; Ενάµισι δισ. είναι.
Ξέρω τι λέω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν την κλείσαµε, όµως.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δεν την κλείσατε, την έκλεισαν αυτοί. Έτσι πάει η δου-
λειά, όπως το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, το κάνατε εσείς, το
εφαρµόζουν αυτοί. Έτσι πάει. Στο τρίτο µνηµόνιο είναι γραµµένο
αυτό που σας λέω. Ήταν µια από τις προϋποθέσεις µας. Τι να
κάνουµε τώρα; Το Χρηµατιστήριο Ενέργειας που πληρώνει ο ελ-
ληνικός λαός ακριβά το εφαρµόζουν αυτοί, το κάνατε εσείς. Τις
Πρέσπες και την προδοσία της Μακεδονίας την υπογράψατε
εσείς, την εφαρµόζουν αυτοί. Μα, είστε τόσο µα τόσο ίδιοι και
προβλέψιµοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς θα αντιγράψουµε το µοντέλο της Νορβηγίας. Η Νορβη-

γία κάνει εξόρυξη φυσικού αερίου. Συνέδεσε τα χρήµατα από το
κέρδος, το 50%, όχι όλο, µε τα ασφαλιστικά ταµεία. Η σύνταξη
στη Νορβηγία είναι τρεις µε τέσσερις χιλιάδες ευρώ λόγω της
εξορύξεως και της συνδέσεως. Πήραµε όλη τη µελέτη, θα την
εφαρµόσουµε -µε τον κ. Βιλιάρδο κάναµε τη προµελέτη- στον
Έλληνα για να παίρνει σύνταξη τρεις και τέσσερις χιλιάδες ευρώ,
γιατί το δικαιούται ο Έλληνας. Υπάρχει το φυσικό αέριο, υπάρχει
το πετρέλαιο. Αν θέλετε φακέλους, σας έχω εδώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να πω και κάτι άλλο. Δεν είναι εδώ ο Υπουργός Εσωτερικών.

Να πω κάτι άλλο στον κ. Βορίδη, ο οποίος είναι λαλίστατος και
έπιασε την κουβέντα εκεί. Πώς γίνεται, κύριε Βορίδη, εσύ είσαι
αγαπηµένος τώρα, είναι η µέρα σου η σηµερινή και η αυριανή,
είναι η επετειακή σου µέρα, είναι οβιδιακή µετάλλαξη, θα ανά-
ψουµε και κεράκια πώς ο Μάκης Βορίδης από άνθρωπος εναν-
τίον της λαθροµεταναστεύσεως θα ψηφίσει υπέρ των
λαθροµεταναστών. Κεράκι, πάνω ο Μάκης Βορίδης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πώς γίνεται, κύριε Βορίδη, να τα δίνετε όλα στους Αµερικα-

νούς, όλα στους Γερµανούς …
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Έκτακτη συνθήκη!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Σιµόπουλε, κοιµόσουν. Καλά ήταν! Ζωντάνεψες!
Λέω, λοιπόν. Πώς γίνεται να τα δίνετε όλα στους Αµερικανούς,

όλα στους Γερµανούς, να δίνετε τα πάντα στον Ράµα, στον Ερν-
τογάν, στα Σκόπια, παντού και να χάσαµε -θυµάστε τι λέγαµε;-
τη Βόρειο Ήπειρό µας, Μάκη Βορίδη, να χάσαµε το όνοµα Μα-
κεδονία, να χάσαµε τη µισή Κύπρο και δεν κάνουµε τίποτε γι’
αυτήν; Πώς γίνεται να πετυχαίνει η εξωτερική πολιτική σας και
να χάνετε παντού; Δεν κερδάµε. Χάνουµε. Αυτό είναι το πρό-
βληµα. Ποιος φταίει που χάνει η Ελλάδα και κινδυνεύει να χάσει
και το Αιγαίο µε την συνεκµετάλλευση; Έχει ονοµατεπώνυµο:
Νέα Δηµοκρατία, Κυριάκος Μητσοτάκης. Αυτοί είστε, δήθεν πα-
τριώτες, θα έλεγα µε αµβλείες γωνίες πατριώτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα πω κάτι για την εθνική άµυνα. Επειδή κάποιοι είπαν για φά-

κελο, το χαρίζω αυτό στην ελληνική Κυβέρνηση. Ευτυχώς ο κ.
Δένδιας στο «παρά ένα» αποφάσισε να ανασυνταχθεί. Μίλησε
για οπλικά συστήµατα low cost. Εµείς του καταθέτουµε όλη τη
µελέτη της Ελληνικής Λύσης για τα low cost οπλικά συστήµατα.
Ξέρω ότι ο πρώτος που θα το πάρει θα είναι ο κ. Χατζηδάκης.
Καλά θα κάνετε. Το καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Ελλάδα χρειάζεται εξοπλισµό για πόλεµο ψηφιδωτού,
Ναύαρχε. Τώρα πού τα λέω αυτά; Είναι γραµµένα εκεί µέσα.

Ο πόλεµος ψηφιδωτού δεν θέλει βαριά πλοία, βαριά αερο-
σκάφη. Θέλει µικρά, ευέλικτα drones, νέας τεχνολογίας low cost
όπλα. Τα καταθέσαµε µε δική µας πρόταση. Πραγµατικά θέλω
να τα δείτε γιατί κάνετε ένα τραγικό λάθος. Και ποιο είναι αυτό;
Στη Μικρά Ασία ξέρετε γιατί χάσαµε τον πόλεµο, κύριε Χατζη-
δάκη και κύριε Τασούλα; Όχι γιατί είχε προδοσία -βενιζελικοί, αν-
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τιβενιζελικοί. Αυτό τι είναι; Μια ιστορική πτυχή. Χάσαµε διότι δεν
είχαµε πολεµοφόδια, διότι τα πολεµοφόδια οι Άγγλοι, οι Γάλλοι,
οι Ιταλοί φίλοι µας τα έστελναν στον Κεµάλ και όχι στους Έλλη-
νες. Και δεν είχαµε γραµµή παραγωγής. Εσείς, λοιπόν, δίνετε δι-
σεκατοµµύρια σε φρεγάτες, σε Ραφάλ. Καλά κάνετε. Κι εµείς
µαζί. Αλλά κλείνετε το εργοστάσιο της ΕΑΒ. Τα κλείνετε αυτά.
Πρέπει να κινηθεί η αµυντική βιοµηχανία. Θα µπορούσα να µιλάω
ώρες ατελείωτες. 

Θα δώσω ένα απλό παράδειγµα -όχι πολεµικά- για την Τουρ-
κία. Όλοι λέτε ότι θα καταρρεύσει η Τουρκία. Δεν θα καταρρεύ-
σει ποτέ η Τουρκία. Ποτέ. Η Τουρκία είναι πρώτη χώρα σε
εξαγωγές ηλεκτρικών συσκευών της «MIELE», της «BOSCH».
Ήδη η Τουρκία θα αγοράσει από τη Γαλλία 232 AIRBUS. Έχει
φύγει σε άλλο επίπεδο. Άρα, λοιπόν, πρέπει να κάνουµε low cost
οπλικά συστήµατα για να είµαστε έτοιµοι, γιατί εξοπλίζεται. 

Κλείνοντας θα ήθελα να πω το εξής. Τι πρέπει να κάνουµε για
την οπαδική βία. Πρέπει κάτι να κάνουµε. Όλα για µας είναι θέµα
παιδείας. Επένδυση στην πρόληψη. Τίποτε άλλο. Σεκιούριτι και
όχι αστυνοµία. Το έχω πει από την πρώτη στιγµή: ονοµαστικά ει-
σιτήρια, χρήση κάµερας, διακοπή παιχνιδιών αν παρατηρηθούν
επεισόδια. Παιδεία. Μόνο παιδεία. Και θα πω και κάτι που πρέπει
να το πω. Πρέπει σε οποιοδήποτε αντεθνικό σύνθηµα να τιµω-
ρείται η οµάδα. Δεν µπορώ να ακούω «Βούλγαροι - Βούλγαροι»
σε ελληνικά γήπεδα. Απέχθεια µου προκαλεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Παιδεία για καλλιέργεια αγάπης προς τον πλησίον, αλληλεγ-

γύης. Να σταθούµε ο ένας δίπλα στον άλλον.  Αυτοθυσία, αλ-
τρουισµό. Να µιλήσουµε στο παιδί για το τι σηµαίνει -αυτό που
λέµε καµµιά φορά και το προσπερνάµε- παιδεία ελληνική µε
βάση τον χριστιανισµό, µε βάση την αγάπη, το σχολείο, το κρά-
τος, η οικογένεια. Όλοι έχουµε ευθύνη και περισσότερο τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης τα οποία προάγουν τη βία σε πολλές εκ-
φάνσεις τους. 

Και επειδή πρέπει να µιλήσουν και οι επόµενοι, θα σας δείξω
τι αφήσατε πίσω σας. Έχετε διαστρέψει κάθε έννοια και κάθε λο-
γική. Διαστροφή εννοιών, ενοχοποίηση της λέξης «εθνικός». Ό,τι
είναι εθνικός είναι µεµπτό. Ό,τι είναι σε σχέση µε το έθνος. Η
υποστήριξη των ατοµικών δικαιωµάτων και των εθνικών δικαίων
κατηγορείται ως µαξιµαλισµός. Υπάρχει το political correct. Αυτή
είναι η αντίληψη και της ψευτο-αριστεράς και των ακραίων νεο-
φιλελεύθερων της Νέας Δηµοκρατίας. Ο δήθεν απολιτικισµός
σερβίρεται ως πεµπτουσία και λύση των προβληµάτων. Η επι-
βολή της εθνικής ορθότητας είναι η επιβολή της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Εξ ου και ο νόµος αύριο για τη νοµιµοποίηση των λαθρο-
µεταναστών.

Καλλιεργείτε µύθους. Πράσινη ενέργεια και πράσινα παραµύ-
θια. Αυτά είναι µύθοι. Δεν λύνεται το ενεργειακό µε καµµιά πρά-
σινη ενέργεια. Μ’ αυτή κερδίζει µόνο ο ολιγάρχης και κανείς
άλλος. Σύµφωνα, λοιπόν, µε τον παραλογισµό σας ο πατριωτι-
σµός σηµαίνει να παίρνεις δύσκολες αποφάσεις και κόντρα στο
σύστηµα. 

Άκουσα Υπουργό εδώ να λέει ότι πατριωτισµός είναι να παίρ-
νεις κόντρα και δύσκολες αποφάσεις. Δηλαδή, ακόµα και να πα-
ραχωρήσεις εθνική κυριαρχία; Αυτό σηµαίνει πατριωτισµός; Τι
αλλαγή πλεύσης είναι αυτή; Για πείτε µου εσείς. Άκουσα
Υπουργό να λέει ότι πατριωτισµός είναι να παίρνεις δύσκολες
αποφάσεις. Δηλαδή, η παραχώρηση του Αιγαίου είναι πατριωτι-
σµός; Η εκχώρηση του ονόµατος Μακεδονία είναι πατριωτισµός;
Να καταλάβω κι εγώ. Στο σχολείο άλλα µας µάθανε. Αλλά µά-
θαµε στο σχολείο. Και µάλιστα υπάρχει και απαξία. Οτιδήποτε
άλλο είναι λαϊκισµός, είναι µαξιµαλισµός. Όχι. Είναι υγιής πα-
τριωτισµός η αγάπη προς το έθνος, η αγάπη προς τον άλλον. Τε-
λεία και παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το µεγαλύτερο πρόβληµα, φίλες και φίλοι, είναι ότι αυτή η Κυ-

βέρνηση θα αφήσει πίσω της συντρίµµια. Αυτή είναι η αλήθεια.
Δεν υπάρχει παραγωγικός ιστός, δεν υπάρχει µεσαία τάξη και
έχετε κάνει µεγάλη ζηµιά σε βάθος για τις επόµενες γενιές.
Ακόµη και αν αλλάξει η πολιτική, ο λογαριασµός θα είναι για χρό-
νια µαζί µας: φτωχοποίηση, ανισότητες, νέοι ολιγάρχες, κερδο-
σκόποι και έλεγχος των αγορών, κατάρρευση του Εθνικού

Συστήµατος Υγείας, υποβάθµιση της παιδείας, περιφερειακή
ερήµωση. Πέντε εκατοµµύρια κάτοικοι σε µία πρωτεύουσα. Σε
καµµία άλλη χώρα του κόσµου δεν υπάρχει. Πουθενά. Διάλυση
βασικών υποδοµών, ξεπούληµα σε ιδιώτες. Αποκλεισµός νέων
από την αγορά κατοικίας, Golden Visa, διάλυσης αγροτικού
τοµέα, βιοµηχανική απραξία, υπερχρέωση νοικοκυριών, δηµο-
γραφική συρρίκνωση, brain drain και πολλά άλλα. Ισοπεδώσατε
τα πάντα ισοπεδώσατε την Ελλάδα. Δεν αφήσατε τίποτε όρθιο.
Ντροπή πραγµατικά. Αισθάνοµαι ντροπή. Θάψατε τις επόµενες
γενεές. Θάψατε την πατρίδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς απευθυνόµαστε στο 61% των Ελλήνων που δεν ψηφί-

ζουν. Το µεγαλύτερο πρόβληµα του πολιτικού συστήµατος, κύ-
ριοι συνάδελφοι, είναι ότι το 61% των Ελλήνων δεν ψηφίζει. Είναι
61% µαζί µε τους νεκρούς της Νέας Δηµοκρατίας -είναι 500.000-
600.000 νεκροί. Οι απολίτικοι ή απολιτίκ, αυτοί που δεν πάνε να
ψηφίσουν, πρέπει να καταλάβουν ότι είναι υπέρ της πολιτικής
που τους επιβάλλεται. Όταν δεν πήγαν να ψηφίσουν το 2023 ψή-
φισαν Κυριάκο Μητσοτάκη. Αυτοί που δεν πήγαν να ψηφίσουν,
ας το καταλάβουν. Ψήφισαν Νέα Δηµοκρατία γιατί µε την ανοχή
τους στήριξαν την Κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όποιος δεν ψηφίζει, λοιπόν, ψηφίζει ουσιαστικά Κυριάκο Μη-

τσοτάκη. Ο απολιτικισµός είναι η έλλειψη εµπλοκής ή η συµµε-
τοχή στο δηµοκρατικό µας δικαίωµα. Η αποστροφή προς την
πολιτική δεν είναι η λύση. Ο αγώνας για να επιστρέψουν στην
πολιτική οι νέοι και οι µεγαλύτεροι είναι ο αγώνας της Ελληνικής
Λύσης. Η αποχή δεν είναι η λύση. Δεν απαντά στα κοινωνικά, πο-
λιτικά, πολιτιστικά, πολιτισµικά προβλήµατα ενός λαού. Δεν
απαντά στα οικονοµικά προβλήµατα του λαού. Ουσιαστικά οι
απολίτικοι εγκρίνουν την αντιλαϊκή, αντικοινωνική, αντεθνική πο-
λιτική της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τους καλούµε όλους αυτούς να έρθουν κοντά µας, να ακού-

σουν εµάς, να ακούσουν τους υπόλοιπους, να συγκρίνουν. Μην
παραιτηθείτε από την τελευταία βολή που έχετε. Και η τελευταία
βολή είναι το βόλι στις εκλογές. Μην παραιτείστε. Ψηφίζετε Μη-
τσοτάκη αλλιώς. Το ξεκαθαρίζουµε. Απολιτικισµός. Δεν είναι η
λύση στην αδικία η ουδετερότητα. Λέει «είµαι ουδέτερος». Δεν
υπάρχει ουδέτερος εδώ. Είναι µια µάχη λεόντων, µια µάχη λιον-
ταριών που πρέπει να σταθείς είτε από δω, είτε από εδώ. Αν στα-
θείς από δω θα σε φάει το κακό λιοντάρι των καρτέλ, των
ολιγαρχών και όλων αυτών των αντεθνικών επιλογών. Αν σταθείς
από δω θα είσαι δίπλα για έναν αγώνα για µια καλύτερη Ελλάδα. 

Εµείς το λέµε ακόµη µια φορά. Συµµετοχή είναι η απάντηση
του ελληνικού λαού στα πλατιά λαϊκά στρώµατα και στον αγώνα
για µια καλύτερη Ελλάδα. Ένας καλύτερος κόσµος είναι εφικτός.
Μια Ελλάδα καλύτερη. Ελάτε, λοιπόν, µαζί µας. Ελάτε µε τη
φωνή της λογικής. Ελάτε µε την Ελληνική Λύση. 

Εµείς κύριε Βορίδη, δεν κάνουµε κωλοτούµπες. Εµείς, κύριε
Βορίδη, δεν είµαστε χαµαιλέοντες. Εµείς, κύριε Βορίδη, δεν αλ-
λάζουµε χρώµατα και κόµµατα. Εµείς αλλάζουµε µόνο µία
γραµµή. Και ποια είναι αυτή; Έφυγε ο Βορίδης; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Έφυγε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Άκουσε πολλά. Δεν πειράζει. Κλείνω, κύριε Κουτσούµπα. 

Θα πω λοιπόν, στον κ. Βορίδη: «τα στερνά τιµούν τα πρώτα».
Αυτό να το θυµάστε όλοι σας στη Νέα Δηµοκρατία. Γιατί τα κά-
νατε χάλια και αµαυρώσατε την παράταξη της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του Κωνσταντίνου Καραµανλή του Α’ και του Κωνσταντίνου
Καραµανλή του Β’. Είστε σηµιτικοί της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, κ. Κουτσούµπας.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
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Κυρίες και κύριοι, από όλες τις τοποθετήσεις, που έχουν γίνει σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα αυτές τις µέρες της συζήτησης του κρα-
τικού προϋπολογισµού θεωρούµε ότι αναδεικνύονται πολύ κα-
θαρά οι δύο πολιτικές γραµµές που υπάρχουν και συγκρούονται
για όλα τα µεγάλα ζητήµατα. 

Φυσικά ο προϋπολογισµός, που καταθέσατε εκφράζει γνήσια
τη µία γραµµή, αυτή των συµφερόντων του µεγάλου κεφαλαίου
σε βάρος των σύγχρονων αναγκών του λαού µας. Είναι άδικος,
ταξικός, αντιλαϊκός. Γι’ αυτό και καταψηφίζουµε. Δύο γραµµές,
λοιπόν, συγκρούονται για όλα τα µεγάλα ζητήµατα πολλά από
τα οποία αναδείχθηκαν και στη συζήτηση. Και το ίδιο συµβαίνει
και για το µεγαλύτερο ίσως πρόβληµα που απασχολεί τους ερ-
γαζόµενους, όλο τον λαό της πατρίδας µας και αφορά άµεσα
στα µεγέθη του προϋπολογισµού: αυτό της ακρίβειας. 

Αυτή η σύγκρουση αφορά και την αναζήτηση των αιτιών και
την αναζήτηση των λύσεων που ουσιαστικά καταλήγει σε ένα
πολύ απλό ερώτηµα στο οποίο όλοι αναγκαστικά τοποθετούµα-
στε: Ποιος θα πληρώσει;

Η πρώτη γραµµή, η γραµµή όλων σας, αποσυνδέει το πρό-
βληµα από τις αιτίες του και το αποδίδει σε µια παρέκκλιση από
την καπιταλιστική κανονικότητα. Απλώς έχετε κάποιες παραλλα-
γές µεταξύ σας ως προς το ποια ακριβώς είναι αυτή η παρέκ-
κλιση. Εδώ εµφανίζεστε να διαφωνείτε, γιατί στην κανονικότητα
συµφωνείτε απόλυτα. Η µεν Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
ονοµάζει παρέκκλιση από την κανονικότητα γεγονότα, όπως για
παράδειγµα τον ιµπεριαλιστικό πόλεµο που µαίνεται στην Ου-
κρανία εδώ και πάνω από ενάµιση χρόνο, τις κυρώσεις και τον
ενεργειακό πόλεµο Δύσης - Ρωσίας, τα προβλήµατα στην εφο-
διαστική αλυσίδα που εµφανίστηκαν µετά τα lock down, τον εµ-
πορικό πόλεµο ΗΠΑ - Κίνας και πάει λέγοντας. Όλα αυτά φυσικά
τα βαφτίζετε «εισαγόµενα» και παριστάνετε ότι δεν ξέρετε τίποτα
για το έγκληµα. Δεν υπάρχει µεγαλύτερο ψέµα, γιατί τίποτα από
τα παραπάνω δεν είναι εκτός της κανονικότητας του καπιταλιστι-
κού συστήµατος, το οποίο, κύριοι της Κυβέρνησης, το υπερασπί-
ζεστε -φανατικά µάλιστα-, όπως φάνηκε και από όλες τις
τοποθετήσεις σας ξανά αυτές τις µέρες.

Αντίθετα, όλα τα παραπάνω γεγονότα που εσείς βαφτίζετε πα-
ρεκκλίσεις βρίσκονται µέσα στο DNA αυτού του συστήµατος που
υπηρετείτε. Σχετίζονται µε οξυµένους ανταγωνισµούς, χωρίς
τους οποίους ο καπιταλισµός, βέβαια, δεν µπορεί να υπάρξει, µε
την αναρχία που βασιλεύει στην παραγωγή, στο εµπόριο, παν-
τού, δηλαδή αυτό που εσείς ονοµάζετε «ελεύθερη αγορά» και
«οικονοµία». Πάνω από όλα σχετίζονται µε τη βασική αντίθεση
αυτού του συστήµατος που από τη µια κάνει την παραγωγή όλο
και περισσότερο κοινωνική υπόθεση, εµπλέκει όλο και περισσό-
τερους σε αυτή, προσδίδοντάς της και παγκόσµιες διαστάσεις
και από την άλλη διατηρεί την ατοµική ιδιοποίηση, δηλαδή τον
σφετερισµό και εκµετάλλευση των αποτελεσµάτων της.

Αντίστοιχα, στο DNA του καπιταλισµού βρίσκονται και οι κρί-
σεις που ήρθαν και στη χώρα µας πολλές φορές στο παρελθόν
και σίγουρα θα ξανάρθουν, όπως δείχνουν ήδη τα σηµάδια και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στις Ηνωµένες Πολιτείες Aµερικής.
Είµαστε βέβαιοι πως όταν συµβεί αυτό, εσείς πάλι θα µιλάτε για
εισαγόµενη κρίση, µε την ίδια ευκολία που τώρα µιλάτε για τις
αρνητικές επιπτώσεις της καπιταλιστικής ανάπτυξης.

Και επειδή βλέπω ότι περισσεύει η αισιοδοξία για την πορεία
της καπιταλιστικής οικονοµίας στις τοποθετήσεις όλων των
Υπουργών, θα ήθελα να ρωτήσω: ,Αλήθεια την κατάσταση στη
Γερµανία πώς τη σχολιάζετε; Κι όταν βέβαια µιλάµε για Γερµανία,
µιλάµε για την ατµοµηχανή της οικονοµίας της Ευρωζώνης, το
πρότυπό σας, κύριοι της Κυβέρνησης, ως προς την οικονοµική
πειθαρχία και αφοσίωση στους στόχους του κεφαλαίου. Αλλά µι-
λάµε και για το δικό σας πρότυπο, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, κύριοι του
ΠΑΣΟΚ, καθ’ ότι η συγκεκριµένη χώρα έχει σοσιαλδηµοκρατική
κυβέρνηση. Τώρα, όµως, όχι µόνο βρίσκεται σε ύφεση, αλλά πέ-
ρασε και κυβερνητική κρίση µε αφορµή την ψήφιση του προϋπο-
λογισµού της, µε ζητούµενο το πώς θα καλυφθεί το χρηµατο-
δοτικό κενό των 17 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Τελικά, κατέληξε σε
περικοπές που θα οδηγήσουν σε αύξηση των τιµών στα καύσιµα,
στη θέρµανση, στις µεταφορές.

Ταυτόχρονα, ως αποτέλεσµα της πολιτικής όλων των κυβερ-

νήσεων, η ακροδεξιά στη Γερµανία ενισχύεται διαρκώς, γεγονός
το οποίο επιδρά καθοριστικά βέβαια εκεί και η απουσία ισχυρού
εργατικού κινήµατος. Μάλιστα, η συµφωνία ανάµεσα στους κυ-
βερνητικούς εταίρους της γερµανικής κυβέρνησης προβλέπει ότι
το συνταγµατικά κατοχυρωµένο φρένο χρέους στον προϋπολο-
γισµό θα παραβιαστεί µόνο αν χειροτερέψει η κατάσταση στον
πόλεµο στην Ουκρανία για το νατοϊκό στρατόπεδο.

Και για να µην κοροϊδευόµαστε, αυτός είναι ο µόνος λόγος για
τον οποίο φαίνεται ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση θα αποφασίσει να
εξαιρούνται οι αµυντικές δαπάνες των κρατών από τον υπολογι-
σµό του ελλείµµατος. Και φυσικά η απόφαση αυτή καµµία σχέση
δεν έχει µε την αµυντική θωράκιση της χώρας µας, µε τα ελλη-
νοτουρκικά, όπως η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θέλει να
το παρουσιάζει για προφανείς λόγους. Γιατί όταν µιλάµε για
αµυντικές δαπάνες, στην πραγµατικότητα µιλάµε για επιθετικούς
στρατιωτικούς εξοπλισµούς, τους οποίους θα κληθεί να πληρώ-
σει πανάκριβα για µια ακόµη φορά ο ελληνικός λαός. 

Για να επανέλθουµε όµως στις αιτίες της ακρίβειας που µας
παρουσιάζετε σαν εισαγόµενες, για πείτε µας, εσείς δεν είστε
που συµµετέχετε και στον πόλεµο στην Ουκρανία, µε τις βάσεις
που δίνετε, µε τα όπλα που έχετε στείλει, µε το στρατιωτικό προ-
σωπικό που στέλνετε να εκπαιδεύει Ουκρανούς.; Εσείς δεν δί-
νετε πλήρη στήριξη επίσης, στο κράτος δολοφόνων του Ισραήλ,
που διαπράττει γενοκτονία αυτή τη στιγµή κατά του παλαιστινια-
κού λαού και ταυτόχρονα έχει κάνει άνω κάτω όλη τη Μέση Ανα-
τολή, µε ό,τι καινούργιες συνέπειες µπορεί και αυτό να έχει και
στην άνοδο των τιµών; Εσείς δεν έχετε υπερψηφίσει όλες τις κυ-
ρώσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Εσείς δεν είστε θιασώτες της
απεξάρτησης από το ρωσικό φυσικό αέριο και τις πολιτικής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πράσινη µετάβαση; Εσείς και οι
προηγούµενοι δεν θεσπίσατε και βάλατε σε λειτουργία το Χρη-
µατιστήριο Ενέργειας; Εσείς δεν έχετε βάλει τη χώρα στο χρη-
µατιστήριο ρύπων της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Και πάψτε να
κοροϊδεύετε τον λαό ότι τάχα τώρα µε τα πολύχρωµα τιµολόγια
της ενέργειας έχει την επιλογή στα χέρια του. Για εσάς το λέµε,
γιατί είναι και κατάντια για το φιλελεύθερο αφήγηµα σας, αυτά
τα περί ελευθερίας επιλογών. 

Τη µόνη ελευθερία που δίνετε τελικά στον εργαζόµενο, στην
οικογένειά του είναι να έχει ένα µπακαλοδεύτερο για να υπολο-
γίζει τι θα ψωνίσει για να φάει τη βδοµάδα, το µήνα, πόσο αντέ-
χει, αν θα στείλει το παιδί του σε κανένα ΙΕΚ, αν έχει για τα
φάρµακά του, τι χρωστάει στον κρεοπώλη. Ελευθερία του δίνετε
σε αναζήτηση καµµίας δουλειάς, αλλά και ελευθερία να γραφτεί
στα επιδόµατα της ανεργίας του ΟΑΕΔ. Και αυτά µε πολλές πάλι
προϋποθέσεις και αστερίσκους. Αυτά ονοµάζεται εσείς ελευθε-
ρία. Το έχουµε πει και θα το επαναλάβουµε: όσο παραµένουν
άθικτες οι πραγµατικές αιτίες, που δηµιουργούν την ακρίβεια στο
ρεύµα, δηλαδή η απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας, η µετα-
τροπή σε χρηµατιστηριακό εµπόρευµα και η δήθεν πράσινη µε-
τάβαση, το πρόβληµα δεν πρόκειται να αντιµετωπιστεί. Το µόνο
καινούργιο που θα φέρουν τα νέα πολύχρωµα τιµολόγια είναι η
«δυνατότητα» του καταναλωτή να επιλέγει τον τρόπο και το
χρώµα της νέας αφαίµαξης του από τους παρόχους και µετά να
του λένε και από πάνω ότι η επιλογή ήταν δική του. 

Πάµε παρακάτω στα της ακρίβειας. Εσείς αναγορεύατε εδώ
µέσα πριν τρία περίπου χρόνια για την κοσµογονία της επεκτα-
τικής δηµοσιονοµικής πολιτικής και του Ταµείου Ανάκαµψης και
λίγο-πολύ προσπαθούσατε να µας πείσετε όλους εδώ ότι ήταν
ιδέα του κ. Μητσοτάκη, ο οποίος κατάφερε µε το ταλέντο του να
πείσει τη Γερµανία, τη Γαλλία και όλη την υπόλοιπη Ευρωπαϊκή
Ένωση; Εδώ γελάνε, βέβαια, γι’ αυτό και τα µικρά παιδιά ακόµα.
Αλήθεια, εσείς µε τα καλύτερα βιογραφικά, οι άριστοι εδώ µέσα
δεν είχατε ακούσει εκεί στο Χάρβαρντ που σπουδάσατε ότι αυτή
η πολιτική οδηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια σε άνοδο του πληθω-
ρισµού, αφού αυξάνει τη µάζα του χρήµατος που κυκλοφορεί πιο
γρήγορα από ό,τι αυξάνεται η µάζα των εµπορευµάτων; Και αν
δεν το ξέρατε, δεν ακούγατε τουλάχιστον εµάς, που σας τα λέ-
γαµε, που προειδοποιούσαµε; Φτάνει, λοιπόν, αυτή η κοροϊδία
µε τα εισαγόµενα. Ήρθε η ώρα να αναλάβετε τις ευθύνες σας
για την πολιτική, που ασπάζεστε και υλοποιείτε. 

Και από την άλλη έχουµε φυσικά και τους µνηστήρες της
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αµαρτωλής σοσιαλδηµοκρατίας, τον ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ, αισίως
και τη Νέα Αριστερά, που ό,τι και να συζητάµε από το έγκληµα
των Τεµπών, από τις καταστροφές στις πληµµύρες, από τις πυρ-
καγιές µέχρι την ακρίβεια δίνουν πραγµατική µάχη για να πεί-
σουν ότι δήθεν στις άλλες χώρες, τα κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όλα είναι περίπου ειδυλλιακά και ότι τα
πάντα εδώ είναι µια ελληνική ιδιαιτερότητα και παρέκκλιση, ότι
όχι µόνο δεν ευθύνεται γι' αυτά και η πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που υλοποιεί, βεβαίως, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, αλλά αντίθετα η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι αυτή που προ-
σπαθεί τάχα να βάλει τη χώρα στον ίσιο δρόµο, αλλά η
Κυβέρνηση δεν την ακούει. Μα, καλά τέτοιος ξεπεσµός; Έλεος!

Μαζέψτε λίγο τα σάλια, που σας τρέχουν -να το πω έτσι απλά-
γι' αυτή τη σάπια Ευρωπαϊκή Ένωση των λόµπι, των µονοπωλίων,
των κορακιών, της τρόικας όπως, την γνώρισε ο λαός µας τα
προηγούµενα χρόνια, γιατί θα τα πατήσετε και θα γλιστρήσετε
και πιθανόν. 

Εσείς, της αµαρτωλής σοσιαλδηµοκρατίας, µας παρουσιάζετε
µόνο τους δείκτες, στους οποίους η Ελλάδα είναι χαµηλά ή στον
πάτο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και από την άλλη η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας µας παρουσιάζει µόνο τους δείκτες που
είναι πάνω από τον µέσο όρο. Αυτό συµβαίνει. 

Εν τω µεταξύ ότι και να λένε οι δείκτες οι εργαζόµενοι βασα-
νίζονται και στην Ελλάδα και στις υπόλοιπες χώρες της Ευρώ-
πης. Κάτι παραπάνω θα ξέρουν από εσάς, κύριοι του ΠΑΣΟΚ,
του ΣΥΡΙΖΑ, τα εκατοµµύρια των εργαζοµένων που πήραν µέρος
τα τελευταία χρόνια στις µεγαλύτερες απεργιακές συγκεντρώ-
σεις των τελευταίων δεκαετιών και στη Γερµανία και στη Γαλλία
και στην Αγγλία, σε όλη την Ευρώπη.

Προφανώς, εκεί τους οδήγησαν τα προβλήµατα, η δυσκολία
να βγάλουν τον µήνα, γιατί ο µισθός δεν φτάνει και η ακρίβεια
µεγαλώνει συνεχώς. Τα ίδια αντιµετωπίζουν και οι Έλληνες ερ-
γαζόµενοι. Το ζητούµενο, βέβαια, είναι αυτοί οι αγώνες να συνε-
χιστούν, να µην κοπάσουν, να κλιµακωθούν, να βαθύνει το
περιεχόµενό τους και όχι να γίνουν όχηµα για κυβερνητικές εναλ-
λαγές ίδιας περίπου κοπής. 

Φυσικά, δεν παραγνωρίζουµε ότι οι διαφορές ανάµεσα στις
χώρες υπάρχουν, όπως και διαφορετικές επιλογές ανάµεσα στις
κυβερνήσεις. Το είδαµε και τις προηγούµενες µέρες σ’ αυτό το
θέατρο του παραλόγου, την COP28, που µαζεύτηκαν στο Ντουµ-
πάι όλοι οι δήθεν ευαίσθητοι µε το κλίµα και τον πλανήτη, κυβερ-
νήσεις, λοµπίστες, ΜΚΟ, στελέχη πετρελαϊκών εταιρειών, άλλα
ευαγή ιδρύµατα και µαλώνανε για µέρες για το ποια µορφή ενέρ-
γειας θα βαφτίσουν πράσινη και ποια όχι, ανάλογα φυσικά µε το
τι συµφέρει τα µονοπώλια κάθε χώρας και για το πόσο γρήγορα
πρέπει να προχωρήσει η µετάβαση από τα ορυκτά στις ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας. Τελικά, συµφώνησαν σε ένα κείµενο
µούφα και έτσι ανακουφίστηκε και όλος ο πλανήτης. 

Βέβαια, ούτε όλες οι χώρες έχουν το ίδιο επίπεδο ανάπτυξης,
παραγωγικότητας ούτε τα ίδια µεγέθη στις αγορές τους. Και
αυτό, επίσης, είναι νόµος του καπιταλισµού. Εννοείται ότι σε πολ-
λούς από τους ελληνικούς δείκτες σε σχέση µε αυτούς, δηλαδή,
άλλων χωρών αντανακλώνται και οι βαριές συνέπειες από τα
δέκα χρόνια βάρβαρης µνηµονιακής πολιτικής, που υπηρετήσατε
εναλλάξ Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ. 

Αναφέροµαι, βέβαια, σε δείκτες που δεν θέλετε να θυµάστε,
όπως, για παράδειγµα, η πρωτιά στο ποσοστό του πληθυσµού
που δεν πραγµατοποιεί αναγκαίες ιατρικές εξετάσεις λόγω υψη-
λού κόστους και µεγάλης αναµονής. Την ίδια ώρα και ακριβώς
χάρη σε αυτήν την κατάσταση ο κύκλος εργασιών των ιδιωτικών
δοµών υγείας, κυρίως της πρωτοβάθµιας, φτάνει το µισό δισε-
κατοµµύριο ευρώ. 

Τα ίδια ισχύουν και για τα νοσοκοµεία που τα αντιµετωπίζετε
λες και είναι ξενοδοχεία µε όρους πληρότητας. Μάλιστα, λέτε
ότι δεν µπορούµε να έχουµε δύο νοσοκοµεία σε απόσταση
τριάντα χιλιοµέτρων και να µην είναι γεµάτα. Τόση αναισθησία
στον ανθρώπινο πόνο!

Την ίδια αγοραία λογική, όµως, βλέπουµε να λανσάρετε και
για τα σχολεία, Τάχα σας πήρε ο πόνος, κύριε Υπουργέ και οι
υπόλοιποι, για τις κακές επιδόσεις των µαθητών µας στον δια-
γωνισµό της PISA! Και φυσικά, είχατε έτοιµη τη λύση από πριν,

ακόµα πιο γρήγορα βήµατα στην κατεύθυνση διαµόρφωσης του
διαφοροποιηµένου σχολείου της αγοράς, πάντα µε τον µανδύα
βεβαίως του εκσυγχρονισµού του.

Να σας ενηµερώσουµε φυσικά ότι τα σχολεία µας και τα σχο-
λικά βιβλία κινούνται εδώ και χρόνια στη λογική των δεξιοτήτων.
Μη χύνετε, λοιπόν, κροκοδείλια δάκρυα για το µορφωτικό επί-
πεδο των µαθητών. Εσείς και η πολιτική σας είστε οι απόλυτα
υπεύθυνοι γι’ αυτή την κατάσταση. 

Για να σας βοηθήσω, λοιπόν, σας έχω φέρει εδώ µια εικόνα
που δηµιουργήθηκε µε τη βοήθεια της τεχνητής νοηµοσύνης και
δείχνει το διαδραστικό ταβάνι του 19ου Δηµοτικού Σχολείου του
Αιγάλεω που πριν λίγες µέρες, λίγες εβδοµάδες, έπεσε στα πάνω
έδρανα και παραλίγο να έπεφτε στα κεφάλια των µαθητών που
είχαν φύγει µόλις πριν δέκα, δεκαπέντε λεπτά. Κάθε µέρα θα
συµβεί και κάτι. Την Παρασκευή, για παράδειγµα, έπεσε ο φεγ-
γίτης µέσα σε αίθουσα διδασκαλίας του 7ου Νηπιαγωγείου της
Δάφνης. Συγχαρητήρια για τον εκσυγχρονισµό σας! 

Είναι ωραία φωτογραφία, κρατήστε τη για το αρχείο!
(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επι-

τροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος
Κουτσούµπας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
εικόνα, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε ένα άλλο επεισόδιο µεσαιωνικού εκσυγχρονισµού ακού-
σαµε και την Υφυπουργό Παιδείας να λέει ότι είναι καλό για τα
παιδιά γυµνασίου να περπατάνε δύο χιλιόµετρα µόνα τους σε
επικίνδυνες λεωφόρους, σε κρύο και βροχή -αυτό δεν το είπε,
αλλά είπε τα υπόλοιπα- µέχρι το σχολείο τους, που εν τω µεταξύ
θα έχει συγχωνευτεί, γιατί το προτείνει, λέει, και ο Παγκόσµιος
Οργανισµός Υγείας. Τι να πούµε; Από «Μαρίες Αντουανέτες»
πάτε πολύ καλά σ’ αυτήν την Κυβέρνηση! 

Άλλωστε, την ταξική σας τοποθέτηση τη βλέπουµε πολύ καλά
και στις διακηρύξεις σας για επαγγελµατική κατάρτιση. Μάλιστα,
θυµηθήκατε µέχρι και τον Ελευθέριο Βενιζέλο, ο οποίος προ-
ωθώντας ακριβώς τότε τον προσανατολισµό των παιδιών των
λαϊκών στρωµάτων να µάθουν κάποια τέχνη της εποχής, έλεγε
«η κλασική παιδεία είναι για λίγους εκλεκτούς, οι οποίοι θα απο-
τελέσουν την ηγεσίαν της αύριον». Όµως, τώρα έχει περάσει
ένας αιώνας από τότε, αλλά εσείς εκεί κολληµένοι! 

Και βέβαια, έχετε και τον µεγάλο στόχο για την ίδρυση ιδιωτι-
κών πανεπιστηµίων και έχετε τέτοια εµµονή -ναι, εσείς έχετε
πραγµατικά µεγάλες εµµονές, πολλές εµµονές- που εκστοµίζετε
τη µία αστοχία -ευγενικά το λέµε αυτό!- µετά την άλλη. 

Τα επιχειρήµατά σας, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι αµιγώς οι-
κονοµικά και όχι εκπαιδευτικά. Και αφήστε αυτά τα παραδείγ-
µατα µε τις άλλες χώρες που έχουν ιδιωτικά πανεπιστήµια. Εδώ
υπάρχει φοιτητικό κίνηµα, υπάρχουν τίµιοι πανεπιστηµιακοί,
υπάρχει ο ελληνικός λαός που πασχίζει να µορφώσει τα παιδιά
του που θα υπερασπιστούν τα µορφωτικά δικαιώµατα που έχουν
αποµείνει, όσα νοµοσχέδια κι αν φέρετε, όποτε κι αν τα φέρετε. 

Για πείτε µας όµως κι εσείς, κύριοι του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ,
σε τι από τα παραπάνω που υλοποιεί σήµερα η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας διαφωνείτε επί της ουσίας; Τι δεν υλοποι-
ήσατε ως κατεύθυνση κι εσείς ως Κυβέρνηση; Σε τι δεν δώσατε
στήριξη ως Αντιπολίτευση; Το µόνο σας πρόβληµα είναι κυρίως,
ότι τα υλοποιεί η Νέα Δηµοκρατία που κάθεται τώρα στις κυβερ-
νητικές καρέκλες και όχι εσείς.

Τον κόσµο που µας παρακολουθεί, όµως, τον ενδιαφέρει να
ακούσει ποιες είναι οι πραγµατικές αιτίες για τα προβλήµατά του
και τι προτείνει ο καθένας. Και όταν µιλάµε για την ακρίβεια, δεν
µπορούµε να µη µιλάµε για τους χαµηλούς µισθούς που διαµορ-
φώσατε όλοι σας µε την ελαστικοποίηση των εργασιακών σχέ-
σεων, µε τα χτυπήµατα στις συλλογικές συµβάσεις εργασίας, µε
τον νόµο που φέρνει τα ονόµατα του κ. Βρούτση και της κ.
Αχτσιόγλου και απαγορεύει τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις
για τον κατώτατο µισθό. 

Όλα αυτά έχουν ως αποτέλεσµα ο µέσος µισθός να είναι σή-
µερα 26% χαµηλότερος από ό,τι ήταν το 2009. 

Και έρχεται µετά ο ανεκδιήγητος Υπουργός Εργασίας και λέει
ότι οι εργαζόµενοι κάνουν ουρά για να δουλέψουν δεύτερη δου-
λειά τις Κυριακές! Τη δυστυχία τους τη µεταφράζει ως χαρά και
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θέληση για ταλαιπωρία. Ευφυέστατο! 
Επίσης, ο νέος Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ που πρότεινε στον ΣΕΒ

να πληρώνονται οι εργαζόµενοι µε µετοχές, αντιγράφοντας αυτά
που είχε πει και ο κ. Μητσοτάκης.

Αλήθεια, αυτά είπε ο κ. Κασσελάκης στους εργάτες της
«ΛΑΡΚΟ» όταν τους συνάντησε; Τέτοιες ανοησίες είπε σε εργά-
τες που δίνουν έναν τιτάνιο ηρωικό αγώνα για να µην χάσουν τις
δουλειές τους; Να πληρώνονται µε µετοχές; Για να µην πω για
το άλλο που είπε, ότι το κεφάλαιο είναι εργαλείο για τη µείωση
των ανισοτήτων ή το τελευταίο του «µαργαριτάρι» ότι δεν θα χω-
ρίσει τους Έλληνες ταξικά, σαν εκείνον τον ανεκδιήγητο Λά-
σκαρη της Νέας Δηµοκρατίας στη δεκαετία του ’70 που είπε ότι
κατήργησε και την ταξική πάλη µε τον νόµο του τότε. Λες και πε-
ρίµεναν τον κ. Κασσελάκη οι Έλληνες για να χωριστούν ταξικά.
Λες και δεν ξέρουν και δεν ξέρουµε όλοι και όλες σε όλο τον
κόσµο ότι υπάρχουν εργάτες, υπάλληλοι, αυτοαπασχολούµενοι,
επαγγελµατίες, αγρότες, βιοπαλαιστές από τη µια και από την
άλλη υπάρχουν εφοπλιστές, βιοµήχανοι, τραπεζίτες. Και επειδή
θέλει να µην αναφερόµαστε σε αυτόν -να τον αφήσουµε, είπε,
να ανθίσει-, σας λέµε απλά µόνο να τον χαίρεστε και να τον προ-
τείνετε και για το Νόµπελ Οικονοµίας! 

Και επειδή θα χαµογελάνε τώρα πιθανόν, δεν είναι εδώ µέσα,
δεν βλέπω κανέναν από τον ΣΥΡΙΖΑ νούµερο 2, από τη Νέα Αρι-
στερά, εκεί στα ορεινά που κάθονται ή στα γραφεία τους που
ακούνε, τους λέµε ότι τα ίδια λέγανε και αυτοί µε άλλα λόγια µε
τον ΣΥΡΙΖΑ νούµερο 1 τόσα χρόνια που µιλούσαν για δήθεν δί-
καιη καπιταλιστική ανάπτυξη, για δικαιοσύνη παντού µέσα στον
καπιταλισµό. Απλά ο κ. Κασσελάκης είναι µαθηµένος αλλιώς εκεί
στις ΗΠΑ και τη «GOLDMAN SACHS» τα λέει λίγο αδιαµεσολά-
βητα. 

Πάµε παρακάτω. Όταν µιλάµε για την ακρίβεια, δεν µπορούµε
να µην µιλήσουµε και για τους φόρους που ροκανίζουν το δια-
θέσιµο λαϊκό εισόδηµα, ενώ πολλοί από αυτούς ενσωµατώνονται
και στις τιµές. Ο προϋπολογισµός του 2024 προβλέπει 6,2 δισε-
κατοµµύρια ευρώ παραπάνω φόρους σε σχέση µε τον φετινό και
φτάνουµε στα 62,9 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και από πού τα παίρ-
νετε αυτά; Από τα γνωστά υποζύγια. Τα 24,3 δισεκατοµµύρια θα
προέρχονται από τον ΦΠΑ, από τον πιο άδικο φόρο δηλαδή,
αφού είναι ίδιος και για τον φτωχό και γι’ αυτόν που δεν ξέρει τι
έχει. Μόνο ο επίσης έµµεσος ειδικός φόρος κατανάλωσης στα
καύσιµα είναι 7 δισεκατοµµύρια. Όπως όµως σας θύµισε και ο
εισηγητής µας, ο δείκτης της αναλογίας των έµµεσων φόρων σε
σχέση µε τους άµεσους ξεπέρασε το 60% τρεις φορές τα τελευ-
ταία χρόνια: το 1997 επί κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ για να ξεκινήσει η
διαδικασία ένταξης στην ΟΝΕ, το 2017 επί διακυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ για την επίτευξη δηµοσιονοµικής εξυγίανσης και τώρα από
την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για τα µατωµένα κρατικά
πλεονάσµατα.

Μάλιστα πριν δέκα µέρες ψηφίσατε ένα πραγµατικό έκτρωµα
που βάζει τη θηλιά στον λαιµό των µικρών ελεύθερων επαγγελ-
µατιών και επιστηµόνων. Και µην µας πείτε πάλι για τη φοροδια-
φυγή, γιατί όλοι πια έχουν καταλάβει ότι η στόχευσή σας δεν
ήταν ούτε είναι µόνο ή κυρίως για να τους πάρετε φόρους. Να
τους κλείσετε θέλετε, να τους αφανίσετε θέλετε και να αντιµε-
τωπίσετε αυτό που και εσείς ονοµάζεται «διαρθρωτικό πρό-
βληµα», όπως έλεγε και το σχέδιο Πισσαρίδη, για να µοιράσετε
αυτήν την πίτα της αγοράς στους φίλους σας, σε µεγάλους επεν-
δυτές καρχαρίες. 

Γι’ αυτούς έχει πολλά δωράκια ήδη ο προϋπολογισµός που
προτείνετε. Τους µειώνετε τον φόρο συγκέντρωσης των κεφα-
λαίων από 0,5% σε 0,2%, τους µειώνετε κατά 50% τον φόρο των
χρηµατιστηριακών συναλλαγών τους, τους καταργείτε τον φόρο
τόκων οµολόγων σε κρατικά και επιχειρηµατικά οµόλογα. 

Αυτά, βέβαια, έρχονται να προστεθούν και στις δεκάδες φο-
ροαπαλλαγές των εφοπλιστών, στον αναβαλλόµενο φόρο τρα-
πεζών, στον φόρο µεγάλης ακίνητης περιουσίας, που δεν
εφαρµόστηκε ποτέ, στον φόρο των µερισµάτων, που ο ΣΥΡΙΖΑ
τον πήγε από το 15% στο 10% και η Νέα Δηµοκρατία από το 10%
στο 5%. Γι’ αυτούς, όπως πάντα, «λεφτόδεντρα» υπάρχουν.

Έτοιµες να σπάσουν ακόµα ένα ρεκόρ κερδοφορίας είναι οι
εισηγµένες εταιρείες στο Χρηµατιστήριο, πάνω και από 10,3 δι-

σεκατοµµύρια ευρώ, που τσέπωσαν το 2022. Αυτό δείχνουν τα
κέρδη που ανακοίνωσαν σαράντα πέντε απ’ αυτές για το εννεά-
µηνο του 2023, τα οποία ανέρχονται σε 6,4 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Είναι χαρακτηριστικό ότι µόνο οι τράπεζες κερδίζουν ένα
δισεκατοµµύριο κάθε τρίµηνο. 

Και βέβαια, όταν µιλάµε για ακρίβεια δεν µπορούµε να µην µι-
λάµε για τις τιµές των προϊόντων. Ούτε εδώ µπορείτε να κάνετε
τους ανήξερους, κύριοι της Κυβέρνησης. Εσείς κάνετε τα πάντα
για να προχωράει η κυριαρχία των µονοπωλίων στην αγορά.
Αυτό, όµως, ανεβάζει τις τιµές. Και µην µας πείτε ότι τρόµαξαν
τα εµπορικά µεγαθήρια µε τα πρόστιµα που τους βάλατε. Μπορεί
να µην το πήραν καν είδηση, γιατί για τέτοια µεγέθη µιλάµε, σε
σχέση µε τα κέρδη τους δηλαδή. 

Εσείς δεν είστε που διαφηµίζετε συνέχεια την περιβόητη «εξω-
στρέφεια της ελληνικής οικονοµίας»; Για πείτε µας, λοιπόν, τι επί-
δραση έχει αυτή στις τιµές. Όταν, για παράδειγµα, το εµπόρευµα
φέτα, η ελληνική φέτα, αντί να απευθύνεται σε µια αγορά δέκα
εκατοµµυρίων, µε τη συγκεκριµένη αγοραστική δύναµη που
έχουν οι εργαζόµενοι, οι πολίτες, εδώ στην Ελλάδα, απευθύνεται
σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή, σε µια αγορά τετρακο-
σίων πενήντα εκατοµµυρίων και µε πολύ µεγαλύτερα εισοδή-
µατα, τι κάνει η ζήτηση; Ανεβαίνει ή πέφτει; Και τι κάνει σε αυτή
την περίπτωση η τιµή του εµπορεύµατος; Ανεβαίνει ή πέφτει; Σας
το λέω απλά, γιατί µάλλον ούτε αυτά τα µάθατε στο Χάρβαρντ. 

Το ίδιο ισχύει κατ’ εξοχήν και για το καµάρι σας, τη βαριά βιο-
µηχανία, όπως λέτε, της χώρας, τον τουρισµό. Η εξωστρέφεια,
όµως, είναι πολύ καλή για τους εξαγωγείς, για τους µεγαλεµπό-
ρους, για τους µεγαλοξενοδόχους, για τους tour operators. Αυτοί
όσο ανεβαίνουν οι τιµές «ανοίγουν σαµπάνιες». Οπότε, αυτό µε-
τράει για σας. 

Αν θέλατε να αντιµετωπίσετε την ακρίβεια έστω και λίγο, δε-
χτείτε και τώρα τις προτάσεις του ΚΚΕ, τις οποίες έχουµε κατα-
θέσει και εδώ στη Βουλή µε πρόταση νόµου, για επαναφορά
συλλογικών διαπραγµατεύσεων συµβάσεων εργασίας, για αφο-
ρολόγητο στις 12.000 ευρώ, προσαυξηµένο για κάθε παιδί, για
κατάργηση ειδικών φόρων κατανάλωσης σε ρεύµα και καύσιµα,
για κατάργηση του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας και πλαφόν στην
τιµή του ρεύµατος. 

Και µην µας πείτε ότι δεν έχετε λεφτά να τα κάνετε αυτά. Σας
περιέγραψα µόλις πριν µε πολύ µεγάλη λεπτοµέρεια πού τα δί-
νετε αφειδώς αυτά τα λεφτά και τις φοροαπαλλαγές. Πάρτε τα
από εκεί. 

Βέβαια, όλα αυτά που συζητάµε για τις οικονοµικές εξελίξεις
και πώς αυτές επιδρούν στη ζωή του λαού µας δεν είναι ανεξάρ-
τητα από τις εξελίξεις στην εξωτερική πολιτική και πιο συγκεκρι-
µένα στα ελληνοτουρκικά, µια και είχαµε και την επίσκεψη του
Ερντογάν τις προηγούµενες µέρες. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν υιοθετούµε το
κλίµα εφησυχασµού που καλλιεργείτε εσείς στον ελληνικό λαό.
Ίσα–ίσα, επιµένουµε ότι η αποκαλούµενη «επανεκκίνηση των ελ-
ληνοτουρκικών σχέσεων» πραγµατοποιείται πάνω στο πολύ επι-
κίνδυνο πλαίσιο που διαµορφώνουν οι νατοϊκοί σχεδιασµοί για
οδυνηρές διευθετήσεις στο Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο. 

Στην πράξη µε την παρέµβαση των Ηνωµένων Πολιτειών, του
ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επιχειρείται να επιταχυνθεί το
παζάρι µε στόχο την ενίσχυση της νοτιοανατολικής πτέρυγας του
ΝΑΤΟ και τη συνεκµετάλλευση-συνδιαχείριση στο Αιγαίο και
στην Ανατολική Μεσόγειο προς όφελος των ενεργειακών και
άλλων πολύ µεγάλων οµίλων.

Αυτά, όµως, συνεπάγονται σοβαρούς κινδύνους για την κυ-
ριαρχία, για τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας, στο πλαίσιο
ενός οδυνηρού συµβιβασµού και του «καζάν-καζάν», της µοιρα-
σιάς στα δύο που προβάλλει το τουρκικό κράτος. Και εδώ, φυ-
σικά, εντάσσονται η κοινή διακήρυξη και οι οικονοµικές,
εµπορικές και άλλες συµφωνίες που υπογράψατε κατά τη διάρ-
κεια της συνεδρίασης του Ανωτάτου Συµβουλίου Συνεργασίας
Ελλάδας-Τουρκίας.

Όλα αυτά όµως –εµείς το λέµε καθαρά στον ελληνικό λαό- δεν
έχουν καµµία σχέση µε τα συµφέροντα των λαών και των δύο
χωρών. Υπηρετούν πάνω απ’ όλα τα συµφέροντα των ελληνικών
και των τουρκικών επιχειρηµατικών οµίλων. Όµως, και οι συνο-
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µιλίες για το προσφυγικό-µεταναστευτικό πρόβληµα γίνονται
πάλι στη βάση της κοινής δήλωσης Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρ-
κίας σε βάρος των ξεριζωµένων από τις διάφορες επεµβάσεις
και τους πολέµους. 

Γεννιούνται όµως και κάποια ερωτηµατικά που θέλουµε να µας
απαντήσετε. Τι εννοούσατε, κύριε Μητσοτάκη, µε την αναφορά
σας ότι υπάρχει µια διαφορά που µπορεί να υπαχθεί σε διεθνή
δικαιοδοσία; Δηλαδή, υπάρχουν και επιπλέον διαφορές που µπο-
ρούν να διευθετηθούν µε άλλο τρόπο; Ποιες είναι οι επιθετικές
ενέργειες από τις οποίες η Ελλάδα δεσµεύεται να απέχει; Θυ-
µίζω ότι η Τουρκία θεωρεί όχι απλά επιθετική ενέργεια, αλλά θε-
ωρεί αιτία πολέµου το αναφαίρετο δικαίωµα της Ελλάδας να
επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα στα δώδεκα ναυτικά µίλια. Και
αφήστε τα λογοπαίγνια περί µισογεµάτου ποτηριού, γιατί όλα
αυτά δεν µπορούν να κρύψουν ότι επί της ουσίας δροµολογείτε
µια εφ’ όλης της ύλης διαπραγµάτευση και στο τραπέζι, δυστυ-
χώς, έχουν τεθεί όλες οι απαράδεκτες διεκδικήσεις της άρχου-
σας τάξης της Τουρκίας. 

Κατά τη γνώµη µας αποδεικνύεται για άλλη µια φορά ότι η πο-
λιτική της εµπλοκής σε ευρωατλαντικούς ιµπεριαλιστικούς σχε-
διασµούς που προωθείται µε ευθύνη της σηµερινής Κυβέρνησης,
όπως και των προηγούµενων, υπηρετεί τα συµφέροντα της ελ-
ληνικής άρχουσας τάξης, βάζοντας σε κίνδυνο κυριαρχικά δι-
καιώµατα της χώρας και τον λαό µας σε µεγάλες περιπέτειες. 

Όµως, η ειρήνη, η συνεργασία, η φιλία, η αλληλεγγύη ανά-
µεσα στους λαούς της Ελλάδας και της Τουρκίας δεν περνάει
µέσα από τέτοιου είδους λυκοφιλίες, αλλά µέσα από την κοινή
δράση και τον αγώνα ενάντια στα σχέδια των αστικών τάξεων και
του ΝΑΤΟ στην περιοχή. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας αντιτίθεται σε κάθε είδους
υποχώρηση στην κυριαρχία και τα κυριαρχικά δικαιώµατα, στην
αλλαγή διεθνών συνθηκών που καθορίζουν σύνορα και εργάζεται
για την ανάπτυξη της κοινής πάλης των λαών Ελλάδας, Τουρ-
κίας, Κύπρου των άλλων λαών της περιοχής για τα δικά τους
συµφέροντα. Από αυτήν την άποψη, κανείς δεν µπορεί να εφη-
συχάζει. Το αντίθετο. Πιστεύουµε ότι ο λαός µας πρέπει και επι-
βάλλεται να ανησυχεί και να επαγρυπνά. 

Και για να τελειώνουµε, ξέρουµε ότι ο προϋπολογισµός σας
θα υπερψηφιστεί µετά το τέλος της σηµερινής συζήτησης. Δεν
υπάρχει καµµία αµφιβολία γι’ αυτό. Μακάρι για σας τα προβλή-
µατά σας να τελείωναν εκεί, γιατί η πορεία υλοποίησής του,
όπως και συνολικά η πορεία υλοποίησης της αντιλαϊκής σας πο-
λιτικής σε όλους τους τοµείς, είναι υπό αίρεση, όχι µόνο διότι και
η χρονιά που έρχεται εγκυµονεί ραγδαίες εξελίξεις τόσο στην οι-
κονοµία όσο και στις διεθνείς σχέσεις, αλλά πάνω απ’ όλα γιατί
όσο συσσωρεύονται τα προβλήµατα, όσο συσσωρεύεται η οργή,
όσο περισσότερο εµφατική γίνεται η αναντιστοιχία των όρων
ζωής του λαού µε τις ίδιες τις δυνατότητες της εποχής µας, τόσο
πιο δύσκολο θα είναι για εσάς να τον χειραγωγείτε, να αποσπάτε
τη συναίνεσή του για µεγάλα χρονικά διαστήµατα.

Και µην αυταπατάσθε ότι παίζετε χωρίς αντίπαλο. Άλλωστε,
πραγµατικός στρατηγικός αντίπαλος των κυβερνήσεων ποτέ
µέχρι τώρα δεν υπήρξε κάποια ονοµαζόµενη Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση. Πραγµατικός αντίπαλός σας είναι όλοι εκείνοι οι εργα-
ζόµενοι, οι βιοπαλαιστές, οι συνταξιούχοι, οι νέοι και οι νέες που
αποτελούν ήδη τα ρυάκια της αντίστασης, τα οποία δεν θέλουν
και πολύ για να συνενωθούν και να γίνουν ορµητικό ποτάµι που
θα σαρώσει όλα αυτά που µας κρατάνε πίσω. 

Εµείς δεσµευόµαστε ότι θα αφιερώσουµε όλες µας τις δυνά-
µεις και όσες ακόµα περισσότερες µας δώσει ο ελληνικός λαός
το επόµενο διάστηµα, τον επόµενο χρόνο, τα επόµενα χρόνια,
σε αυτόν ακριβώς τον σκοπό. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα µαθήτριες και µαθητές και
δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Σερρών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρουλάκης. 
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σήµερα συζητάµε τον πέµπτο κατά σειρά προϋπολογισµό που
καταθέτει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Ένας προϋπο-
λογισµός µακριά από τις προτεραιότητες και τις προσδοκίες της
ελληνικής κοινωνίας. Οι πολιτικές σας διαµορφώνουν µία χώρα
χαµηλής ποιότητας ζωής για την πολύ µεγάλη πλειοψηφία του
ελληνικού λαού, µια χώρα µε κακοπληρωµένες δουλειές, µια
χώρα µε πανάκριβη καθηµερινότητα. Οι όποιες µικρές αυξήσεις
στους µισθούς είναι υποπολλαπλάσιες της ακρίβειας και αυτό
δείχνουν οι ευρωπαϊκοί δείκτες. Αυτό βιώνουν οι πολίτες. 

Εσείς προσπαθείτε να κρύψετε επιµελώς τη λανθασµένη πο-
λιτική σας µέσω των αθρόων ευρωπαϊκών προγραµµάτων, των
πόρων που διαχειρίζεστε µε έναν βαθιά παλαιοκοµµατικό και πε-
λατειακό τρόπο, επισφραγίζοντας ότι υπάρχει άλλη µια χαµένη
ευκαιρία να ανασυγκροτήσουµε την παραγωγική βάση της
χώρας, να στηρίξουµε το κοινωνικό κράτος, να δηµιουργήσουµε
µια ανθεκτική οικονοµία και µια δίκαιη κοινωνία. Στα δικά σας
χέρια η χώρα κινείται για άλλη µια φορά, όπως και στα χέρια της
προηγούµενης κυβέρνησης, σε τροχιά απόκλισης και όχι σύγκλι-
σης µε το µέσο ευρωπαϊκό επίπεδο ζωής. 

Η εκτέλεση του προϋπολογισµού του 2024 θα είναι για εσάς
το πρώτο πραγµατικό τεστ της αποτελεσµατικότητάς σας. Θα
είναι ο πρώτος που θα εκτελέσει η Κυβέρνηση χωρίς την ευελιξία
προηγούµενων ετών, χωρίς την ποσοτική χαλάρωση από την Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα που σας προσέφερε φθηνή και
άπλετη ρευστότητα, χωρίς τη ρήτρα διαφυγής από τους αυστη-
ρούς δηµοσιονοµικούς κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Είστε πλέον πέντε χρόνια Κυβέρνηση. Πέντε χρόνια Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν είναι, λοιπόν, πλέον µέτρο σύγ-
κρισης και πήχης τα πεπραγµένα των ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξάρτητων
Ελλήνων, αλλά τα προβλήµατα που εσείς δηµιουργήσατε ή τα
προβλήµατα που δεν θέλετε να λύσετε, διότι έχετε άλλες πολιτι-
κές προτεραιότητες. Τελευταίο σας καταφύγιο οι µιντιακοί σας
βραχίονες, τα µέσα που σας στηρίζουν, που θέλουν να µας πα-
ρουσιάσουν ως µεταρρυθµίσεις απλές διευθετήσεις ισχυρών οι-
κονοµικών συµφερόντων, αγνοώντας τις συγκροτηµένες επιθέ-
σεις που κάνετε σε θεσµούς, τις µεγάλες ανισότητες και την απα-
ξίωση του κοινωνικού κράτους. 

Η δήθεν επιτελικότητα είναι το προσωπείο της αναξιοκρατίας,
της αδιαφάνειας και της αναποτελεσµατικότητας. Εσείς υποσχε-
θήκατε πέντε χρόνια τώρα κανονικότητα, αλλά επικρατεί γενικευ-
µένη ανασφάλεια. Ανασφάλεια για ένα κράτος που λειτουργεί
στον αυτόµατο πιλότο, όπως αποδείχτηκε στην τραγωδία των Τεµ-
πών. Αφήσατε τη σύµβαση 717 για την τηλεδιοίκηση επτά χρόνια
ανολοκλήρωτη, τεσσεράµισι χρόνια της δικής σας Κυβέρνησης.
Τα τρένα κινούνταν στα τυφλά εν γνώσει σας και προχθές µάθαµε
και το ανήκουστο: Καταστράφηκαν –λέει- τα βίντεο από τους
σταθµούς του ΟΣΕ πριν παραδοθούν στις δικαστικές αρχές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Γι’ αυτό το κράτος επαίρεται ο κ. Μητσοτάκης; Αυτό είναι το
κράτος που θέλουµε να παραδώσουµε στις επόµενες γενιές, που
δεν έχει τη δυνατότητα να βοηθήσει τη δικαστική έρευνα; Η Ευ-
ρωπαϊκή Εισαγγελία άσκησε δίωξη σε είκοσι τρία πρόσωπα. Την
ίδια δικαστική έρευνα που έδειχνε τυχόν ποινικές ευθύνες πολι-
τικών προσώπων εσείς την πετάξατε στον κάλαθο των αχρήστων
και κρυφτήκατε πίσω από την εξεταστική του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος. Αλλά εδώ, θα µου πείτε, δεν διστάσετε να κρυφτείτε
πίσω από τον κ. Βελόπουλο για να αλώσετε την ΑΔΑΕ και να εµ-
ποδίσετε την έρευνα, γιατί φοβάται προσωπικά ο κ. Μητσοτάκης
το σκάνδαλο των υποκλοπών. Αντί, λοιπόν, για άπλετο φως,
όπως δεσµεύεστε, για τις υποκλοπές και για την τραγωδία των
Τεµπών και για άλλα σκάνδαλα που εµπλέκουν στελέχη της Νέας
Δηµοκρατίας, σε όλα επιβάλλετε το σκοτάδι.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Ακόµα και στο θέµα της οπαδικής βίας έχετε φανεί κατώτεροι
των περιστάσεων. Ανακοινώσατε µέτρα που είχατε ήδη θεσµο-
θετήσει, αλλά απλά δεν είχατε εφαρµόσει, καθώς και νέα µέτρα
«για τα µάτια του κόσµου». Αντί, λοιπόν, να τιµωρήσετε τις συµ-
µορίες, τιµωρείτε τους υγιείς φιλάθλους που τους απαγορεύετε
για πολλές εβδοµάδες να παρακολουθήσουν µε τις οικογένειές
τους αθλητικά γεγονότα. 

Έχετε το θράσος πάλι στον βωµό της επικοινωνίας, ενώ έχουν
µεσολαβήσει δύο δολοφονίες και ένας ακόµα άνθρωπος χαρο-
παλεύει, να πάνε οι Υπουργοί σας διακόσια ονόµατα χούλιγκανς
στη δικαιοσύνη. Τόσα χρόνια γιατί δεν τα πηγαίνατε όταν είχαµε
τέτοιες εγκληµατικές πράξεις; Αλλά και πάλι όλα στον βωµό της
επικοινωνίας.

Υποσχεθήκατε κανονικότητα, αλλά εδώ δεν µπορείτε να αντα-
ποκριθείτε στα αυτονόητα, γιατί αυτονόητο θα ήταν για µια Κυ-
βέρνηση που ίδρυσε ξεχωριστό Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης
και ισχυριζόταν ότι πήρε το µάθηµα µετά την καταστροφική πυρ-
καγιά στη βόρεια Εύβοια, να θωρακίσει το οικοσύστηµα, το κό-
σµηµα της Δαδιάς, αλλά έχετε βρει το άλλοθι. 

Μπορείτε –λέτε- µε ένα κουµπί να σταµατήσετε την κλιµατική
αλλαγή; Πράγµατι, δεν µπορείτε µε ένα κουµπί να σταµατήσετε
τα ακραία καιρικά φαινόµενα, αλλά εσείς αγνοήσατε τα σηµάδια
πέντε ολόκληρα χρόνια, γιατί πέντε ολόκληρα χρόνια ο Νοµός
Έβρου παρουσιάζει τη µεγαλύτερη µεταβολή προς την ξηρασία
σε όλη την Ελλάδα, σύµφωνα µε το Ευρωπαϊκό Παρατηρητήριο
Ξηρασίας «Κοπέρνικος». Δεν ενηµέρωσαν τον κ. Μητσοτάκη οι
αρµόδιοι Υπουργοί ότι πέντε χρόνια τώρα η κλιµατική κρίση χτυ-
πούσε το καµπανάκι για να έχουν οι ταµιευτήρες νερό και να
υπάρχουν ανοιχτοί δρόµοι στη Δαδιά, για να αποφύγουµε να καί-
γεται το δάσος για τόσες µέρες και εβδοµάδες; Ήταν, λοιπόν,
προδιαγεγραµµένη η καταστροφή. Δεν κάνατε τίποτα για να την
προλάβετε. 

Υποσχεθήκατε κανονικότητα. Δήλωνε ο κ. Μητσοτάκης όσο
ήταν Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης: «Δεν θέλουµε
ανθρώπους εξαρτηµένους από επιδόµατα, αλλά ανθρώπους που
θα µπορούν να ξαναπάρουν τη ζωή στα χέρια τους» και τώρα
έχει αναγάγει ο κ. Μητσοτάκης τον πληθωρισµό και την κρατική
κερδοσκοπία σε βασικό όργανο οικονοµικής πολιτικής, κρατών-
τας σε οµηρία τους φτωχότερους Έλληνες και τη µεσαία τάξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Είναι µια πολιτική που βασίζεται στα υπερέσοδα από έµµεσους
φόρους, επιβαρύνοντας τους αδύναµους µέσα σε ένα περιβάλ-
λον µεγάλης ακρίβειας. Επιστρέφετε στην κοινωνία ψίχουλα µε
τα αγιοβασιλιάτικα καλάθια και τα «pass». Έτσι κρατάτε σε οµη-
ρία τους πιο αδύναµους Έλληνες, χωρίς να κάνετε ουσιαστικές
θεσµικές παρεµβάσεις για την προστασία τους. Άρα η κανονικό-
τητα που προσφέρετε είναι η ανασφάλεια, η αναξιοκρατία, οι ανι-
σότητες και η αδιαφάνεια. 

Αυτή είναι η κανονικότητα της Νέας Δηµοκρατίας και αυτό επι-
βεβαιώνει και ο σηµερινός προϋπολογισµός που έχετε καταθέσει. 

Το 2022 ο µέσος ετήσιος µικτός µισθός στην Ελλάδα ήταν
στην εικοστή τέταρτη θέση µεταξύ των είκοσι εφτά της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Ο µέσος ετήσιος µικτός µισθός. Στην ακρίβεια
ήταν στην τελευταία θέση των είκοσι της Ευρωζώνης. Άκουσα
τον Υφυπουργό Οικονοµικών, κ. Θεοχάρη, να ισχυρίζεται ότι οι
µισθοί στην Ελλάδα έχουν φτάσει στα επίπεδα του 2009. Καλύ-
τερα ας διαβάσει από τα Πρακτικά το σχετικό της EUROSTAT
που θα καταθέσω στα Πρακτικά που σηµειώνει ότι ο µέσος µι-
σθός είναι 20% χαµηλότερος από το 2009 και σε µόνιµη τροχιά
απόκλισης από τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες. Έχετε τη δυ-
νατότητα να το διαβάσετε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής, κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Η αγοραστική δύναµη το 2022 κατρακύλησε στο 56,9% του
ευρωπαϊκού µέσου όρου. Μακράν η µικρότερη στη ζώνη του

ευρώ. Οι τιµές των τροφίµων έχουν αυξηθεί αθροιστικά κατά
25% τα τελευταία δύο χρόνια. Μάλιστα, τα πρόστιµα που σήµερα
διαφηµίζετε ότι έχει επιβάλει είναι, παρακαλώ, το προϊόν ερευ-
νών της Επιτροπής Ανταγωνισµού πριν από ένα χρόνο. Τους τε-
λευταίους δύο µήνες του καλοκαιριού που κάλπαζαν οι αυξήσεις
στα τρόφιµα δεν βάλατε ούτε ένα πρόστιµο. Το γάλα, για το
οποίο πανηγυρίζετε ότι έπεσε 5% µε τη µείωση της τιµής, είχε
ήδη ανέβει τον προηγούµενο µήνα κατά 4,78%. Άρα, µια κοροϊ-
δία. 

Σας έχουµε ζητήσει να σταµατήσετε να κερδοσκοπείτε µε τον
ΦΠΑ στα βασικά αγαθά και να το µειώσετε όπως έχουν κάνει και
σε άλλες χώρες, εκτός της Ισπανίας, όπως η Κύπρος και η Πορ-
τογαλία. Και απέδωσε, παρακαλώ. Και αυτό λένε τα πραγµατικά
στοιχεία. Αλλά αυτό επιβάλλει κανόνες και ελέγχους στην αγορά.
Ακόµα και το αναµφίβολο θετικό βήµα της ανάκτησης της επεν-
δυτικής βαθµίδας, που όλους µας χαροποιεί διότι είναι ένα βήµα
θετικό για χαµηλού κόστους χρήµα στις επενδύσεις και µπορεί
να βοηθήσει στην οικονοµική ανάπτυξη της χώρας, το παρουσιά-
ζετε ως επίτευγµα της Νέας Δηµοκρατίας. Ποιοι πανηγυρίζουν;
Πανηγυρίζει η Νέα Δηµοκρατία για την επενδυτική βαθµίδα; Η
παράταξη που είναι υπεύθυνη που χάσαµε την επενδυτική βαθ-
µίδα; Η παράταξη που µας οδήγησε στο χείλος της χρεοκοπίας
το 2009 λέει ότι είναι δικό της επίτευγµα; Έλεος. Δεν είµαστε λω-
τοφάγοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής) 

Είστε η παράταξη που έστρωσε τον δρόµο στον ακραίο λαϊκι-
σµό και τη διχόνοια. Εσείς µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ ανοίξατε το κουτί
της Πανδώρας για µια εποχή ακραίας αντιπαλότητας, τοξικότη-
τας στον δηµόσιο λόγο και τα social media. Μια εποχή καθολικής
απόρριψης της διαφορετικής άποψης. Έχετε τεράστια ευθύνη
γιατί κάνατε σχεδόν αδύνατη τη δηµιουργία µιας κοινής συνεί-
δησης για το ποιες είναι οι χρόνιες παθογένειες, ποια είναι τα
αίτιά τους και µε ποιες ρήξεις θα µπορούµε να τις κάνουµε πα-
ρελθόν. 

Κυρίες και κύριοι, ας δούµε τη µεγάλη εικόνα. Η περίφηµη αλ-
λαγή παραγωγικού προτύπου αποτελεί µακρά και αργή διαδικα-
σία καθώς η αναλογία της συνολικής κατανάλωσης του ΑΕΠ
ξεπερνά το 80%, όπως ακριβώς συνέβαινε πριν από την οικονο-
µική περιπέτεια της χώρας, πριν δηλαδή, περίπου από δεκαπέντε
χρόνια µε σταθερά ελλείµµατα άνω του 6% στο ισοζύγιο τρεχου-
σών συναλλαγών που έφθασαν ακόµη και το 10%. Η παραγωγι-
κότητα της εργασίας βρίσκεται στο µισό σε σχέση µε τον µέσο
ευρωπαϊκό όρο. 

Έχετε το θράσος να µιλάτε για ψηφιακή επανάσταση. Τη δια-
φηµίζετε πολύ τα τελευταία χρόνια την ώρα που σύµφωνα µε την
έκθεση του Διεθνούς Κέντρου Ανταγωνιστικότητας βρισκόµαστε
στην τελευταία θέση µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Αυτή είναι η ψηφιακή επανάσταση που διαφηµίζετε που
δήθεν ακόµη και οι Ιάπωνες µας ζήλευαν. Τελευταίοι είµαστε.
Επιπλέον, το επενδυτικό κοινό παραµένει µεγάλο και µακριά από
τον ευρωπαϊκό µέσο όρο του 20% του ΑΕΠ. 

Από τη µεγάλη εικόνα δεν µπορεί να λείπουν άλλα δύο κρίσιµα
ζητήµατα, δύο κρίσιµοι πυλώνες που εξασφαλίζουν την προκοπή
και την ευηµερία των πολιτών. 

Στην παιδεία τα αποτελέσµατα της εξέτασης PISA είναι απο-
γοητευτικά. Το 47% των δεκαπεντάχρονων στην Ελλάδα είναι
στην κατώτατη βαθµίδα στα µαθηµατικά, το 38% στην κατώτατη
βαθµίδα της κατανόησης κειµένου και το 37% στην κατώτατη
βαθµίδα των φυσικών επιστηµών.

Όµως, ακόµη πιο ανησυχητικό είναι το µεγάλο χάσµα που απο-
τυπώνουν τα αποτελέσµατα της PISA µεταξύ ιδιωτικών και δη-
µοσίων σχολείων. Ως προς αυτό το µεγάλο χάσµα, δεν µιλάµε
πια πλέον για µια εκπαιδευτική διαίρεση, αλλά για µια ικανοποί-
ηση των µεγάλων κοινωνικών ανισοτήτων που επικρατούν στη
χώρα.

Την ώρα που εσείς διαφηµίζετε ως µεγάλη µεταρρύθµιση την
πανεπιστηµιακή Αστυνοµία, που πλήρωσε ο ελληνικός λαός,
αλλά δεν υφίσταται, την ώρα που εµφανίζετε ως πανάκεια και
λύση για όλα τα προβλήµατα της εκπαίδευσης τα ιδιωτικά πανε-
πιστήµια, έχετε αφήσει να καταρρεύσει η πρωτοβάθµια και δευ-
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τεροβάθµια εκπαίδευση και αυτό δείχνουν τα αποτελέσµατα του
διαγωνισµού. Κοιτάτε το δέντρο της βάσης του «10», αλλά όχι το
δάσος των πραγµατικών αιτιών που οδηγούν τόσες χιλιάδες µα-
θητές να γράφουν κάτω από αυτή τη βάση. Δεν σας ενδιαφέρει
ένα ισχυρό δηµόσιο σχολείο, που θα προετοιµάζει τα παιδιά µας
για τις προκλήσεις που έχουν να αντιµετωπίσουν, που θα αξιο-
ποιεί τις δεξιότητές τους, που θα επενδύει στην κριτική και δηµι-
ουργική σκέψη.

Όµως, ακόµη στον δεύτερο πυλώνα, την υγεία, ο πολυδύνα-
µος εκσυγχρονισµός που θέλατε να διαφηµίζετε παίρνει κάτω
από τη βάση. Είναι αδιανόητο ότι, ακόµη και σήµερα, µετά από
χρόνια οικονοµικής λιτότητας, ο ελληνικός λαός πληρώνει τις
δεύτερες µεγαλύτερες ιδιωτικές δαπάνες υγείας σε όλη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Σύµφωνα µε τη EUROSTAT, ένας στους πέντε
Έλληνες αδυνατεί σήµερα που µιλάµε οικονοµικά να κάνει τις
απαιτούµενες εξετάσεις. Μία στις τρεις κλινικές στα νοσοκοµεία
της Μακεδονίας αντιµετωπίζουν τον κίνδυνο διακοπής λειτουρ-
γίας, αφού διαθέτουν έναν έως τρεις γιατρούς.

Τελευταίο χαρακτηριστικό παράδειγµα η αναστολή των προ-
γραµµατισµένων χειρουργείων στο Γενικό Νοσοκοµείο Έδεσσας
και εκεί, λόγω έλλειψης αναισθησιολόγων. Στο Πανεπιστηµιακό
Νοσοκοµείο Ηρακλείου, τέσσερις χιλιάδες ασθενείς, παρακαλώ,
περιµένουν στις λίστες της ντροπής. Ίδια κατάσταση και χειρό-
τερη στο Νοσοκοµείο «Παπανικολάου» της Θεσσαλονίκης. Χιλιά-
δες περιµένουν τις λίστες της ντροπής για ένα χειρουργείο. Στο
Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λάρισας κλείνουν άµεσα έξι κλίνες
ΜΕΘ και ακόµη οκτώ βάζουν λουκέτο µέχρι τα τέλη Φεβρουα-
ρίου. Με µια ακόµη αποποµπή διοίκησης αποποιηθήκατε τις ευ-
θύνες σας, που έµειναν χωρίς θέρµανση νεογνά και µητέρες στο
Μαιευτήριο «Έλενα Βενιζέλου».

Εσείς έχετε επιλέξει να αυξήσετε τους µισθούς στους µάνα-
τζερ, που αναξιοκρατικά έχετε επιλέξει, την ίδια ώρα που αφή-
νετε µε µισθούς πείνας γιατρούς και νοσηλευτές. Όµως, όπως
λέει η Υπουργός σας κ. Κεραµέως, µπορεί να µην πληρώνονται
καλά, αλλά αποκτούν εργασιακή εµπειρία που µπορούν να εξαρ-
γυρώσουν στον ιδιωτικό τοµέα. Ωραίο µοντέλο για την αναγέν-
νηση του ΕΣΥ!

Για εµάς, η δηµόσια υγεία είναι βασικός πυλώνας του κοινωνι-
κού κράτους. Εµείς ιδρύσαµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και είναι
προτεραιότητά µας η αναγέννησή του. Σε όποιο µέρος της
χώρας και αν έχω βρεθεί, αυτή είναι η πρώτη και µεγαλύτερη
αγωνία του ελληνικού λαού.

Συναντάµε απογοήτευση και αγανάκτηση για τις υπηρεσίες
που προσφέρει το ΕΣΥ. Αγωνίζονται οι γιατροί, αγωνίζονται οι
νοσηλευτές, αλλά ο ελληνικός λαός βιώνει µια πολύ δύσκολη
πραγµατικότητα. Γι’ αυτό, εµείς προτείνουµε την ενίσχυση της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, την κάλυψη των κενών στα
νησιά µε συγκεκριµένα οικονοµικά κίνητρα, την αύξηση των µι-
σθών και την ένταξη στα βαρέα και ανθυγιεινά όλων των υγει-
ονοµικών, καθώς και κίνητρα για ειδικότητες που λείπουν από το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, η ανάκαµψη της ελλη-
νικής οικονοµίας γίνεται µε βασική κινητήρια δύναµη την αύξηση
της κατανάλωσης των νοικοκυριών. Αυτό δεν µπορεί να είναι αν-
θεκτικό και διατηρήσιµο για το µέλλον. Έχει αποδειχθεί, άλλωστε
και στο παρελθόν, ξανά µε Κυβέρνηση τη Νέα Δηµοκρατία. Η
Τράπεζα της Ελλάδος ρίχνει τον πήχη της ανάπτυξης για το
2024.

Εσείς προεκλογικά υπερηφανευόσασταν για διπλασιασµό των
ξένων άµεσων επενδύσεων. Όµως, σύµφωνα µε την Τράπεζα της
Ελλάδος, τους πρώτους εννέα µήνες του 2023, αυτές µειώθηκαν
κατά 39% σε σχέση µε την ίδια περίοδο πέρυσι. Μάλιστα, το 40%
αυτών αφορά αγορές ακινήτων λόγω χρήσης της «χρυσής
βίζας». Δηλαδή, πρόκειται για µη παραγωγικές επενδύσεις, που
δεν δηµιουργούν νέες θέσεις εργασίας.

Αυτές οι επενδύσεις και αυτές οι προτεραιότητές σας θα κά-
νουν τον ελληνικό λαό να νιώθει ξένος στον τόπο του τα επόµενα
χρόνια. Έχετε καταντήσει γραφείο real estate το Μέγαρο Μαξί-
µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Γι’ αυτό λέµε κατάργηση της Golden Visa, για να µπορεί να
έχει πρόσβαση σε αξιοπρεπή στέγαση ο ελληνικός λαός και ιδι-
αίτερα, οι νεότεροι άνθρωποι.

Όµως, θα µας πείτε ότι η Τράπεζα της Ελλάδας κάνει άγονη
αντιπολίτευση; Όλα αυτά τα στοιχεία προέρχονται από αυτή.

Σας καλώ, λοιπόν, να καταργήσετε τη Golden Visa. Ήδη το
έχουν κάνει πολλές ευρωπαϊκές χώρες µε ανάλογα οικονοµικά
προβλήµατα, όπως και η Ελλάδα. Δεν µπορεί να θυσιάζετε στο
βωµό του real estate το δικαίωµα των πολιτών για καλύτερες
µέρες. Είστε απολύτως υπεύθυνοι, ως Κυβέρνηση, για µια τερά-
στια στεγαστική κρίση, που υπάρχει σήµερα και θα κλιµακωθεί
τα επόµενα χρόνια.

Επίσης, ακούγεται πολύ ωραίο στα αυτιά αυτό που λέτε, ότι
µειώθηκαν κατά 90% τα κόκκινα δάνεια που έχουν στο ενεργη-
τικό τους οι τράπεζες. Όµως, αυτή είναι η µισή αλήθεια. Η άλλη
µισή είναι αυτή που βιώνει ο ελληνικός λαός. Απλώς, βγήκαν από
τους ισολογισµούς των τραπεζών και µεταφέρθηκαν σε funds και
servicers.

Ακόµη και στην περίπτωση της «AEGEAN» αποδεικνύετε πως
διαχειρίζεστε τις συµµετοχές του δηµοσίου, όχι προς όφελος
των φορολογουµένων, αλλά προς όφελος των ιδιωτών µετόχων,
καθώς ασκώντας πρόωρα το δικαίωµα προαίρεσης και το δηµό-
σιο έχασε 35 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό ακούσαµε και αυτό δια-
βάσαµε.

Σας ενηµερώνω ότι σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες -δίνω παρά-
δειγµα τη Γερµανία και τη «LUFTHANSA»- η κρατική στήριξη, που
ήταν πολύ υψηλή, έδωσε κέρδος που έφτασε τα 760 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, διότι πούλησαν τις µετοχές όταν έπρεπε, µε κίνητρο
το δηµόσιο συµφέρον και όχι µε κίνητρο υπηρεσίες σε ισχυρά
οικονοµικά συµφέροντα.

Επίσης, στα ΕΛΠΕ οι µεθοδεύσεις σας πλήττουν ευθέως το
δηµόσιο συµφέρον σε µια επιχείρηση στρατηγικής σηµασίας για
την ενεργειακή πολιτική της χώρας. Αυτός, όµως, είναι ο πυρή-
νας της ιδεολογίας σας. Πιστεύετε πως, αν µια µικρή ελίτ ευη-
µερεί στην οικονοµική πυραµίδα της χώρας, τα οφέλη
αυτοµάτως διαχέονται στην κοινωνία. Αυτό, όµως, δυστυχώς,
δεν ισχύει.

Στην περίπτωσή µας, η κορυφή σε έναν µεγάλο βαθµό κερδο-
σκοπεί και το συντριπτικά µεγαλύτερο κοµµάτι της κοινωνίας
αθροίζει αδιέξοδα. Αυτό φαίνεται από αυτά που βλέπουµε ως
στοιχεία στο Χρηµατιστήριο Αθηνών. Οι ισχυροί τα τελευταία δύο
χρόνια της αύξησης των τιµών του πληθωρισµού έχουν πληθω-
ρισµό κερδών και η µεσαία τάξη και οι αδύναµοι συσσωρεύουν
αδιέξοδα και ακρίβεια.

Η βαθιά συντηρητική σας άποψη εµφανίζεται και υπογραµµί-
ζεται σε ένα ακόµη θέµα, το θέµα της φορολογίας. Πλήρωσαν 6
δισεκατοµµύρια επιπλέον φόρους οι Έλληνες πολίτες από το
2021 έως το 2023 σε ΦΠΑ. Ενώ το 2024 θα πληρώσουν άλλο 1,1
δισεκατοµµύριο περισσότερα. Τα έσοδα από ΦΠΑ αναµένεται να
φτάσουν το 38,7% των προβλεπόµενων συνολικών φορολογικών
εσόδων, που είναι το µεγαλύτερο ποσοστό της πενταετίας 2020
- 2024.

Εκµεταλλεύεστε τον πληθωρισµό της απληστίας, για να κερ-
δοσκοπείτε εις βάρος της κοινωνίας, κρατώντας σε οµηρία τους
φτωχότερους Έλληνες.

Στον προϋπολογισµό του 2024 προβλέπεται, επίσης, αύξηση
των εσόδων από τη φορολόγηση του εισοδήµατος φυσικών προ-
σώπων, η οποία, όµως, δεν προκύπτει, παρακαλώ, από τη φορο-
λόγηση των µεγάλων εισοδηµάτων που συστηµατικά
φοροαπαλλάσσετε ή από τον εντοπισµό των µεγάλων φοροφυ-
γάδων. Θεσµοθετήσατε έναν νόµο πλαίσιο χάδι για τους µεγά-
λους φοροφυγάδες. Επί της ουσίας φορολογείτε επαγγέλµατα
και όχι εισοδήµατα. Όλα αυτά δείχνουν πού κατευθύνει τη χώρα
ο προϋπολογισµός που καταθέσατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς µε τις προγραµµατικές
µας θέσεις έχουµε παρουσιάσει και βάζουµε ένα πλαίσιο σύγ-
χρονο, προοδευτικό, ανθεκτικό και κοινωνικά δίκαιο για µια προ-
οδευτική και αποτελεσµατική και αξιόπιστη κυβέρνηση, που έχει
ανάγκη ο τόπος. Ο τόπος µια τέτοια κυβέρνηση έχει ανάγκη και
όχι µια κυβέρνηση που διχάζει και που χρησιµοποιεί τις κοινωνι-
κές αντιπαραθέσεις για να κάνει τη δουλειά της, και πάντα µε
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µικρά και φτηνά επικοινωνιακά παιχνίδια. Το µόνο σίγουρο είναι,
ότι η Ελλάδα έχει τις δυνατότητες και µπορεί καλύτερα, και ο ελ-
ληνικός λαός αξίζει πολύ περισσότερα από αυτά που του προ-
σφέρετε.

Σε αυτή, λοιπόν, την προσπάθεια έχουµε χρέος, η νέα γενιά,
οι νέοι άνθρωποι, αυτοί που ζουν µια εποχή χαµηλών ευκαιριών,
να είναι στην πρώτη γραµµή. Για αυτό εµείς οραµατιζόµαστε µια
σύγχρονη παιδεία, αποτελεσµατικές δοµές στήριξης και χρηµα-
τοδότησης, για να µπορούν αυτοί οι νέοι άνθρωποι να αξιοποι-
ήσουν επιχειρηµατικά τις δυνατότητες της ψηφιακής εποχής, και
κίνητρα για να βρουν µια αξιοπρεπή εργασία. Στηρίζουµε τους
νέους επιστήµονες στα πρώτα τους επαγγελµατικά βήµατα µε
κοινωνικές κατοικίες, για να αντιµετωπίσουµε τη στεγαστική
κρίση, µε φθηνά ενοίκια, για να δηµιουργήσουν µε αξιοπρέπεια
και προοπτική τη δική τους οικογένεια. Έχουµε χρέος να λύ-
σουµε αυτό το θέµα, διότι δηµιουργεί τεράστιες επιπτώσεις και
στη βόµβα του δηµογραφικού, που απειλεί µε γήρανση τον πλη-
θυσµό µας. Σύµφωνα µε τη EUROSTAT, η χώρα µας είναι πρω-
ταθλήτρια στο κόστος στέγασης, στο σύνολο των χωρών της
Ευρωζώνης. 

Η δική µας πρόταση για αυτό το τόσο µεγάλο ζήτηµα µειώνει
το κόστος στέγασης, για όσους αδυνατούν να αποκτήσουν ιδιο-
κτησία, για τους πραγµατικά αδύναµους, τους νέους, τους φοι-
τητές. Γι’ αυτόν τον λόγο προτείναµε τη δηµιουργία µιας
δεξαµενής κοινωνικών κατοικιών, νεόδµητων ή ανακαινισµένων,
µε παροχή φορολογικών κινήτρων, αλλά και κινήτρων ανακατα-
σκευής, πράσινων κινήτρων, ώστε αυτά τα σπίτια να µπαίνουν
στη δεξαµενή µακροπρόθεσµα µε συγκεκριµένο και χαµηλό αν-
τίτιµο και για να δίνονται µε κοινωνικά κριτήρια. Έπειτα από την
πίεσή µας, καταθέσατε και εσείς κάποιες προτάσεις, που όµως
δεν αντιµετωπίζουν το ζήτηµα του αυξηµένου κόστους στέγα-
σης. 

Το πρόγραµµα «ΣΠΙΤΙ µου» απευθυνόταν σε νέους που είχαν
ήδη τη δυνατότητα να αγοράσουν σπίτι. Ωραία αυτούς ίσως να
τους καλύψετε, ένα ελάχιστο κοµµάτι όλων αυτών. Όµως, την τε-
ράστια πλειοψηφία που αδυνατεί να αγοράσει σπίτι πώς θα τη
βοηθήσετε; Επίσης, το πρόγραµµα «Ανακαινίζω-Νοικιάζω» δεν
παρέχει καµµία ασφαλιστική δικλίδα. Κάνετε µια τρύπα στο νερό.
Τι λέτε; Λέτε το ακίνητο να µπορεί να ανακατασκευαστεί, αλλά
δεν θα είναι διαθέσιµο µε χαµηλό ενοίκιο, µε δέσµευση και σε
ένα µακροχρόνιο πλαίσιο. Τι πετύχατε λοιπόν; Τι σχέση έχουν
όλα αυτά που συµβαίνουν σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη µε τις δικές
σας πολιτικές; Καµµία σχέση. 

Γι’ αυτό σας καλούµε να ακολουθήσετε µια πρόταση που λύνει
το στεγαστικό ζήτηµα. Η στεγαστική κρίση είναι το µεγαλύτερο
πρόβληµα, µαζί µε την υγεία και την παιδεία, που ακολουθεί την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Και είστε υπεύθυνοι που χι-
λιάδες νέοι άνθρωποι δεν έχουν πρόσβαση σε οικονοµική στέ-
γαση µε αξιοπρέπεια αυτά τα χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Εµείς στοχεύουµε στη µείωση των κοινωνικών ανισοτήτων, στη
δίκαιη διανοµή του πλούτου, µε προοδευτικό και δίκαιο φορολο-
γικό σύστηµα, µε στόχευση των οικονοµικά ασθενέστερων, µε
την εγγύηση για ισότιµη πρόσβαση όλων των πολιτών σε ποι-
οτικά δηµόσια αγαθά και στις νέες τεχνολογίες, Στη λογική ενός
σύγχρονου θεσµικού κοινωνικού κράτους που επενδύει στον άν-
θρωπο και διασφαλίζει την κοινωνική συνοχή. Παρουσιάσαµε
πριν από µερικούς µήνες αναλυτικά το σχέδιό µας για τις οκτώ
νέες παρεµβάσεις που οδηγούν στην αναγέννηση του ΕΣΥ και
στην παροχή σύγχρονων, ποιοτικών και δωρεάν υπηρεσιών
υγείας προς όλους τους πολίτες. Παρουσιάσαµε και τις προτά-
σεις µας για το ιδιωτικό χρέος, τα κόκκινα δάνεια και την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας των αδύναµων δανειοληπτών. 

Καταθέσαµε τις θέσεις µας για τις επενδύσεις στη γνώση, για
το σχολείο του εικοστού πρώτου αιώνα, για τις µεταρρυθµίσεις
που αναβαθµίζουν τη δηµόσια παιδεία, για το εθνικό απολυτήριο,
για την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση, που θα δώ-
σουν αξία στα πτυχία των παιδιών µας που τους παρέχει το δη-
µόσιο σχολείο και το δηµόσιο πανεπιστήµιο. Προτείναµε την
ενίσχυση των πιο αδύναµων συνταξιούχων µε ένα νέο ΕΚΑΣ.

Αυτές είναι οι θεσµικές παρεµβάσεις. Το νέο ΕΚΑΣ για τριακό-
σιες πενήντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχους είναι θεσµική πα-
ρέµβαση, και όχι τα «ψίχουλα» των pass. 

Προτείναµε ένα νέο, βιώσιµο, παραγωγικό πρότυπο, το «Made
in Greece», µε διατοµεακή συνεργασία µεταποιητών, τουρισµού,
πρωτογενούς τοµέα, µε έµφαση στην εγχώρια προστιθέµενη
αξία. Mε ένα κράτος στρατηγείο θα προχωρήσει η χώρα µπρο-
στά. Αλλά τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει να επενδύει στις απαραίτη-
τες υποδοµές, βάσει ενός µακροπρόθεσµου σχεδιασµού που να
διασφαλίζει τη διαφάνεια και την αξιοκρατία, που θα εντάσσει
στη στρατηγική την κλιµατική αλλαγή. 

Προτεραιότητα για εµάς είναι η πλήρης απασχόληση, µε ποι-
οτικές και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, µε απόλυτο σεβα-
σµό των εργασιακών δικαιωµάτων που θα οδηγούν σε
πραγµατική συµφιλίωση της επαγγελµατικής και οικογενειακής
ζωής, µε σύγχρονες εργασιακές σχέσεις που ρυθµίζονται µε κοι-
νωνικό διάλογο και µε συλλογικές συµβάσεις. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, για το ΠΑΣΟΚ το µεγάλο ζητούµενο
είναι πώς θα δουλέψουµε ώστε να έχουµε µια οικονοµία ανθε-
κτική, δυναµική, που θα αντέχει στους εξωγενείς παράγοντες,
στους εξωτερικούς κραδασµούς. Το 2023 αναδείχθηκε µε τρα-
γικό τρόπο η αδυναµία στρατηγικού σχεδιασµού θωράκισης της
χώρας µπροστά στις συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής. Με λι-
γότερες εστίες πυρκαγιών κάηκαν φέτος περισσότερα στρέµ-
µατα γης. Η κακοκαιρία «Ντάνιελ» έπνιξε την παραγωγική καρδιά
της χώρας, την Περιφέρεια Θεσσαλίας. Θα χρειαστούν δισεκα-
τοµµύρια δηµόσιοι πόροι για πολλά χρόνια για να αποκαταστα-
θούν οι ζηµιές και η παραγωγική δραστηριότητα στη Θεσσαλία.
Είναι χαρακτηριστικό ότι ακόµη και η Τράπεζα της Ελλάδος
εκτιµά ότι το κόστος της κλιµατικής αλλαγής θα φτάσει τα 2,2
δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. Υπάρχει, λοιπόν, ανάγκη για
πραγµατική επένδυση στην πρόληψη και ο σχεδιασµός των
έργων υποδοµής να βασίζεται επιτέλους στα νέα δεδοµένα της
κλιµατικής αλλαγής και όχι αυτά που είδαµε στη Θεσσαλία. Γέ-
φυρες, που παραδώσανε οι εταιρείες πριν από µερικούς µήνες
και πριν µερικά χρόνια, να γίνονται θρύψαλα.

Πάµε στο Ταµείο Ανάκαµψης. Οι πόροι του εξασφαλίζουν
µέχρι το 2026 µια µεγέθυνση που µπορεί να ξεπερνά τον µέσο
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά τα επενδυτικά σχέδια κατευ-
θύνονται, κατά επιλογή της Κυβέρνησης, σε τοµείς που δεν µπο-
ρούν να καταστήσουν µακροπρόθεσµα ανθεκτική και δυναµική
την οικονοµία, όπως εµείς οραµατιζόµαστε. Τα σχέδια αυτά,
όπως τα έχετε εφαρµόσει, δεν οδηγούν τη χώρα σε ισόρροπη
περιφερειακή ανάπτυξη. Για παράδειγµα, η Κεντρική Μακεδονία,
η πολυπληθέστερη περιφέρεια της χώρας µετά την Αττική, δεν
βρίσκεται καν στην πρώτη πεντάδα των περιφερειών ως προς το
κατά κεφαλήν ΑΕΠ. Και αντί να χρησιµοποιηθούν κεφάλαια από
το Ταµείο Ανάκαµψης για τη βελτίωση αναπτυξιακών υποδοµών,
έχετε αφήσει στο έλεος του θεού τον σιδηρόδροµο, το πράσινο
µέσο της εποχής, που επενδύουν όλα τα ευρωπαϊκά κράτη µέσω
του Ταµείου Ανάκαµψης. Απουσιάζει και ο απαραίτητος εκσυγ-
χρονισµός του δικτύου ενέργειας. 

Πώς θα κάνουµε δίκαιη πράσινη µετάβαση, δίνοντας προτε-
ραιότητα σε όρους σύνδεσης για τις ενεργειακές κοινότητες
δήµων, συνεταιρισµών, µεταποιητών, αν δεν υπάρχει αυτό το
σύγχρονο δίκτυο ενέργειας, στο οποίο εσείς δεν επενδύετε; Γιατί
δεν επενδύετε; Για να φτάνετε στο σηµείο να λέτε ότι αφού αυτό
έχουµε για να τρέξουµε την πράσινη µετάβαση, να κάνουν µόνο
µεγάλες επενδύσεις οι ολιγάρχες. Δυστυχώς, αυτό το µοντέλο
δεν βοηθά τη χώρα να κάνει µια δίκαιη µετάβαση, έχοντας τον
πολίτη και την εγχώρια παραγωγή σε χαµηλό κόστος στα επό-
µενα χρόνια και χαµηλό κόστος διαβίωσης για την οικογένειά
του.

Κυρίες και κύριοι, το δικό µας όραµα είναι µία χώρα να είναι
κοινωνικά δίκαιη, ανθεκτική, µε ισχυρούς θεσµούς, µε καθολικό
σεβασµό στα δικαιώµατα του ανθρώπου, να έχουµε ένα κράτος
λειτουργικό, µια δηµόσια διοίκηση που να προσφέρει υπηρεσίες
υψηλού επιπέδου που θα διευκολύνουν την καθηµερινότητα του
πολίτη. Ένα κράτος που θα επενδύει στην πρόληψη για να αντι-
µετωπίσει την κλιµατική κρίση, ένα κράτος µε ισχυρή δηµόσια
υγεία και δηµόσια παιδεία. 
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Όλα αυτά για εµάς είναι η ποιότητα ζωής που αξίζει να έχει τα
επόµενα χρόνια ο ελληνικός λαός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Έχουµε, λοιπόν, άλλες προτεραιότητες, εντελώς άλλες προ-
τεραιότητες. Εσείς έχετε φτάσει στο σηµείο να βάζετε αντιπα-
ραθετικά τον σεβασµό στους θεσµούς και την οικονοµική
ανάπτυξη, έχετε κάνει αδίστακτα αντιθεσµικά παιχνίδια τραυµα-
τίζοντας τους θεσµούς και τις ανεξάρτητες αρχές. Μαζί µε αυ-
τούς έχετε τραυµατίσει και την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού
στο πολιτικό σύστηµα. Ό,τι έκανε, δηλαδή, και ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Κανένα κράτος, όµως, δεν µπορεί να σταθεί όρθιο, να ανα-
πτυχθεί δίκαια, ανθεκτικά, µακροπρόθεσµα, αν δεν έχει ισχυρούς
θεσµούς, αξιόπιστους και ισχυρή δικαιοσύνη. Κανένα κράτος και
κανένας λαός δεν µπορεί να εµπιστευθεί ένα πολιτικό σύστηµα,
αν δεν νιώθει ο πολίτης ότι η δικαιοσύνη είναι για όλους και για
τους ανίσχυρους και για τους ισχυρούς. 

Εσείς έχετε αποδείξει σε πολύ µεγάλα ζητήµατα κράτους δι-
καίου ότι όποτε τα θέµατα αυτά ακουµπούν εσάς και τα στελέχη
σας, ρίχνετε σκοτάδι και επιτίθεστε στη δικαιοσύνη και στις
αρχές, όπως ακριβώς έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ µε τους Ανεξάρτητους
Έλληνες και αυτή είναι η ποιοτική διαφορά της δηµοκρατικής
παράταξης και από τους δυο σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Εµείς, λοιπόν, προτείνουµε ένα άλλο σχέδιο ανάπτυξης που
να διασφαλίζει τις επόµενες γενιές, που δεν θα νιώσουν οι νέοι
άνθρωποι ξανά ότι µπροστά µας έχουµε χαµένες δεκαετίες. Γι’
αυτό προτείνουµε και κάτι άλλο, διαφορετικό, ένα νέο σύγχρονο
ευρωπαϊκό τρόπο άσκησης εξουσίας συµµετοχικό, δηµοκρατικό,
που βάζει την κοινωνία στο προσκήνιο και τις πραγµατικές της
ανάγκες, που συνοµιλεί µε την κοινωνία, µε την αυτοδιοίκηση, µε
τα επιµελητήρια, µε την κοινωνία των πολιτών για το πώς θα αξιο-
ποιηθούν χρηµατοδοτικά εργαλεία, όπως το Ταµείο Ανάκαµψης,
και δεν θα τα σχεδιάζει όλα πίσω από κλειστές πόρτες, µε ειδικές
προτεραιότητες. Έχετε παραδώσει τον αναπτυξιακό χάρτη της
χώρας στις τράπεζες και στα µεγάλα συµφέροντα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Γι’ αυτό, λοιπόν, ο προϋπολογισµός αυτός δεν έχει σχεδιαστεί
µε το βλέµµα στραµµένο στις προκλήσεις του µέλλοντος. Είναι
ένας προϋπολογισµός διευθετήσεων που επισφραγίζει αυτό που
είπα και στην αρχή, µια Ελλάδα όπου η Νέα Δηµοκρατία επιβάλ-
λει κακοπληρωµένες δουλειές και πανάκριβη καθηµερινότητα.
Αυτός είναι ο πυρήνας της πολιτικής σας µε καταστροφικά απο-
τελέσµατα για τους πιο αδύναµους Έλληνες. Υποβαθµίζετε συ-
νειδητά το κοινωνικό κράτος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Η ποιότητα ζωής, όπως έλεγε ο Πρωθυπουργός κάποτε, είναι
υψηλή µόνο για όσους έχουν πολλά λεφτά και για τους πολλούς
χαµηλές προσδοκίες.

Για όλους, λοιπόν, τους παραπάνω λόγους η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΠΑΣΟΚ θα καταψηφίσει αυτόν τον προϋπολογισµό
εκτός από το σκέλος των δαπανών της Προεδρίας της Δηµοκρα-
τίας και της άµυνας της χώρας. 

Βεβαίως, εµείς παραδοσιακά, όπως ξέρετε, στηρίζουµε και
διαχρονικά τις δαπάνες για την άµυνα της χώρας, αλλά σας κα-
λούµε να µας ενηµερώσετε τι συµβαίνει στον τοµέα αυτόν και
όχι να µαθαίνουµε από πρωτοσέλιδα για αλλαγές προτεραιοτή-
των. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει, αν υπάρχουν αλλαγές στα εξοπλι-
στικά προγράµµατα, να τις πείτε, να τις γνωρίζουµε, γιατί εµείς
έχουµε πραγµατική θέληση συναίνεσης για θέµατα που υπερβαί-
νουν τα κόµµατα και είναι ζητήµατα εθνικών συµφερόντων και
δηµόσιου συµφέροντος. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας παρακαλώ, κύριε Μητσοτάκη, στην οµιλία
σας να µας πείτε τι έχει αλλάξει στις προτεραιότητες των εξο-
πλιστικών προγραµµάτων της χώρας.

Κλείνω αυτή την οµιλία λέγοντας ότι τα επόµενα χρόνια η κλι-
µατική κρίση θα ανατρέψει όλους τους σχεδιασµούς, όλους τους

δηµοσιονοµικούς σχεδιασµούς. Δεν µπορεί η συζήτηση αυτή να
συνεχίζει να γίνεται επιφανειακά µε ένα Υπουργείο- κέλυφος, µε
µια Κυβέρνηση που υποτιµά την Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Πρέπει να ανοίξει ένας πολύ µεγάλος ολοκληρωµένος θεσµι-
κός διάλογος µε την κοινωνία των πολιτών. Πρέπει να κάνουµε
µια γενναία τοµή για να αντιµετωπίσουµε ως µια χώρα της λεκά-
νης της Μεσογείου το τεράστιο κόστος που θα επέλθει µε την
κλιµατική κρίση, το τεράστιο κόστος των νέων ανισοτήτων, το τε-
ράστιο κόστος καταστροφής του φυσικού πλούτου και έχετε
χρέος και έχουµε χρέος αυτή η συζήτηση να γίνει µέσα στο 2024
µε ολοκληρωµένο τρόπο και µε τη στήριξη της επιστηµονικής
κοινότητας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα µία µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Σερρών (Β’ Τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Αµέσως µετά τον κ. Ανδρουλάκη, καλώ στο Βήµα και για τη
δική του παρέµβαση επί του Προϋπολογισµού του 2024 τον κ.
Σωκράτη Φάµελλο, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, µε απουσία του
κυρίου Πρωθυπουργού…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
… οφείλω να πω ότι παρακολουθούµε το τελευταίο τετραή-

µερο τη συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2024 διαπιστώ-
νοντας την έντονη και αγωνιώδη προσπάθεια των Υπουργών και
των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας να πείσουν τους πολίτες
ότι η χώρα ζει µια µοναδική εποχή ευηµερίας. 

Όµως, αυτή η προσπάθεια, που είναι προφανώς επικοινωνιακά
και επιτελικά σχεδιασµένη, έχει ένα δοµικό πρόβληµα. Έρχεται
σε πλήρη αντίθεση µε αυτό που ζουν οι πολίτες.

Όση προπαγάνδα και αν χρησιµοποιείτε, δεν µπορείτε να κρύ-
ψετε ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα σήµερα στη χώρα µας είναι η
ακρίβεια, η οποία ξεκινάει από την οικονοµική πολιτική της Κυ-
βέρνησής σας. Το λένε ξεκάθαρα όλες οι δηµοσκοπήσεις. Λίγο
πριν ανέβω στο Βήµα διάβαζα ότι έξι στους δέκα δεν τα βγάζουν
πέρα µε την ακρίβεια, ότι η καταναλωτική εµπιστοσύνη καταρ-
ρέει και ότι δεν βγαίνουν ούτε οι µικροµεσαίοι ούτε οι επιχειρή-
σεις, γιατί δεν µπορούν να πληρώσουν ούτε καν τις ρυθµίσεις σε
όλα αυτά που χρωστάνε σε δηµόσιο και ασφαλιστικά ταµεία.

Όσο και να µαγειρέψει τα νούµερα ο κ. Χατζηδάκης, ακολου-
θώντας και την δηµιουργική λογιστική του κ. Αλογοσκούφη, δεν
µπορεί να κρύψει τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος, τα
οποία λένε ξεκάθαρα ότι στη χώρα µας έχουµε πληθωρισµό
απληστίας. Δηλαδή, ένα µεγάλο ποσοστό του πληθωρισµού
εξαρτάται από τα κέρδη των επιχειρήσεων και δεν είναι εισαγό-
µενο και το καταθέτω, κύριε Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, µε στρεβλώσεις στην αγορά, µε προβλήµατα στον αντα-
γωνισµό και χωρίς έλεγχο της ακρίβειας υποφέρει όλη η κοινωνία
και όλη η οικονοµία και η τελευταία επίσκεψη του κ. Μητσοτάκη
στο Υπουργείο Ανάπτυξης αποδεικνύει αυτό ακριβώς, ότι είναι
ένοχη η Κυβέρνηση και ευθύνεται για την ακρίβεια και πάει εκ των

7838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



υστέρων να µαζέψει όλα αυτά στα οποία έχει εκτεθεί.
Όµως, η συντριπτική πλειοψηφία και των νοικοκυριών και των

επιχειρήσεων δεν τα βγάζουν πέρα. Αλήθεια, ποιος περίµενε λί-
γους µήνες µετά την περήφανη νίκη του 41% να έχει καταρρεύ-
σει το σενάριο της αριστείας, το σενάριο της επάρκειας και
κυρίως η αξιοπιστία του κ. Μητσοτάκη;

Στον Έβρο, στη µεγαλύτερη καταγεγραµµένη πυρκαγιά της
Ευρώπης, σε ένα µοναδικό προστατευόµενο οικοσύστηµα, αλλά
και στη Θεσσαλία στις πληµµύρες του «Ντάνιελ» αλλά και µετά
του «Ελίας», παρά τις προγνώσεις των επιστηµόνων και ενώ η
Πολιτεία είχε στα χέρια της τους χάρτες κινδύνου πληµµύρας,
κατέρρευσε κάθε αίσθηµα ασφάλειας, κάθε αίσθηµα θωράκισης,
αλλά και κάθε αίσθηµα ανθεκτικότητας, αλλά και στη Νέα Φιλα-
δέλφεια, στην προσχεδιασµένη δολοφονική επίθεση των Κροα-
τών ακροδεξιών χούλιγκανς που διέτρεξαν όλη την Ελλάδα, ενώ
παρακολουθούσαν οι δυνάµεις της Αστυνοµίας, αλλά και στο
Ρέντη µε τη δολοφονική επίθεση των οργανωµένων οπαδών κατά
των αστυνοµικών και ενώ ο τριανταενάχρονος είναι ακόµα σε
πολύ κρίσιµη κατάσταση -και στέλνουµε όλοι µας τη συµπαρά-
σταση στον αγώνα που δίνει-, ενάµιση χρόνο µετά τη δολοφονία
του Άλκη Καµπανού στη Θεσσαλονίκη έχει -πιστεύω- ξεκάθαρα
καταρρεύσει κάθε αξιοπιστία που επικαλούνταν ο κ. Μητσοτά-
κης, ο οποίος -τι κάνει- µετά από κάθε κρίση ζητάει συγγνώµη,
επαναλαµβάνει εξαγγελίες, αλλά επί της ουσίας στην οπαδική
βία; Δεν έχει κάνει τίποτα από τις εξαγγελίες και µετά τη δολο-
φονία του Άλκη και µετά του Μιχάλη Κατσουρή στη Νέα Φιλα-
δέλφεια. Και αυτό είναι πρόβληµα γιατί είναι λόγια, λόγια, λόγια,
χωρίς καν στρατηγική. 

Την ίδια κατάρρευση προσδοκιών την ζουν οι πολίτες στα τα-
µεία των σουπερµάρκετ, στο λάδι, στα τυροκοµικά και γενικά στα
τρόφιµα, στις τιµές των καυσίµων, αλλά και στις αναγγελίες των
πλειστηριασµών που αυξάνονται, αφού ο κ. Μητσοτάκης, µε τον
πρόσφατο νόµο, συνέχισε τα χατίρια στους servicers και αναµέ-
νουµε διακόσιες πενήντα χιλιάδες πλειστηριασµούς µέχρι το
2026, χωρίς προστασία πλέον της πρώτης κατοικίας. 

Kαι αµέσως µετά επέλεξε να εισάγει ένα οριζόντιο χαράτσι σε
όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τους επιστήµονες, τις
µικροµεσαίες ατοµικές επιχειρήσεις διαψεύδοντας κάθε προ-
εκλογική σας δέσµευση. Κατηγορούσε εµάς υποκριτικά ότι σχε-
διάζουµε νέους φόρους. Όµως, µε το να βάλετε κεφαλικό φόρο
σε όλους τους επαγγελµατίες και τους επιστήµονες, πετώντας
τα ψηφιακά εργαλεία κυριολεκτικά στο καλάθι των αχρήστων,
αφαιρέσατε ταυτόχρονα κάθε κίνητρο για να αντιµετωπιστεί η
φοροδιαφυγή και καταφέρατε η κοινωνία και το προσφιλές σας
«κίνηµα της γραβάτας» να σας θεωρεί τελικά ψεύτες και καθόλου
εκσυγχρονιστές.

Βέβαια, ο κ. Τσακλόγλου είπε την αλήθεια -το είχατε συζητήσει
µάλλον- να γίνουν οι δικηγόροι ντελιβεράδες. Αυτό, ξέρετε, δεν
αλλάζει. Όσο κι αν ανακοινώσουν σήµερα -γιατί γράφουν τα
µέσα ενηµέρωσης ότι θα βγάλει λαγό από το καπέλο- ξέρετε
γιατί θα το κάνει αυτό; Γιατί είναι βαθύτατα εκτεθειµένοι, γιατί
έχουν διαψευστεί όλες οι δηλώσεις τους στην κοινωνία. Έχετε
εκτεθεί και έχετε αποκαλυφθεί. 

Όµως, οφείλω να πω ότι αυτό που κατέρριψε κάθε έννοια αξιο-
πιστίας ήταν η απόφασή σας να απορρίψετε, εδώ στη Βουλή, την
πρόταση για διενέργεια προκαταρκτικής επιτροπής για τα θέ-
µατα της εισαγγελικής αρχής, της Ευρωπαϊκής Εισαγγελικής
Αρχής. Όταν η Ευρωπαϊκή Εισαγγελική Αρχή στέλνει µία ποινική
δικογραφία για κακουργηµατική παράβαση καθήκοντος Υπουρ-
γού σας και εσείς επιλέγετε να γράψετε στα παλαιότερα των
υποδηµάτων σας µια έκθεση της δικαιοσύνης, αποδεικνύεται ένα
πράγµα: Ότι δεν σέβεστε ούτε τη δικαιοσύνη και αυτό -ξέρετε-
είναι νάρκη στα θεµέλια της δηµοκρατίας µας και το επιλέξατε
εδώ, στη Βουλή, ενώπιον όλων των πολιτών και µάλιστα για ένα
θέµα που συνδέεται µε το τραγικό δυστύχηµα, µε το έγκληµα
των Τεµπών. Στην περίπτωσή σας, απ’ ό,τι φαίνεται, δεν ισχύει
αυτό που λέµε «καθαρός ουρανός αστραπές δεν φοβάται». 

Θα µου πείτε: Τίποτα δεν πάει καλά σε αυτή τη χώρα; Υπάρ-
χουν πράγµατα που πάνε καλά. Ας τα πάρουµε µε τη σειρά. 

Πάνε καλά τα υπερκέρδη στο ρεύµα, στα καύσιµα, στις τρά-
πεζες, στις αλυσίδες τροφίµων, σε κάποιες εισηγµένες µεγάλες

επιχειρήσεις. Πάνε καλά και οι ιδιωτικοποιήσεις. Μετά τη ΔΕΗ,
µετά τη ΔΕΠΑ Υποδοµών, τον «ΔΕΔΔΗΕ», πρόσφατα προχωρή-
σατε σε παραχώρηση µετοχών για τα ΕΛΠΕ, έναν κρίσιµο φορέα
για την ενεργειακή µετάβαση της χώρας. 

Και ανακοίνωσε ο κ. Σκυλακάκης εδώ, στις προγραµµατικές,
το νέο σχέδιο συγχωνεύσεων και ιδιωτικοποιήσεων των Δηµοτι-
κών Επιχειρήσεων Ύδρευσης Αποχέτευσης. Είναι γεγονός ότι µε
το νερό έχει µια εµµονή ο κ. Μητσοτάκης και το αποδεικνύει στα-
θερά. 

Πάνε βέβαια καλά και οι αµοιβές των εκλεκτών, της Νέας Δη-
µοκρατίας. Ανακοίνωσαν πρόσφατα τις αµοιβές των διοικητών
των νοσοκοµείων, µε αυξήσεις έως 45%. Προσέξτε! Νοµιµοποί-
ησαν το ρουσφέτι µε νόµο για το πώς επιλέγονται οι διοικητές
και στη συνέχεια έρχονται και δίνουν µπόνους, ενώ η κ. Κερα-
µέως που είχε τον νόµο, την ευθύνη του νόµου γι’ αυτές τις επι-
λεκτικές προσλήψεις, η ίδια πρόσφατα στη τηλεόραση είπε ότι
οι χαµηλές αµοιβές των γιατρών αντισταθµίζονται, λέει, από την
εµπειρία που κερδίζουν. 

Έφυγε η κ. Κεραµέως, ήταν πριν από λίγο εδώ…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Είναι στο ακροατή-

ριο. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εδώ είµαι!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Άρα, λοιπόν,
κυρία Κεραµέως -αφού είστε εδώ- λέω το εξής:…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): (δεν ακούστηκε)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κυρία Κερα-
µέως, γιατί δεν πληρώνετε, αλήθεια, µε εµπειρία τους διοικητές
των νοσοκοµείων που θα επιλέξετε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Σε αυτούς γιατί δίνετε αύξηση 45%; Οι γιατροί δεν αξίζουν που
δίνουν τη µάχη και του covid και της υγείας και της κοινωνίας; 

Πράγµατι, µοναδική εµπειρία να ζεις σε µια Ελλάδα, η οποία
θα σε πληρώνει µε εµπειρία για τον αγώνα που δίνεις και να σε
διώχνει πρακτικά εκτός Ελλάδος, ενώ η χώρα σου, οι άνθρωποί
σου, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας έχουν ανάγκη τις γνώσεις σου
που σου έδωσε το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο. 

Εµείς το έχουµε πει πολύ συχνά από αυτό το Βήµα. Το µόνο
σχέδιο που προχωράει µε συνέπεια η Κυβέρνηση και ο κ. Μητσο-
τάκης είναι αυτό το εκτεταµένο σχέδιο αδικίας, δηλαδή η ανα-
διανοµή περιουσιών, εισοδήµατος και αξιών στην ελληνική
κοινωνία, δηλαδή λίγοι γίνονται πλουσιότεροι, ενώ όλο και πε-
ρισσότεροι συµπατριώτες µας θίγονται, είναι «στην απέξω», είναι
οι λεγόµενοι µη προνοµιούχοι γιατί δεν έχουν κολλητό στο σύ-
στηµα εξουσίας. Και όλα αυτά καλύπτονται µε ένα σχέδιο προ-
παγάνδας, χειραγώγησης, φίµωσης µέσων ενηµέρωσης και
απειλών κατά µέσων ενηµέρωσης, αλλά και αδιαφάνειας και υπο-
βάθµισης των θεσµών.

Και θέλω να µείνω λίγο σε αυτό. Υποβαθµίστηκε η νοµοθέτηση
το τελευταίο διάστηµα. Περνάνε νοµοσχέδια fast track, δεν προ-
λαβαίνουµε καν να τα συζητήσουµε. Υπήρξε επίθεση της Κυβέρ-
νησης κατά των ανεξάρτητων αρχών. Υπάρχει µια υποβάθµιση
του κράτους δικαίου και δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, υπάρχει υποβάθµιση της δηµοκρατίας, που πλέον γινόµαστε
το «µαύρο πρόβατο» και στην Ευρώπη. 

Και γνωρίζετε καλά ότι αυτό είναι ένα σχέδιο για να εξυπηρε-
τήσετε το στόχο της αναδιανοµής. Γιατί ένα εκτεταµένο σχέδιο
κλοπής, όσον αφορά τις περιουσίες και το εισόδηµα, δεν θα µπο-
ρούσε να περάσει αν δεν µειώνατε κάθε αντίσταση, αν δεν θίγατε
την ίδια την πολιτική σαν αξία, τη συλλογικότητα, την αλληλεγ-
γύη, τα όνειρα, τις αξίες προόδου στην κοινωνία µας. Και αυτό
έχετε κάνει. Γι’ αυτό απαξιώνετε την πολιτική, γιατί εσείς επιβιώ-
νετε µε το ρουσφέτι, αλλά η Ελλάδα πηγαίνει όλο και προς τα
πίσω.

Όµως, πρέπει να επιστρέψω στα θέµατα του προϋπολογισµού
γιατί εκτιµούµε ότι η ακατάσχετη θριαµβολογία κρύβει και άλλον
έναν κίνδυνο. Όταν η Κυβέρνηση προσπαθεί να µας πείσει ότι
για τη δική της πολιτική τα πράγµατα πηγαίνουν καλά, ξεχνάει
ότι η δική της πολιτική ήταν υπεύθυνη για τη χρεοκοπία των µνη-
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µονίων και ξεχνάει ότι η Ελλάδα ζορίστηκε για να µπει στον ενά-
ρετο κύκλο της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ για να βγούµε από τα
µνηµόνια, κάναµε συγκεκριµένες πολιτικές επιλογές που δεν κά-
νουν σήµερα και όλοι µας πιεστήκαµε. Τα ξεχνάει όλα αυτά, υπο-
τιµά τον αγώνα που έδωσαν οι Έλληνες και οι Ελληνίδες και
ξαναγυρίζει στο ίδιο µοντέλο της χρεοκοπίας. 

Γιατί η αλλαγή, κατ’ αρχάς, να πούµε του µακροοικονοµικού
µοντέλου έγινε στα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή ο καθαρός διά-
δροµος, τα χαµηλά επιτόκια. Τα πετύχαµε εµείς µε τη διαπραγ-
µάτευση και µε τη στήριξη όλων των Ελλήνων και των Ελληνίδων.
Γι’ αυτό και είναι χαµηλό το κόστος δανεισµού. Κρύβετε όµως
το πόσο µας κόστισε τότε η χρεοκοπία γιατί θέλετε να επαναλά-
βετε τις ίδιες πολιτικές. Έχετε κοµµατικό συµφέρον και αυτό
κάνει κακό στα δηµοσιονοµικά. 

Όµως, ο κ. Χατζηδάκης έχει κι ένα άλλο πρόβληµα. Για να µπο-
ρέσει να υποστηρίξει το σενάριό του, κρύβει και ορισµένα δοµικά
προβλήµατα της οικονοµίας. Παράδειγµα, λέει ότι ζούµε µια µα-
γική εικόνα, αυτό το «Ελλάδα 2.0». Μάλιστα. Όµως, το ΑΕΠ σε
πραγµατικούς όρους είναι πολύ χαµηλότερο από το ΑΕΠ του
2009. Βλέπουµε εδώ πέρα µε τιµές 2015 έχουµε µια απώλεια 40
δισεκατοµµυρίων. 

Δεύτερον, το πραγµατικό εργατικό δυναµικό στη χώρα είναι
µικρότερο. Πέρα από τους µακροχρόνια ανέργους και τον
αριθµό των ανέργων, έχουµε και λιγότερο παραγωγικό δυναµικό.
Θα µας πει ο κ. Χατζηδάκης -το λέει συχνά, αλλά το λέω εκ των
προτέρων για να µη βιαστεί- «τώρα εξάγουµε». Ναι, υπάρχει µια
πολύ µικρή αύξηση των εξαγωγών, αλλά δεν µας λέει ότι οι ει-
σαγωγές αυξήθηκαν 17%. Άρα το βασικό πρόβληµα που µεγα-
λώνει είναι το έλλειµµα συναλλαγών. Γι’ αυτό δεν απαντάνε.
Εµείς θέλουµε µια απάντηση, έστω τώρα, σε αυτόν τον διάλογο
που κάνουµε εδώ.

Λέει βέβαια, από την άλλη µεριά, ότι έχουµε επενδύσεις. Ναι,
αλλά εµείς βλέπουµε από τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ ότι την τετρα-
ετία του κ. Μητσοτάκη οι επενδύσεις όλο και περισσότερο προ-
σανατολίζονταν -και µάλιστα τώρα τελευταία- σε εξαγορές
κόκκινων δανείων, σε επενδύσεις real estate. Όµως δεν πάνε
καλά οι παραγωγικές επενδύσεις, το πραγµατικό προϊόν, η και-
νοτοµία, η µεταποίηση, ο αγροτοδιατροφικός τοµέας. Ξέρετε
αυτά δεν πάνε καλά ούτε στο Ταµείο Ανάκαµψης. 

Άρα υπάρχει ένα σοβαρό δοµικό πρόβληµα, το οποίο ενισχύει
αυτή η -επιτρέψτε µου να πω- αεριτζίδικη πολιτική, όσον αφορά
το θέµα των επενδύσεων. Και έτσι, κρίσιµοι παραγωγικοί τοµείς
έχουν πτώση στο ρυθµό των επενδύσεων. Ακόµα και το Ταµείο
Ανάκαµψης που θα µπορούσε να είναι µία µεγάλη ευκαιρία, δυ-
στυχώς, µε εσάς γίνεται µια µεγάλη χαµένη ευκαιρία. Και αυτό
γιατί βλέπουµε ότι ως το τέλος Σεπτεµβρίου η πραγµατική απορ-
ρόφηση είναι στο 8% και -ξέρετε- έπρεπε να είχαµε ήδη πιάσει
πολύ ψηλά ποσοστά στην απορρόφηση. 

Οι λιµνάζοντες πόροι βλέπω ότι είναι γύρω στα 4,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, είναι πάρα πολύ µεγάλα τα νούµερα. Και προσέξτε:
Το 86% του συνολικού ποσού των δανείων αντιστοιχεί µόνο σε
τριάντα έξι οµίλους.

Να µία άλλη πλευρά αυτής της αναδιανοµής, αυτής της άδικης
οικονοµικής πολιτικής, που σηµαίνει τι; Ότι η µικροµεσαία επι-
χείρηση πρακτικά, κύριε Μητσοτάκη, είναι εκτός του Ταµείου
Ανάκαµψης και αυτό είναι δική σας επιλογή. Και βέβαια, θα µας
πουν «ως τελευταία γραµµή άµυνας για τον τουρισµό». Εδώ
οφείλουµε -και επιστηµονικά να σας πω την αλήθεια- να χτυπή-
σουµε ένα καµπανάκι. Είναι δυνατόν να αµφισβητείται το δυνα-
µικό της χώρας στη βιώσιµη ανάπτυξη και να χαίρεστε; Το
παράδειγµα της Μυκόνου µε τις στρατηγικές επενδύσεις που,
όµως, δεν ανταποκρίνονται σε αυτό που λέµε «φέρουσα ικανό-
τητα» γιατί δεν υπάρχει και χωρικός σχεδιασµός, είναι ένα ξεκά-
θαρο παράδειγµα ότι ιδιαίτερα σε µία περίοδο κλιµατικής,
δηλαδή και περιβαλλοντικής, κρίσης οι διαδικασίες που επιλέγει
η Κυβέρνηση µπορεί να εξυπηρετούν συµφέροντα, αλλά δεν εξυ-
πηρετούν µακροπρόθεσµα τη χώρα ούτε το εισόδηµα και την
απασχόληση.

Και βέβαια, δεν µπορώ να ακούω τον κ. Μητσοτάκη να λέει ότι
η κλιµατική κρίση διευρύνει τον τουριστικό τοµέα και τη χρονική
περίοδο. Νοµίζω ότι µετά από αυτό που έγινε -ας πούµε- στο

Πήλιο και στον Έβρο πρέπει να το ξανασκεφτεί, για να µην ανα-
φέρεται σε αυτά τα ζητήµατα πρόχειρα και επιφανειακά.

Όµως, οι πρόσφατες κρίσεις ανέδειξαν και ένα άλλο µεγάλο
πρόβληµα της Ελλάδας, το πρόβληµα της ανθεκτικότητας. Στην
πανδηµία η χώρα µας, δυστυχώς, ήταν σε µία από τις χειρότερες
θέσεις της Ευρώπης, 40% περισσότερους νεκρούς από την Πορ-
τογαλία. Και αντί να χρησιµοποιούµε τους πόρους που είχαµε
στη διάθεσή µας για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, καταλήξαµε στη
δεύτερη τετραετία του κ. Μητσοτάκη να ψάχνουµε πυροσβέστες
για να οδηγήσουν τα ασθενοφόρα. Και ήταν η πρώτη πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου, δυστυχώς, τραγικό ξεκίνηµα.

Παρά τις υποσχέσεις τού κ. Μητσοτάκη, θέλω να σας δώσω
δύο, τρία νούµερα, για να καταλάβετε πού βρισκόµαστε στην
υγεία. Οι δαπάνες για την υγεία κατ’ αρχάς απέχουν ως ποσοστό
του ΑΕΠ από την ευρωπαϊκή κανονικότητα. Άρα, η χώρα µας
αποκλίνει, 1,5% νοµίζω ότι είναι η διαφορά των συντελεστών, του
µέσου ευρωπαϊκού και της ελληνικής -αν θέλετε- χρηµατοδότη-
σης. Όµως, ένας στους τέσσερις Έλληνες πολίτες δεν είχαν
πρόσβαση στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη το 2022 λόγω κό-
στους. Ένας στους τέσσερις! Ξέρετε ποιο ήταν το νούµερο αυτό
την περίοδο της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ εντός µνηµονίου; Ήταν
10,4%, δηλαδή το 10,4%, το οποίο µας προβληµάτιζε εκείνη την
περίοδο, τώρα έχει γίνει 25%. Αυτή είναι η αδυναµία εξυπηρέτη-
σης των κοινωνικών αναγκών. Και αν το συγκρίνετε µε τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο, δηλαδή τον πληθυσµό που δεν µπορεί να κάνει
εξετάσεις για οικονοµικούς λόγους, έχουµε τετραπλάσιο ποσο-
στό από ό,τι έχει η Ευρώπη µε τα στοιχεία της EUROSTAT.

Και στην παιδεία τα πράγµατα δεν πάνε καλύτερα. Στην παι-
δεία ξέρετε, κύριε Μητσοτάκη, η απόκλιση των δαπανών σε
σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο είναι πάλι 2%, γιατί µιλάµε
πάντα για την Ευρώπη, εµείς θέλουµε να είµαστε Ευρώπη. Το
κακό είναι ότι αυτές οι πολιτικές αποκλίνουν συνέχεια, δεν συγ-
κλίνουν µε την Ευρώπη. Μας αποµακρύνει η πολιτική του κ. Μη-
τσοτάκη από την Ευρώπη, όσα ωραία λόγια και να λέει, γιατί
ξέρουµε πολύ καλά και εµείς τα νούµερα. Δεν είστε τόσο άριστοι
σε αυτό, µάλλον µαγειρεύετε τα νούµερα.

Και σκεφτείτε το εξής: Δεν είναι όλο και πιο δύσκολο για µια
οικογένεια να καλύψει τις ιδιωτικές δαπάνες στην παιδεία, για να
σπουδάσει ένα παιδί; Άρα και στην υγεία και στην παιδεία το πο-
σοστό των ιδιωτικών δαπανών αυξάνεται συνέχεια. Η Ελλάδα
είναι πρώτη σχεδόν στις ιδιωτικές δαπάνες υγείας. Πρακτικά
αυτό ξέρετε τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι δεν µπορούν σε βασικές
κοινωνικές ανάγκες, όπως η παιδεία και η υγεία, να εξυπηρετη-
θούν οι Έλληνες πολίτες.

Αναρωτιέµαι για το εξής, κύριε Μητσοτάκη και θέλω µία απάν-
τηση µετά, θα έχετε τον χρόνο: Πόσο ευχαριστηµένος αισθάνε-
στε να είστε τεσσεράµισι χρόνια Πρωθυπουργός µίας χώρας,
που εξαιτίας των δικών σας πολιτικών οι πολίτες αποκλείονται
από την πρόσβαση στην υγεία και στην παιδεία λόγω εισοδήµα-
τος; Αυτό πραγµατικά είναι ένα ερώτηµα που θέλω να µου το
απαντήσετε και προσωπικά. Και µάλιστα, µε τα σχέδια που µα-
θαίνουµε ότι έρχονται στην αρχή του νέου έτους θα αυξηθεί µε
βάση δικές σας πρωτοβουλίες το ιδιωτικό τµήµα παιδείας και
υγείας, άρα θα µειωθεί έτι περαιτέρω η πρόσβαση, άρα θα
έχουµε περισσότερες ταξικές διακρίσεις και ανισότητες. Αυτό
είναι ένα µεγάλο πρόβληµα της δεξιάς πολιτικής διαχρονικά, το
έχει ζήσει η Ελλάδα.

Όµως, επιτρέψτε µου να σας πω ότι έχουµε και νέα προβλή-
µατα, δεν έχουµε µόνο τα προβλήµατα της κλασικής δεξιάς πο-
λιτικής. Έχουµε και την ανεπάρκεια σε κρίσιµα θέµατα, όπως
είναι το κλίµα και η ενέργεια. Ο κ. Σκυλακάκης το παραδέχτηκε
πρόσφατα, αλλά το ξέρουµε και από τα νούµερα. Η πρόσφατη
ενεργειακή κρίση κόστισε δισεκατοµµύρια στην Ελλάδα, που θα
µπορούσε να είχε προετοιµαστεί γιατί υπήρχαν τα εργαλεία από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Όµως και οι φυσικές καταστροφές
άφησαν και αυτές δηµοσιονοµικό αποτύπωµα δισεκατοµµυρίων.
Άρα, η πολιτική σας και η ανεπάρκειά σας και τα µεγάλα λόγια
αφήνουν επιπλέον κόστος στην Ελλάδα. Δηλαδή έχουµε µία
δεξιά ταξική µεροληπτική πολιτική που αφήνει απ’ έξω πολλούς
από τα αγαθά της προόδου και έχουµε και µεγάλες ζηµίες δισε-
κατοµµυρίων που τις πληρώνουµε πάλι όλοι µαζί.
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Και προσέξτε, αντί η Κυβέρνηση σε αυτό το µεγάλο ερώτηµα
του κλίµατος να στηριχθεί στην επιστήµη, στο τελευταίο νοµο-
σχέδιο εκδικήθηκε τους επιστήµονες γιατί είπαν πότε θα βρέξει
στη Θεσσαλία και πόσο θα βρέξει. Έρχεται, δηλαδή, να εκδικηθεί
και να επιτεθεί στην επιστήµη τώρα πια ο κ. Μητσοτάκης, απο-
δεικνύοντας ότι δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό που λέγαµε «Ευ-
ρώπη, διαφωτισµός και πρόοδος».

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα στην πολιτική
είναι θέµατα επιλογών. Η Κυβέρνηση επέλεξε τον συγκεκριµένο
δηµοσιονοµικό χώρο και όχι άλλο. Η Κυβέρνηση επέλεξε να αφή-
σει την κοινωνία απροστάτευτη στην ακρίβεια. Η Κυβέρνηση επέ-
λεξε να στηρίξει τα υπερκέρδη και όχι να φορολογήσει. Η
Κυβέρνηση επέλεξε να µη µειώσει τους έµµεσους φόρους. Η Κυ-
βέρνηση επέλεξε να µην ενισχύσει ουσιαστικά τους µισθούς και
τις συντάξεις. Γιατί τώρα µη µου πείτε ότι είναι ενίσχυση τα 70
ευρώ µεικτά που πήραν οι δηµόσιοι υπάλληλοι ως επίδοµα, κάτι
σαν το Food Pass ή το 3% αύξηση στις συντάξεις που ήταν και
νοµοθετηµένο από την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί όλα αυτά
έχουν εξανεµιστεί -και το ξέρετε- από τον πληθωρισµό.

Κοιτάξτε, τα νούµερα, κύριε Μητσοτάκη, σας διαψεύδουν.
Επειδή ξέρω ότι θα έχετε τον χρόνο όσο µιλάει ο κ. Χατζηδάκης
να µελετήσετε λίγο ξανά την οµιλία σας, θα σας καταθέσουµε
ορισµένα έγγραφα για να µας απαντήσετε.

Πρώτο θέµα: Η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη έκανε ρεκόρ ει-
κοσιεπταετίας στους φόρους. Το ποσοστό των φόρων ως 29%
του ΑΕΠ είναι high score. Να µας απαντήσετε, είναι ή όχι; Και
είναι ένας συγκεκριµένος δείκτης µε συγκεκριµένο παρονοµα-
στή.

Δεύτερον, από τους φόρους το έµµεσο τµήµα τους, οι έµµεσοι
φόροι, που είναι και οι πιο άδικοι, είναι 65%, ναι ή όχι; Να µας
απαντήσετε, γιατί αυτό είναι καταγεγραµµένο χρηµατοοικονο-
µικά. Τα έσοδα από τον ΦΠΑ έχουν ανέλθει τα τελευταία τρία
χρόνια -από το 2021 έως το 2023- κατά 40%, 7 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ναι ή όχι; Νούµερα είναι αυτά.

Επίσης, οι Έλληνες µαζί µε τους Βούλγαρους είναι οι φτωχό-
τεροι της Ευρώπης. Καταθέτω το σχετικό δηµοσίευµα µε στοι-
χεία της EUROSTAT. Μια απάντηση, δεν χρειάζεται κάτι
διαφορετικό.

Μάλιστα, εδώ λέει ότι στην ατοµική κατανάλωση, κύριε Μη-
τσοτάκη, η Ελλάδα κατατάχθηκε πέρυσι στην εικοστή πέµπτη
θέση πανευρωπαϊκά, αλλά τα επίπεδα της κατανάλωσης αυτής
αυξήθηκαν σε δεκαοχτώ χώρες, κυρίως στη Βουλγαρία -69% του
µέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σύγκριση µε 60% το
2020- αλλά η Ελλάδα είναι θλιβερή εξαίρεση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, παρουσιάζοντας στασιµότητα. Το καταθέτω, κύριε Πρό-
εδρε.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ταυτόχρονα, όµως, δεν είναι απλά τόσο χαµηλά τα θέµατα
στις αµοιβές και στο διαθέσιµο εισόδηµα. Δυστυχώς, οι Έλληνες
είναι πρωταθλητές σε ώρες εργασίας, σε σχέση µε τους υπόλοι-
πους εργαζόµενους, άρα και περισσότερο εργάζονται και λιγό-
τερο αµείβονται. Και αυτό θεωρώ ότι είναι σοβαρότατο
πρόβληµα. Από ό,τι βλέπω, της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» είναι το δηµο-
σίευµα, το καταθέτω και αυτό, κύριε Πρόεδρε, στα Πρακτικά για
να µην υπάρχει καµµία αµφισβήτηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρακτικά, λοιπόν, το διαθέσιµο εισόδηµα µειώνεται και όπως
βλέπετε, µειώνονται και οι καταθέσεις γιατί κάπως πρέπει να τα
βγάλουν πέρα οι Έλληνες πολίτες.

Όµως, η ακρίβεια σαρώνει. Βλέπουµε ότι όσον αφορά στα κα-
ταναλωτικά προϊόντα -και καταθέτω πάλι από την «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ» δηµοσίευµα- η Ελλάδα έχει τις υψηλότερες τιµές σε γάλα,
τυριά, αυγά, ελαιόλαδο και επίσης -σηµειώστε το- στις τηλεπι-

κοινωνίες. Μάλιστα, στις τηλεπικοινωνίες είµαστε πάνω από τον
µέσο όρο της Ευρώπης, στο 53,5%. Αυτή είναι η ψηφιακή Ελ-
λάδα του κ. Μητσοτάκη, για να ξέρετε πόσο εύκολη είναι η πρό-
σβαση στα ψηφιακά προϊόντα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, ο πραγµατικός µισθός επί της ουσίας έχει µειωθεί πε-
ρίπου 8%. Δηλαδή, αν πάρουµε ένα πραγµατικό καλάθι προϊόν-
των και βάλουµε τις δυνατότητες των αγορών µε τον πραγµατικό
µισθό, η µείωση είναι 8%. Αν πάµε στα τρόφιµα, είναι ακόµη µε-
γαλύτερη η µείωση. Και το καταθέτω και αυτό, κύριε Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παραµένουµε, λοιπόν, πρώτοι στον πληθωρισµό τροφίµων και
το 2023 -γιατί ήµασταν και το 2022- είµαστε πρώτοι στα έξοδα
στέγασης, 40% του εισοδήµατος πρέπει να καταβάλουµε, αλλά
προσέξτε κάτι καινούργιο που ανακαλύψαµε: Θυµάστε εκείνο το
πρόγραµµα, το «Εξοικονοµώ-Ανακαινίζω για Νέους», που το δια-
φήµιζαν; Βρήκαµε, λοιπόν, ότι και για τους νέους που θα τους
στήριζε στο πρόβληµα της στέγης όσον αφορά τα κονδύλια -
λέει- στο «Ανακαινίζω» υποβλήθηκαν αιτήσεις µόνο 88 εκατοµ-
µυρίων ευρώ µε 300 εκατοµµύρια ευρώ προϋπολογισµό. Άρα,
έχουµε και υποαπορρόφηση σε κρίσιµα προγράµµατα και καινο-
τοµίας και στεγαστικής πολιτικής. Το καταθέτω και αυτό στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, πού βρισκόµαστε; Πρώτοι σε τιµές καυσίµων, πρώτοι
όσον αφορά στη χονδρεµπορική ρεύµατος. Και προσέξτε, στο
κόστος που πληρώθηκε στην προµήθεια ρεύµατος ήµασταν πρώ-
τοι και στο µη οικιακό ρεύµα το 2022 -άρα δηµιουργεί πρόβληµα
αυτό και στην ελληνική παραγωγή- και τώρα, αν δείτε τα νού-
µερα, είµαστε τέταρτη στην Ευρώπη στο κόστος χονδρεµπορι-
κής. Και έχουµε τα νέα πολύχρωµα τιµολόγια, τους πειραµα-
τισµούς τού κ. Σκυλακάκη που προφανώς ούτε ο ίδιος δεν ξέρει
πώς να διαλέξει και τι να διαλέξει. Όµως, προσέξτε: Στα τιµολό-
για αυτά µονά ζυγά είναι εκτεθειµένος ο καταναλωτής. Ό,τι και
να διαλέξεις θα πληρώσεις το κόστος χονδρεµπορικής που δεν
παίρνει όριο κέρδους. Άρα, όσοι παράγουν θα έχουν τα υπερ-
κέρδη και ο καταναλωτής µονά ζυγά, είτε θα το πληρώνει εκ των
υστέρων, δηλαδή µε απολογισµό και ρήτρα, είτε εκ των προτέ-
ρων, µε ρήτρα µέσα στο τιµολόγιο. Αυτό είναι. Αυτό είναι, αν θέ-
λετε, το τι ζούµε. 

Και για να µη λέµε λόγια µόνο εµείς µε πολιτικές εκτιµήσεις,
χρησιµοποιώ στοιχεία της ΑΑΔΕ, η οποία µας λέει ότι η ασφυξία
της κοινωνίας και της οικονοµίας προκύπτει και από τα ληξιπρό-
θεσµα της ΑΑΔΕ που έχουµε αυξήσεις µεταξύ Ιουλίου 2023 και
Ιουλίου του 2020 4,3 δισεκατοµµύρια για φυσικά πρόσωπα και
2,5 για νοµικά. Άρα, οι Έλληνες πλέον χρωστάνε περισσότερα
την περίοδο που ήταν διακυβέρνηση ο κ. Μητσοτάκης. 

Βέβαια αυτοί που περνάνε καλά είναι συγκεκριµένοι: δύο διυ-
λιστήρια µε 3 δισεκατοµµύρια ευρώ κέρδη το 2022. Δεν φορο-
λογήθηκαν επαρκώς τα υπερκέρδη,  που ήταν 2,6 δισ. και
έδωσαν µόνο τα 650 και µε έκπτωση φόρου, αλλά προσέξτε, το
2023 υπάρχουν 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ υπερκέρδη και δεν πέ-
ρασαν νοµοθετική ρύθµιση για να φορολογηθούν. Αυτά τα αφή-
νουν να περάσουν έτσι. 

Το ίδιο γίνεται στις τράπεζες. Κλείνουν υποκαταστήµατα στην
περιφέρεια και δεν εξυπηρετούνται οι πολίτες, αλλά έχουµε
υπερκέρδη και το 2022, 3,5 δισ. και άλλα τόσα το 2023 και εκεί
δεν ακουµπάει, βέβαια, κανένας. Αλλά έχουµε την υψηλότερη
διαφορά επιτοκίων. Πολύ λιγότερα στις καταθέσεις, πολύ υψη-
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λότερα στις επιχορηγήσεις. Πώς θα ανασάνουν µετά οι επιχει-
ρήσεις και τα νοικοκυριά; Έχουµε και το κόστος δισεκατοµµυ-
ρίων από την αποεπένδυση του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας, που περιµένουµε µια απάντηση. Θα έρθετε εδώ
στη Βουλή να το συζητήσουµε; 

Η ρευστότητα, βέβαια, δεν υπάρχει στην επιχειρηµατικότητα.
Το ίδιο ισχύει στις εταιρείες ρεύµατος µε 2,2 δισεκατοµµύρια
στην ηλεκτροπαραγωγή τα υπερκέρδη, 1 δισεκατοµµύριο στην
προµήθεια, και ούτε 1 ευρώ στην προµήθεια ακόµα δεν έχει φο-
ρολογηθεί, αλλά στους servicers δίνουµε και ακατάσχετο, δί-
νουµε και παράταση στις αδειοδοτήσεις, όλα τους τα δίνουµε. 

Μαθαίνουµε για τζίρους εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ
στους servicers χωρίς επενδύσεις, µόνο µε προµήθειες. Και το
πρόβληµα ξέρετε ποιο είναι; Ότι από αυτά τα κέρδη που ανέφερα
δεν φτάνει τίποτα στους εργαζόµενους και γι’ αυτό είσαστε υπεύ-
θυνοι όλοι σας. Γιατί σωρευτικά βλέπουµε στοιχεία του ΟΟΣΑ ότι
ενώ αυξάνονται τα επιχειρηµατικά κέρδη, είναι πολύ, πολύ µικρό-
τερο το κόστος εργασίας. Άρα, δεν φτάνει στους εργαζόµενους
όλο αυτό το οποίο παρουσιάζετε ως ευηµερία. Φτάνει, βέβαια,
στους διοικητές των νοσοκοµείων µάλλον, γιατί αυτοί θα πάρουν
µια πολύ γενναία αύξηση. Το επέλεξε η κ. Κεραµέως, τι να πεις! 

Ταυτόχρονα από ό,τι βλέπουµε από τα στοιχεία και το καταθέτω
και αυτό, ρεκόρ δεκαπενταετίας στις εισηγµένες επιχειρήσεις, στα
µερίσµατα, αλλά, προσέξτε, άνω του 80% των µερισµάτων αφορά
µόλις σε εφτά επιχειρήσεις. Αυτό είναι αναδιανοµή, αυτό είναι
συγκεντροποίηση και συγκέντρωση κεφαλαίου, αυτό είναι αδικία.
Είναι αδικία και για όλες τις επιχειρή- σεις. Και µάλιστα υπάρχουν
χώρες, να το πούµε αυτό, που επέβαλαν έκτακτη εισφορά, νοµίζω
η Σλοβενία, και προχώρησε σε µέτρα και πολλές άλλες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αλλά επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να εντοπίσω
και µια ακόµα αδικία που έχει βγει λίγο από τα ραντάρ της δηµο-
σιότητας. Σε µια περίοδο που οφείλουµε να έχουµε σχέδιο, να
ενεργοποιούµε πόρους και δεν αναφέροµαι µόνο στους οικονοµι-
κούς, αλλά να έχουµε, δηλαδή, αποκέντρωση, περιφερειακή ανά-
πτυξη, σχεδιασµό οικονοµίας, η Νέα Δηµοκρατία κάνει ό,τι µπορεί
για να µην έχουµε ισχυρή αυτοδιοίκηση. Και ξέρετε αυτό θίγει τον
δηµοκρατικό προγραµµατισµό, αλλά και τους στόχους βιώσιµης
ανάπτυξης, δηλαδή, πάει πίσω, πάει κόντρα σε αυτό που λέει και
ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών. 

Και µάλιστα ο κ. Μητσοτάκης από τη µία µεριά καθυστερεί όλα
τα εργαλεία του σχεδιασµού, τα σχέδια προσαρµογής στην κλι-
µατική κρίση, τα πολεοδοµικά χωροταξικά σχέδια, τα οποία έχουν
παγώσει τέσσερα χρόνια τώρα, αλλά ταυτόχρονα δεν δίνει στους
δήµους ούτε τα λεφτά που ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» προέβλεπε να πάρει
η αυτοδιοίκηση από το ποσοστό του ΦΠΑ, του φόρου εισοδήµα-
τος και του ΕΝΦΙΑ. Άρα δυναµιτίζει και τα κύτταρα της αυτοδιοί-
κησης και της ανάπτυξης που έχουµε στον τόπο µας. 

Νοµίζω, όµως, ότι πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι αυτή η πολιτική
του κ. Μητσοτάκη δεν είναι µονόδροµος. Δηλαδή απέναντι στους
υψηλούς έµµεσους φόρους, έχουµε τη δυνατότητα της δίκαιης
φορολόγησης των υπερκερδών και της µείωσης των έµµεσων
φόρων. Απέναντι στις υψηλές τιµές στο ρεύµα και στα καύσιµα,
έχουµε τη δυνατότητα της ρύθµισης, δηλαδή της οριοθέτησης
του κέρδους ή του περιθωρίου διύλισης. 

Όπου εδώ ο κ. Μητσοτάκης εκπροσωπώντας την Κυβέρνηση
και ως µέτοχος τη ΔΕΗ και τα Ελληνικά Πετρέλαια, δεν µειώνει
ούτε την αισχροκέρδεια του φορέα, της ΔΕΗ και των Ελληνικών
Πετρελαίων, ούτε ρυθµίζει ως πολιτεία αυτά που πρέπει. Άρα ο
Πρωθυπουργός είναι διπλά υπεύθυνος για την αισχροκέρδεια και
για τον µη έλεγχο της ακρίβειας. 

Απέναντι στην ασυδοσία της αγοράς, υπάρχει τρόπος. Πρώτον,
στηρίζουµε τις ανεξάρτητες αρχές. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού
έχει κάνει τρία χρόνια να βγάλει την ανακοίνωση για τις τράπεζες,
δύο για το ρεύµα, δύο για τα διυλιστήρια. Περιµένουµε ακόµα.
Στηρίζουµε το καταναλωτικό κίνηµα. Παρεµβαίνουµε µε ελεγκτι-
κούς µηχανισµούς. Ελέγχουµε το περιθώριο κέρδους στα βασικά

αγαθά. Αντιµετωπίζουµε τις διαταραχές στην εφοδιαστική αλυ-
σίδα και το έλλειµµα συναλλαγών, αναπτύσσοντας και στηρίζον-
τας την ελληνική οικονοµία. Αντιµετωπίζουµε τις αβεβαιότητες
στην υγεία ή σε άλλους τοµείς µε µια ισχυρή πολιτεία που δεν θα
αφήσει κανέναν µόνο του, που χρηµατοδοτεί την πρόληψη. 

Γιατί, αν το έκανε αυτό η Κυβέρνησή σας, αν το κάνατε, κύριε
Μητσοτάκη, τότε το κόστος και στις πυρκαγιές και τις πληµµύρες
θα ήταν µικρότερο. Γι’ αυτό λέω ότι έχετε εσείς την ευθύνη. 

Μια πολιτεία αντιµετωπίζει και πρέπει να αντιµετωπίζει το brain
drain, το δηµογραφικό πρόβληµα, στηρίζοντας την έρευνα και όχι
πολεµώντας την, στηρίζοντας την καινοτοµία, αυξάνοντας τους
µισθούς των νέων επιστηµόνων και δηµιουργώντας µια πραγµα-
τική πολιτική για τη στέγη, την οποία εσείς δεν έχετε. 

Και ξέρετε, το µεγάλο πρόβληµα είναι ότι στερείτε από τα νέα
παιδιά την προοπτική, τη δυνατότητα να προκόψουν µε τις δυνά-
µεις τους, χωρίς κοµµατικές πλάτες και ρουσφέτι. Έτσι καταστρέ-
φετε τα όνειρα και υποθηκεύετε τη νέα γενιά. 

Εµείς, ο γενικός εισηγητής µας Νίκος Παππάς αλλά και όλη η
Κοινοβουλευτική Οµάδα, καταθέσαµε ένα πλεόνασµα προτάσεων
για το εισόδηµα. Είπαµε 900 ευρώ κατώτατο µισθό, τιµαριθµική
αναπροσαρµογή, συλλογικές συµβάσεις, 10% στο δηµόσιο, δέ-
κατη τρίτη σύνταξη, αύξηση στους συνταξιούχους ανεξαρτήτου
προσωπικής διαφοράς, µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης
στα καύσιµα και του ΦΠΑ στα τρόφιµα. Τα έχουµε πει όλα αυτά. 

Και στο φορολογικό είπαµε: αφορολόγητο στα 10.000 ευρώ,
ακατάσχετο επαγγελµατικό λογαριασµό που υπήρχε και το πή-
ρατε πίσω ουσιαστικά, κατάργηση τέλους επιτηδεύµατος, αλλά
και επιχειρήσεων -για να βοηθηθούν οι µικρότερες- και όχι στήριξη
των υπερκερδών και της αισχροκέρδειας, προφανώς όχι στήριξη
των servicers και των υπερκερδών τους, αλλά ρύθµιση του ιδιωτι-
κού χρέους και στα ασφαλιστικά ταµεία και στην εφορία, δια-
γραφή της βασικής οφειλής, εκατόν είκοσι δόσεις για την
αποπληρωµή του υπολοίπου και προστασία πρώτης κατοικίας και
επαγγελµατικής στέγης και αγροτικής γης και ένας ενεργός
ρόλος στην αναπτυξιακή τράπεζα. 

Τα έχουµε ξαναπεί. Σε όλα τα τελευταία νοµοσχέδια για αυτά
συζητάµε. Πάνω από όλα, όµως, εµείς έχουµε καταθέσει µια πρό-
ταση για ένα άλλο αναπτυξιακό και παραγωγικό µοντέλο. Και
οφείλω να πω ότι παρά τα µεγάλα λόγια του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού δεν βλέπουµε πουθενά στον προϋπολογισµό την αλλαγή στο
παραγωγικό µοντέλο. Δηλαδή αντί να έχουµε χωροταξικό σχεδια-
σµό, η Ελλάδα έχει καταδικαστεί στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο και
δεν έχει προεδρικά διατάγµατα για τις περιοχές «NATURA 2000».
Αντί να έχουµε κυκλική οικονοµία χωρίς πλαστικά µιας χρήσης,
έχουµε σκάνδαλα στην ανακύκλωση και έχουµε υποχώρηση σε
όλα αυτά τα εργαλεία. 

Και το λέω, κύριε Μητσοτάκη, γιατί ο διπλανός σας, ο κ. Χατζη-
δάκης, όλα αυτά τα νοµοθέτησε και τίποτε δεν προχωράει. Και
θέλω µια απάντηση, γιατί και στην ηλεκτροκίνηση κάνατε φιέστες
και πάλι δεν προχωράει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Άρα, λοιπόν, υπάρχουν συγκεκριµένα µέτρα και θέλω να µας
απαντήσετε γιατί µε την δική σας πολιτική δεν προχωράνε. Και
ρωτήστε τον διπλανό σας. 

Τα ξέρετε, κύριε Χατζηδάκη. Μήπως δεν ξέρετε και για το σκάν-
δαλο της ανακύκλωσης; Για ποιον λόγο µας έστειλε η Κοµισιόν
και η Επίτροπος και µας είπε ότι παίζονται πάνω από 150 εκατοµ-
µύρια µε κολλητούς και ιδιαίτερα γραφεία στην ανακύκλωση; 

Θέλουµε µια απάντηση, κύριε Πρωθυπουργέ. Δεν σας ενδιαφέ-
ρει η ανακύκλωση; Εµάς µας ενδιαφέρει. Μας ενδιαφέρει και γιατί
µας ενδιαφέρει το µέλλον της Ελλάδας και το περιβάλλον και η
εικόνα µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Μήπως έχουνε κάνει κάτι για την πράσινη ενέργεια; Προσέξτε,
έχουµε σκάνδαλα στο ΔΕΔΔΗΕ, γιατί δεν συνδέονται µικρά έργα,
αλλά οι ενεργειακές κοινότητες είναι έξω από τις συνδέσεις στο
δίκτυο και µάλιστα µετά από µια ρουσφετολογική επιλογή του κ.
Σκρέκα, δεν υπάρχει ηλεκτρικός χώρος για να συνδεθεί η πράσινη
ενέργεια στο δίκτυο. Και µετά µιλάµε για πράσινη µετάβαση! Για
«πράσινα άλογα» µάλλον και µας κοροϊδεύουν! Αυτό ακριβώς κά-
νουν. Και έχουν φτάσει σε σηµείο, επειδή δεν έχουν προχωρήσει
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τα έργα αποθήκευσης ενέργειας, που είναι το µέλλον της χώρας,
να πετιέται πράσινη ενέργεια στη θάλασσα. Αυτή είναι µία πραγ-
µατικότητα. 

Και ξέρετε, όλα αυτά συµβαίνουν ενώ οι λιγνιτικές περιοχές
είναι στην απέξω -φτώχεια, ανεργία και µια βίαιη µετάβαση- κι ενώ
πρόσφατα στην COP 28, παρά τους πανηγυρισµούς, δεν τόλµησε
η διεθνής κοινότητα να µιλήσει για την κατάργηση των ορυκτών
καυσίµων. Για µια ασαφή µετάβαση µίλησε µόνο. Κι η Ελλάδα του
κ. Μητσοτάκη δεσµεύεται στο φυσικό αέριο. 

Σε αυτές τις συνθήκες οφείλουµε να διατυπώσουµε και την
πλήρη αντίθεσή µας µε την κλιµατική πολιτική στο επίπεδο της Ευ-
ρώπης. Γιατί σε µια εποχή µεγάλων αβεβαιοτήτων -Ουκρανία,
Γάζα, πανδηµία- χρειαζόµαστε µια ισχυρή πολιτεία, µε σχέδιο ανα-
πτυξιακό, αλλά και κοινωνικό, αλλιώς κινδυνεύουµε µε ανισότητες
και ήττα της κοινωνίας. 

Εδώ δεν χωράνε απαντήσεις µε τη λογική του ισχυρού και της
ατοµικής λύσης. Εδώ χρειαζόµαστε απαντήσεις από τον προοδευ-
τικό άξονα της πολιτικής, που πάντα βγάζει το φίδι από την τρύπα. 

Και οφείλω να είµαι ειλικρινής και προς την προοδευτική αντι-
πολίτευση. Χρειαζόµαστε πολιτικές και κοινωνικές συµµαχίες. Η
απάντηση δεν µπορεί να είναι η αριστερή αυθεντία, ούτε ο αρι-
στερός σκαντζόχοιρος που δεν θέλει συζητήσεις και συνεργασίες.
Και υποτιµά -θεωρώ- την Αριστερά, την παραδοσιακή Αριστερά,
ιστορικά και πολιτισµικά, η πολιτική της ατάκας, της εξυπνάδας
και οι προσωπικοί χαρακτηρισµοί. 

Ρίχνουν νερό στον µύλο του κ. Μητσοτάκη όλα αυτά, γιατί δεν
αναγνωρίζουν -και αναφέροµαι σε όλες τις προοδευτικές δυνά-
µεις- τη δυνατότητα συµµαχιών, να µπορούµε βελτιώσουµε τη
ζωή, το εισόδηµα, την εργασία, την υγεία και την παιδεία και πάνω
απ’ όλα τη δηµοκρατία. Γιατί δεν υπερασπιζόµαστε τα δικαιώµατα
και τα συµφέροντα της πολιτείας. Χρειαζόµαστε µία πρόταση πο-
λιτικής προοπτικής και προοδευτικής πολιτικής. 

Και βέβαια, πρέπει να σας πω ότι η απάντηση δεν µπορεί να
είναι επίσης η διεκδίκηση του ποιος θα είναι Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση. Ούτε επίσης µπορούµε να κρύβουµε πίσω από κατηγορίες
περί τοξικότητας τις ευθύνες για τη χρεοκοπία, τις ευθύνες για
προβλήµατα διαφθοράς, τις ευθύνες για τον παραγοντισµό και
την καριέρα στην πολιτική. Πρέπει να δώσουµε απαντήσεις. Γιατί
ο βολικός δικοµµατισµός του παρελθόντος απαξίωσε την πολιτική.
Για όλα αυτά πρέπει να δοθούν απαντήσεις και πρέπει να το ξε-
καθαρίσω, και από τη µεριά µας. Οι απαντήσεις χρειάζονται ένα
προγραµµατικό, µεταρρυθµιστικό πλαίσιο, που να δίνει κυβερνη-
τική λύση και να µπορεί να λύσει τα προβλήµατα της κοινωνίας
απέναντι σε όλο αυτόν τον κυκεώνα προβληµάτων του κ. Μητσο-
τάκη. 

Βέβαια, οφείλω να πω ότι χρειαζόµαστε και µια άλλη Ευρώπη
και µπροστά στις ευρωεκλογές νοµίζω πρέπει να το πούµε. Αδυ-
νατούµε να κατανοήσουµε πώς µια Ευρώπη που δεν µπορεί να
αρθρώσει λόγο για την εξωτερική της πολιτική ακόµα και στα σύ-
νορά της, δηλαδή να δώσει ένα ισχυρό µήνυµα στα θέµατα της
ειρήνης για την Ουκρανία, αλλά και για τη Γάζα όπου έχουµε χι-
λιάδες νεκρούς αµάχους, µια Ευρώπη που δεν µπορεί να υπο-
στηρίξει µια δίκαιη συµφωνία µετανάστευσης και ασύλου, µε
πλαίσιο προστασίας των συνόρων, µε βάση το Διεθνές Δίκαιο και
να µην έχουµε ξανά µια νέα Πύλο ή µια νέα Λαµπεντούζα, µια Ευ-
ρώπη που δεν µπορεί να υποστηρίξει τη δηµοκρατία και τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα και είδαµε πως ξεπάγωσαν τα 10
δισεκατοµµύρια στον κ. Όρµπαν. Κύριε Πρωθυπουργέ, πρέπει
να δώσετε µια απάντηση σε αυτά. Ήσασταν εκεί. Δεν µπορεί η
Ευρώπη ούτε καν να βρει λύση στο πολυετές δηµοσιονοµικό
πλαίσιο και στην αναθεώρηση του Συµφώνου Σταθερότητας, για
να µην ξαναγυρίσουµε στη λιτότητα, γιατί είναι εγκλωβισµένη
στα συµφέροντα κάποιων ολιγοπωλίων που δεν έχουν πατρίδα. 

Σε όλα αυτά πρέπει να δώσουµε σύγχρονες και προοδευτικές
απαντήσεις. Κι εµείς στην Ευρωβουλή έχουµε κάνει την υπέρ-
βαση της συµµαχίας των προοδευτικών και οικολογικών δυνά-
µεων για να υπάρχει προοπτική σε µια κοινωνική και δηµοκρατική
Ευρώπη. Αυτό θα είναι το επίδικο και στις επόµενες ευρωεκλο-
γές. 

Δεν µπορούµε, όµως, να µην σχολιάσουµε, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, ότι η εσωτερική πολιτική την τελευταία περίοδο είναι

όµηρος των εσωκοµµατικών παιχνιδιών της Νέας Δηµοκρατίας.
Ποιος, δηλαδή, άνοιξε τον δρόµο για να επιτίθεται ο κ. Σαµαράς;
Θέλω να το σκεφτείτε λίγο. Ποιος καθιέρωσε, δηλαδή, στη δη-
µόσια σφαίρα έναν λόγο που να λέει ότι η κριτική στα ελληνο-
τουρκικά, η κριτική στα εξοπλιστικά ή η υποστήριξη της
Συµφωνίας των Πρεσπών είναι εθνική εξαίρεση; Ποιος αναφέρ-
θηκε σε λόγους που θυµίζουν Ερντογάν; Ο κ. Μητσοτάκης τα
έλεγε όλα αυτά. Ο κ. Μητσοτάκης είναι αυτός ο οποίος ευθύνεται
και για το διχαστικό και πατριδοκάπηλο λόγο που εκπέµπει ο κ.
Σαµαράς, γιατί έστρωσε τον δρόµο. Δεν µπορείτε να το κρύψετε
αυτό και πρέπει να απολογηθείτε στην ελληνική κοινωνία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)

Εγώ, λοιπόν, θέλω να το πω ξεκάθαρα και θέλουµε να το
πούµε ξεκάθαρα. Είναι απαράδεκτο η Ελλάδα να είναι εγκλωβι-
σµένη στα αδιέξοδα της δικής σας πολιτικής, να καθυστερούν
τα τρία µνηµόνια µε τη Βόρεια Μακεδονία που συνδέονται µε την
προοπτική των δυτικών Βαλκανίων, αλλά και µε τα συµφέροντα
της πατρίδας µας. Ποιο κύρος θα έχει ο Έλληνας Πρωθυπουρ-
γός που δεν περνάει τις τρεις συµφωνίες, όταν µιλάει για εντα-
ξιακή διαδικασία των Βαλκανίων στην Ευρώπη; Με ποιο κύρος,
κύριε Πρωθυπουργέ, µιλάτε για όλα αυτά, όταν δεν έχετε τη δύ-
ναµη να φέρετε αυτές τις συµφωνίες εδώ στη Βουλή για να υπε-
ρασπιστείτε τα συµφέροντα της χώρας; 

Ταυτόχρονα, οφείλω να πω ξεκάθαρα -και κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε- ότι είναι απαράδεκτο να µπαίνουν από τη µεριά της Νέας
Δηµοκρατίας ενστάσεις για την προώθηση του ελληνοτουρκικού
διαλόγου ή η πρόσφατη διαφωνία του κ. Σαµαρά στην τροπολο-
γία για τους µετανάστες, που παρ’ ότι είναι ελλιπής, αποδεικνύει
ακόµη ένα από τα λάθη της Κυβέρνησης Μητσοτάκη που έκανε
στην αρχή της θητείας της υποκλινόµενη σε αυτά τα διχαστικά
µηνύµατα και κελεύσµατα. 

Είναι προφανές ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, µε την ευθύνη της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, καταψηφίζει έναν ακόµα άδικο προϋπολογισµό,
µε οφέλη για λίγους και ψίχουλα επιβίωσης για τους πολλούς,
αλλά κυρίως έναν προϋπολογισµό που αντί να µειώνει τις ανισό-
τητες, τις διευρύνει και υποθηκεύει το µέλλον της χώρας και αντί
για έναν δήθεν πολυδιάστατο εκσυγχρονισµό, το µόνο που κάνει
είναι να κάνει ρουσφέτια και να ξεπουλάει. 

Βέβαια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από τον προϋπολογισµό
του 2024 θα υπερψηφίσουµε τις αµυντικές δαπάνες και τα έξοδα
της Προεδρίας της Δηµοκρατίας. 

Παρά τις σοβαρές µας ενστάσεις για την κυβερνητική πολι-
τική, γιατί θέλω να το ξεκαθαρίσω και δεν µας πτοούν αυτά τα
σχόλια…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Η προτεραι-
ότητα του ΣΥΡΙΖΑ ήταν πάντα και είναι η αµυντική θωράκιση της
χώρας και η επαρκής άµυνα. Είναι αυτονόητο πως στηρίζουµε
το αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεων. Να σας θυµίσω ότι η κυ-
βέρνηση του Αλέξη Τσίπρα, µέσα σε µνηµόνια και σε χρεοκοπία
που εσείς δηµιουργήσατε, ξεκίνησε το πρόγραµµα της αναβάθ-
µισης των F-16, κάναµε τις διαπραγµατεύσεις για τις φρεγάτες
και το πρόγραµµα παραλαβής των υποβρυχίων 214.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)

Ξεκαθαρίζουµε, όµως, ότι ο προγραµµατισµός των αµυντικών
δαπανών πρέπει να γίνεται σύµφωνα µε το σχεδιασµό των επιτε-
λείων κι εσείς δεν το ακολουθείτε τώρα τελευταία συνέχεια. Και
η προµήθεια και η υποστήριξη πρέπει να στηρίζεται σε διαφανείς
συµβάσεις, γιατί κι εδώ υπάρχουν θέµατα, και όλα τα προγράµ-
µατα να ενισχύουν την εγχώρια ελληνική αµυντική βιοµηχανία.
Δεν έχετε λάβει µέριµνα τα τελευταία τέσσερα χρόνια για την
ενίσχυση της ελληνικής αµυντικής εγχώριας βιοµηχανίας. Μην
υποτιµάτε το ισχυρότερο όπλο των Ενόπλων Δυνάµεων που είναι
το προσωπικό, ένστολο και πολιτικό, γιατί και αυτό το έχετε προ-
δώσει κατ’ επανάληψη κι έχετε εκτεθεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, κύριε Πρό-
εδρε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ναι, ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Σας υπενθυµίζουµε ότι η εθνική ασφάλεια δεν συνάδει µε ένα
εκτεταµένο δίκτυο παρακολουθήσεων του Αρχηγού των Ενό-
πλων Δυνάµεων, των Αρχηγών των Όπλων, του υπεύθυνου των
εξοπλισµών και του πρώην Συµβούλου Εθνικής Ασφαλείας του
Πρωθυπουργού. Γιατί δεν τα ξεχνάµε αυτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βλέπουµε ότι ο προ-
ϋπολογισµός της Νέας Δηµοκρατίας κινείται σε µνηµονιακά από-
νερα. Ξαναφέρνει τον κοινωνικό αυτοµατισµό όπως έκανε στα
µνηµόνια και ήδη δηµιουργεί, ξανά τις ίδιες, δυστυχώς, προϋπο-
θέσεις χρεοκοπίας. 

Εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ, ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση πρέπει να
πούµε το εξής. Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες αξίζουν καλύτερα.
Δικαιούµαστε µια πολιτεία µε σχέδιο, που θα υπηρετεί τα συµ-
φέροντα της κοινωνίας, όλης της κοινωνίας και όχι των ηµετέρων
και των κολλητών. Αυτό µπορεί να το υποστηρίξει µόνο µία προ-
οδευτική κυβέρνηση, µε στόχο την πραγµατική µείωση των ανι-
σοτήτων, µε περισσότερη δικαιοσύνη. Αυτός ο στόχος, όµως,
απαιτεί πολιτική αλλαγή στη χώρα µας. Κι εµείς γι’ αυτή την πο-
λιτική εργαζόµαστε. 

Επιτρέψτε µου να ευχηθούµε καλές γιορτές, γιατί δεν µπο-
ρείτε να σταµατήσετε και τις ευχές, όπως δεν µπορείτε να στα-
µατήσετε και τους αγώνες για ένα καλύτερο αύριο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αµέσως µετά θα ακο-

λουθήσει οµιλία του επισπεύδοντος το παρόν νοµοσχέδιο του
κρατικού προϋπολογισµού Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, κ. Κωστή Χατζηδάκη, τον οποίον και καλώ στο Βήµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Σήµερα στη Βουλή γιορτάζει κάποιος
Χατζηδάκης και δεν είµαι εγώ. Είναι ο Διονύσης Χατζηδάκης.
Χρόνια πολλά! Είναι και ο Διονύσης Σταµενίτης και η Σία Αυγερι-
νοπούλου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Είναι και ο συνάδελ-

φος, ο γιατρός, από τη Ζάκυνθο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Και πολλοί συνάδελφοι από την Αντιπο-
λίτευση, δεν έχω καµµία αµφιβολία. Πολλές ευχές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση και ψήφιση του
κρατικού προϋπολογισµού είναι χωρίς αµφιβολία µια κορυφαία
κοινοβουλευτική διαδικασία, µια κορυφαία στιγµή για το Κοινο-
βούλιο, µια στιγµή ιδιαίτερης τιµής και ευθύνης για τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, το οικονοµικό επιτελείο,
ολόκληρη την Κυβέρνηση. 

Είναι µια ευκαιρία για όλους εµάς εδώ στην Αίθουσα, αλλά και
για όλους τους Έλληνες, να αναλογιστούµε την πορεία της εθνι-
κής οικονοµίας, τι πετύχαµε, τι δεν πετύχαµε, πού θέλουµε να
κατευθυνθεί η οικονοµική πολιτική, ποιοι είναι οι στόχοι µας για
την επόµενη χρονιά. Και βέβαια, όλα αυτά να µην είναι αποτέλε-
σµα µόνο ευχών, διότι όλοι θα θέλαµε να είµαστε πλούσιοι και
υγιείς και όχι φτωχοί και ασθενείς, αλλά και ρεαλιστικών εκτιµή-
σεων. 

Εκ µέρους του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών, όχι µόνο του Υπουργού, αλλά και του Αναπληρωτή Υπουρ-
γού Νίκου Παπαθανάση, του Υφυπουργού Χάρη Θεοχάρη και
του Υφυπουργού, αρµόδιου για τον προϋπολογισµό, Θάνου Πε-
τραλιά, υπογραµµίζουµε για µια ακόµη φορά ότι η Ελλάδα, έχον-
τας να αντιµετωπίσει, βεβαίως, πολλά ακόµα προβλήµατα στον
δρόµο της, ανέβηκε τα τελευταία τεσσεράµισι χρόνια πολύ ψη-
λότερα, ψηλότερα απ’ ό,τι θα περίµεναν και αρκετοί θετικά δια-
κείµενοι προς την κυβέρνηση παρατηρητές. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έτυχε. Πέτυχε. Ήταν
αποτέλεσµα της συστηµατικής δουλειάς του ίδιου του Πρωθυ-
πουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, του προηγούµενου οικονοµικού
επιτελείου, είναι εδώ ο Χρήστος Σταϊκούρας, ο Θόδωρος Σκυλα-
κάκης, ο Απόστολος Βεσυρόπουλος, και µια σειρά στελεχών της
Κυβέρνησης και της δηµόσιας διοίκησης που έδωσαν τον καλύ-
τερό τους εαυτό ώστε η Ελλάδα να αφήσει οριστικά πίσω την
άνευ προηγουµένου κρίση της περασµένης δεκαετίας και να ανέ-
βει αρκετά σκαλιά ψηλότερα. 

Θα πείτε τα λέτε εσείς της κυβερνητικής πλειοψηφίας. Προ-
φανώς, τα λέµε εµείς της κυβερνητικής πλειοψηφίας, αλλά προ-
σέξτε, τα λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε όλες τις εκτιµήσεις και
τις προβλέψεις της. Τα λέει ο ΟΟΣΑ σε όλες τις εκθέσεις του.
Τα λένε οι διεθνείς οίκοι αξιολόγησης, που ο ένας µετά τον άλλον
ξαναέδωσαν µετά από δεκατρία χρόνια στην πατρίδα µας την
επενδυτική βαθµίδα. Τα λένε τα διεθνή µέσα ενηµέρωσης, που
αναγνωρίζουν τόσο τις προσπάθειες όσο και τη µεγάλη πρόοδο
που έχει συντελεστεί και µιλούν όταν αναφέρονται στην πατρίδα
µας για παράδειγµα επιτυχίας. Τα λένε επενδυτές από την Ελ-
λάδα και το εξωτερικό, που έχουν ξεκινήσει ολοένα και περισσό-
τερο να επενδύουν στην Ελλάδα. Τα λένε οι συνάδελφοί µου στο
Eurogroup και στο ECOFIN, που µας συγχαίρουν για τα αποτε-
λέσµατα της οικονοµικής µας πολιτικής. Το είπαν κυρίως οι Ελ-
ληνίδες και οι Έλληνες µε τον τρόπο που τοποθετήθηκαν στις
τελευταίες εκλογές, δίνοντας µια ακόµα εντολή στον Κυριάκο
Μητσοτάκη και στη Νέα Δηµοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το σηµείο θέλω να υπο-
γραµµίσω ότι η ελληνική οικονοµία τα τελευταία τεσσεράµισι
χρόνια αποδείχθηκε παράλληλα αρκετά ανθεκτική απέναντι σε
αλλεπάλληλες διεθνείς κρίσεις. Όλοι εδώ ήµασταν. Ο κορωνοϊός
και οι επιπτώσεις του. Η εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία και
η διεθνής ενεργειακή κρίση που προκάλεσε και η συνδυαστική
επίδραση των οικονοµικών επιπτώσεων του κορωνοϊού και της
ενεργειακής κρίσης στην πρόκληση µιας νέας διεθνούς πληθω-
ριστικής κρίσης. Εµείς έχουµε µέχρι στιγµής αντέξει σε πολύ µε-
γάλο βαθµό αυτές τις διεθνείς πιέσεις. 

Κοιτώντας προς το µέλλον το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, η
Παγκόσµια Τράπεζα και ο ΟΟΣΑ διατυπώνουν προβλέψεις για
επιβράδυνση της παγκόσµιας οικονοµίας και το 2024 και αναιµι-
κούς ρυθµούς ανάπτυξης διεθνώς, αλλά και στην Ευρωζώνη ει-
δικότερα. Η αιτία; Οι γεωπολιτικές εντάσεις, όπως στην
ανατολική Ευρώπη και τη Μέση Ανατολή, που προκαλούν µεγά-
λες διακυµάνσεις στις τιµές της ενέργειας. Ο πληθωρισµός που
αποκλιµακώνεται µεν τους τελευταίους µήνες και αναµένεται να
αποκλιµακωθεί κι άλλο. αλλά παραµένει σε πολύ υψηλά επίπεδα
σε σχέση µε τα προηγούµενα χρόνια. Η µείωση των δηµοσιονο-
µικών δυνατοτήτων σε πολλές χώρες, που σε συνδυασµό µε τα
υψηλά επιτόκια των κεντρικών τραπεζών, που αναγκαστικά επι-
βλήθηκαν. οδηγεί σε υψηλά επίπεδα χρέους και επιβράδυνση
των ρυθµών ανάπτυξης. Οι αναταράξεις στην αγορά των ακινή-
των διεθνώς και οι ολοένα και πιο φανερές επιπτώσεις της κλι-
µατικής κρίσης που δεν αλλάζουν µόνο τη ζωή µας, αλλά και τον
τρόπο που χαράσσεται η ίδια η οικονοµική στρατηγική.

Σ’ αυτή τη δυσµενή διεθνή συγκυρία η ελληνική οικονοµία θε-
ωρείται από τους διεθνείς αναλυτές, σε σχέση µε τις προβλέψεις
που κάνουν φυσικά, ως µια οικονοµία µε θετικές προοπτικές για
τα επόµενα χρόνια. Και αυτό, κυρίες και κύριοι, οφείλεται σε
τρεις παράγοντες βασικά: Πρώτον, στο ότι επιµένουµε σταθερά
στη γραµµή της δηµοσιονοµικής σοβαρότητας. Για να το πω
απλά, δίνουµε µόνο όσα αντέχουµε και τίποτε παραπάνω. Δεύ-
τερον, έχουµε υιοθετήσει µια σειρά από αλλαγές, που στέλνουν
παντού το µήνυµα ότι η Ελλάδα περιορίζει λελογισµένα τους φό-
ρους, περιορίζει λελογισµένα τις ασφαλιστικές εισφορές, αλλά
έχει απλουστεύσει επίσης σηµαντικά το αδειοδοτικό και το επεν-
δυτικό περιβάλλον. Και τρίτον, στο ότι η διεθνής οικονοµική κοι-
νότητα γνωρίζει πως έχουµε µία σύγχρονη ευρωπαϊκή
Κυβέρνηση στην Ελλάδα, η οποία επιχειρεί να εφαρµόσει τις κα-
λύτερες διεθνείς και ευρωπαϊκές πρακτικές και πως τώρα, µετά
τις τελευταίες εκλογές στην πατρίδα µας, συνδυάζεται το σωστό
µείγµα οικονοµικής πολιτικής µε πολιτική σταθερότητα. Δεν
υπάρχουν σύννεφα στον πολιτικό ορίζοντα. 

7844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα ο Πρόεδρος της
Κυβέρνησης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και γι’ αυτό, θα ήθελα σ’ αυτό το σηµείο να ευχαριστήσω για

µια ακόµη φορά τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, οι
οποίοι συνεχώς από το 2019 και µετά, στηρίζουν τις προσπάθειες
των Κυβερνήσεων του Κυριάκου Μητσοτάκη, ακόµα και µέσα
από αρκετά δύσκολες επιλογές, καµµιά φορά. Επιλογές, που
ορισµένοι αναλυτές µπορεί να θεωρούσαν ότι έχουν πολιτικό κό-
στος, αλλά είχαν σίγουρα -και έχουν σίγουρα- µεγάλο όφελος
για την πατρίδα µας! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας ευχαριστώ, αγαπητοί συνάδελφοι, ευχαριστώ εκ µέρους

του Υπουργείου Οικονοµικών και φυσικά, ευχαριστώ, ειδικά σή-
µερα το Στέλιο Πέτσα, τον γενικό µας εισηγητή και τους ειδικούς
αγορητές για την πολύτιµη βοήθεια και συµπαράσταση που εί-
χαµε στη συζήτηση του προϋπολογισµού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στην τοποθέτησή µου, την Τετάρτη, παρέθεσα µία σειρά στοι-

χείων που τεκµηριώνουν ότι η ελληνική οικονοµία, χωρίς να έχει
λύσει φυσικά όλα της τα προβλήµατα -αλίµονο, αλίµονο!- έχει γυ-
ρίσει σελίδα. Στοιχεία, όπου παραπέµπουν οι πάντες διεθνώς, το-
νίζοντας τη σηµαντική πρόοδο που έχει συντελεστεί τα τελευταία
τεσσεράµισι χρόνια. 

Η Αντιπολίτευση από την πλευρά της αµφισβήτησε µέχρι τέ-
λους, για µια ακόµη φορά, όλα τα στοιχεία είτε χωρίς να κοµίζει
δικά της, είτε κάνοντας επιλεκτική παρουσίαση των στοιχείων και
διαστρεβλώνοντας, τελικά, την εικόνα. Η πραγµατικότητα, όµως,
έρχεται να διαψεύσει εκκωφαντικά για µια ακόµη φορά την Αντι-
πολίτευση. Θα σταθώ σε πέντε - έξι παραδείγµατα, προκειµένου
να φανεί το µέγεθος της προόδου από τη µια πλευρά και των ανα-
κριβειών της Αντιπολίτευσης από την άλλη. 

Πρώτα απ’ όλα, αµφισβητούν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
τη σηµαντική άνοδο τόσο στις επενδύσεις, όσο και στις εξαγωγές
τα τελευταία χρόνια. Διερωτώµαι, αληθινά, γιατί το κάνετε στον
εαυτό σας. 

Με βάση τις φθινοπωρινές προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, το 2023 η Ελλάδα σηµειώνει την τρίτη υψηλότερη αύξηση
στις επενδύσεις σε ολόκληρη την Ευρωζώνη, ενώ το 2024 προ-
βλέπεται ότι θα σηµειώσει τη µεγαλύτερη αύξηση στις επενδύσεις
σε ολόκληρη την Ευρωζώνη. Από νούµερο τρία, νούµερο ένα του
χρόνου. Δεν σας αρκεί; Τί θέλετε για να είστε ευχαριστηµένοι; Το
2024 η Κοµισιόν προβλέπει ότι οι επενδύσεις θα ανέλθουν σε 37,4
δισεκατοµµύρια ευρώ, πράγµα που σηµαίνει ότι οι επενδύσεις
στην πατρίδα µας, µε βάση την Κοµισιόν, θα έχουν αυξηθεί, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κατά 90% σε σχέση µε το 2019.

Καταθέτω τον σχετικό πίνακα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον
προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Όσο για τις άµεσες ξένες επενδύσεις, σε καθαρούς όρους,
έφτασαν σε ρεκόρ εικοσαετίας το 2022 αγγίζοντας τα 8 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, ενώ η καλύτερη επίδοση προ του 2010 ήταν µόλις
4,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Καταθέτω και αυτό τον πίνακα.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον
προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Και ένα υστερόγραφο, σε σχέση µε τις επενδύσεις. Ειπώθηκε
πολλές φορές «πω, πω, τι είδους επενδύσεις είναι αυτές που γί-
νονται στην Ελλάδα στο real estate στον τουρισµό. 

Σάµπως, πρέπει να προφυλασσόµαστε από τέτοιου είδους
επενδύσεις και να τις διώχνουµε µακριά. Εν πάση περιπτώσει,
όµως, να σας θυµίσω και πάλι µερικά ονόµατα για να φρεσκά-
ρουµε τη µνήµη σας. «FISHER», «GOOGLE», «CISCO», «AMA-
ZON», «MICROSOFT». Τι είναι όλα αυτά; Είναι επενδύσεις
δευτερευούσης σηµασίας, επενδύσεις που πρέπει να µην τις ανα-

φέρουµε; Ξέρω ότι σας βολεύει κοµµατικά να τις ξεχάσουµε, αλλά
τις ζουν οι Έλληνες πολίτες και οι εργαζόµενοι που ξεκινάνε στα-
διακά να δουλεύουν σε αυτές τις επενδύσεις. 

Όσον αφορά τώρα τις εξαγωγές, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προ-
βλέπει πως η Ελλάδα θα έχει το 2023 την υψηλότερη επίδοση στην
Ευρωζώνη ως προς την αύξηση, µε αύξηση 5,7% σε σχέση µε το
2022. Και το 2024 τη δεύτερη υψηλότερη επίδοση µετά τη Σλοβα-
κία.

Καταθέτω, επίσης, το σχετικό πίνακα, η Ελλάδα είναι πρώτη.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Δεν θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πει κανείς
«µπράβο», αλλά πραγµατικά διερωτώµαι γιατί αυτή η καταστρο-
φολογία; Τι προσφέρει; 

Ένα ακόµα σηµάδι αναπτυξιακής δυναµικής µε βάση τα στοι-
χεία της ΕΛΣΤΑΤ είναι ο κύκλος εργασιών των ελληνικών επιχει-
ρήσεων, µεγάλων, µεσαίων και µικρών, που αυξήθηκε από το 2019
έως το 2022 κατά 44,5%, µέσα σε πρωτοφανείς συνθήκες για την
οικονοµία και µε αλλεπάλληλες οικονοµικές κρίσεις.

Καταθέτω και αυτά τα στοιχεία. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Ακούσαµε, επίσης, σφοδρότατη κριτική για το δηµόσιο χρέος,
ότι έχει η Ελλάδα υψηλό δηµόσιο χρέος. Ποιος ισχυρίστηκε το αν-
τίθετο; Προφανώς, εννοείται. Όλοι γνωρίζουµε ότι µεσολάβησε
µια δεκαετής κρίση και ότι έχουµε το υψηλότερο χρέος στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Δεν ισχυρίστηκε ποτέ κανείς το αντίθετο. Προ-
σέξτε, όµως, η αλήθεια είναι ότι όλες σχεδόν οι χώρες πιέστηκαν
σηµαντικά από την ανάγκη αύξησης των δηµοσίων δαπανών και
εποµένως, την ανάγκη αύξησης της δανειακής επιβάρυνσης, λόγω
των επιπτώσεων της κρίσης του κορωνοϊού. Το ίδιο φυσικά και η
Ελλάδα. 

Παρ’ όλα αυτά, η Ελλάδα από 180 περίπου ποσοστιαίες µονά-
δες του ΑΕΠ χρέος το 2019, µε βάση πάντοτε την Κοµισιόν, µεί-
ωσε το χρέος της στις 172,6 ποσοστιαίες µονάδες το 2022. Είναι
η ταχύτερη µείωση χρέους σε ολόκληρη την Ευρωζώνη και θα το
µειώσει περαιτέρω στις 161 ποσοστιαίες µονάδες του ΑΕΠ το
2023 και στις 152 µονάδες το 2024. 

Καταθέτω και αυτόν τον πίνακα.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον
προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Δέσµευσή µας, άλλωστε, είναι έως το 2027 το χρέος να έχει
υποχωρήσει στο 140% του ΑΕΠ. 

Δείτε, όµως, και µια άλλη παράµετρο. Εάν ίσχυαν όσα λέτε
από την πλευρά της Αντιπολίτευσης σε σχέση µε το δηµόσιο
χρέος, πώς στα αλήθεια θα µας αναβάθµιζαν και µάλιστα τόσες
πολλές φορές, κατ’ εξακολούθηση, οι διεθνείς οίκοι αξιολόγη-
σης; Είναι όργανά µας; Συµµετέχουν σε κάποια διεθνή συνωµο-
σία υπέρ της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας;

Μόλις την Παρασκευή προχωρήσαµε στην πρόωρη εξόφληση
δανείων από τα κράτη-µέλη της Ευρωζώνης, στο πλαίσιο του
πρώτου µνηµονίου, συνολικού ύψους 5,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ
που έληγαν το 2024 και το 2025, ενώ έναν χρόνο πριν, το 2022,
η Ελλάδα εξόφλησε το σύνολο των δανείων προς το Διεθνές Νο-
µισµατικό Ταµείο. Ταυτόχρονα, βελτιώνεται το προφίλ του ελλη-
νικού χρέους σε µεσοπρόθεσµο ορίζοντα και φυσικά οι όροι
δανεισµού του ελληνικού δηµοσίου από τις διεθνείς αγορές. 

Θέλω να υπογραµµίσω σε αυτό το σηµείο κάτι άλλο, το οποίο
δεν είναι ευρύτερα γνωστό. Μιλώντας για το δηµόσιο χρέος,
θέλω να υπογραµµίσω ότι πριν από δέκα περίπου µέρες, το γνω-
στό οικονοµικό περιοδικό «Risk.net» βράβευσε τον ΟΔΔΗΧ, τον
ελληνικό Οργανισµό Διαχείρισης Δηµοσίου Χρέους και τα στε-
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λέχη του. Τους βράβευσε για τον εξαιρετικό τρόπο, µε τον
οποίον χειρίζονται το, πράγµατι, υψηλό αλλά συνεχώς µειούµενο
ως ποσοστό του ΑΕΠ ελληνικό δηµόσιο χρέος. 

Αντί να τους επικρίνουµε, λοιπόν, σε αυτή την πενθήµερη συ-
ζήτηση της Βουλής, ας πούµε και ένα µεγάλο ευχαριστώ στον
επικεφαλής του ΟΔΔΗΧ και σε αυτούς τους δηµόσιους λειτουρ-
γούς που κάνουν πραγµατικά µια υποδειγµατική δουλειά και που
την ζούµε εµείς από πλευράς οικονοµικού επιτελείου κάθε
ηµέρα, µε την οποία εξοικονοµούνται αρκετά δισεκατοµµύρια
ευρώ για τους Έλληνες φορολογούµενους.

Ακούσαµε, όµως, σφοδρή κριτική και για το ιδιωτικό χρέος, το
οποίο, όπως ειπώθηκε, τείνει να καταστεί ανεξέλεγκτο. Σηµείωσα
την Τετάρτη -κατέθεσα και τα στοιχεία, αλλά καµµιά φορά είναι
στου κουφού την πόρτα- πως ο δείκτης του ελληνικού ιδιωτικού
χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ µειώθηκε από το 118% το 2018 στο
101% το 2022, σύµφωνα µε την EUROSTAT. Η Ελλάδα βρίσκεται
σηµαντικά χαµηλότερα από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, που είναι
133%. Η χώρα µας είναι στη δέκατη έκτη θέση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση όσον αφορά στον συγκεκριµένο δείκτη.

Ανέφερα, επίσης, πως τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια ως πο-
σοστό των συνολικών έχουν καταγράψει µείωση από 41% περί-
που το τρίτο τρίµηνο του 2019 σε περίπου 7,3% το τρίτο τρίµηνο
του 2023 και οι µειώσεις αυτές αφορούν όλα τα είδη δανείων. 

Προσέξτε τώρα, επειδή λέτε ότι αφορούν τις τράπεζες, σάµ-
πως και οι τράπεζες θα έπρεπε να είναι εξαρτηµένες από τα κόκ-
κινα δάνεια για να φαλιρίσουν. Αυτό θέλετε; Αυτή είναι η πολιτική
σας; Διότι οι τράπεζες σηµαίνουν και καταθέσεις και Έλληνες
καταθέτες και το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» ήρθε να απαντήσει
ακριβώς σε αυτό.

Ξεφεύγω, όµως, και από αυτό και πάω παραπέρα. Καταθέτω
έναν άλλο πίνακα, ο οποίος δείχνει ότι το ληξιπρόθεσµο ιδιωτικό
χρέος συνολικά ως ποσοστό του συνολικού ιδιωτικού χρέους,
δηλαδή τα κόκκινα δάνεια εν γένει και οι κόκκινες υποχρεώσεις
εν γένει έχουν παρουσιάσει σηµαντική µείωση από 68% το 2019
σε 61% το δεύτερο τρίµηνο του 2023. Η µείωση συνιστά µια
ορατή βελτίωση όσον αφορά στην εύρυθµη διευθέτηση και εξυ-
πηρέτηση οφειλών, χωρίς αυτό βεβαίως να σηµαίνει ότι εµείς δεν
ασχολούµαστε κάθε ηµέρα µε το κρίσιµο, πράγµατι, ζήτηµα του
ιδιωτικού χρέους.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Και να πω κάτι στον κ. Φάµελλο, ο οποίος για ακόµα µια φορά
-το έκανε και όταν φέραµε το νοµοσχέδιο για τις τράπεζες και
τους servicers- µπέρδεψε µερικές έννοιες, λέγοντας ότι δήθεν
θεσπίσαµε ακατάσχετο για τους servicers απέναντι στους δανει-
ολήπτες. Έχει θεσπιστεί ακατάσχετο απέναντι στα funds -οι ser-
vicers είναι οι διαχειριστές- και αφορά τη διµερή σχέση µεταξύ
των servicers και των funds. Εκτός εάν εσείς κατά λάθος έχετε
γίνει εκπρόσωποι των funds εδώ πέρα!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είναι και ο ΕΦΚΑ, κύριε Υπουργέ. Πα-
ράγραφος 3.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Παππά, µη δια-
κόπτετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Σας διόρθωσε, κύριε Παππά, ο κ. Τσα-
καλώτος, µε τον οποίο µε χωρίζει ιδεολογική άβυσσος, αλλά όσο
να ’ναι κάποια γράµµατα για την οικονοµία ξέρει και αυτά τα
οποία είπε ήταν ακριβέστατα. 

Τώρα προχωρώ παραπέρα. Ακόµα µια φορά ο ΣΥΡΙΖΑ ήρθε µε
το γνωστό τροπάρι για τα έσοδα και τους φόρους, µπερδεύον-
τας τα έσοδα και τους φόρους. Επειδή έχουµε παραπάνω έσοδα,
ο ΣΥΡΙΖΑ θεωρεί ότι έχουµε επιβάλει παραπάνω φόρους.
Έχουµε, πράγµατι, 9% παραπάνω έσοδα, χωρίς όµως να έχουµε
αυξήσει κανέναν φορολογικό συντελεστή. Απορία: Πώς στο καλό
συνέβη αυτό; Απάντηση: Λόγω, πρώτα από όλα, της αύξησης της
ιδιωτικής κατανάλωσης. Δεύτερον, λόγω της σηµαντικής αύξη-
σης των τουριστικών εσόδων. Εδώ δεν ήσασταν; Ήταν χρονιά-
ρεκόρ για τον τουρισµό. Λόγω της αύξησης των µισθών και των

συντάξεων, πάλι υπάρχει η απορία: Γίνονται παραπάνω παρα-
κρατήσεις και έχουµε παραπάνω έσοδα στα κρατικά ταµεία,
λόγω του ότι είναι υψηλότερες οι συντάξεις και οι µισθοί; Στα
πληθωριστικά φαινόµενα, βεβαίως, το λέµε µε ειλικρίνεια ως
αποτέλεσµα της παγκόσµιας ενεργειακής κρίσης, αλλά µε πολύ
µικρότερη συµβολή σε σχέση µε το 2022, διότι ο πληθωρισµός
τώρα συγκριτικά είναι µισός και κάτω. Και βεβαίως, στην εκτετα-
µένη χρήση πιστωτικών καρτών και στην αύξηση των ηλεκτρονι-
κών συναλλαγών εν γένει. 

Το απαντήσαµε και αυτό. Πάµε στον πληθωρισµό. Βεβαίως,
εδώ δεν έχουµε καµµία διάθεση να υποβαθµίσουµε το πρόβληµα
που εντοπίζεται ειδικά στα τρόφιµα. 

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι, καταγράφει χαµηλότερο πληθω-
ρισµό από το µέσο όρο της Ευρωζώνης και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και εδώ έχω τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
για τα έτη 2023, 2024 και 2025, τις οποίες θα καταθέσω. Βλέπετε
στα γραφήµατα την Ευρωπαϊκή Ένωση, την Ευρωζώνη και την
Ελλάδα. Η Ελλάδα είναι η γαλάζια γραµµή. Βλέπετε ότι είµαστε
σταθερά κάτω από το µέσο όρο και τις τρεις χρονιές. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Αυτό που κατέθεσα ήταν, για να είµαι ακριβής, ο εναρµονισµέ-
νος δείκτης τιµών καταναλωτή.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ο γενικός δείκτης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο γενικός. Για τα τρόφιµα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Για τα τρόφιµα µίλησα και ήµουν ειλικρι-
νής. 

Έχει προταθεί από την Αντιπολίτευση ως θεραπεία η µείωση
του ΦΠΑ. Σας µίλησε ο κ. Πετραλιά, επί µαταίω. Θα τα ξαναπώ.
Εφαρµόστηκε σε λίγες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν λει-
τούργησε. Για παράδειγµα, στην Ισπανία -σας έδειξε τα στοιχεία
χθες, ήµουν εδώ- παρ’ ότι µείωσαν τον ΦΠΑ, ενθυλακώθηκε η
µείωση από ενδιάµεσους και ο πληθωρισµός την επόµενη ηµέρα
και το αµέσως επόµενο διάστηµα από τη µείωση του ΦΠΑ παρέ-
µεινε στα ίδια επίπεδα. Το ίδιο έγινε και στην Πολωνία. Και επειδή
αυτό ήταν προσωρινό µέτρο, τώρα βρίσκονται ξανά αντιµέτωποι
µε την αύξηση του ΦΠΑ. Άρα δηλαδή βρίσκονται αντιµέτωποι και
µε ενδεχόµενη αύξηση των τιµών. Αυτές είναι οι θεραπείες τις
οποίες προτείνετε. 

Αντιθέτως πολύ σηµαντικότερες προς αυτή την κατεύθυνση
είναι οι πρωτοβουλίες που εµείς παίρνουµε. Δεν αναφέροµαι
µόνο στην επιδότηση των τιµολογίων του ρεύµατος, το επίδοµα
θέρµανσης κ.λπ.. Αναφέροµαι επίσης στους ελέγχους της αγο-
ράς µέσω της ΔΙΜΕΑ, που κάνει το Υπουργείο Ανάπτυξης, µε
πολύ σηµαντικά και πάντως πρωτοφανή για τα ελληνικά δεδο-
µένα πρόστιµα και σε πολύ µεγάλους οµίλους της αγοράς. Ανα-
φέροµαι επίσης και στις πρωτοβουλίες έκτακτης, αλλά και
µόνιµης στήριξης του εισοδήµατος των πολιτών µέσω του προ-
ϋπολογισµού, πάντοτε βεβαίως στο πλαίσιο των αντοχών του
προϋπολογισµού και της οικονοµίας. 

Ξέρω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ότι
διαθέτετε µια µαγική γοµολάστιχα, µε την οποία θα διαγράψετε
το πρόβληµα του πληθωρισµού. Ευτυχώς που δεν χρειάζεται να
τη χρησιµοποιήσετε, γιατί όλες αυτές οι λαϊκίστικες συνταγές κά-
νουν τα προβλήµατα χειρότερα. Ο λαϊκισµός δεν είναι λύση, είναι
ένα ακόµα πρόβληµα στην οικονοµία. 

Ακούσαµε ακόµα πως, αν και έχουµε ανάπτυξη στην Ελλάδα,
αυτή είναι σε βάρος της εργασίας και των µισθών. Πέραν της
αδιαµφισβήτητης µείωσης της ανεργίας τα τελευταία χρόνια,
από 17,5% το 2019 στο 9,6% και επίσης της αδιαµφισβήτητης
αύξησης του αριθµού των απασχολουµένων κατά σχεδόν τετρα-
κόσιες χιλιάδες, υπογραµµίζω τα ακόλουθα:

Οι αµοιβές εξαρτηµένης εργασίας αναµένεται να ανέλθουν
στα 77,5 δισεκατοµµύρια φέτος έναντι 67,5 δισεκατοµµυρίων το
2019, αυξηµένες κατά 10 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το καταθέτω για
τα Πρακτικά. 
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(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν διάγραµµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Ερώτηµα: Πώς πληρώθηκαν περισσότερα λεφτά, 10 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ ετησίως, για µισθούς, εάν αυτό δεν είχε κάποια
θετική επίδραση στις τσέπες των µισθωτών; Ο µέσος µηνιαίος
µισθός σύµφωνα µε τα στοιχεία από το σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» έχει
αυξηθεί κατά 20% από το 2019 έως σήµερα, δηλαδή από 1.046
ευρώ εµείς εκτιµούµε περίπου στα 1.250 ευρώ στο τέλος του
χρόνου. 

Καταθέτω και αυτό το διάγραµµα.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν διάγραµµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Και βέβαια ο κατώτατος µισθός που ήταν στα 650 ευρώ, έχει
ανέβει στα 780 ευρώ και η Ελλάδα που ήταν στη δέκατη όγδοη
θέση στις είκοσι δύο χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που έχουν
το σύστηµα του κατώτατου µισθού, βρέθηκε στη δωδέκατη
θέση, λαµβάνοντας υπ’ όψιν µάλιστα και την αγοραστική αξία. 

Καταθέτω και αυτό τον πίνακα.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Υπήρξε επίσης αµφισβήτηση για το ακαθάριστο διαθέσιµο ει-
σόδηµα των νοικοκυριών, δηλαδή τα χρήµατα που κάθε νοικο-
κυριό έχει να διαθέσει προς κατανάλωση. Με βάση τα στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ, το πρώτο τρίµηνο του 2023 σηµειώθηκε αύξηση
11,3% στο ακαθάριστο διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών σε
σχέση µε το πρώτο τρίµηνο του 2022, ενώ σε σύγκριση µε το
2019 έχει σηµειωθεί αύξηση 22,4%. 

Σε σχέση µε τα ποσοστά ως προς το µέσο όρο της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, βεβαίως η Ελλάδα είχε περάσει από µια δραµατική
κρίση. Υποχώρησε το κατά κεφαλήν ΑΕΠ και υποχώρησε κατά
πολύ. Το 2020 ήµασταν στο 62% του ευρωπαϊκού µέσου όρου.
Πέρσι ήµασταν ήδη στο 68% του ευρωπαϊκού µέσου όρου, γιατί
έχουµε ισχυρότερους ρυθµούς ανάπτυξης. Δεν το λέω για να πα-
νηγυρίσω, αλλά το λέω για να αποτυπώσω την εικόνα. 

Και επίσης ως προς το διαθέσιµο εισόδηµα, να σας αναφέρω
µόνο ένα στοιχείο, τις ιδιωτικές καταθέσεις. Από 140 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ το 2019 τώρα βρισκόµαστε πού; Στα 190 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 30 δισεκατοµµύρια σχεδόν είναι
από αύξηση των καταθέσεων των νοικοκυριών. Λοιπόν, τι άλλο
να επικαλεστεί κανείς για να πειστείτε; 

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
τους προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι, ο προϋπολογισµός του 2024 χτίζει πάνω στα

θετικά βήµατα και στα επιτεύγµατα των προηγούµενων τεσσά-
ρων ετών, µε στόχο µια ακόµα πιο δυναµική πορεία της ελληνι-
κής οικονοµίας. Βεβαίως, η ελληνική οικονοµία δεν είναι µέσα σε
µια προστατευτική γυάλα. Πρέπει πάντοτε να είµαστε σε εγρή-
γορση και αυτό είναι που επιδιώκουµε να κάνουµε. Γι’ αυτό λοι-
πόν το 2024 η ελληνική οικονοµία θα κληθεί να απαντήσει σε
επτά επιµέρους σηµαντικές προκλήσεις και αυτές είναι και βασι-
κές πολιτικές που θα αναπτύξουµε την επόµενη χρονιά. 

Πρώτη πρόκληση -και τα λέω εν συντοµία- η διατήρηση της
ανθεκτικότητας της ελληνικής οικονοµίας. Γι’ αυτό βασικές µας
επιδιώξεις είναι η απαρέγκλιτη επίτευξη των δηµοσιονοµικών µας
στόχων και των πρωτογενών πλεονασµάτων, η περαιτέρω βελ-
τίωση της πιστοληπτικής ικανότητας και βέβαια η περαιτέρω
αποκλιµάκωση του διεθνούς χρέους. 

Δεύτερη πρόκληση είναι η περαιτέρω ενίσχυση της ανταγωνι-
στικότητας και η αντίστοιχη αύξηση των επενδύσεων. Γνωρί-
ζουµε ότι παρά τη σηµαντικότατη αύξηση των επενδύσεων µέχρι
τώρα υπάρχει στην Ελλάδα ένα σηµαντικό επενδυτικό κενό. 

Γι’ αυτό επιδιώκουµε, πρώτον, τη συνεχή βελτίωση του επιχει-
ρηµατικού περιβάλλοντος µε περαιτέρω µείωση του µη µισθολο-
γικού κόστους, ασφαλιστικές εισφορές δηλαδή, από το 2025 και
άρση άλλων εµποδίων για την υγιή επιχειρηµατικότητα. 

Δεύτερον, ένα ακόµα πιο εύρωστο τραπεζικό σύστηµα, το
οποίο θα λειτουργεί σε συνθήκες ανταγωνισµού. Γι’ αυτό δώ-
σαµε τη δυνατότητα παροχής δανείων και από µη τραπεζικά
ιδρύµατα, µε τελικό στόχο την ενίσχυση της ρευστότητας στις
επιχειρήσεις και στην οικονοµία. 

Τρίτον, την αξιοποίηση των ευρωπαϊκών επενδυτικών πόρων. 
Πρέπει να γνωρίζετε ότι η Ελλάδα σήµερα µε την Κυβέρνηση

του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι η χώρα εκείνη που έχει τη µεγα-
λύτερη κατά κεφαλήν ενίσχυση από το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανά-
καµψης σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι µια ιστορική
ευκαιρία για τη χώρα µας και για το λαό µας που θα κάνουµε ό,τι
µπορούµε να την αξιοποιήσουµε. 

Τρίτη πρόκληση η περαιτέρω ενίσχυση της εξωστρέφειας, µε
στόχο την αύξηση των εξαγωγών στο 60% του Ακαθάριστου
Εθνικού Προϊόντος έως το 2027, ώστε το εµπορικό ισοζύγιο να
βελτιωθεί ποσοτικά, αλλά και ποιοτικά, µε ενίσχυση των εξαγω-
γών υψηλής τεχνολογίας και προστιθέµενης αξίας. 

Πώς θα το πετύχουµε; Πρώτον, µε έµφαση σε τοµείς στους
οποίους είµαστε αποδεδειγµένα πιο ανταγωνιστικοί, αγροδιατρο-
φικό τοµέα, που ήταν η ευχάριστη έκπληξη την περασµένη τε-
τραετία στις εξαγωγές, φαρµακοβιοµηχανία, ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. 

Δεύτερον, µε κίνητρα για µεγέθυνση των ελληνικών επιχειρή-
σεων και στήριξη των δράσεων καινοτοµίας. Τρίτον, µε στήριξη
των επιχειρήσεων για την ψηφιακή και πράσινη µετάβαση, καθώς
η Ελλάδα µπορεί να πρωτοπορήσει στους τοµείς αυτούς. 

Τέταρτη πρόκληση είναι ο περιορισµός της φοροδιαφυγής.
Ήδη υιοθετήθηκαν από τη Βουλή έντεκα διαφορετικές πρωτο-
βουλίες για τον περιορισµό αυτού του παραβατικού φαινοµένου.
Όπως ξεκαθαρίσαµε -και αυτό γίνεται σαφές ήδη σε αυτόν τον
προϋπολογισµό- οι πόροι από τον περιορισµό της φοροδιαφυ-
γής, το οποίο φαίνεται ξεκάθαρα στην πρωτοβουλία για τους
ελεύθερους επαγγελµατίες, κατευθύνονται πρωτίστως στη στή-
ριξη της κοινωνικής µας πολιτικής, στην αύξηση των πόρων για
την παιδεία και κυρίως για την υγεία. 

Θέλω όµως να σταθώ σε δύο επιµέρους στοιχεία. Το πρώτο
είναι η σύνδεση των POS µε τις ταµειακές µηχανές. Θα γίνει,
όπως είπαµε, τους πρώτους µήνες του 2024. Δεν το συζητάµε.
Δεν πρόκειται να γίνουν εκπτώσεις. Ας λάβουν όλοι οι εµπλεκό-
µενοι το µήνυµα, η Κυβέρνηση ως προς αυτό δεν πρόκειται να
βάλει νερό στο κρασί της. 

Δεύτερο σηµείο, το λαθρεµπόριο των καυσίµων. Υπάρχουν
πράγµατι διαχρονικές καθυστερήσεις. Τώρα ψηφίστηκε η αυστη-
ρότερη νοµοθεσία που υπήρξε ποτέ. Θα την εφαρµόσουµε, µε
ό,τι σηµαίνει αυτό για τις υποχρεώσεις των εταιρειών πετρελαι-
οειδών και ακόµα περισσότερο βεβαίως για τα κυκλώµατα λα-
θρεµπορίας. Καµµία υποχώρηση, κανένας συµβιβασµός από την
πλευρά µας γι’ αυτό το µείζον ζήτηµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πέµπτη πρόκληση, η αποτελεσµατικότερη αξιοποίηση της δη-

µόσιας περιουσίας. Το 2024 θα προχωρήσουν µια σειρά από
συµβάσεις παραχώρησης µεταξύ των οποίων για περιφερειακά
λιµάνια και αεροδρόµια. 

Βασική όµως παρέµβαση θα είναι ένα καινούργιο νοµοθετικό
πλαίσιο για το Υπερταµείο, µε κανόνες ευελιξίας για τις θυγατρι-
κές του, κανόνες επιβράβευσης για τους εργαζοµένους του, κα-
νόνες για µεγαλύτερες ταχύτητες, αλλά και για προσέλκυση
ικανών στελεχών από τον ιδιωτικό τοµέα, αλλά παράλληλα και
δηµιουργία ενός εθνικού επενδυτικού ταµείου για στήριξη επεν-
δύσεων στις τεχνολογίες αιχµής και στην πράσινη και ψηφιακή
µετάβαση. Το Υπερταµείο αλλάζει, συµβάλλοντας ουσιαστικά
στην αναπτυξιακή διαδικασία της πατρίδας µας. 

Έκτη πρόκληση είναι η αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος
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των πολιτών, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και την πίεση του πληθωρι-
σµού. Δεν θα τα αναλύσω, έχουν ήδη τονιστεί, φαντάζοµαι και ο
Πρωθυπουργός στη συνέχεια θα αναφερθεί σε αυτά. 

Έβδοµη πρόκληση, που δεν θέλω να τη λησµονεί κανένας,
είναι η κοινωνική συνοχή. Πολλά λέτε, έχετε κατά καιρούς φιλο-
τεχνήσει µια εικόνα από την πλευρά της αντιπολίτευσης για τη
Νέα Δηµοκρατία, την οποία όµως έρχεται και διαψεύδει η πραγ-
µατικότητα συνολικά, µε βάση όλα τα στοιχεία τα οποία σας
έδειξα πώς έχει προχωρήσει η οικονοµία τα τελευταία τέσσερα
χρόνια, αλλά και ειδικά, αν δείτε τον προϋπολογισµό κοινωνικής
συνοχής. Τώρα αυξάνουµε, ας πούµε, τις επιχορηγήσεις στα νο-
σοκοµεία κατά 481 εκατοµµύρια ευρώ και παράλληλα, αυξά-
νουµε τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας κατά 255
εκατοµµύρια ευρώ. 

Ακόµα όµως πιο σηµαντικό είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και θέλω να το ξέρει κάθε Έλληνας πολίτης, ότι σε σχέση µε το
2019 οι δαπάνες για την παιδεία έχουν αυξηθεί κατά 15,7%. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι δαπάνες για τα ασφαλιστικά ταµεία, µε τις αυξήσεις που δί-

νονται πια στις συντάξεις, κατά 16,4%. Οι δαπάνες για τη Δηµό-
σια Υπηρεσία Απασχόλησης κατά 40%, οι δαπάνες για την υγεία
κατά 46,5% και οι δαπάνες για τα νοσοκοµεία και την πρωτοβάθ-
µια υγεία κατά 97,9%. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και είµαστε αποφασισµένοι να συνεχίσουµε. Την κοινωνική

ευαισθησία δεν τη χαρίζουµε σε κανέναν. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Απλώς µε την πολιτική µας έχουµε τον τρόπο να λειτουργεί η
οικονοµία και να βρίσκουµε µε υγιή τρόπο έσοδα για να χρηµα-
τοδοτήσουµε αυτές τις πολιτικές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια περίοδο πρωτοφανούς
δυσκολίας η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας απέδειξε ότι
µπορεί να δηµιουργήσει προϋποθέσεις δυναµικής, ανθεκτικής
αλλά και δίκαιης ανάπτυξης, εργαζόµενη συστηµατικά και επί-
µονα, κλείνοντας τα αυτιά στις σειρήνες του λαϊκισµού, του οι-
κονοµικού ανορθολογισµού και της οπισθοδρόµησης. 

Οι προσδοκίες των πολιτών είναι υψηλές. Τόσο αυτές όσο και
η εµπειρία της τελευταίας δεκαετίας δεν µας επιτρέπουν να αφή-
σουµε την πρόοδο των τελευταίων ετών να πάει χαµένη. Δεν θα
χαλαρώσουµε, λοιπόν, ούτε στιγµή την προσπάθεια που ξεκινή-
σαµε για µια πιο δυναµική, πιο εξωστρεφή, πιο παραγωγική οι-
κονοµία. 

Ξέρουµε, ούτε λίγο ούτε πολύ, ότι αυτό είναι στην πραγµατι-
κότητα το πατριωτικό µας καθήκον. Έχουµε εργαστεί συστηµα-
τικά µέχρι στιγµής µε πρώτο τον Πρωθυπουργό Κυριάκο
Μητσοτάκη, ώστε η Ελλάδα να ανέβει αρκετά σκαλιά ψηλότερα
τα τελευταία τεσσεράµισι χρόνια. Θα εργαστούµε πιο αποφασι-
στικά, πιο συστηµατικά και πιο γρήγορα από δω και πέρα γιατί
θέλουµε την Ελλάδα να ανέβει στην κορυφή της Ευρώπης, εκεί
που της αξίζει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
Και µην ξεχάσετε να ψηφίσετε τον προϋπολογισµό!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλά που το είπατε!
Μετά την οµιλία του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών, κλείνουµε την πενθήµερη κατά τον Κανονισµό συζήτηση
για τον προϋπολογισµό του κράτους του 2024 µε την οµιλία του
Πρωθυπουργού και Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη, τον οποίον και
καλώ στο Βήµα. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Σας ευχαριστώ.

Θα αναζητήσω συµβουλές από τον κ. Κουτσούµπα τι συµβαίνει
όταν πρέπει να µιλήσεις µε πόνο στη µέση, οπότε θα δείξετε λίγη
κατανόηση.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρώτος προ-
ϋπολογισµός ύστερα από δεκατέσσερα χρόνια που δροµολογεί-
ται µε τη χώρα µας στην επενδυτική βαθµίδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Σηµατοδοτεί έτσι µια τοµή στον ιστορικό χρόνο, καθώς αυτή
η αναβάθµιση υπήρξε εθνικός στόχος, για τον οποίο είχα δε-
σµευθεί προσωπικά εδώ, πριν από έναν χρόνο, ότι θα επιτευχθεί
εντός του 2023 και έτσι έγινε, µέσα από ένα σχέδιο της πολιτείας
βασισµένο στην εµπιστοσύνη.

Το ποιοτικό αυτό µέγεθος σωστά λέγεται ότι έρχεται αργά και
µε τα πόδια, αλλά φεύγει καλπάζοντας, όταν οι συµπεριφορές
των κρατών είναι ανεύθυνες. Η εµπιστοσύνη άλλωστε είναι αυτή
που γεννά εµπιστοσύνη µεταξύ των χωρών, αλλά και εµπιστο-
σύνη µεταξύ πολιτείας και πολιτών, όπως απέδειξαν και οι τελευ-
ταίες εκλογές. Διότι αυτή η λέξη κρύβεται πίσω από το 41%, το
οποίο µε τόση ευκολία επιµένετε να απαξιώνετε, αλλά κρύβεται
και πίσω από τους αριθµούς που αποτελούν την ταυτότητα της
σηµερινής οικονοµικής πολιτικής. 

Ρυθµό ανάπτυξης 2,4%, το τρίτο υψηλότερο στην Ευρώπη που
του χρόνου θέλουµε να αγγίξει το 3% και ακόµα µε την ανεργία
που έπεσε κάτω από το 10%, αυξάνοντας σε τέσσερα εκατοµµύ-
ρια διακόσιες πενήντα χιλιάδες τους εργαζόµενους. 

Το δηµόσιο χρέος, το οποίο είχε φτάσει στο 206% το 2020, τις
εποχές της πανδηµίας, υποχώρησε στο 160% του ΑΕΠ, µε στόχο
να πέσει κάτω από το 150%, ενώ οι επενδύσεις και οι εξαγωγές,
όπως είπε και ο κύριος Υπουργός, προχωρούν µε γρήγορους
ρυθµούς, αλλά και ο µέσος µισθός ο οποίος έχει αυξηθεί πάνω
από 15%. Τον κατώτατο µισθό θέλω να υπενθυµίσω ότι τον πα-
ραλάβαµε στα 650 ευρώ και είναι σήµερα στα 780 ευρώ και θα
αυξηθεί κι άλλο.

Η επενδυτική βαθµίδα, λοιπόν, για κάποιους µπορεί να µη λέει
τίποτα, αλλά στην ουσία τα λέει όλα. Διότι στην εσωτερική ζωή
σφραγίζει το τέλος της ξένης εποπτείας και στο εξωτερικό στέλ-
νει το µήνυµα ότι πέρασε οριστικά η εποχή της εθνικής αναξιο-
πιστίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γι’ αυτό και µιλώντας για τον πρώτο κρατικό προϋπολογισµό

της δεύτερης θητείας µας, θέλω να αναλάβω πέντε σαφείς δε-
σµεύσεις: Η χώρα να µην ξαναβρεθεί ποτέ σε αντίστοιχη οικονο-
µική περιπέτεια µε αυτή που βίωσε τα τελευταία δέκα χρόνια, να
µην τεθεί ποτέ ξανά στο διεθνές περιθώριο, µακριά από την Ευ-
ρώπη. Με σύνεση και ρεαλισµό, βήµα-βήµα, κάθε µέρα να είναι
καλύτερη από την προηγούµενη, µε µια ενωµένη κοινωνία που
θα συγκλίνει µε την Ευρώπη σε όλα τα πεδία και ένα ισχυρό κρά-
τος που θα εκσυγχρονίζεται διαρκώς και θα κερδίζει τα στοιχή-
µατα των καιρών.

Η επενδυτική βαθµίδα, τέλος, νοµίζω ότι αξίζει να αντιµετωπι-
στεί από όλους µας ως ένα ορόσηµο εθνικής αυτογνωσίας, ένα
ορόσηµο συνάντησης µε την πραγµατικότητα. Είναι ένας σταθµός
στην πορεία µας για συλλογική ωρίµανση. Είναι προϋπόθεση αυτή
εξάλλου της εξέλιξης κάθε χώρας. Είναι κινητήριος µοχλός ενός
υπεύθυνου πατριωτισµού, ο οποίος και θα εκδηλώνεται παντού. 

Με λίγα λόγια, επενδυτική βαθµίδα είναι η ευκαιρία να αναδεί-
ξουµε την καλύτερη πλευρά του εαυτού µας, γιατί η συγκυρία
αυτή είναι ταυτόχρονα η πρώτη σελίδα µιας καινούργιας διαδρο-
µής, πρόλογος της οποίας γράφτηκε την προηγούµενη τετραε-
τία. Σειρά τώρα, όπως έχω πει πολλές φορές, έχει η αντιµε-
τώπιση χρόνιων παθογενειών µε ρίζες δεκαετιών, µέσα από ένα
τολµηρό κύµα µεταρρυθµίσεων και δίπλα σε ένα σαφές χρονο-
διάγραµµα ορατών έργων, µε αποτελέσµατα που θα πείθουν ότι
αυτοί οι φιλόδοξοι στόχοι µπορούν να γίνουν πραγµατικότητα.

Εκτός συνόρων έχουµε αποδείξει ότι µπορούµε να πρωταγω-
νιστούµε στην Ευρώπη, στις µεγάλες κρίσεις, στο µεταναστευ-
τικό, στην κλιµατική κρίση, στην ψηφιακή τεχνολογία. 

Αλλά και στο εσωτερικό µέτωπο τα ζητούµενα παραµένουν
πολλά. Δεν είµαι εδώ για να ωραιοποιήσω καµµία εικόνα. Είµαι
εδώ, όµως, για να αποκρούσω και την καταστροφολογία της Αν-
τιπολίτευσης. 

Πρέπει να θωρακίσουµε την κοινωνία µε αναχώµατα στις έκτα-
κτες δυσκολίες. Πρέπει να αυξήσουµε το διαθέσιµο εισόδηµα
περιορίζοντας ανισότητες και διευρύνοντας τα δικαιώµατα. Γι’
αυτό και οι αλλαγές στην καθηµερινότητά µας είναι αλλαγές που
γίνονται προτεραιότητα για την Κυβέρνησή µας, παρέχοντας
αξιοπρεπή υγεία, σύγχρονη παιδεία -θα επανέλθω σε αυτούς
τους δύο πολύ κρίσιµους τοµείς- ισχυρή άµυνα και ασφάλεια,
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ένα ευέλικτο και ψηφιακό κράτος αλλά και πιο γρήγορη και απο-
τελεσµατική δικαιοσύνη. 

Θεµέλιο, όµως, για όλα αυτά δεν µπορεί παρά να είναι µια δυ-
ναµική, µια εξωστρεφής εθνική οικονοµία, µε καθαρούς στόχους,
τους οποίους περιγράφει ο προϋπολογισµός. Προσωπικά πι-
στεύω ότι έχουµε όλες τις δυνατότητες για να προχωρήσουµε,
όχι µόνο γιατί το αποδείξαµε ξεπερνώντας µέχρι σήµερα αλλε-
πάλληλες κρίσεις, είτε αυτές ήταν εξωγενείς -πανδηµία, ενεργει-
ακή αναταραχή, εθνικές προκλήσεις- είτε αφορούσαν
περιπέτειες στις οποίες περιλαµβάνονται και δικές µας ευθύνες,
όπως η δεκαετής οικονοµική δοκιµασία. 

Και στηρίζω τη θέση µου ότι η Ελλάδα είναι σήµερα πιο δυνατή
από ό,τι ήταν εδώ και πολύ καιρό, προσθέτοντας, στα όσα είπα,
τρία ακόµα σηµαντικά στοιχεία: Πρώτον -το είπε και ο Υπουργός
Οικονοµικών- ναι, η πατρίδα µας σήµερα διαθέτει ακλόνητη πο-
λιτική σταθερότητα µε ισχυρή Κυβέρνηση, µε άνετη κοινοβου-
λευτική πλειοψηφία, ένα σαφές τοπίο των κοµµατικών δυνάµεων.
Διαµορφώνεται, κατά συνέπεια, ένα πολύ ευνοϊκό περιβάλλον για
ακόµη περισσότερες επενδύσεις, για πρόσθετη ανάπτυξη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεύτερον, σε πείσµα των όσων είπε ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ,

τον οποίον άκουσα µε πολλή προσοχή: Η οικονοµία µας, κύριε
Ανδρουλάκη, γίνεται πιο εξωστρεφής. Το 50% του ΑΕΠ συγκρο-
τείται από εξαγωγές. Ήταν το 20% στην αρχή της οικονοµικής
κρίσης. Είναι κατανεµηµένες αυτές οι εξαγωγές ισόρροπα µε-
ταξύ προϊόντων και υπηρεσιών. Αλλάζει το παραγωγικό µοντέλο
της χώρας µας. Δεν στηρίζεται πια µόνο σε έναν κλάδο, όπως ο
τουρισµός. Κι αυτό είναι καλό, διότι έτσι διευρύνονται οι πηγές
των δηµοσίων εσόδων. 

Τρίτον, η χώρα µας έχει στη διάθεσή της, εκτός από τους πό-
ρους του Ταµείου Συνοχής, τους οποίους είχαµε υπολογίσει το
2019, και το υπερόπλο των 36 δισεκατοµµυρίων του Ταµείου
Ανάκαµψης, που θυµίζω ότι αυτή η Κυβέρνηση έφερε στη χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί; Διότι ακριβώς είναι ένας από τους κρίσιµους πυλώνες

που στηρίζουν τον διπλό µας στόχο, ενισχύοντας την ανθεκτικό-
τητα του τόπου, αυξάνοντας µε µόνιµα µέτρα, όπως το κάναµε
την προηγούµενη τετραετία, µε µόνιµες µειώσεις φόρων, το ει-
σόδηµα όλων. Έχω πει πολλές φορές ότι ο στόχος είναι η συλ-
λογική πρόοδος να µετατρέπεται σε ατοµική ευηµερία. 

Προσέξτε όµως. Αν οι αριθµοί και οι δείκτες του προϋπολογι-
σµού απασχολούν τους οικονοµολόγους, η ουσία του ενδιαφέρει
τον κάθε πολίτη, αυτόν που πρέπει να ξέρει ότι η επενδυτική βαθ-
µίδα µάς επιτρέπει να δανειζόµαστε πιο φθηνά. 

Σε αυτό εδώ πέρα, το ολίγον περίπλοκο διάγραµµα, το οποίο
θα καταθέσω στα Πρακτικά, διότι έχει µια ιστορική αξία, φαίνεται
από αυτή την πλευρά η πορεία του ελληνικού οµολόγου, το
spread δηλαδή, αυτό το οποίο χωρίζει το κόστος δανεισµού της
Ελληνικής Δηµοκρατίας από αυτό της Γερµανίας. Θα διαπιστώ-
σετε πού ήµασταν εδώ πάνω και πού είµαστε σήµερα, πολύ πιο
χαµηλά από την Ιταλία, προσεγγίζοντας πια την Ισπανία, µια εξέ-
λιξη που φαινόταν αδιανόητη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν
από κάποια χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Και θέλω να προσυπογράψω κι εγώ µε τη σειρά µου αυτό το
οποίο είπε ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και αισθάνοµαι µια
ανάγκη και εγώ ως Πρωθυπουργός να ευχαριστήσω από το
Βήµα της Βουλής τα στελέχη του ΟΔΔΗΧ και τον επικεφαλής
τους, τον κ. Δηµήτρη Τσάκωνα, δηµόσιο λειτουργό, για την εξαι-
ρετική δουλειά που έχουν κάνει στη διαχείριση του δηµοσίου
χρέους και για τη δυνατότητα που δίνουν στη χώρα µας να εξοι-
κονοµούµε σηµαντικούς πόρους, οι οποίοι επανακατευθύνονται
µετά, µέσω του κρατικού προϋπολογισµού, στην ανάπτυξη και
στην κοινωνική συνοχή. 

Και, ναι, οι ρυθµοί ανάπτυξης µεταφράζονται σε καλύτερους
µισθούς και σε δουλειές. Αυτή εξάλλου είναι και η εξήγηση της

γρήγορης αποκλιµάκωσης της ανεργίας. Και όσο πιο γρήγορα
πέφτει η ανεργία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο πιο µεγάλη
είναι η ανάγκη για τις ίδιες τις επιχειρήσεις να πληρώσουν καλύ-
τερους µισθούς για να µπορέσουν να προσελκύσουν εργαζόµε-
νους. Γι’ αυτό αυτή η πολιτική είναι στον πυρήνα της αντίληψής
µας για την οικονοµία. Και, βέβαια, όσο µικρότερο είναι τελικά
το χρέος του κράτους τόσο µειώνονται και οι επιβαρύνσεις για
την εξυπηρέτησή του, απελευθερώνοντας έτσι πόρους για κοι-
νωνική πολιτική. 

Όταν λέµε, λοιπόν, ότι το 2024 θα εισρεύσουν στον τόπο περισ-
σότερα από 12 δισεκατοµµύρια επενδύσεων, εγχώριων και ξένων,
εννοούµε, ναι, ότι θα αυξήσουν και τον δηµόσιο πλούτο. Μερίδιο
από αυτή την αύξηση θα έχει τελικά ολόκληρη η οικονοµία. 

Και όταν, µετά τα δάνεια του ΔΝΤ, αποπληρώνουµε πρόωρα
και 5,3 δισεκατοµµύρια δανείων από το πρώτο µνηµόνιο, ένα
είναι το µήνυµα: Η Ελλάδα ανέκτησε και πάλι οριστικά την αξιο-
πιστία της. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και, ναι, έκλεισε ένας κύκλος, ο οποίος -για να διορθώσω τον

Αρχηγό του ΠΑΣΟΚ- δεν άνοιξε, κύριε Ανδρουλάκη, το 2009. Η
χώρα χρεοκόπησε τον Απρίλιο του 2010, µε Πρωθυπουργό τον
Γιώργο Παπανδρέου, όταν το 2009 σε αυτή την Αίθουσα φέρατε
έναν προϋπολογισµό αυξάνοντας τις κοινωνικές δαπάνες κατά 1
δισεκατοµµύριο ευρώ και λέγατε ότι λεφτά υπάρχουν! Αυτό
απλά για να αποκαταστήσουµε λίγο την ιστορική αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Αυτό να το πείτε στην κ. Μπακογιάννη!

Δεν ξέρω αν συµφωνεί µαζί σας. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-

γής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ όχι δια-

κοπές. Ματαίως γίνονται οι διακοπές. Τώρα κατάλαβα γιατί ήσα-
σταν ήσυχοι τόση ώρα, για να πάρετε δυνάµεις. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αποφεύγω, όπως διαπιστώνετε, τον καθιερωµένο δρόµο συζη-
τήσεων µε συνεχή παράθεση ποσοστών και στατιστικών. Επι-
δίωξή µου µέχρι στιγµής ήταν να περιγράψω την ανάταξη της
οικονοµίας µας και το πέρασµα από την κρίση στην πρόοδο και
στη συνέχεια να παρουσιάσω αυτή τη µετάβαση από την προ-
ηγούµενη τετραετία, µια τετραετία η οποία ήταν ουσιαστικά µια
µάχη µε πολλαπλές κρίσεις, σε µια τετραετία που, όπως είπε και
ο Υπουργός, ο κεντρικός µας στόχος δεν µπορεί να είναι άλλος
από τη δυναµική ευρωπαϊκή σύγκλιση. 

Μένοντας συνεπής σε αυτή την επιλογή µου δεν θα αναφερθώ
αναλυτικά, προφανώς, σε όλα τα κονδύλια του προϋπολογισµού
ανά Υπουργείο. Οι οµιλίες εξάλλου των Υπουργών αλλά και του
γενικού εισηγητή µας και των ειδικών αγορητών σε αυτόν τον
τοµέα πιστεύω ότι υπήρξαν πλήρεις και αναλυτικές. 

Θα σταθώ λίγο περισσότερο σε αυτά τα οποία απασχολούν
τον πολίτη της διπλανής πόρτας και αναφέροµαι στον εισαγό-
µενο πληθωρισµό και στην ακρίβεια. Διότι εµείς δεν ωραιοποι-
ήσαµε ποτέ καταστάσεις και δεν ισχυριστήκαµε ποτέ ότι δεν είναι
η ακρίβεια το µεγαλύτερο πρόβληµα το οποίο αντιµετωπίζει σή-
µερα η ελληνική κοινωνία. 

Έχουµε, όµως, σχέδιο συγκροτηµένο, στο οποίο θα ήθελα εν
τάχει να αναφερθώ. Θέλω να επαναλάβω ότι ο κεντρικός πυρή-
νας του σχεδίου µας µε ορίζοντα τετραετίας είναι η σταθερή και
διατηρήσιµη αύξηση των µισθών και η προεκλογική δέσµευση
την οποία είχα δώσει, κατώτατος µισθός στα 950 ευρώ και µέσος
µισθός στα 1.500 ευρώ, ισχύει στο ακέραιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν ωραιοποιούµε, λοιπόν, καταστάσεις. Εξαντλούµε όµως

κάθε µέσο το οποίο διαθέτουµε για να στηρίξουµε τους πολίτες,
ειδικά τους πιο ευάλωτους.

O πληθωρισµός τον Νοέµβριο µπορεί να έπεσε στο 3%. Ήµα-
σταν σταθερά για πολλούς µήνες κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο. Για δύο µήνες ανεβήκαµε λίγο πάνω από τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο, αλλά αναµφίβολα το ποσό στο ράφι και ειδικά ο πλη-
θωρισµός στα τρόφιµα εξακολουθεί να ροκανίζει το εισόδηµα. 

Πιστεύω ειλικρινά ότι ως προς τον πληθωρισµό έχουµε δει τα
χειρότερα. Οι δε πρόσφατες ανακοινώσεις της Ευρωπαϊκής Κεν-
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τρικής Τράπεζας των Ηνωµένων Πολιτειών που ουσιαστικά προ-
εξόφλησαν µια γρήγορη αποκλιµάκωση των επιτοκίων, είναι
πολύ πιθανό να οδηγήσουν και την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
σε µια αντίστοιχη πορεία. Εδώ να θυµίσω ότι τα επιτόκια δεν κα-
θορίζονται πια εθνικά αλλά καθορίζονται ευρωπαϊκά και ότι ο κύ-
ριος σκοπός της γρήγορης αύξησης των επιτοκίων είναι ακριβώς
η συγκράτηση του πληθωρισµού. Αλλά αυτές είναι αποφάσεις οι
οποίες παίρνονται σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Εµείς προφανώς δε-
σµευόµαστε από αυτές, αλλά διαθέτουµε και τη δικιά µας εγχώ-
ρια φαρέτρα µέτρων, τα οποία κινητοποιούµε. 

Θέλω να θυµίσω σε όλους όσοι περιγράφουν µια εικόνα κατα-
στροφής και µιας ανάλγητης κυβέρνησης, η οποία τάχα δεν εν-
διαφέρεται για το τι συµβαίνει στην ελληνική κοινωνία, ότι µόνο
µέσα στον µήνα Δεκέµβριο εκταµιεύονται πάνω από 717 εκατοµ-
µύρια για τους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εκταµιεύονται 352 εκατοµµύρια σε δύο εκατοµµύρια τριακόσιες

χιλιάδες συµπολίτες µας δικαιούχους κοινωνικών επιδοµάτων, οι-
κογένειες µε παιδιά, δικαιούχους του ελάχιστου εγγυηµένου εισο-
δήµατος, το οποίο αυξάνεται πλέον κατά από το 8%. Άλλα 107
εκατοµµύρια κατευθύνονται σε επτακόσιες σαράντα χιλιάδες συν-
ταξιούχους µε προσωπική διαφορά, που θα λάβουν µέσα στην
επόµενη βδοµάδα από 100 έως 200 ευρώ.

Ένα εκατοµµύριο διακόσιοι φορολογούµενοι θα εισπράξουν
προκαταβολές του επιδόµατος θέρµανσης. Στους αγρότες θα
επιστραφεί µέρος του ειδικού φόρου στο πετρέλαιο. Κάτοικοι
της Θεσσαλίας και του Έβρου θα έχουν διπλό Market Pass. Εκα-
τόν σαράντα χιλιάδες νέοι τελικά θα πάρουν µέσα στην επόµενη
εβδοµάδα τα 150 ευρώ του Youth Pass. Μέχρι το τέλος Μαρτίου
θα επιδοτούνται -και συµβαίνει αυτό, όπως γνωρίζετε, για πρώτη
φορά- τα φτωχά νοικοκυριά που θερµαίνονται µε ρεύµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και φυσικά για όλο το 2024 εξακολουθούν να ισχύουν τα κοι-

νωνικά τιµολόγια στην ενέργεια. 
Μιλάµε, λοιπόν, για µέτρα τα οποία είναι σχεδιασµένα να ανα-

κουφίζουν, µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο, αυτούς που χτυπά
περισσότερο η ακρίβεια. Λειτουργούν συµπληρωµατικά µε άλλες
παράλληλες δράσεις. Το καλάθι του νοικοκυριού, η πρωτοβουλία
της µειωµένης τιµής κατά 5%. Ήδη την ακολουθούν εκατό εται-
ρείες µε σχεδόν χίλια τριακόσια προϊόντα. Και, βέβαια, τους
ελέγχους κατά της αισχροκέρδειας. 

Είχα την ευκαιρία να επισκεφθώ την προηγούµενη εβδοµάδα
το Υπουργείο Ανάπτυξης και την υπηρεσία η οποία έχει αναλάβει
τους ελέγχους της αγοράς, τη ΔΙΜΕΑ. 

Δεν διστάσαµε -εσείς που µας κατηγορείτε ότι κλείνουµε το
µάτι στο µεγάλο κεφάλαιο- να βάλουµε πρόστιµα εκατοµµυρίων
σε µεγάλες εταιρείες, διεθνείς εταιρείες, επιχειρηµατικούς κο-
λοσσούς, για ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε παραβιάσεις
στον ανταγωνισµό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλω να θυµίσω ότι τα τελευταία δύο χρόνια έχουµε διαθέσει

παραπάνω από 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ στην κοινωνία για στή-
ριξη απέναντι στον εισαγόµενο πληθωρισµό. 

Φαντάζοµαι ότι για κάποιους από εσάς αυτά τα µέτρα µπορεί
να είναι αδιάφορα, µπορεί να είναι λίγα. Σας διαβεβαιώνω όµως
ότι για εκατοµµύρια συµπολίτες µας είναι µία σηµαντική ανακού-
φιση. Δεν λύνουν δραστικά το πρόβληµα, σίγουρα όµως το πε-
ριορίζουν. 

Όσο για τους ελέγχους -θα ξαναπώ από το βήµα της Βουλής
ότι αυτοί θα συνεχιστούν -έχουµε µάλιστα στη διάθεσή µας τώρα
και πολλά, περισσότερα ψηφιακά εργαλεία- έως ότου όλοι να αν-
τιληφθούν ότι µια συλλογική δοκιµασία δεν µπορεί να γίνεται ευ-
καιρία για ανεύθυνη απληστία. 

Θα επαναλάβω ωστόσο, ακόµα µία φορά, ότι τα παραπάνω
δεν αλλάζουν τη βασική µας θέση ότι η πιο ακέραια απάντηση
στον πληθωρισµό δεν µπορεί να είναι άλλη από τη µόνιµη αύ-
ξηση µισθών και τη µόνιµη στήριξη του διαθέσιµου εισοδήµατος,
όπως κάναµε µε µόνιµα µέτρα µείωσης της φορολογίας την προ-
ηγούµενη τετραετία και συνεχίζουµε κι αυτή την τετραετία. Οι
έκτακτες στηρίξεις αφορούν ειδικές συνθήκες, έχουν από τη
φύση τους συγκεκριµένη διάρκεια. Όµως, οι µόνιµες αυξήσεις

στους εργαζόµενους θα ισχύουν και µετά τις πρόσκαιρες δοκι-
µασίες, ενισχύοντας σταθερά και διαχρονικά το εισόδηµά τους. 

Κι επειδή έγινε µεγάλη συζήτηση για τους µισθούς στη χώρα
µας, θέλω να καταθέσω το διάγραµµα αυτό που είναι η εξέλιξη
του δείκτη µισθολογικού κόστους, στο οποίο φαίνεται η σηµαν-
τική αύξηση των µισθών στον ιδιωτικό τοµέα τα τελευταία τρία
χρόνια. Και θα σας έλεγα ότι είναι η καλύτερη επιβράβευση µιας
οικονοµικής πολιτικής, η οποία στοχεύει στην γρήγορη αποκλι-
µάκωση της ανεργίας, έτσι ώστε, όπως είπα, η διαπραγµατευτική
δύναµη να περνάει ολοένα και περισσότερο στον εργαζόµενο και
οι επιχειρήσεις, οι οποίες συχνά διαµαρτύρονται και σε µας ότι
δεν µπορούν να βρουν εργαζόµενους, να αναγκάζονται τελικά
να πληρώνουν περισσότερο και να προσφέρουν καλύτερες συν-
θήκες εργασίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό δεν θα µπορούσε να είχε γίνει εάν δεν είχαµε ένα µεγάλο

κύµα επενδύσεων και µια γρήγορη αποκλιµάκωση της ανεργίας. 
Και, βέβαια, δεν πρέπει να ξεχνάµε, ότι µέσα στον Ιανουάριο

σε λίγες εβδοµάδες από τώρα εξακόσιες εξήντα χιλιάδες δηµό-
σιοι υπάλληλοι της χώρας, θα δουν για πρώτη φορά αυξήσεις
ύστερα από δεκατέσσερα χρόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σπεύσατε ακόµα µία φορά, κύριε Φάµελλε, να τις απαξιώσετε

αυτές τις αυξήσεις. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία)
Εσείς, πόσες αυξήσεις κάνατε στους δηµόσιους υπαλλήλους

επί δικών σας ηµερών; Καµµία. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Εµείς λοιπόν…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Το επίδοµα εν-
νοείτε, κύριε Μητσοτάκη, Food Pass στους δηµοσίους υπαλλή-
λους; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ ησυχία.
Δεν διέκοψε κανείς τον κ. Φάµελλο. Ησυχία! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εκτός από τις οριζόντιες αυξήσεις, ναι, κάνουµε και στοχευµένες
αυξήσεις στους δηµοσίους υπαλλήλους, οι οποίοι έχουν διευ-
θυντικές θέσεις. 

Όπως έχω πει πολλές φορές, είναι σηµαντικό δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι άξιοι, επιλεγµένοι αξιοκρατικά, να µπορούν να γνωρίζουν
ότι θα έχουν µια πρόσθετη οικονοµική στήριξη όταν αναλαµβά-
νουν σηµαντικές θέσεις. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ναι, θα τα πούµε κι αυτά, µην ανησυχείτε.
Αυξήσεις 3% θα δουν, επίσης, από την 1η Ιανουαρίου και σχε-

δόν δύο εκατοµµύρια συνταξιούχοι επιπλέον στο 7,3% το οποίο
έλαβαν πέρυσι. Και στο εξής µάλιστα, όσοι θέλουν να εργαστούν
και σε µια αγορά εργασίας, όπου υπάρχει ανάγκη για πολύ συγ-
κεκριµένες δεξιότητες, είµαι σίγουρος ότι πολλοί θα ανταποκρι-
θούν σε αυτή την ευκαιρία. Οι συνταξιούχοι θα µπορούν να
αυξάνουν τα έσοδά τους χωρίς να παρακρατείται το 30% της
σύνταξής τους και να φορολογούνται µόνο αυτοτελώς για τον
χρόνο της εργασίας τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Να δουλεύουν οι συνταξιούχοι είναι

πρόοδος µεγάλη.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε συνάδελφε,

σας παρακαλώ. Ο κ. Κουτσούµπας δεν διεκόπη. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κι

αν θέλουν να δουλεύουν, εσάς τι σας ενοχλεί; Αυτό είναι το ερώ-
τηµα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Γι’ αυτό, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε. Πέντε µέρες

και δεν κουραστήκατε; Μπράβο. Ησυχία. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το
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λέτε εσείς που κάνατε πολλές αυξήσεις στους συνταξιούχους.
Σας θυµούνται πάρα πολύ καλά οι συνταξιούχοι εσάς στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µην ανησυχείτε. Έχουν πικρές αναµνήσεις από την πολι-
τική σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία… Ησυχία!

Πάλι τα ίδια; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): ...(Δεν ακού-
στηκε)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Φάµελλε, σας
παρακαλώ. Δεν ακούγεται έτσι κι αλλιώς, ούτε γράφεται τίποτα
στα Πρακτικά. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μάλλον είναι οι διασπαστικές τάσεις στον χώρο σας που δηµι-
ουργούν τέτοιον εκνευρισµό, αλλά δεν σας έχω συνηθίσει έτσι,
κύριε Φάµελλε. 

Θυµίζω, επίσης, ότι ξεπαγώνουµε και τις τριετίες από 1ης Ια-
νουαρίου του 2024, έναν χρόνο νωρίτερα απ’ ό,τι προβλέπαµε
και νωρίτερα απ’ ό, τι όριζε ο νόµος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και, βέβαια, ο κατώτατος µισθός θα αυξηθεί πάλι την 1η Απρι-

λίου και τελικά θα έχει αυξηθεί περισσότερο απ’ αυτό για το
οποίο είχαµε δεσµευθεί. 

Σας θυµίζω ότι το 2019 είχαµε δεσµευτεί για αύξηση διπλάσια
του ποσοστού αύξησης του ΑΕΠ. Αν κάνετε τον απολογισµό, θα
διαπιστώσετε ότι στον κατώτατο µισθό -και σωστά τελικά πρά-
ξαµε- κάναµε µεγαλύτερη αύξηση και αυτή την αύξηση την άν-
τεξε τελικά η αγορά, έτσι ώστε να έχουµε αναβαθµίσει σηµαντικά
τη θέση µας στην ευρωπαϊκή κατάταξη των χωρών που έχουν κα-
τώτατο µισθό, γιατί θυµίζω ότι δεν έχουν όλες οι χώρες κατώτατο
µισθό.

Σε αυτό το κύµα των πρωτοβουλιών της πολιτείας για την αύ-
ξηση του εισοδήµατος, επειδή άκουσα κάποια συνάδελφο του
ΣΥΡΙΖΑ να µιλάει για τους γιατρούς και για τους µισθούς των για-
τρών, καλά κάνετε και το λέτε. Επιτρέψτε µου, λοιπόν, σήµερα,
σε απάντηση και αυτού του σχολίου, να ανακοινώσω µία ακόµα
πρωτοβουλία µας.

Από τις αρχές του έτους αυξάνεται κατά 20% η αποζηµίωση
όλων των εφηµεριών στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Γιατί δεν αυξά-
νετε τους µισθούς;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Οι
µισθοί έχουν ήδη αυξηθεί 10% από πέρυσι, κύριε Φάµελλε.

Όταν η οικονοµία, βλέπετε, πηγαίνει καλά, αντέχουµε να κά-
νουµε τέτοιες αυξήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία. Ένα, ένα,
όχι όλα µαζί. Ησυχία παρακαλώ. Μη ρωτάτε, θα ανακοινώσει και
άλλα. Παρακαλώ, ησυχία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Γνωρίζετε τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας και τις προσπάθειες που έχουµε κάνει να προσελ-
κύσουµε γιατρούς, ειδικά σε αποµακρυσµένα νησιά.

Ενισχύουµε ακόµα περισσότερο τα κίνητρα αυτά, έτσι ώστε να
µπορούµε να στελεχώνουµε τα κέντρα υγείας µας και τα νοσοκο-
µεία µας σε αποµακρυσµένες περιοχές, αλλά και τα έκτακτα επι-
δόµατα, τα οποία έχουν ήδη δοθεί, σε αναισθησιολόγους και
στους εργαζόµενους στις µονάδες εντατικής θεραπείας. Βέβαια,
αυτά είναι ανεξάρτητα από τις αµοιβές όσων έχουν ταυτόχρονα ή
θα έχουν θέση προσωπικού γιατρού. Μία απόδειξη ότι για τα ζη-
τήµατα της δηµόσιας υγείας η Κυβέρνηση αυτή κάνει ό,τι µπορεί.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρόκειται για αποφάσεις που πα-
ραπέµπουν ευθέως στο κοινωνικό πρόσωπο του προϋπολογι-
σµού του 2024, ειδικότερα, µάλιστα, όταν µιλάµε για την παιδεία
και για την υγεία.

Πού ήταν οι δαπάνες για την υγεία το 2019; Κοντά στα 4 δισε-

κατοµµύρια ευρώ. Πού θα είναι το 2024; Στα 6 δισεκατοµµύρια
ευρώ, 2 δισεκατοµµύρια ευρώ αύξηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι δαπάνες για την παιδεία ήταν στα 5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ

και τώρα ανεβαίνουν στα 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, την ίδια ώρα
που αρκετά δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης και του
ΕΣΠΑ κατευθύνονται για την αναβάθµιση υποδοµών υγείας, για
τον εκσυγχρονισµό των τµηµάτων επειγόντων περιστατικών, των
κέντρων υγείας, για την ανάπτυξη του δικτύου τηλεϊατρικής και
τον ψηφιακό φάκελο υγείας.

Άκουσα, µας ασκήθηκε κριτική, ότι δεν έχουµε κάνει αρκετά
στα ζητήµατα της πρόληψης για τη δηµόσια υγεία. Μα αυτή η
Κυβέρνηση είναι η πρώτη η οποία προέταξε τα ζητήµατα πρόλη-
ψης της δηµόσιας υγείας και τα έβαλε στο επίκεντρο της πολιτι-
κής µας. Παραπάνω από 500 εκατοµµύρια ευρώ στο πρόγραµµα
«Σπύρος Δοξιάδης», συγχρηµατοδοτούµενα και από το Ταµείο
Ανάκαµψης, ακριβώς για να µπορούµε να προλαµβάνουµε ασθέ-
νειες πριν αυτές οδηγήσουν τους συµπολίτες µας στα νοσοκο-
µεία σε προχωρηµένο στάδιο της νόσου.

Το πρόγραµµα «Φώφη Γεννηµατά» για τη διάγνωση του καρ-
κίνου του µαστού είναι ένα τέτοιο επιτυχηµένο παράδειγµα πο-
λιτικών δηµόσιας υγείας, πολιτικών που σώζουν ζωές. Παραπάνω
από δέκα χιλιάδες γυναίκες συµπολίτες µας, διαγνώστηκαν µε
καρκίνο του µαστού, χωρίς να το γνωρίζουν και η συντριπτική
πλειοψηφία από αυτές, ακριβώς επειδή εντόπισαν τον καρκίνο
νωρίς, θα µπορέσουν τώρα να τον θεραπεύσουν. Αυτές είναι πο-
λιτικές που έχουν πραγµατικό κοινωνικό αποτύπωµα.

Για να είµαστε, όµως, ειλικρινείς, τα χρήµατα αυτά είναι χρή-
µατα του ελληνικού λαού. Πρέπει να υπηρετούν την υγεία του
και δεν πρέπει να χάνονται στους δαιδαλώδεις διαδρόµους της
υπερσυνταγογράφησης, των περιττών διαγνωστικών εξετάσεων,
της παραοικονοµίας στον χώρο. Γι’ αυτό, µαζί µε την αύξηση των
πόρων, θα υπάρχει και αύξηση των ελέγχων, µε µια τολµηρή ανα-
διάρθρωση στον ΕΟΠΥΥ, γιατί δεν υπάρχει τίποτα πιο άρρωστο
από την αισχροκέρδεια στην υγεία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μάλιστα, έχω δεσµευτεί στον Υπουργό Υγείας, σε συνεννόηση

µε το Υπουργείο Οικονοµικών, ότι οποιαδήποτε πρόσθετη εξοι-
κονόµηση µπορεί να δροµολογηθεί µέσα από δράσεις του
Υπουργείου Υγείας, πέραν αυτών που προβλέπει ήδη ο προϋπο-
λογισµός, θα παραµείνει στον προϋπολογισµό του Υπουργείου
Υγείας για πρόσθετη στήριξη των µισθών των εργαζοµένων στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αντίστοιχα µε την υγεία, στην παιδεία ο προϋπολογισµός προ-

βλέπει δαπάνες ύψους 6,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε ακόµα
δυόµισι δισεκατοµµύρια εκτιµώµενα, ευρωπαϊκών ενισχύσεων,
που διατίθενται σε δράσεις σε όλες τις βαθµίδες.

Ανάµεσα σε αυτές και εξήντα πρότυπα campus, όπου επαγ-
γελµατικά λύκεια, δηµόσια ΙΕΚ και σχολές κατάρτισης θα λει-
τουργήσουν από κοινού σε σύνδεση µε την αγορά εργασίας.
Επίσης, οι νέες συµπράξεις ελληνικών και ξένων πανεπιστηµίων.
Η ολοκλήρωση της διαδραστικής διδασκαλίας σε γυµνάσια και
λύκεια. Εντός του 2024, για πρώτη φορά, µία καινοτόµος εφαρ-
µογή: δωρεάν ψηφιακό φροντιστήριο, για όποιον µαθητή το επι-
θυµεί και προετοιµάζεται για πανελλήνιες εξετάσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επειδή δεν µου αρέσει να ωραιοποιώ τα πράγµατα, αναφέρ-

θηκαν αρκετοί οµιλητές στα αποτελέσµατα του διαγωνισµού της
PISA, τα οποία, πράγµατι, θα πρέπει να µας προβληµατίσουν. Να
λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι σε όλες τις χώρες υπήρξε µια µείωση
της απόδοσης των παιδιών, σε µεγάλο βαθµό συνδεδεµένη αυτή
η µείωση της απόδοσης µε την πανδηµία. Όµως, θα έλεγα ότι τα
αποτελέσµατα αυτά µας υποχρεώνουν να τρέξουµε ακόµα πιο
γρήγορα τις µεγάλες δροµολογηµένες µεταρρυθµίσεις στο δη-
µόσιο σχολείο, µε πρώτη αδιαπραγµάτευτη προτεραιότητα την
αξιολόγηση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να θυµίσω ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει δροµολογήσει για

πρώτη φορά ελληνική PISA, τυχαίες δηλαδή εξετάσεις σε διά-
φορα σχολεία της χώρας, για να µπορούµε εµείς οι ίδιοι σε ετή-
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σια βάση να έχουµε καλύτερη κατανόηση της ποιότητας του δι-
δακτικού έργου και του πραγµατικού επιπέδου γνώσης των παι-
διών µας.

Βέβαια, νοµίζω ότι εντός του 2024 έχει έρθει, επιτέλους, η ώρα
να κάνουµε πράξη µια µεγάλη αλλαγή, για την οποία έχω πολλές
φορές δεσµευθεί. Μιλώ για την απελευθέρωση της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης. Είναι µία µεγάλη διπλή µεταρρύθµιση.

Από τη µία πλευρά, χτίζοντας πάνω στις σηµαντικές αλλαγές
που ήδη έχουν γίνει στο δηµόσιο πανεπιστήµιο, να απελευθερώ-
σουµε ακόµα περισσότερο τη λειτουργία τους, να τα κάνουµε
πιο εξωστρεφή, να τους δίνουµε τη δυνατότητα να κάνουν πιο
εύκολα συµπράξεις µε πανεπιστηµιακά ιδρύµατα του εξωτερι-
κού, να απελευθερώσουµε τους ΕΛΚΕ από τη µεγάλη γραφει-
οκρατία που σήµερα κρατά πίσω ερευνητικό και διδακτικό έργο.

Έχει έρθει η ώρα, όµως, να κάνουµε και µία άλλη µεγάλη µε-
ταρρύθµιση. Να εισαγάγουµε, επιτέλους και στην Ελλάδα τη λει-
τουργία µη κρατικών ανώτατων ιδρυµάτων.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Το σχετικό νοµοσχέδιο θα παρουσιαστεί στο Υπουργικό Συµ-
βούλιο της επόµενης εβδοµάδος. Θα τεθεί σε δηµόσια διαβού-
λευση αµέσως µετά και θα έχει γίνει νόµος του κράτους εντός
του πρώτου µήνα του 2024.

Η Ελλάδα θα γίνει περιφερειακός πόλος ανάπτυξης υπηρε-
σιών εκπαίδευσης…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Στη Βουλή θα το φέρετε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία!
Παρακαλώ, όχι διακοπές! Μην παραβιάζετε τον Κανονισµό!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Δεν γνωρίζω, κυρία Κωνσταντοπούλου, κανένα νοµοσχέδιο το
οποίο να ψηφίζεται χωρίς να έρθει στη Βουλή. Μην ανησυχείτε!
Θα υπάρχει εκτενής ευκαιρία να συζητήσουµε, να ακούσουµε και
τους εκπροσώπους των δηµοσίων πανεπιστηµίων, να αντιλη-
φθείτε και το ενδιαφέρον το οποίο πολλές φορές έχουν δηµόσια
πανεπιστήµια για συµπράξεις µε ακαδηµαϊκά ιδρύµατα του εξω-
τερικού, για να πάψουµε επιτέλους να έχουµε αυτή τη θλιβερή
µοναδικότητα, η οποία -εξ όσων γνωρίζω- δεν υπάρχει ούτε καν
στη Βόρειο Κορέα, να είµαστε η µόνη χώρα η οποία κρατά ερ-
µητικά κλειστό το µονοπώλιο της ανώτατης εκπαίδευσης µόνο
στα κρατικά ιδρύµατα.

Προσοχή, όµως! Αν ο πρώτος πυλώνας της κοινωνικής µας πο-
λιτικής είναι η µάχη µε την ακρίβεια, δεύτερος η αύξηση των µι-
σθών και τρίτος η υγεία και η παιδεία, υπάρχει και αυτός ο
πυλώνας που θωρακίζει όλους τους άλλους: η εθνική µας άµυνα,
µε δεσµεύσεις σαφείς, ένα εξοπλιστικό πρόγραµµα το οποίο συ-
νεχίζεται και το οποίο τίθεται πάντα σε διαβούλευση της Επιτρο-
πής Εξοπλιστικών, συνυπολογίζοντας βέβαια πάντα τις
µακροχρόνιες δηµοσιονοµικές δυνατότητες της χώρας.

Ο φράχτης του Έβρου, παρά τις αντιδράσεις, χτίζεται.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Και, βέβαια, είναι η µεγάλη µάχη την οποία δίνουµε και δίνει
το οικονοµικό επιτελείο και πιστεύω ότι είναι µια µάχη που τελικά
θα µπορέσουµε να την κερδίσουµε και θα είναι ωφέλιµη συνο-
λικά για τη χώρα, να εξαιρούνται οι αµυντικές δαπάνες υπό συγ-
κεκριµένες προϋποθέσεις από τους υπολογισµούς του
ευρωπαϊκού υπερβολικού ελλείµµατος. Διότι είναι, πράγµατι,
άδικο µια χώρα η οποία σταθερά έχει αµυντικές δαπάνες πάνω
από το όριο του 2%, που ορίζεται ως το κατώφλι από την Ατλαν-
τική Συµµαχία, από το ΝΑΤΟ, να τιµωρείται, επειδή ακριβώς
αναγκάζεται να επενδύσει στην άµυνά της λόγω των ιδιαίτερων
γεωπολιτικών συνθηκών που χρειάζεται να αντιµετωπίσει.

Δώσαµε µεγάλη µάχη σε ευρωπαϊκό επίπεδο για να µπορέ-
σουµε να πετύχουµε αυτή την εξαίρεση και πιστεύω ότι είµαστε
κοντά στο να το καταφέρουµε.

Και να χαιρετίσω, κύριε Φάµελλε, τη θρυλούµενη -δεν ξέρω αν
επιβεβαιωθεί- επιστροφή του ΣΥΡΙΖΑ στην πραγµατικότητα, ψη-
φίζοντας τα σχετικά κονδύλια του προϋπολογισµού για την
άµυνα. Είναι έτσι; Θα το ψηφίσετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Δεν µε ακού-
σατε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μήπως µας το κρατάτε έκπληξη αµφότεροι;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Αν µε ακούσατε,
θα ακούσατε και αυτά που είπα για τον κ. Σαµαρά!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Να
ακούσω και τη θέση της Νέας Αριστεράς. Βέβαια, µας εξηγήσατε
τώρα -είναι παρών και ο κ. Τσίπρας- γιατί αλλάξετε θέση και γιατί
δεν τα ψηφίζατε επί ηµερών του κ. Τσίπρα. Όµως, αυτό είναι ένα
άλλο θέµα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Δεν µε ακού-
σατε!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ! Τώρα
δεν έχει νόηµα!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εγώ, πάντως, χαιρετίζω την προσχώρηση του ΣΥΡΙΖΑ σε αυτό
το διαχρονικά αρραγές µέτωπο, το οποίο αφορούσε τουλάχιστον
στη στήριξη από τα περισσότερα κόµµατα της Βουλής των αµυν-
τικών δαπανών.

Θα ήθελα, επίσης, να απαντήσω σε τρεις αιτιάσεις που λέγον-
ται και ξαναλέγονται, αλλά νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο σε συνέχεια
και όσων είπε ο Υπουργός να συµπληρώσω και εγώ κάποιες σκέ-
ψεις, για να διευκρινίσω και να αποδοµήσω κάποιους συνειδη-
τούς µύθους που διακινούνται µακριά από την αλήθεια.

Σας είπα τον πρώτο µύθο, ότι αυξάνονται οι φόροι. Και πώς
αυξάνονται οι φόροι και τα έσοδα; Δεν αυξάνονται οι φόροι και
τα έσοδα, επειδή αυξάνουµε τους φορολογικούς συντελεστές.
Αυξάνονται τα έσοδα, επειδή η οικονοµία πηγαίνει πολύ καλά,
επειδή µπορέσαµε και δηµιουργήσαµε αναπτυξιακή δυναµική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και τα έσοδα αυτά είναι ακριβώς αυτά τα οποία επιστρέφουν

στους πολίτες, επιστρέφουν στην υγεία, επιστρέφουν στην παι-
δεία, επιστρέφουν στην κοινωνική πολιτική. Αυτή είναι η επιτυχία
της πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας, την οποία ποτέ δεν κατα-
λάβατε, γιατί ήσασταν εµµονικοί µε τους φόρους και τσακίσατε
τη µεσαία τάξη! Ναι, µπορείς να µειώνεις φόρους και να αυξάνεις
έσοδα. Μπορεί να γίνει. Το αποδείξαµε στην πράξη.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Ένας δεύτερος µύθος αφορά στις τράπεζες. Μετά την απο-
χώρηση και τις πωλήσεις που έκανε το Ταµείο Σταθερότητας από
τις τράπεζες, ακούµε ότι το δηµόσιο χάνει. Τώρα να ακούγεται
αυτή η κριτική από τον ΣΥΡΙΖΑ, είναι τουλάχιστον ευτράπελο,
όταν χρεώνεστε την τρίτη ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, η
οποία στοίχισε πολλά δισεκατοµµύρια στους Έλληνες φορολο-
γούµενους.

Όµως, µιας και θέλουµε να µιλάµε µε συγκεκριµένα στοιχεία,
το δηµόσιο έχει καταβάλει για τα τέσσερα συστηµικά ιδρύµατα
30,9 δισεκατοµµύρια. Έχει ήδη συγκεντρώσει, κρατώντας ακόµα
κάποια ποσοστά στο Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας,
σε κάποιες τράπεζες 33,4 δισεκατοµµύρια. δηλαδή 2,5 δισεκα-
τοµµύρια περισσότερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και, βέβαια, ο µεγάλος αυτός µύθος ότι οι πόροι του Ταµείου

Ανάκαµψης πηγαίνουν µόνο στις µεγάλες επιχειρήσεις. Όταν γί-
νεται ένα µεγάλο έργο υποδοµής, παραδείγµατος χάριν, χρηµα-
τοδοτεί το Ταµείο Ανάκαµψης την ολοκλήρωση του δρόµου Ε-65
ή ένα τµήµα του βόρειου οδικού άξονα της Κρήτης, προφανώς
το έργο αυτό θα το κατασκευάσουν κάποιες µεγάλες κατασκευα-
στικές εταιρείες. Ποιος ωφελείται, όµως, από το έργο αυτό; Οι
µεγάλοι ωφελούνται ή οι κάτοικοι της περιοχής, όσοι είναι απο-
δέκτες ποιοτικών υπηρεσιών και ποιοτικών υποδοµών από το δη-
µόσιο;

Όταν εξοπλίζουµε µε πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης τριάντα
έξι χιλιάδες σχολεία µε διαδραστικούς πίνακες, οι µεγάλοι είναι
οι ωφεληµένοι από αυτές τις πολιτικές;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όταν µε πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης ξαναφτιάχνουµε τα
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τµήµατα επειγόντων περιστατικών σε σχεδόν εκατό νοσοκοµεία,
πάλι οι µεγάλοι είναι οι ωφεληµένοι από αυτές τις πολιτικές του
Ταµείου Ανάκαµψης;

Και, µάλιστα, αν µιλήσουµε και για τα δάνεια -γιατί άκουσα και
αυτή την κριτική, δηλαδή ότι τα δάνεια πάνε στους µεγάλους- τα
µισά από τα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης, τα φθηνά δάνεια,
όπου εµείς µπορέσαµε, διεκδικήσαµε και αποσπάσαµε 5 δισεκα-
τοµµύρια πρόσθετα στο αρχικό χαρτοφυλάκιο, πηγαίνουν κατ’
εξοχήν σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Αυτή είναι η αλήθεια όσον
αφορά την πορεία του Ταµείου Ανάκαµψης και καλό είναι να µην
αµφισβητείτε τη σηµαντική αναπτυξιακή του συνδροµή στους
ρυθµούς ανάπτυξης των επόµενων ετών.

Και, βέβαια, δικό µας χρέος και ειδικά χρέος του Αναπληρωτή
Υπουργού Οικονοµικών είναι να σιγουρευτούµε ότι όλα τα ορό-
σηµα -γιατί, όπως γνωρίζετε, οι αιρεσιµότητες του Ταµείου Ανά-
καµψης είναι εξαιρετικά αυστηρές- θα τηρηθούν, έτσι ώστε να
εξακολουθούµε να είµαστε στην πρώτη γραµµή της απορρόφη-
σης αυτού του πολύ σηµαντικού ευρωπαϊκού εργαλείου πρόσθε-
της χρηµατοδότησης.

Διότι, όταν έρθει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και η συζή-
τηση -και θα έρθει κάποια στιγµή η συζήτηση στην Ευρώπη- τι
κάνουµε, ως Ευρωπαϊκή Ένωση, για να στηρίξουµε την αναπτυ-
ξιακή δυναµική και να βελτιώσουµε την ανταγωνιστικότητα των
επιχειρήσεών µας, αν, δηλαδή, υπάρχει τρόπος αυτό το εργαλείο
του Ταµείου Ανάκαµψης να µετατραπεί από ένα προσωρινό σε
ένα µόνιµο µέτρο, αυτό το οποίο θα κοιτάξουν όλες οι χώρες του
Βορρά, αυτές δηλαδή που πληρώνουν περισσότερα από όσα ει-
σπράττουν, είναι αν οι πόροι αυτοί που διέθεσαν στους αποδέ-
κτες του Ταµείου Ανάκαµψης αξιοποιήθηκαν µε σωστό τρόπο.

Άρα η υποχρέωση την οποία έχουµε να αξιοποιήσουµε αυτά
τα χρήµατα σωστά και γρήγορα, ξεπερνά την εθνική διάσταση
και µας δίνει τη δυνατότητα αύριο να µπορέσουµε να διαπραγ-
µατευτούµε ένα νέο Ταµείο Ανάκαµψης, µε πολύ πιο µόνιµα χα-
ρακτηριστικά.

Και, βέβαια, θα ήθελα να τονίσω ότι σε αυτές τις συζητήσεις
έχει πραγµατικά µια αξία να µιλάµε µε έναν λόγο υπεύθυνο και
µε πραγµατικά στοιχεία. Και για άλλη µια φορά δεν µπορώ να
αφήσω ασχολίαστες τις οµιλίες των πολιτικών Αρχηγών. Ουσια-
στικά, δεν βρήκαν τίποτα καλό σε όσα έχουν συµβεί στη χώρα
τα τελευταία χρόνια.

Και δεν µπορώ να µη σχολιάσω ότι ακριβώς, κύριε Φάµελλε,
κύριε Ανδρουλάκη, κύριε Κουτσούµπα, αυτή ήταν και η ρητορική
που εκπορευόταν από την Αντιπολίτευση πριν από τις εκλογές
του Μαΐου και του Ιουνίου.

Εµείς δεν ισχυριστήκαµε ποτέ ότι όλα τα πράγµατα στη χώρα
είναι τέλεια. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία, όµως, ότι η Ελλάδα
του 2023 βρίσκεται σε πολύ καλύτερη θέση από την Ελλάδα του
2019.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και δεν υπάρχει αµφιβολία ότι στις µεγάλες προκλήσεις µας

είναι να χτίσουµε σε αυτή την πρόοδο και να κάνουµε πράγµατι
ένα µεγάλο άλµα σε δύσκολες συγκυρίες. Εξελίσσονται αυτή τη
στιγµή που µιλάµε στην ευρύτερη γειτονιά µας δύο πόλεµοι. 

Θέλω να αναφερθώ και σε αυτά τα νούµερα της ανάπτυξης, τα
οποία µε µεγάλη ευκολία τα απαξιώσατε, λες και δεν είναι σηµαν-
τικά. Ξέρετε πόσες µεγάλες ευρωπαϊκές χώρες που σήµερα βρί-
σκονται στα όρια της ύφεσης θα ήταν εξαιρετικά ικανοποιηµένες
αν είχαν τη µισή ανάπτυξη από αυτή την οποία έχουµε εµείς; Οι
αυξήσεις των επιτοκίων της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας,
όπως σας εξήγησα, είχαν ακριβώς τον λόγο να συγκρατήσουν την
ανάπτυξη, ώστε να µειωθεί ο πληθωρισµός. Και εµείς καταφέρ-
νουµε, ναι, µέσα σε αυτές τις συνθήκες να κρατάµε ρυθµούς ανά-
πτυξης πολύ υψηλότερους από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Όµως, δεν έχει µόνο µια αξία να κοιτάµε προς τα πού πηγαί-
νουµε. Πρέπει να θυµηθούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και
από πού ξεκινήσαµε. Και δεν είναι ώρα τώρα να αναφερθώ. Την
έχουµε κάνει πολλές φορές τη συζήτηση για τις αιτίες της κρί-
σης, αλλά πρέπει να µην ξεχνάµε ποτέ µας ότι η χώρα απώλεσε
το ένα τέταρτο του ΑΕΠ της στα χρόνια της κρίσης. Καµµία χώρα
του ΟΟΣΑ, από τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο και µετά, δεν βρέθηκε
αντιµέτωπη µε µια τέτοια πρωτοφανή οικονοµική καταστροφή.

Από εκεί ξεκινάµε. Και για αυτό και είναι υποχρέωσή µας όχι
απλά να κινηθούµε για να βαδίσουµε µε γρήγορα βήµατα, αλλά
να τρέξουµε να χτίσουµε πάνω στα επιτεύγµατα της προηγού-
µενης τετραετίας, που έφεραν µια συνολική ανάταξη από τις συ-
νέπειες αυτών των προβληµάτων. Πολλές, όµως, από τις αιτίες
των προβληµάτων που µας οδήγησαν σε αυτή τη χρεοκοπία, δυ-
στυχώς, εξακολουθούν να ζουν και να βασιλεύουν. 

Και δεν αντιµετωπίζω αυτόν τον προϋπολογισµό ανεξάρτητα
από τη µάχη των µεγάλων δοµικών µεταρρυθµίσεων που πρέπει
να δώσουµε, όπως τον περιορισµό της φοροδιαφυγής, µε τα έν-
τεκα µέτρα τα οποία ψηφίστηκαν πριν από µία εβδοµάδα, και την
ταχύτητα στην απονοµή της δικαιοσύνης, µε σηµαντικές παρεµ-
βάσεις που ήδη ο Υπουργός Δικαιοσύνης έχει παρουσιάσει στον
Ποινικό Κώδικα, στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, και τη διαρκή
αναβάθµιση των υπηρεσιών του κράτους. Μόλις πρόσφατα προ-
σθέσαµε και στο αγαπηµένο των Ελλήνων πολιτών gov.gr τη δυ-
νατότητα τεχνητής νοηµοσύνης, έτσι ώστε να µπορούµε να
επικοινωνούµε πολύ πιο άνετα µε το κράτος και να παίρνουµε τις
πληροφορίες σε µια γλώσσα η οποία είναι πιο εύκολη και πιο κα-
τανοητή. 

Όλες αυτές είναι πλευρές αυτού του πολυδιάστατου εκσυγ-
χρονισµού που συγκροτούν το συνολικό σχέδιο δράσης της Κυ-
βέρνησης. Αποτελούν, όµως, και προϋποθέσεις για την εκτέλεση
του προϋπολογισµού του 2024. Όπως είπα, ένα µέρος της αύ-
ξησης των δαπανών που θέλουµε να κάνουµε στην υγεία θα προ-
κύψει από το χτύπηµα κατά της παραοικονοµίας στην υγεία. Ενώ
ο στόχος του διπλασιασµού των ξένων επενδύσεων αλλά και της
περαιτέρω αύξησης των εισαγωγών δεν θα επιτευχθεί χωρίς
ασφάλεια δικαίου, που εγγυώνται µόνο οι γρήγορες δικαστικές
αποφάσεις. Οι µεταρρυθµίσεις, λοιπόν, του σήµερα συνδέονται
µε την οικοδόµηση ενός καλύτερου αύριο.

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, είπα στην αρχή ότι ο
προϋπολογισµός αυτός είναι αναπτυξιακός, ότι προβλέπει αύ-
ξηση 2,9% στο ΑΕΠ. Τον χαρακτήρισα επίσης κοινωνικά δίκαιο,
γιατί πράγµατι ενισχύει τα εισοδήµατα µε πρόσθετα 1,6 δισ.
ευρώ. Καταργεί και άλλους φόρους, µετά από τους πενήντα που
ήδη είχαν καταργηθεί την πρώτη τετραετία. Περιορίζει και άλλο
την ανεργία. Προτάσσει την υγεία και την παιδεία. Είναι όµως και
ένας προϋπολογισµός ενός αξιόπιστου ευρωπαϊκού κράτους.
Έχει στόχο πρωτογενούς πλεονάσµατος 2,1%. Και θα το ξα-
ναπώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο στόχος αυτός είναι αδια-
πραγµάτευτος. Μπορέσαµε και πετύχαµε την επενδυτική
βαθµίδα ακριβώς επειδή τις προβλέψεις του οικονοµικού επιτε-
λείου όχι απλά τις πετύχαµε, αλλά τις ξεπεράσαµε στην πράξη,
και του προηγούµενου οικονοµικού επιτελείου και του σηµερινού
οικονοµικού επιτελείου. 

Και αν θέλουµε να µιλήσουµε για τη διαχρονική µείωση του
δηµοσίου χρέους και να σκεφτούµε και από τώρα τι θα γίνει µετά
το 2032, οφείλουµε να παραµείνουµε απολύτως εστιασµένοι
στον στόχο της επίτευξης αυτών των πρωτογενών πλεονασµά-
των. Θα σας ζητούσα λοιπόν -και αυτό ισχύει για όλες τις χειµαρ-
ρώδεις τοποθετήσεις σας και των πλεονασµάτων των µέτρων
που ανακοινώνετε- και θα σας παρακαλούσα, αν θέλετε πραγµα-
τικά να είστε σοβαροί και υπεύθυνοι, για κάθε παρέµβαση την
οποία ανακοινώνετε να µας λέτε πόσο στοιχίζει και τι θα κόψετε
από τον κρατικό προϋπολογισµό, προκειµένου να πετύχετε τον
στόχο αυτόν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να δώσω ένα παράδειγµα. Κύριε Ανδρουλάκη, µας είπατε για

νέο ΕΚΑΣ για τετρακόσιες χιλιάδες συνταξιούχους. Πόσο το κο-
στολογήσατε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Εξακόσια πενήντα εκατοµµύρια ευρώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ελάτε, τώρα πείτε µας, παρακαλώ πολύ, αυτά τα 650 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, για να πετύχουµε τον στόχο του 2,1%, από πού θα τα
βρείτε; Ποιους θα φορολογήσετε ή ποιες δαπάνες θα κόψετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Από τις φοροαπαλλαγές σας.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Για

αυτό, βλέπετε, η δουλειά των κυβερνώντων είναι πάντα πιο δύ-
σκολη από τη δουλειά της εύκολης αντιπολίτευσης.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ενώ τα δύο διυ-
λιστήρια είναι πολύ εύκολα…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, κύριε
Φάµελλε, όχι τώρα. Είχατε τον χρόνο σας. Παρακαλώ, δεν έχει
νόηµα αυτό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Λέτε για τα δύο διυλιστήρια. Εννοείτε αυτά που φορολογήσαµε
µε 600 εκατοµµύρια ευρώ για να µπορέσουµε να στηρίξουµε
τους πολίτες το 2022; Σε αυτά αναφέρεστε. Ναι, σε αυτά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο προϋπολογισµός µας, λοιπόν, είναι απολύτως ευθυγραµµι-

σµένος µε το πρόγραµµα σταθερότητας, όπως αυτό επιβεβαι-
ώθηκε τον Νοέµβριο. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία τελικά
είναι και ο τελικός κριτής της ποιότητας των δηµόσιων οικονοµι-
κών όλων των κρατών-µελών, επικύρωσε αυτό το πρόγραµµα
σταθερότητας και τον προϋπολογισµό. Ήταν ένα από τα επτά
πιο έγκυρα κείµενα, µεταξύ όλων των χωρών µελών. Πολύ πιο
ισχυρές οικονοµίες βρέθηκαν υπό αυστηρή κριτική από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, ακριβώς επειδή δεν πέτυχαν την απαιτούµενη
δηµοσιονοµική συµµόρφωση. Συγκροτεί ένα σχέδιο ρεαλιστικό,
στηριγµένο πια σε µια τετραετή εµπειρία, που µας οπλίζει µε δι-
δάγµατα, αλλά µας οπλίζει κυρίως µε αυτοπεποίθηση. 

Ο στόχος είναι το 2024 η ελληνική οικονοµία να βρεθεί ακόµα
πιο ψηλά, συγκλίνοντας ακόµη περισσότερο µε την Ευρώπη σε
όλους τους βασικούς δείκτες. Κάποτε παλέψαµε για να µείνουµε
Ευρώπη. Πετύχαµε να είµαστε Ευρώπη. Θέλουµε εκεί που µπο-
ρούµε να είµαστε πρωταγωνιστές στην Ευρώπη και µπορούµε
να το πετύχουµε και θα το πετύχουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή την κατεύθυνση έχει ο προϋπολογισµός του κράτους για

το έτος 2024. Και ξαναλέω ο προϋπολογισµός του κράτους, όχι
ενός κόµµατος. Και για αυτό και θα αναµένω την οριστική στάση
των κοµµάτων, αν µπορούµε δηλαδή να συµφωνήσουµε έστω σε
κάποιες βασικές παραδοχές, όπως στην ανάγκη να δώσουµε
αυτές τις αυξήσεις που αντέχει ο προϋπολογισµός στους δηµό-
σιους υπαλλήλους και την προτεραιοποίηση των δαπανών για
την παιδεία και την υγεία. Και αν θα µπορέσουµε επιτέλους να
συναντηθούµε σε αυτόν τον εθνικό στόχο της µεγαλύτερης ανά-
πτυξης, µε µικρότερη ανεργία και µε τακτοποιηµένα δηµόσια οι-
κονοµικά. 

Επαναλαµβάνω ότι αυτή ήταν η µεγάλη επιτυχία της οικονοµι-
κής πολιτικής. Και δεν γίνεται να αναγνωρίζεται παντού από το
εξωτερικό, από όλους τους διεθνείς οίκους αξιολόγησης, από
όλους τους σοβαρούς αναλυτές, ότι η Ελλάδα έχει πετύχει ένα
µεγάλο επίτευγµα αυτά τα τελευταία τέσσερα χρόνια, σε σχέση
µε το πού βρισκόταν η οικονοµία της, και µόνο εδώ, µόνο στο
εθνικό Κοινοβούλιο να µην αναγνωρίζεται τίποτα από αυτή τη θε-
τική προσπάθεια και να παρουσιάζονται όλα µαύρα και άραχνα.

Από πλευράς µας πάντως, εµείς θα υπερψηφίσουµε το διπλό
µήνυµα του προϋπολογισµού, που θέλει µια οικονοµία που δεν
λειτουργεί ποτέ ανεξάρτητα από την κοινωνία, µε πολλές νέες
θέσεις εργασίας που δηµιουργούνται από περισσότερες επεν-
δύσεις, όχι µόνο ξένες, αλλά και εγχώριες. Σήµερα η παραγωγική
Ελλάδα συνολικά, µεγάλες επιχειρήσεις, µικρές, µεσαίες επιχει-
ρήσεις βρίσκονται σε µια πολύ έντονη επενδυτική δραστηριό-
τητα. Θέλουν να στοιχηµατίσουν και να επενδύσουν στο µέλλον
των εταιρειών τους, γιατί βλέπουν ένα µέλλον, παρά τις δυσκο-
λίες, πιο αισιόδοξο, αντιλαµβάνονται τη σηµασία της πολιτικής
σταθερότητας και µπορούν να προβλέψουν την πολιτική τους,
διότι ξέρουν ότι το φορολογικό σύστηµα δεν θα αλλάζει κάθε
τρεις και λίγο. 

Αυτό είναι αυτό το οποίο κινητοποιεί τελικά την ιδιωτική οικο-
νοµία να αναλαµβάνει ρίσκο και να επενδύει κι αυτό οδηγεί τε-
λικά και τα πρόσθετα έσοδα, τα οποία επιστρέφουν στους
πολίτες µέσα από στοχευµένες κοινωνικές πολιτικές και χρηµα-
τοδοτούν ένα σύγχρονο κράτος, που θα υπερβαίνει τις παθογέ-

νειές του, που το κρατούν πίσω, για να βρεθεί στο πλευρό του
κάθε πολίτη. 

Εξάλλου αυτό το κείµενο το οποίο έχουµε µπροστά µας προ-
βάλλει µια άλλη Ελλάδα, που αφήνει πίσω της κρίσεις για τις
οποίες, ναι, ευθυνόµαστε και εµείς, διαθέτει πια τη δύναµη να
ξεπερνά και τις κρίσεις που προκαλούν άλλοι. 

Και σε µια τέτοια χώρα πραγµατικά πιστεύω ότι µας αξίζει ένας
πιο επεξεργασµένος δηµόσιος διάλογος γύρω από τις σηµαντι-
κές επιλογές τις οποίες πρέπει να κάνουµε, πολύ περισσότερο
όταν σε λίγο µπαίνουµε, κύριε Πρόεδρε, και στο έτος κατά το
οποίο συµπληρώνονται πενήντα χρόνια από την αποκατάσταση
της δηµοκρατίας και πενήντα χρόνια, βέβαια, από την ίδρυση της
µεγάλης µας παράταξης, της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι µια επέτειος που µας ζητά να κάνουµε καθηµερινά καλύ-

τερο το πολίτευµά µας, πιο αποτελεσµατικό, πιο ουσιαστικό τον
κοινοβουλευτισµό, φέρνοντας στο προσκήνιο την κοινωνία, που
συχνά µάς έχει αποδείξει ότι βρίσκεται πολύ πιο µπροστά από
διάφορες κοµµατικές σκοπιµότητες. 

Μια τέτοια συνθήκη εκτιµώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως
ισχύει και τώρα µε τους πολίτες, να νιώθουν τα προβλήµατα,
αλλά να αντλούν αισιοδοξία και πίστη από τις προσπάθειες της
πολιτείας. Και αν η έγκριση κάθε προϋπολογισµού θεωρείται πα-
ραδοσιακά και ψήφος εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση, στην
περίπτωσή µας πιστεύω ότι είναι µια ψήφος εµπιστοσύνης στο
µέλλον. 

Ας ακούσουµε, λοιπόν, την κοινωνία, ας συµβαδίσουµε µαζί
της και ας ψηφίσουµε όλες και όλοι µαζί για αυτό το µέλλον που
µας αξίζει. 

Σας ευχαριστώ και εύχοµαι σε όλους και σε όλες καλές γιορ-
τές και καλά Χριστούγεννα. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µετά την οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού, κηρύσσε-
ται περαιωµένη η συζήτηση επί του κρατικού προϋπολογισµού
οικονοµικού έτους 2024 και µπαίνουµε στη φάση της ψηφοφο-
ρίας. 

Προηγουµένως, επιτρέψτε µου έναν µικρό απολογισµό ποσο-
τικό. Μίλησαν, εκτός από τους εννιά γενικούς και δεκαπέντε ει-
δικούς εισηγητές, εννιά Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και
εκατόν ογδόντα επτά συνάδελφοι, δηλαδή σύνολο διακόσιοι εί-
κοσι Βουλευτές. Επίσης, µίλησαν είκοσι τρεις Υπουργοί, τέσσε-
ρις Αναπληρωτές Υπουργοί και επτά Υφυπουργοί, δηλαδή
τριάντα τέσσερα µέλη της Κυβερνήσεως, καθώς και οι εννέα
Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. 

Οι πέντε συνεδριάσεις, από την Τετάρτη ίσαµε σήµερα, διήρ-
κησαν εξήντα έξι ώρες. Υπενθυµίζω ότι πέρσι, που είχαµε µία από
τις µεγαλύτερες σε χρονική διάρκεια συζήτηση επί του κρατικού
προϋπολογισµού, η διάρκεια των συνεδριάσεων ήταν εξήντα
ώρες. Στη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισµού του 2024 δεν
έγινε καµµία σύντµηση χρόνου οµιλίας και όλοι µίλησαν µε ανοχή
χρόνου. Επίσης, έλαβαν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι όσες φορές το ζήτησαν, πολύ δε περισσότερο από τον προ-
βλεπόµενο χρόνο. 

Πάµε τώρα στην ψηφοφορία.
Η ψήφιση του προϋπολογισµού για τα έσοδα του προϋπολο-

γισµού και τις δαπάνες της Προεδρίας της Δηµοκρατίας, της
Προεδρίας της Κυβερνήσεως και κάθε Υπουργείου θα γίνει µε
ονοµαστική ηλεκτρονική ψηφοφορία. 

Όπως είναι γνωστό, όλα τα Υπουργεία και η Προεδρία της Δη-
µοκρατίας, καθώς και η Προεδρία της Κυβέρνησης έχουν µόνο
έξοδα, εκτός από το Υπουργείο Οικονοµικών, κύριε Χατζηδάκη,
που έχει και έσοδα µε τον προϋπολογισµό.

Στον κρατικό προϋπολογισµό περιλαµβάνεται και ο Προϋπο-
λογισµός της Βουλής, ο οποίος δεν θα τεθεί και πάλι υπ’ όψιν
του Σώµατος, δεδοµένου ότι ο Προϋπολογισµός της Βουλής,
όπως εγκρίθηκε από την Ολοµέλεια του Σώµατος στη συνε-
δρίαση ΝΒ’ της 17ης Νοεµβρίου 2023, είναι κατά τον Κανονισµό
υποχρεωτικά εκτελεστός και έχει καταχωριστεί χωρίς καµµία µε-
ταβολή στον γενικό προϋπολογισµό του κράτους. 

7854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω,
πριν µπούµε στο ηλεκτρονικό σύστηµα, ότι, σύµφωνα µε τον Κα-
νονισµό της Βουλής άρθρο 123 παράγραφος 7, η ψηφοφορία
επί του Προϋπολογισµού Δηµοσίων Επενδύσεων και Προσαρτη-
µένων Προϋπολογισµών, καθώς και επί των Προϋπολογισµών
των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων, που αναφέρονται στο άρθρο
2 του νοµοσχεδίου, γίνεται ιδιαιτέρως και διαδοχικά µε ανάταση
ή έγερση. Αυτά δεν έχουν ηλεκτρονικό τρόπο. 

Προτείνω, λοιπόν, µε την άδεια του Σώµατος, η ψηφοφορία µε
έγερση να προηγηθεί της ηλεκτρονικής, ώστε να διευκολυνθείτε. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε.
Εποµένως ερωτάται η Βουλή: Δέχεται τον Προϋπολογισµό Δη-

µοσίων Επενδύσεων και Προσαρτηµένων Προϋπολογισµών του
οικονοµικού έτους 2024;

Παρακαλώ, όσοι τον αποδέχονται να εγερθούν.
(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι)

Προφανώς ηγέρθησαν οι περισσότεροι. 
Συνεπώς η Βουλή παρεδέχθη.
Ερωτάται η Βουλή: Δέχεται τον Τακτικό Προϋπολογισµό των

Αποκεντρωµένων Διοικήσεων οικονοµικού έτους 2024;
Παρακαλώ, όσοι τον αποδέχονται επίσης να εγερθούν. 

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι)
Προφανώς ηγέρθησαν οι περισσότεροι. 
Συνεπώς και εδώ στις Αποκεντρωµένες Διοικήσεις του 2024 η

Βουλή παρεδέχθη.
Στο σηµείο αυτό και αφού ολοκληρώθηκε η φάση της µη ηλε-

κτρονικής διαδικασίας, προχωρούµε στην ονοµαστική ηλεκτρο-
νική ψηφοφορία. 

Παρακαλώ λίγο ησυχία για να καταλάβουµε τον τρόπο που θα
γίνει από εδώ και πέρα η ψηφοφορία. 

Η ψηφοφορία περιλαµβάνει τα έσοδα του Προϋπολογισµού,
τα έξοδα της Προεδρίας της Δηµοκρατίας, τα έξοδα της Προ-

εδρίας της Κυβερνήσεως και των είκοσι Υπουργείων. Άρα, Προ-
εδρία Δηµοκρατίας, Προεδρία Κυβέρνησης και έσοδα Προϋπο-
λογισµού συν είκοσι Υπουργεία, έχουµε είκοσι τρία πεδία.

Εκείνοι που αποδέχονται τα έσοδα του Προϋπολογισµού,
καθώς και τα έξοδα κάθε Υπουργείου, τα έξοδα της Προεδρίας
της Δηµοκρατίας και της Προεδρίας της Κυβερνήσεως ψηφίζουν
«ΝΑΙ», εκείνοι που δεν τα αποδέχονται ψηφίζουν «ΟΧΙ», εκείνοι
που δεν ψηφίζουν ούτε «ΝΑΙ» ούτε «ΟΧΙ» ψηφίζουν «ΠΑΡΩΝ».
Άρα οι επιλογές είναι «ΝΑΙ», «ΟΧΙ» και «ΠΑΡΩΝ». 

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει και στις είκοσι τρεις ξεχωριστές
ψηφοφορίες, τα είκοσι τρία πεδία, που τα επαναλαµβάνω: Είναι
ένα πεδίο για τα έσοδα, ένα για τα έξοδα της Προεδρίας της Δη-
µοκρατίας, ένα για τα έξοδα της Προεδρίας της Κυβέρνησης και
είκοσι Υπουργεία, σύνολο είκοσι τρία.

Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να
την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε, αλλά µόνο µέχρι τη
λήξη της ψηφοφορίας. 

Παρακαλώ οι συνάδελφοι Βουλευτές να παραµείνουν στην Αί-
θουσα µέχρι να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας και πριν εξέλθουν να βεβαιωθούν ότι έχουν ολοκληρώσει
την ψηφοφορία, γιατί µετά δεν έχουµε αλλαγές. 

Μετά από αυτά παρακαλώ την Υπηρεσία να ανοίξει το σύ-
στηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η ψηφοφορία.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα ήθελα να σας
ενηµερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλ-
φων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε
τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους επί του προϋπολογι-
σµού. Οι ψήφοι αυτές θα καταχωρισθούν στα Πρακτικά και θα
συνυπολογιστούν στην ηλεκτρονική καταµέτρηση η οποία θα
ακολουθήσει.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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7856 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Άρθρο 1. Έσοδα Προϋπολογισµού:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Άρθρο 2. Έξοδα Προεδρίας της Δηµοκρατίας:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 239 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 61 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 3. Έξοδα Προεδρίας της Κυβερνήσεως:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 4. Έξοδα Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών:
Ψήφισαν συνολικά 299 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 159 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 140 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 5. Έξοδα Υπουργείου Εξωτερικών:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 6. Έξοδα Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 249 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 51 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 7. Έξοδα Υπουργείου Εσωτερικών:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 8. Έξοδα Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 132 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 10 Βουλευτές.
Άρθρο 9. Έξοδα Υπουργείου Υγείας:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 132 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 10 Βουλευτές.
Άρθρο 10. Έξοδα Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 11. Έξοδα Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 12. Έξοδα Υπουργείου Ανάπτυξης:

Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 13. Έξοδα Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-

λισης:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 14. Έξοδα Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 15. Έξοδα Υπουργείου Δικαιοσύνης:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 16. Έξοδα Υπουργείου Πολιτισµού:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 17. Έξοδα Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 18. Έξοδα Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικο-

γένειας:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 19. Έξοδα Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 20. Έξοδα Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-

λιτικής:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 21. Έξοδα Υπουργείου Τουρισµού:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 22. Έξοδα Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Άρθρο 23. Έξοδα Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτι-

κής Προστασίας:
Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
«ΝΑΙ» ψήφισαν 158 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» ψήφισαν 142 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Αναλυτικά, οι θέσεις των Βουλευτών, όπως αποτυπώθηκαν

κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται
στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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7870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7885



7886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7891



7892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7893



7894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7895



7896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7897



7898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7899



7900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7901



7902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7903



7904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7905



7906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7907



7908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7909



7910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7911



7912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7913



7914 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7915



7916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7917



7918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7919



7920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7921



7922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7923



7924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7925



7926 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7927



7928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7929



7930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7931



7932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7933



7934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7935



7936 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7937



7938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7939



7940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7941



7942 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7943



7944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7945



7946 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7947



7948 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7949



7950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7951



7952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7953



7954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7955



7956 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7957



7958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7959



7960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7961



7962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7963



7964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7965



7966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7967



7968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7969



7970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7971



7972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7973



7974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7975



7976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7977



7978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7979



7980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7981



7982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7983



7984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7985



7986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7987



7988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7989



7990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7991



7992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7993



7994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7995



7996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7997



7998 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7999



8000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8001



8002 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8003



8004 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8005



8006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8007



8008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8009



8010 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8011



8012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8013



8014 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8015



8016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8017



8018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8019



8020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8021



8022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8023



8024 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OB’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8025

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται έγγραφο της Βουλευτού του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοδώρας Τζάκρη, σύµφωνα
µε το άρθρο 72Α του Κανονισµού της Βουλής, το οποίο αφορά

διευκρίνιση ψήφου επί του άρθρου 4 και επί του άρθρου 6 του
ψηφισθέντος νοµοσχεδίου, το οποίο έχει ως εξής: 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς, µετά την
ολοκλήρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους
2024» έγινε δεκτό, σε µόνη συζήτηση, κατά τον Κανονισµό της
Βουλής και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους
2024. 

Άρθρο 1

«Κυρώνεται ο Κρατικός Προϋπολογισµός οικονοµικού έτους
2024. Τα έσοδα και τα έξοδα του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2024, ορίζονται στους επισυναπτόµενους πίνα-
κες και κατανέµονται ως ακολούθως: 

8026 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 2

Τα έξοδα της Προεδρίας της Δηµοκρατίας, τηςΒουλής των Ελ-
λήνων, της Προεδρίας της Κυβέρνησης, των Υπουργείων και των
Αποκεντρωµένων Διοικήσεων οικονοµικού έτους 2024, ορίζονται
σε ευρώ ως ακολούθως:

Αθήνα,...................................2023

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ 

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µε την ψηφοφορία που διεξήχθη περαιώθηκε η συζή-
τηση επί του κρατικού προϋπολογισµού.

Παρακαλώ να εξουσιοδοτήσετε το Προεδρείο για την υπ’ ευ-
θύνη του επικύρωση των Πρακτικών των συνεδριάσεων της 13ης,
14ης, 15ης, 16ης και 17ης Δεκεµβρίου 2023, στις οποίες περιλαµβά-
νεται η πενθήµερη συζήτηση και η ψήφιση του προϋπολογισµού.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς παρεσχέθη

η ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.20’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Δευτέρα 18 Δεκεµβρίου 2023 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης:
«Αναµόρφωση επαγγελµατικής ασφάλισης, εξορθολογισµός
ασφαλιστικής νοµοθεσίας, συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις, σύστηµα
διορισµού και προσλήψεων των εκπαιδευτικών της δηµόσιας
υπηρεσίας απασχόλησης και λοιπές διατάξεις», σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

8028 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


